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Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιουλίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
11.11’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στην Αίθουσα δεν
έχουµε ακόµη κυρίες συναδέλφους. Οπότε, κύριοι συνάδελφοι,
καληµέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Πέµπτης 20 Ιουλίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1225/17-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ξάνθης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Γρηγορίου Στογιαννίδη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Προστασία
εργαζοµένων και λήψη δραστικών µέτρων σε περίπτωση οφειλής
δεδουλευµένων αποδοχών».

2. Η µε αριθµό 1242/18-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπου-
λου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Δηµόσια και
ιδιωτικά κτήρια που τελούν υπό κατάληψη -απόκρυψη επίσηµων
στοιχειών - ενέργειες για την απελευθέρωσή τους».

3. Η µε αριθµό 1217/12-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου
Κρεµαστινού προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Εξώθηση χιλιάδων
αυτοαπασχολούµενων σε σύνταξη».

4. Η µε αριθµό 1223/14-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η Παγκό-
σµια Τράπεζα «χαρίζει» το Αιγαίο στην Τουρκία».

5. Η µε αριθµό 1248/18-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύ-
ρου Τάσσου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Να παρθούν άµεσα µέτρα για την άµεση αποζηµίωση των
σεισµοπαθών και την αποκατάσταση των ζηµιών στη Λέσβο».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1243/18-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χαράλαµπου Αθανασίου
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη σύσταση τοπικής διεύθυνσης
ΕΦΚΑ Λήµνου.

2. Η µε αριθµό 1220/12-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, µε θέµα: «Εξαίρεση των δικηγόρων - συνεργατών δι-
κηγορικών εταιριών που αµείβονται µε δελτίο παροχής
υπηρεσιών από τον επιµερισµό ασφαλιστικών εισφορών».

3. Η µε αριθµό 1215/11-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επιλαχόντες Μέτρου 6.1 «Εγκατά-
σταση νέων γεωργών» του ΠΑΑ 2014-2020.

4. Η µε αριθµό 1249/18-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Άµεση σύνδεση του φράγµατος Γαδουρά
µε το δίκτυο ύδρευσης της Ρόδου».

5. Η µε αριθµό 1250/18-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τον άδικο χαµό
της εργαζοµένης στην επιχείρηση «ΚΑΡΥΠΙΔΗΣ» και την τραγική
κατάσταση χιλιάδων εργαζόµενων στη συγκεκριµένη επιχείρηση
και αλλού.

6. Η µε αριθµό 1218/12-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Γεωργίου – Δηµητρίου Καρρά
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Ανάγκη άµεσης διευθέτησης των κόκκινων αγροτικών δανείων».

7. Η µε αριθµό 1112/28-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς την Υπουργό Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, µε θέµα: «Θα εφαρµοστεί η ψηφιακή
υπογραφή από την 1η Ιουλίου 2017;».

8. Η µε αριθµό 1114/29-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διοδίων
στον οδικό άξονα Προµαχώνας – Σέρρες – Λιµάνι Θεσσαλονίκης
είναι καταστροφική για τον Νοµό Σερρών».

9. Η µε αριθµό 1183/7-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Συνεχιζό-
µενες τροµοκρατικές επιθέσεις κατά διµοιριών των ΜΑΤ από πα-
ρακρατικά στοιχεία».

10. Η µε αριθµό 1179/6-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, σχετικά µε την προστασία και την ασφάλεια των κατοίκων
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των Αχαρνών.
11. Η µε αριθµό 1184/7-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η
βεβήλωση του ιερού µνηµείου του Αγνώστου Στρατιώτου, ως
αποτέλεσµα συνεχούς ατιµωρησίας».

12. Η µε αριθµό 1190/11-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά
µε τη δράση των «Ανένταχτων µαιάνδριων εθνικιστών» και της
«Combat 18 Hellas» στο Μενίδι.

13. Η µε αριθµό 1212/11-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οξυµ-
µένο πρόβληµα µε το πόσιµο νερό σε πολλά χωριά του Δήµου
Μύκης στην Περιφερειακή Ενότητα Ξάνθης». 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5388/4-5-2017 ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Θα «βαλτώσουν» και φέτος
οι ανασκαφές στην Αρχαία Ελίκη;».

2. Η µε αριθµό 5573/11-5-2017 ερώτηση του Βουλευτή Αρκα-
δίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Κατασκευή επαρχιακής οδού Παραλογγοί - Τριπό-
ταµα».

3. Η µε αριθµό 4668/31-3-2017 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τον «κίνδυνο για τη µη καταβολή εκατόν
πενήντα χιλιάδων εκκρεµών συντάξεων από τον ΕΦΚΑ ».

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να κάνω µια ανακοίνωση προς
το Σώµα:

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινωνίες
στην Περιφερειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες διατά-
ξεις». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινωνίες
στην Περιφερειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες διατά-
ξεις».

Το σχέδιο νόµου χαρακτηρίστηκε από την Κυβέρνηση ως επεί-
γον και η αρµόδια Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου
αποδέχτηκε κατά πλειοψηφία τον χαρακτηρισµό του ως επείγον-
τος, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του Κανονισµού της Βουλής.

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 17ης Ιουλίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση και αν χρειαστεί, µε απόφαση της Ολοµέλειας, σε δύο
συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των
τροπολογιών.

Σε αυτό το σηµείο να σας εξηγήσω τι εννοούµε:
Είδα ότι στην επιτροπή µίλησαν δώδεκα συνάδελφοι. Συνήθως

µιλάνε περίπου άλλοι τόσοι στην Ολοµέλεια. Με την αλλαγή του
Κανονισµού -σας το λέω για να το έχετε και µελλοντικά υπ’ όψιν
σας, συνάδελφοι- ο χρόνος οµιλίας είναι πέντε λεπτά και ο χρό-
νος οµιλίας για τους εισηγητές, αγορητές και κοινοβουλευτικούς
είναι δώδεκα λεπτά, από δεκαπέντε που είχαν οι αγορητές. Έχει
µειωθεί ο χρόνος. Αν, λοιπόν, εγγραφούν, την ώρα που θα κατε-
βαίνει από το Βήµα ο κ. Καραµανλής, είκοσι συνάδελφοι, συν τον
χρόνο του κυρίου Υπουργού για την πρωτολογία του και αν χρει-
αστεί και δευτερολογία, έχουµε κάνει τους υπολογισµούς µας
και γύρω στις 18.00’-19.00’, µπορούµε να έχουµε τελειώσει, δεί-
χνοντας και µία ανοχή. Επειδή σήµερα είναι η πρώτη µέρα εφαρ-

µογής του νέου Κανονισµού στο πεντάλεπτο, θα δείξουµε και
στους εισηγητές µια µικρή ανοχή.

Ελπίζω, λοιπόν, αν δεν υπάρχουν αντεγκλήσεις, αµέσως µετά
θα πάµε, ανάλογα µε το πόσοι συνάδελφοι έχουν γραφτεί, δύο-
τρεις συνάδελφοι και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ο
Υπουργός -συνεννοήθηκα µαζί του- θα πάρει τον λόγο, όταν τε-
λειώσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές. Νοµίζω ότι µπο-
ρούµε οµαλώς να τελειώσουµε γύρω στην ώρα την οποία σας
είπα και να είναι ελεύθερη η αυριανή µέρα, σε ό,τι αφορά την
Ολοµέλεια, για νοµοθετική εργασία.

Νοµίζω ότι οµοφώνως συµφωνούµε µε αυτή τη διαδικασία και
άρα µπορούµε να ξεκινήσουµε.

Άνοιξε το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής. Μπορεί όποιος
συνάδελφος θέλει να εγγράφεται από αυτή τη στιγµή.

Καλώ στο Βήµα τον Απόστολο Καραναστάση, εισηγητή του
ΣΥΡΙΖΑ.  

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα
νοµοσχέδιο που όπως πιστεύω θα συµβάλλει τα µέγιστα στον εκ-
συγχρονισµό των αστικών συγκοινωνιών της Περιφερειακής Ενό-
τητας Θεσσαλονίκης και συνακόλουθα στην οικονοµική εξέλιξη
και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων της περιο-
χής.

Με το προς ψήφιση σχέδιο νόµου αναδιαρθρώνονται οι αστι-
κές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης και θεσπίζεται για αυτές νέο
νοµικό πλαίσιο. Το νέο ρυθµιστικό πλαίσιο έχει ως πρότυπο το
αντίστοιχο του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών Αθηνών,
ΟΑΣΑ και των θυγατρικών του και µε αυτό εισάγονται σηµαντικές
µεταρρυθµίσεις τόσο στο σχεδιασµό, την οργάνωση, τον έλεγχο
και την εποπτεία των αστικών συγκοινωνιών, όσο και στην εκτέ-
λεση του αστικού συγκοινωνιακού έργου στην Περιφερειακή
Ενότητα Θεσσαλονίκης, ενώ ταυτόχρονα λύεται δυνάµει των άρ-
θρων 5 και 106 του Συντάγµατος η οικονοµική συµφωνία µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και του Οργανισµού Αστικών Συγκοινω-
νιών Θεσσαλονίκης, του ΟΑΣΘ. Εξαγοράζεται ο τελευταίος από
το ελληνικό δηµόσιο και ρυθµίζονται όλα τα θέµατα της περιου-
σίας που περιέρχεται αυτοδικαίως στο δηµόσιο, της εξαγοράς,
της προσωρινής ανάθεσης του συγκοινωνιακού έργου και των
θεµάτων εκκαθάρισής του σε λειτουργία.

Παράλληλα συνιστάται ένας νέος ρυθµιστικός φορέας ο Ορ-
γανισµός Συγκοινωνιακών Έργων Θεσσαλονίκης, ο ΟΣΕΘ, που
σκοπό έχει την ανάπτυξη, τον συντονισµό, την εποπτεία και τον
έλεγχο των δηµοσίων επιβατικών αστικών συγκοινωνιών λεωφο-
ρείων και µέσων υπόγειων και επίγειων σταθερής τροχιάς, καθώς
και των θαλασσίων µεταφορών στην περιοχή της Θεσσαλονίκης
και καταργείται το Συµβούλιο Αστικών Συγκοινωνιών, ο παλιός
ΣΑΣΘ.

Τέλος συνιστάται ένας νέος εκτελεστικός φορέας Αστικές
Συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης Α.Ε, ο ΑΣΥΘ, που υπάγεται και
αυτός στον ν.3429/05 και 2190/20 και αποτελεί θυγατρική της
εταιρείας ΟΣΕΘ Α.Ε και αναλαµβάνει την εκτέλεση του αστικού
συγκοινωνιακού έργου στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονί-
κης µε λεωφορεία και µέσα υπόγειας και επίγειας σταθερής τρο-
χιάς του µετρό,και τραµ.

Οι αλλαγές που θεσπίζονται είναι αναγκαίες αφ’ ενός για την
προσαρµογή προς τον κανονισµό 1370/2007 για τις δηµόσιες
επιβατικές σιδηροδροµικές και οδικές µεταφορές και αφ’ ετέρου
για την προστασία της εθνικής οικονοµίας, την εξασφάλιση της
οµαλής λειτουργίας της δηµόσιας  υπηρεσίας αστικής συγκοι-
νωνίας µε λεωφορεία και τη διατήρηση της κοινωνικής ειρήνης
και της οικονοµικής δραστηριότητας της Θεσσαλονίκης.

Ας δούµε, όµως, ποια είναι η κατάσταση σήµερα στις αστικές
συγκοινωνίες της Περιφέρειας Θεσσαλονίκης. Από το µακρινό
1957, δηλαδή πριν από εξήντα περίπου χρόνια, συστάθηκε ο Ορ-
γανισµός Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, ο ΟΑΣΘ, αποτέ-
λεσε και αποτελεί ιδιότυπο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε
αποκλειστικό και ειδικό σκοπό τη διενέργεια των αστικών µετα-
κινήσεων µε λεωφορεία και την εξυπηρέτηση του επιβατικού κοι-
νού της Θεσσαλονίκης.

Η αρχική σύµβαση παραχώρησης - εκτέλεσης δηµόσιας υπη-
ρεσίας έληξε την 31η Δεκεµβρίου του 1981, αλλά µε διαδοχικές
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παρατάσεις η λήξη της παρατάθηκε µέχρι την 28η Φεβρουαρίου
του 2001. Στη συνέχεια και µε την από 30-4-2001 σύµβαση µε-
ταξύ ελληνικού δηµοσίου και ΟΑΣΘ συνεχίστηκε η ανάθεση στον
ΟΑΣΘ της δηµόσιας υπηρεσίας συγκοινωνιακού έργου, η διάρ-
κεια της οποίας ορίστηκε µέχρι 31-12-2009.

Τέλος µε την από 11-1-2008, πριν λήξει δηλαδή η προθεσµία
του 2009, τροποποίηση η διάρκεια της τελευταίας σύµβασης πα-
ρατάθηκε µέχρι δύο έτη από την ολοκλήρωση του υπό εκτέλεση
µετρό Θεσσαλονίκης σε πλήρη ανάπτυξη, δηλαδή πιθανότητα
θα περιµένουν να γίνει και η ανάπτυξή του και µέχρι την Κατε-
ρίνη, δίνοντας µια παράταση τεράστια όσον αφορά τον τρόπο
λήξης της σύµβασης αυτής. Χρειάζεται µια απάντηση το τι προ-
έβλεπε για την περιουσιακή κατάσταση η λήξη της σύµβασης το
2009 και αν αυτό προβλέφθηκε το 2008 µε την παράταση.

Λειτουργώντας το σύστηµα αυτό όλα αυτά τα χρόνια κατάφερε
να απαξιώσει πλήρως τις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης.
Όλα τα κόµµατα, αλλά και οι φορείς που προστέθηκαν σε συζή-
τηση της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής σκιαγράφησαν άλλος
λιγότερο και άλλος περισσότερο µε µελανά χρώµατα την κατά-
σταση που επικρατεί σήµερα στο χώρο αυτό. Άλλος είπε ότι «χρή-
ζει άµεσης αλλαγής», άλλος «απαραίτητη αλλαγή», άλλος µίλησε
για «φαύλη κατάσταση», άλλος είπε «έκλεισε ο χρόνος». 

Έτσι θα περιοριστώ στη λεκτική καταγραφή των σηµαντικότε-
ρων από τα κακώς κείµενα που αναδείχθηκαν από τη συζήτηση
αυτή. 

Συγκεκριµένα υπάρχει σαφής αδυναµία τήρησης των προ-
γραµµατισµένων δροµολογίων, κυκλοφορία µειωµένου αριθµού
λεωφορείων και σηµαντικές αποκλείσεις µεταξύ συµβατικά προ-
βλεπόµενου και πραγµατοποιούµενου επιβατικού έργου. 

Εδώ θέλω να κάνω µία αναφορά. Αλήθεια, µετά την τοποθέ-
τηση όλων των κοµµάτων όπου περιγράψατε την κατάσταση για
το πώς είναι ο ΟΑΣΘ αυτήν τη στιγµή, εξήντα χρόνια τα κόµµατα
τα οποία κυβέρνησαν δεν είχαν κατανοήσει τι γινόταν; Δεν είχαν
κατανοήσει τι γινόταν στα τριάντα πρώτα χρόνια, στα σαράντα,
στα πενήντα; Έπρεπε να φτάσουµε σήµερα στα εξήντα χρόνια
λειτουργίας για να κατανοήσουµε ποια είναι η κατάσταση αυτή
τη στιγµή στον ΟΑΣΘ Θεσσαλονίκης; 

Η διοίκηση και οι µέτοχοι του οργανισµού αρνούνται να εφαρ-
µόσουν το κοινοτικό και εθνικό πλαίσιο των κανονισµών αναθέ-
σεων και προµηθειών, τα διεθνή λογιστικά πρότυπα και τη
νοµοθεσία στις πάσης φύσεως απολαβές του προσωπικού. Η
κακή αυτή διαχείριση των οικονοµικών του οργανισµού µε ευ-
θύνη του και η αδράνεια του ΣΑΣΘ είχαν ως αποτέλεσµα την
αδυναµία καταβολής της µισθοδοσίας του προσωπικού του, που
προκάλεσε επανειληµµένες εργασιακές κινητοποιήσεις και
πλήρη διακοπή του συγκοινωνιακού έργου στη Θεσσαλονίκη, συ-
νεχή ταλαιπωρία του επιβατικού κοινού, ιδιαιτέρως σοβαρή δια-
τάραξη της κοινωνικής και οικονοµικής ζωής στην ευρύτερη
περιοχή. Παράλληλα, σε όλο το χρονικό διάστηµα λειτουργίας
του ΟΑΣΘ έχουν καταβληθεί σε αυτόν από το ελληνικό δηµόσιο
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, περίπου 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ µόνο τα τελευταία οκτώ χρόνια. Καταβάλλονται δεκάδες
εκατοµµύρια ευρώ ετησίως βάσει της οικονοµικής συµφωνίας,
ενώ η διοίκηση και οι µέτοχοι του οργανισµού παρ’ ότι όφειλαν,
δεν εφάρµοζαν το κοινοτικό και εθνικό νοµικό πλαίσιο χρηµατο-
οικονοµικής διαφάνειας και λογοδοσίας. 

Έτσι σήµερα ο οργανισµός έχει ήδη συσσωρευµένες υποχρε-
ώσεις προς τα ασφαλιστικά ταµεία που ανέρχονται στο ποσό των
41 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ συνολικά έως σήµερα οι οικονοµικές
υποχρεώσεις ξεπερνούν συνολικά τα 120 εκατοµµύρια ευρώ, µε-
ταξύ των οποίων ποσό άνω των 38 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο
αν και του έχει καταβληθεί µέσω των αντισταθµιστικών καταβο-
λών του ελληνικού δηµοσίου, εντούτοις αυτός έχει αναλώσει τα
αντίστοιχα χρηµατικά ποσά για λειτουργικές του δαπάνες. 

Τέλος τα ετήσια συνολικά έσοδά του από κόµιστρα, αντισταθ-
µιστικές καταβολές είναι µικρότερα από τις ετήσιες δαπάνες του,
µε αποτέλεσµα να διευρύνονται καθηµερινά τα ήδη τεράστια ελ-
λείµµατά του. 

Από τον τρόπο λειτουργίας του ΟΑΣΘ και ειδικότερα της οι-
κονοµικής λειτουργίας του και της τρέχουσας οικονοµικής κατά-
στασης, όπως αποτυπώνεται από τα στοιχεία που σας παρέθεσα

γίνεται προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο οργανι-
σµός αυτός δεν ανταποκρίνεται σε κανέναν τοµέα των συµβατι-
κών του υποχρεώσεων. Υφίσταται συνεπώς κατεπείγουσα
ανάγκη της προστασίας της εθνικής οικονοµίας, καθόσον η συ-
νέχιση της λειτουργίας του ΟΑΣΘ µε οφειλές προς το δηµόσιο,
ασφαλιστικά ταµεία και τρίτους και µε ελλείµµατα επί των απο-
θεµατικών του επιβαρύνει υπέρµετρα το ελληνικό δηµόσιο και
συνεπώς το κράτος έχει υποχρέωση να παρέµβει υλοποιώντας
τη συνταγµατική επιταγή του άρθρου 106, προκειµένου να προ-
στατεύσει την εθνική οικονοµία και να αποκαταστήσει τη ζωτικής
σηµασίας για το κοινωνικό και οικονοµικό σύνολο, αστική συγ-
κοινωνία µε λεωφορεία στη Θεσσαλονίκη. 

Θεωρώ ότι στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής έγινε
σαφές πως η σύµβαση του 2001 µεταξύ του δηµοσίου και του
ΟΑΣΘ έληξε το 2016, δηλαδή δέκα συν πέντε χρόνια από τη σύ-
ναψή της σύµφωνα µε τον κανονισµό 1370 του 2007. Η δε παρά-
ταση της 30-4-2001 οικονοµικής συµφωνίας µε την από
11-1-2008 τροποποιητική σύµβαση µέχρι δύο χρόνια από την
ολοκλήρωση του υπό εκτέλεση µετρό της Θεσσαλονίκης, είναι
αόριστης διάρκειας, αντιβαίνοντας ευθέως τις σχετικές διατάξεις
του ίδιου κανονισµού. Συνεπώς η σύµβαση του ελληνικού δηµο-
σίου µε τον ΟΑΣΘ δεν είναι ανεκτό, κατά το Ενωσιακό Δίκαιο, να
εξακολουθήσει να ισχύσει. 

Αναφορικά µε τα άρθρα του συζητούµενου σχεδίου νόµου, θα
ήθελα να σταθώ σε αυτό που κατά την άποψή µου σηµατοδοτούν
τη διαφορά στην αντίληψη µας για το είδος στον τρόπο λειτουρ-
γίας των κρατικών φορέων. 

Στο Κεφάλαιο Α, στα άρθρα 1 έως 13, θα επιµείνω στο 3 και
στο 9. Στο άρθρο 3 προσδιορίζονται λεπτοµερώς οι αρµοδιότη-
τες του νέου φορέα µε έµφαση στον στρατηγικό σχεδιασµό του
συγκοινωνιακού έργου και στην εισαγωγή των νέων τεχνολογιών,
τηλεµατική, ηλεκτρονικό εισιτήριο, καθώς και ο τρόπος καθορι-
σµού του κοµίστρου και η επιδότησή του για λόγους κοινωνικής
προστασίας. 

Το άρθρο 9 αφορά το Διοικητικό Συµβούλιο της ΟΣΕΘ. 
Στο Διοικητικό Συµβούλιο της ΟΣΕΘ µετέχουν πέντε µέλη που

ορίζονται από τους Υπουργούς Οικονοµικών και Υποδοµών και
Μεταφορών, ένα µέλος που προτείνεται από την περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας, ένα µέλος του Δήµου Θεσσαλονίκης, ένα
µέλος από την Περιφερειακή Ένωση Δήµων Κεντρικής Μακεδο-
νίας και ένα συνολικά µέλος από το τµήµα Κεντρικής Μακεδονίας
του Τεχνικού Επιµελητηρίου, το Εµπορικό, Βιοµηχανικό Επιµε-
λητήριο Θεσσαλονίκης, το Επαγγελµατικό και το Βιοτεχνικό Επι-
µελητήριο Θεσσαλονίκης και σε κάθε θητεία ορίζονται εναλλάξ.
Ανοίγουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτόν τον τρόπο
τον οργανισµό στην τοπική κοινωνία και τις παραγωγικές τάξεις
της περιοχής. 

Στο Κεφάλαιο Β’ επισηµαίνεται ότι το µετοχικό κεφάλαιο της
εταιρείας ανήκει στην ΟΣΕΘ µε τη δυνατότητα –το θεωρώ πολύ
σηµαντικό- µεταβίβασης µέχρι το 49% του µετοχικού κεφαλαίου
στους ΟΤΑ της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης. Μάλι-
στα σύµφωνα µε το άρθρο 19 παρ. 1, εάν στην περίπτωση µετα-
βίβασης ποσοστού κατά τα ανωτέρω στους ΟΤΑ κάθε ένας από
τους µετόχους µειοψηφίας εκπροσωπείται µε ένα µέλος επιλο-
γής του στο διοικητικό συµβούλιο µε ανώτατο συνολικό όριο εκ-
προσώπησης όλων των µετόχων µειοψηφίας τα τρία µέλη.

Στην περίπτωση αυτή ο διευθύνων σύµβουλος της εταιρείας
ορίζεται πάντα από το ελληνικό δηµόσιο, ενώ ο πρόεδρος ορίζε-
ται από τους µετόχους µειοψηφίας. Τέλος, στο Κεφάλαιο Δ’ ση-
µειώνω ένα γεγονός. Με την παράγραφο 1 του άρθρου 25
προβλέπεται διεθνής διαγωνισµός για την ανάθεση σε ελεγκτική
εταιρεία της αποτίµησης της αξίας της επιχείρησης.

Έτσι απαντάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όσους βλέ-
πουν φαντάσµατα πίσω από τις καθ’ όλα διαφανείς προθέσεις
µας για µια εταιρεία, η οποία δουλεύει εξήντα χρόνια και -όπως
αναφέραµε- µε τεράστια προβλήµατα.

Πιστεύουµε ακράδαντα στον εκσυγχρονισµό των αστικών συγ-
κοινωνιών. Παραδίδουµε σήµερα στους πολίτες της Περιφερει-
ακής Ενότητας Θεσσαλονίκης ένα νέο πλαίσιο λειτουργίας τους,
σύγχρονο µε δυνατότητα συµµετοχής των τοπικών κοινωνιών, µε
έλεγχο από τους παραγωγικούς φορείς της περιοχής, µε προ-
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σανατολισµό στο µέλλον. 
Ο λαός της περιοχής είναι βέβαιο ότι θα στηρίξει την προσπά-

θεια της Κυβέρνησης, γιατί βίωσε επί σειρά ετών την προηγού-
µενη άθλια κατάσταση των αστικών συγκοινωνιών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε Καρα-
ναστάση, που ήσασταν και συνεπής και στο χρόνο σας.

Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Καραµανλή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν περάσουµε

στα ενδότερα του νοµοσχεδίου, επιτρέψτε µου ένα γενικό σχό-
λιο.

Κύριοι της Κυβέρνησης, στην προσπάθειά σας να φανείτε συ-
νεπής αριστεροί, να φανείτε δηλαδή αρεστοί στην εκλογική σας
βάση που απογοητεύτηκε από τη µνηµονιακή σας κωλοτούµπα,
κάνετε δυστυχώς βουτιές και κρατικοποιείτε τον 21ο αιώνα µε συ-
νοπτικές και αυταρχικές –θα έλεγα- διαδικασίες τις αστικές συγ-
κοινωνίες της Θεσσαλονίκης.

Την ίδια ώρα που εντάσσετε στο Ταµείο Αποκρατικοποιήσεων
το σύνολο της κινητής και ακίνητης περιουσίας για 99 χρόνια,
έρχεστε σήµερα και κάνετε το πρωτοφανές, κρατικοποιείτε τον
ΟΑΣΘ, προφανώς για να το εντάξετε και αυτό αργότερα στο
υπερταµείο. 

Διότι είµαι σίγουρος -αν και ο κύριος Υπουργός δεν το παρα-
δέχεται- ότι πήρατε σαν καλοί µαθητές την άδεια της τρόικας για
την πρωτοφανή στα ευρωπαϊκά δεδοµένα κρατικοποίηση, µε την
προϋπόθεση µάλλον να την εντάξετε στο ταµείο. Είµαι σχεδόν
πεπεισµένος ότι ο Υπουργός –θα τον ακούσουµε όλοι σε λίγο-
θα πανηγυρίσει στην οµιλία του γι’ αυτό που ονοµάζει περήφανα
αποϊδιωτικοποίηση του ΟΑΣΘ.

Είµαι, επίσης, σίγουρος ότι θα κατηγορήσει τη Νέα Δηµοκρα-
τία, κατά την προσφιλή σας τακτική, κύριε Υπουργέ, για νεοφι-
λελευθερισµό και όλα τα συναφή. Θα προσπαθήσει, δηλαδή, να
διαχωρίσει τη Νέα Δηµοκρατία του σήµερα µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία του χθες. Εµείς, όµως, κύριε Υπουργέ, είµαστε πάντα σταθε-
ροί. Άλλοι αλλάζουν πολιτικά κόµµατα και πολιτικές ιδεολογίες.

Να θυµίσω, όµως, και κάτι ακόµα. Οι καλύτεροι µαθητές της
σχολής του Σικάγο αναδεικνύονται οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ,
αφού µετά τη µνηµονιακή σας κωλοτούµπα κάνατε αυτό που δεν
διανοήθηκε καµµία µνηµονιακή δεξιά κυβέρνηση να πράξει, να
δηµιουργήσετε ένα υπερταµείο ιδιωτικοποιήσεων που δεσµεύει
την κινητή και ακίνητη περιουσία του κράτους για 99 χρόνια. Συγ-
χαρητήρια, λοιπόν, είστε και καλοί µαθητές της σχολής του Σι-
κάγο και οι πιο υπάκουοι µαθητές της τρόικας.

Κύριε Πρόεδρε, για να περιγράψει κάποιος το παρόν νοµοσχέ-
διο χρειάζεται να χρησιµοποιήσει δύο και µόνο λέξεις: Μνηµείο
αντιφάσεων.

Ο τρόπος λειτουργίας του ΟΑΣΘ, ενός πολύ προβληµατικού
οργανισµού, χρήζει επανασχεδιασµού και αυτό δεν χωράει αµ-
φιβολία και το είπαµε και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ. Το 2014
άλλωστε ήταν τότε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που
έλαβε κοινές αποφάσεις για τον εξορθολογισµό του οργανισµού,
όπως µείωση µισθών, που έφταναν ακόµα και το 10%, αναπρο-
σαρµογή της τιµής εισιτηρίου, περιορισµό της συνεισφοράς του
ελληνικού δηµοσίου στην κάλυψη των ελλειµµάτων του ΟΑΣΘ.
Τότε, όµως, είχαµε απέναντί µας έναν άλλον ΣΥΡΙΖΑ, που έλεγε
όχι σε όλα. Τότε δεν ήθελε καµµία λύση για τον ΟΑΣΘ. 

Δεν λέµε, λοιπόν, εµείς ότι δεν είναι προβληµατική η κατά-
σταση στον χάρτη των αστικών συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης.
Χρειάζεται σοβαρή αντιµετώπιση, χρειάζεται αλλαγή µοντέλου,
γιατί αυτό που εφαρµόζεται µέχρι σήµερα, χωρίς να είναι δηµό-
σιο, έχει δυστυχώς πολλές από τις παθογένειες του δηµοσίου
τοµέα στην Ελλάδα. 

Εσείς, όµως, τι κάνετε; Πιστοποιείτε ότι δεν µπορείτε να λύ-
σετε κανένα πρόβληµα. Δεν έχετε, φαίνεται, τις ικανότητες να
διορθώσετε την κατάσταση. Το µόνο που ξέρετε να κάνετε -και
το λέω αυτό µε λύπη- είναι να αντικαταστήσετε ένα αποτυχηµένο

µοντέλο µε ένα ακόµα πιο αποτυχηµένο µοντέλο. Στα λόγια τα
βάζετε µε το παρελθόν, αλλά στην πράξη, όπου χρειαστεί να πά-
ρετε µια πρωτοβουλία, το µόνο που ξέρετε να κάνετε είναι βουτιά
στο παρελθόν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζητούµενο είναι να δούµε τι
κάνουµε από εδώ και πέρα µε σεβασµό πρωτίστως προς το επι-
βατικό κοινό της Θεσσαλονίκης. Δυστυχώς, όπως είπαµε και
πριν, το νοµοσχέδιο όχι απλά δεν λύνει προβλήµατα, αλλά δηµι-
ουργεί νέα. Η κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ φοβόµαστε ότι θα οδη-
γήσει σε πλήρες αδιέξοδο τις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης,
αλλά και τελικά θα κοστίσει στο ελληνικό δηµόσιο και στον Έλ-
ληνα φορολογούµενο πολύ περισσότερο από αυτό που κοστίζει
σήµερα.

Επιτρέψτε µου να επικεντρωθώ σε δύο βασικά σηµεία. Ζήτηµα
πρώτο: Το νοµοσχέδιο –όλοι το παραδέχτηκαν ακόµη και στην
επιτροπή όπου ήρθαν οι φορείς- παρουσιάζει σειρά νοµικών προ-
βληµάτων. Ο τρόπος µε τον οποίο προβλέπεται να λήξει πρόωρα
και µονοµερώς η σύµβαση του ελληνικού δηµοσίου µε τον ΟΑΣΘ
καθώς και η εξαγορά του οργανισµού δηµιουργούν εύλογα νο-
µικά ζητήµατα.

Την ίδια στιγµή το νοµοσχέδιο -και ασχέτως µε αυτό που ανα-
φέρεται στην εισηγητική του έκθεση- έρχεται, κατά την άποψή
µας, σε πλήρη σύγκρουση µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και κυ-
ρίως µε τον κανονισµό 1370/2007. Ο κύριος Υπουργός η αλήθεια
είναι ότι στην επιτροπή έκανε µια άλλη ανάγνωση του ευρωπαϊ-
κού κανονισµού. Όλοι, όµως, σε αυτήν την Αίθουσα και ειδικά
όσοι ασχολούνται µε τις αστικές συγκοινωνίες γνωρίζουν ότι στις
3 Δεκεµβρίου του 2019 πρέπει να προχωρήσει η χώρα µας σε
ανοικτές διαγωνιστικές διαδικασίες. 

Αυτό που ζητάµε από τον κύριο Υπουργό είναι να µας πει ποια
είναι τα σχέδια του, τι θα γίνει µετά από αυτήν την ηµεροµηνία.
Το ξέρουµε, βέβαια, ότι δεν θα βρίσκεστε τότε στην εξουσία, το
κράτος όµως έχει συνέχεια ακόµα και αν, κύριε Υπουργέ, χάσει
ο ΣΥΡΙΖΑ τις εκλογές. Οφείλετε, λοιπόν, να έχετε έναν σχεδια-
σµό. Στοχεύετε να πραγµατοποιηθεί τότε η διαγωνιστική διαδι-
κασία για τις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης ή να
ζητηθεί από την ευρωπαϊκή επιτροπή εξαίρεση τους, όπως άλ-
λωστε ισχύει και στην περίπτωση των Αθηνών;

Το δεύτερο ζήτηµα έχει να κάνει µε το κόστος του όλους εγ-
χειρήµατος. Βλέπουµε υψηλές δαπάνες, όπως για την καταβολή
του µετοχικού κεφαλαίου της ΟΣΕΘ, την καταβολή τιµήµατος
στους µετόχους του ΟΑΣΘ, τη µεταφορά των υπαλλήλων του
ΟΑΣΘ στον καινούργιο φορέα. Από πού θα βρει η Κυβέρνηση τις
δαπάνες για να καλύψει όλα αυτά τα κόστη; Μήπως θα καταφύ-
γουµε πάλι στον Έλληνα φορολογούµενο;

Μια σηµαντική δαπάνη θα είναι και το γεγονός ότι µεταφέρετε
δύο χιλιάδες τριακόσιους υπαλλήλους από τον παλιό φορέα
στον άλλον φορέα. Αυτό όµως που νοµίζω ότι δεν κατάλαβε ο
πρόεδρος των εργαζοµένων του ΟΑΣΘ ή τουλάχιστον το απέ-
κρυψε είναι ότι αυτοµάτως και σύµφωνα µε άρθρο 34 οι µισθοί
τους µειώνονται αµέσως κατά 30%, αφού εντάσσονται στο ενιαίο
µισθολόγιο.

Η ανάλγητη κυβέρνηση Σαµαρά έκανε µειώσεις 7% το 2004, η
περήφανη Κυβέρνηση του κ. Σπίρτζη κάνει µειώσεις µισθών 30%,
τόσο γνήσιοι αριστεροί είστε άλλωστε. Πέρα από αυτά τα σο-
βαρά ζητήµατα όµως, υπάρχει και µια άλλη εύλογη απορία στη
σκέψη όσων διαβάσαµε το νοµοσχέδιο. Πρέπει να απαντήσετε
ξεκάθαρα στο εξής: Αυτή την απίθανη απόφαση περί κρατικο-
ποίησης, την έχετε λάβει τελικά σε συµφωνία µε τους δανειστές
ή όχι; Γιατί υπάρχουν δύο ενδεχόµενα, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ή δεν το έχετε συµφωνήσει και απλώς κάνετε µια τρύπα στο
νερό και θα βρεθούµε το 2019 σε µια διαδικασία όπου θα πρέπει
αυτές οι εταιρείες να διαλυθούν ή το έχετε συµφωνήσει κρυφά,
οπότε αποδεικνύεται για άλλη µια φορά ότι τελικά είστε τα αγα-
πηµένα παιδιά της τρόικας, τόσο αγαπηµένα, ώστε θα τολµήσω
να πω, κύριε Υπουργέ, ότι σας κάνουν και τα πιο παράλογα χα-
τίρια. Την ώρα που όλοι παραδέχονται ότι πρέπει να µειωθεί το
κράτος στην Ευρώπη, τι κάνουµε; Γίνεται ο ΟΑΣΘ δηµόσιος. 

Αλλά βέβαια σαν αγαπηµένα τους παιδιά µπορεί και σ’ εσάς
να κάνουν µια χάρη παραπάνω, αλλά να είµαστε για κάτι σίγου-
ροι: Αυτό δεν γίνεται ούτε για την ανάπτυξη της οικονοµίας, ούτε
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για την προστασία των αδύναµων κοινωνικών τάξεων, ούτε για
τους νέους, ούτε για τους συνταξιούχους, ούτε για τους άνερ-
γους. Σε αυτό το ενδεχόµενο βέβαια οφείλω να πω ότι δεν φταίτε
µόνο εσείς, αλλά για άλλη µια φορά έχουν σοβαρή ευθύνη και οι
δανειστές, εφόσον σας έχουν επιτρέψει να καταθέσετε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Σε κάθε περίπτωση όµως απαντήστε µας και, αφού ξεκαθαρί-
σετε τι έχετε συµφωνήσει µε τους δανειστές, θα πρέπει να βρείτε
το θάρρος να το πείτε και στο ελληνικό Κοινοβούλιο και στους
πολίτες της Θεσσαλονίκης. Αφού κρατικοποιηθεί ο ΟΑΣΘ θα
µπει στο υπερταµείο; Πείτε το ανοιχτά για να συνεννοούµαστε.
Τελικά όλη αυτή η ιστορία γίνεται για να εξυπηρετηθεί το κοινό
της Θεσσαλονίκης ή για να αυξηθεί η περιουσία του περίφηµου
υπερταµείου, που µε τόση ευκολία δεχθήκατε; Και τελικά, αν η
απάντηση είναι ναι, τότε υπάρχει και ένα ερώτηµα, θα έλεγα, ιδε-
ολογικού χαρακτήρα: Τι είναι προτιµότερο για την οικονοµία; Τι
είναι καλύτερο για τον τόπο; Να ανήκει ένας φορέας σε ιδιώτες
ή στο υπερταµείο, δηλαδή να ελέγχεται πλήρως από τους δανει-
στές; 

Με την ευκαιρία, θα µου επιτρέψετε να ξεκαθαρίσουµε µερικά
πράγµατα για το υπερταµείο, διότι ακούσαµε, νοµίζω, παράλογα
πράγµατα στις επιτροπές. Όσο κι αν θέλετε να ωραιοποιήσετε
την κατάσταση, η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ κάνατε αυτό που δεν τόλµησε να κάνει ούτε και να
σκεφτεί να κάνει καµµία κυβέρνηση πριν από εσάς. Διότι αυτό
που κάνατε είναι να εκχωρήσετε τα πάντα σχεδόν για πάντα. 

Κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δηµοκρατία το έχει πει και θα το επα-
ναλάβει: Ο τρόπος λειτουργίας του ΟΑΣΘ πρέπει να αλλάξει ρι-
ζικά, άµεσα. Καθ’ όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, µε το οποίο
υποτίθεται ότι η Κυβέρνηση διαβουλευόταν µε τους ΟΤΑ, κατα-
τέθηκαν, η αλήθεια είναι, αρκετές προτάσεις για τον εξορθολο-
γισµό της εταιρείας. Ο κύριος Υπουργός δυστυχώς αγνόησε
αυτές τις προτάσεις και επέλεξε τελικά ως ενδεδειγµένη λύση
την κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ. Είπαµε, αυτό µόνο ξέρει, αυτό εµ-
πιστεύεται. 

Εµείς, όµως, θεωρούµε ειλικρινά ότι η προτεινόµενη λύση δεν
θα λύσει τα προβλήµατα, αλλά θα επιδεινώσει την κατάσταση
στις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης και εύχοµαι να εί-
µαστε όλοι εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, σε δύο ή σε τρία χρόνια
για να το διαπιστώσουµε αυτό. Εµείς θεωρούµε λοιπόν ότι πρέ-
πει άµεσα να αποσύρετε το νοµοσχέδιο και να ανοίξει ένας ευ-
ρύτερος και ουσιαστικός διάλογος µε όλα τα κόµµατα, µε όλους
τους φορείς της πόλης, για τα προβλήµατα των αστικών συγκοι-
νωνιών, µε σοβαρότητα, σεβασµό στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία και
µε το βλέµµα στο αύριο, µακριά από µικροκοµµατικά παιχνίδια.
Στόχος η διαµόρφωση ενός νέου νοµοσχεδίου, µε την ενεργο-
ποίηση της Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών Μεταφορών και σε
απόλυτη αρµονία, σε απόλυτη συµφωνία µε τον ευρωπαϊκό κα-
νονισµό 1370/2007, µε ρητή ηµεροµηνία λήξης της ισχύουσας
οικονοµικής συµφωνίας µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του
ΟΑΣΘ και λαµβάνοντας υπ’ όψιν κάτι βασικό, πως στον παγκό-
σµιο συγκοινωνιακό χάρτη γίνεται αποδεκτή η ενίσχυση των αστι-
κών συγκοινωνιών, είτε αυτές είναι δηµόσιες είτε αυτές είναι
ιδιωτικές, µέχρι το 40% των µικτών εξόδων τους, και όλα αυτά
µε σεβασµό στους πολίτες της Θεσσαλονίκης. 

Η αλήθεια είναι ότι έχουν αδικηθεί από την καθυστέρηση της
ολοκλήρωσης των έργων του µετρό. Έχουν ταλαιπωρηθεί πολλά
χρόνια µε την απαράδεκτη κατάσταση στον ΟΑΣΘ, ας µην τους
προσθέσουµε άλλο ένα εµπόδιο στην καθηµερινότητά τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κλείνει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής. 

Σας ενηµερώνω ότι έχουν εγγραφεί δεκατέσσερις συνάδελ-
φοι. Εποµένως ο στόχος, που βάλαµε εξαρχής, να τελειώσουµε
γύρω στις 18.00’, είναι απολύτως εφικτός και θα έλεγα µάλιστα
και µε µια σχετική ανοχή, κυρίως στους συναδέλφους, που µει-
ώθηκε ο χρόνος τους από επτά σε πέντε λεπτά. 

Συνεχίζουµε κανονικά µε τον ειδικό αγορητή από τη Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη κ. Γεώργιο Αρβανιτίδη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπα-

θήσω στον χρόνο που έχω να συνοψίσω την κριτική µας στο νο-
µοσχέδιο και να επαναλάβω την καθαρή πολιτική πρόταση της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για τις αστικές συγκοινωνίες της
Θεσσαλονίκης.

Κυρίες και κύριοι, τα πράγµατα στη ζωή δεν είναι ούτε άσπρο
ούτε µαύρο. Αυτό είναι κάτι που µας βολεύει, µας βόλευε τόσα
χρόνια, για να παρουσιάζει ο καθένας τη δική του αλήθεια. Δυ-
στυχώς, η ζωή απέδειξε ότι είναι αρκετά πιο δύσκολη και αρκετά
πιο περίπλοκη. Απέναντι στον ΟΑΣΘ, που κλείνει τον κύκλο του
αφήνοντας πίσω µεγάλη δυσαρέσκεια στους πολίτες της Θεσ-
σαλονίκης, εµείς λέµε ότι η πόλη πρέπει να πάει ένα βήµα µπρο-
στά από όλα τα µοντέλα που εφαρµόστηκαν στη χώρα και τα
αποτελέσµατά τους δεν ήταν αυτά που επιθυµούσαν οι πολίτες.

Η Θεσσαλονίκη δεν έχει κανένα λόγο, κυρίες και κύριοι, να αν-
τιγράψει το µοντέλο της Αθήνας. Η Θεσσαλονίκη θα αποκτήσει
ποιοτικές, σύγχρονες και ευρωπαϊκού επιπέδου αστικές συγκοι-
νωνίες, όταν οι άνθρωποι της πόλης -και σύµφωνα µε την ευρω-
παϊκή οδηγία οι άνθρωποι της κάθε πόλης- πάρουν την υπόθεση
στα χέρια τους.

Η λύση, λοιπόν, δεν είναι ούτε κρατικιστικό µοντέλο ούτε νεο-
φιλελεύθερο, βέβαια, µοντέλο. Η λύση δεν είναι να περάσουµε
από το ιδιωτικό µονοπώλιο του ΟΑΣΘ στο κρατικό µονοπώλιο
του Υπουργείου Μεταφορών. Η λύση για τη Θεσσαλονίκη βρί-
σκεται σε ανοικτές δηµόσιες συγκοινωνίες µε καθοριστικό ρόλο
της αυτοδιοίκησης και των φορέων της πόλης. Δεν µπορούν να
απουσιάζουν από τα όργανα ούτε το εργατικό κέντρο ούτε τα
επιµελητήρια Θεσσαλονίκης, οι άνθρωποι που χρησιµοποιούν τις
υπηρεσίες. 

Αυτό που ζητάµε είναι πολύ καθαρό. Ζητάµε οι αστικές συγ-
κοινωνίες Θεσσαλονίκης να σχεδιάζονται από τους ανθρώπους
της πόλης και όχι από τους αρεστούς του εκάστοτε Υπουργού. 

Εσείς, αντίθετα, κύριε Υπουργέ, ζητάτε οι αστικές συγκοινω-
νίες Θεσσαλονίκης να ανήκουν στο Υπουργείο σας και όχι στην
κοινωνία. Αυτή είναι η διαφορά του κρατικίστικου µοντέλου που
προτείνετε από τις ανοικτές δηµόσιες συγκοινωνίες που προτεί-
νει η Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, είπατε ότι µόνο το κράτος µπορεί να
διασφαλίσει τις θέσεις των εργαζοµένων, εγώ θα σας πω ότι δεν
είναι έτσι µόνο τα πράγµατα. Λέτε ότι αν γίνει δηµόσιος διαγωνι-
σµός οι εργαζόµενοι θα χάσουν τις δουλειές τους. 

Ποιος είπε, κύριε Υπουργέ, ότι στους διεθνείς διαγωνισµούς
συµµετέχουν αποκλειστικά ιδιώτες πάροχοι; Ποιος σάς είπε ότι
η τοπική αυτοδιοίκηση και οι παραγωγικοί φορείς της πόλης δεν
µπορούν να εξασφαλίσουν τις θέσεις εργασίας; Τους ρωτήσατε;
Βάλατε κάτω πραγµατικά σενάρια µε µολύβι και χαρτί, για να
δείτε ότι αυτό δεν βγαίνει; Γιατί πάµε σε όλα τα πράγµατα στη
ζωή µας µε τη λογική άσπρο-µαύρο και φυσικά µπερδεύουµε
τους πολίτες; 

Λύσεις, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν. Σας καλέσαµε και χθες και
προχθές να τις συζητήσουµε. Αν επιµένετε στη δική σας πρό-
ταση, αν πιστεύετε ότι ξέρετε καλύτερα, συνεχίστε µόνος. Εµείς
θα δηλώσουµε «παρών» επί της αρχής, γιατί κανείς δεν µπορεί
να πει όχι στο να κλείσει ο ΟΑΣΘ τον κύκλο των εξήντα χρόνων.
Όλα τα µοντέλα ολοκληρώνουν τον κύκλο της ζωής τους µε καλά
ή κακά αποτελέσµατα και στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν ήταν
τα καλύτερα. Όµως, δεν συµφωνούµε µε την πρότασή σας για
την επόµενη µέρα, για αυτό και θα καταψηφίσουµε πολλά άρθρα
του νοµοσχεδίου.

Είπα και στην επιτροπή ότι η Θεσσαλονίκη πρέπει να περάσει
σε µια νέα εποχή. Όµως, βασική προϋπόθεση για να αντικατα-
στήσουµε τον ΟΑΣΘ είναι να είµαστε έτοιµοι να τον αντικαταστή-
σουµε µε κάτι καλύτερο. Μπορεί αυτό που έχετε στο µυαλό σας,
κύριε Υπουργέ, να είναι πολύ καλύτερο από τη σηµερινή κατά-
σταση, όµως αυτό δεν αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο. Εδώ ψη-
φίζουµε νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ, και όχι απλά καλές
προθέσεις, όπως µας έχετε συνηθίσει. 

Οι διατάξεις που έχουµε µπροστά µας µιλούν για την ίδρυση
δύο νέων φορέων και την κατάργηση άλλων δύο. Τίποτα περισ-
σότερο, τίποτα λιγότερο. Δεν υπάρχουν στόχοι ποιότητας για το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΔ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10309



συγκοινωνιακό έργο, δεν υπάρχουν χρονοδιαγράµµατα, για να
ξέρουν οι πολίτες τι να περιµένουν και πότε, δεν έχετε καταθέσει
καν ένα ενδεικτικό σχέδιο για τη νέα φιλοσοφία πάνω στην οποία
θα κινηθεί ο σχεδιασµός των αστικών συγκοινωνιών Θεσσαλονί-
κης. Για αυτό άλλωστε ο ΟΑΣΘ θα συνεχίσει να παρέχει τις υπη-
ρεσίες του, τις ίδιες υπηρεσίες µε σήµερα στην πόλη, µέχρι το
τέλος του 2019, µε την ίδια σύµβαση που ισχύει και σήµερα. Σε
απλά ελληνικά, δηλαδή, καταργείτε τον οργανισµό, για να δεί-
ξετε αποφασιστικότητα και πυγµή, του ζητάτε όµως να συνεχίσει
να κάνει αυτός τη δουλειά, µέχρι να είµαστε έτοιµοι. Αυτά δεν
είναι σοβαρά πράγµατα. Αυτές είναι κοκοροµαχίες στην πλάτη
της πόλης και, ξέρετε, η Θεσσαλονίκη δυστυχώς έχει βιώσει όλα
αυτά τα χρόνια πάρα πολλές φορές τις κοκοροµαχίες στην
πλάτη της. Να δω ποιος θα απολογηθεί στους πολίτες και τους
επαγγελµατίες της Θεσσαλονίκης, αν µέσα στο καλοκαίρι, αν
µέσα σε τουριστική σεζόν, έχουµε προβλήµατα.

Μίλησα και στην επιτροπή για προσπάθεια οικοδόµησης ενός
κλειστού και ελεγχόµενου συστήµατος. Ήµουν επιεικής. Η
σωστή περιγραφή είναι ένα κλειστό, ελεγχόµενο και αυταρχικό
σύστηµα. Σας λέµε, λοιπόν, όλα σχεδόν τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης, ότι το να ζητάτε κατάλογο από τους φορείς, για να δια-
λέξετε εσείς, κύριε Υπουργέ, ποιους θέλετε να εκπροσωπήσουν
τον ΟΣΕΘ, είναι κάτι πρωτόγνωρο.

Σας είπαµε, επίσης, ότι είναι αδιανόητο ένα εννεαµελές όρ-
γανο να αποφασίζει µε απαρτία τριών ατόµων. Σαν να µην έφθα-
ναν όλα αυτά, έρχεστε να επιβάλετε δρακόντειες ποινές σε
όποιον τολµήσει να πάει κόντρα.

Διαβάζω αυτολεξεί την παράγραφο 1 του άρθρου 28. Λέει:
«Όποιος εµποδίζει, παρακωλύει µε κάθε τρόπο ή µέσο, αρνείται
την πρόσβαση στα γραφεία, αµαξοστάσια, υπηρεσιακά στοιχεία
του ΟΑΣΘ κ.λπ., τιµωρείται µε φυλάκιση έως τριών ετών και µε
χρηµατική ποινή τουλάχιστον 10.000 ευρώ και µε στέρηση των
πολιτικών δικαιωµάτων του για πέντε έτη.».

Με απλά λόγια, δηλαδή, αν κάποιος τολµήσει µια ειρηνική εκ-
δήλωση διαµαρτυρίας στα αµαξοστάσια του ΟΑΣΘ, θα φάει τρία
χρόνια φυλακή, 10.000 ευρώ πρόστιµο και στέρηση πολιτικών δι-
καιωµάτων για πέντε χρόνια. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα, κύριε
Υπουργέ, και εσείς είστε αριστερή Κυβέρνηση, όπως λέτε.

Για πείτε µου, σας παρακαλώ, πόσα χρόνια φυλακή θα έπρεπε
να φάει το κίνηµα «Δεν πληρώνω», αν υπήρχε αυτή η διάταξη για
τα διόδια; Πόσα εκατοµµύρια σε πρόστιµα θα έπρεπε να έχουν
πληρώσει; Πόσοι άνθρωποι θα είχαν υποστεί στέρηση των πολι-
τικών τους δικαιωµάτων;

Στη Θεσσαλονίκη δεν έχουµε ανάγκη από κανενός είδους Βε-
ληγκέκα πάνω από τα κεφάλια µας και καλά θα κάνετε να διορ-
θώσετε αµέσως τη διάταξη αυτή.

Έρχοµαι τώρα στο µέρος που αφορά την ποιότητα των υπη-
ρεσιών. Αυτό που ενδιαφέρει τους πολίτες της Θεσσαλονίκης
είναι να έχουν καθαρά και καινούργια λεωφορεία και µε air con-
dition –γιατί όποιος βιώσει τις συνθήκες µε τις οποίες γίνεται σή-
µερα το µεταφορικό έργο, θα εντυπωσιαστεί από την κατάσταση
των λεωφορείων–, να έρχονται στην ώρα τους -εξαιρετικό το ευ-
φυολόγηµα του συναδέλφου µου του κ. Τριανταφυλλίδη ότι οι
Θεσσαλονικείς έχουν αποκτήσει αυχενικό σύνδροµο, όχι κοιτών-
τας µπροστά, αλλά στρίβοντας, για να δουν πότε θα έρθει το λε-
ωφορείο- και να µπορούν να πάνε χωρίς προβλήµατα σε κάθε
γωνιά του νοµού. Στην Ασπροβάλτα, στη Μηχανιώνα, στα Κου-
φάλια, στον Ασκό, στον Σοχό. 

Από πού προκύπτει αυτή η ποιότητα των υπηρεσιών, κύριε
Υπουργέ, µε το νέο σύστηµα; Επειδή θα εξαγοράσει τον ΟΑΣΘ
το κράτος και οι υπηρεσίες, αυτόµατα, θα αποκτήσουν ποιότητα;
Στο νοµοσχέδιό σας δεν υπάρχει µισή γραµµή που να προβλέπει
προδιαγραφές ποιότητας. Δεν υπάρχει µισή γραµµή που να λέει
σε ποιους κλάδους θα κάνει επενδύσεις το Υπουργείο σε συνερ-
γασία µε την ΑΣΥΘ. Δεν υπάρχουν καν προτεραιότητες, για να
ξέρουµε, δηλαδή, αν προτεραιότητα είναι η αλλαγή του στόλου,
τα καλύτερα δροµολόγια, φιλικοί άξονες µε µετεπιβιβάσεις, δια-
λειτουργικότητα των συγκοινωνιών. Ξέρετε γιατί, κύριοι συνά-
δελφοι; Γιατί για ακόµη µία φορά, δυστυχώς, βρισκόµαστε στη
λογική του «βλέποντας και κάνοντας».

Ένας άλλος στόχος του νοµοσχεδίου είναι η προστασία της

εθνικής οικονοµίας. Εδώ η προτεραιότητα έχει περάσει σε άλλο
επίπεδο. Το επιχείρηµα που χρησιµοποιείτε για να στηρίξετε τον
ισχυρισµό σας, κύριε Υπουργέ, είναι ότι ο ΟΑΣΘ δεν κάνει καλή
διαχείριση, γιατί είναι ιδιώτης, ενώ η ΑΣΥΘ αυτονόητα θα κάνει
καλή διαχείριση, επειδή είναι κρατική. Σε απλά ελληνικά, δηλαδή,
αυτοί είναι οι κακοί και εµείς είµαστε οι καλοί.

Ακούστε, µε τόσο απλοϊκά επιχειρήµατα δεν πείθετε κανέναν.
Έχετε στοιχεία για να µας πείτε πόσο λιγότερα θα κοστίζει η
ΑΣΥΘ στον ίδιο φορολογούµενο; Προφανώς και όχι. Αν είχατε,
θα µας τα είχατε καταθέσει. Για αυτό και µας καλείτε να ψηφί-
σουµε ένα νοµοσχέδιο που βασίζεται στις καλές προθέσεις του
εκάστοτε Υπουργού και των οργάνων που διορίζει.

Θα σας έλεγα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι δυόµισι χρόνια που
βρίσκεστε στην Κυβέρνηση έχουµε χορτάσει από καλές προθέ-
σεις. Η Θεσσαλονίκη για πάρα πολλά χρόνια χόρτασε υψηλές
προσδοκίες και χαµηλά αποτελέσµατα. Πρώτα, λοιπόν, να φέ-
ρετε στοιχεία στη Βουλή και στη συνέχεια θα µπορούµε να συ-
ζητήσουµε πραγµατικά ό,τι θέλετε. 

Κλείνω µε το θέµα του ευρωπαϊκού κανονισµού 1370/2007, για
τον οποίο έγινε πολύς λόγος στην επιτροπή. Αυτό που λέει ο κα-
νονισµός είναι σε απόλυτη ευθυγράµµιση µε την πρόταση της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Διαβάζω χαρακτηριστικό απόσπα-
σµα: 

«Οι τοπικές αρχές θα µπορούν να επιλέξουν τον τρόπο οργά-
νωσης των δηµόσιων µεταφορών τους. Θα είναι ελεύθερες να
παρέχουν οι ίδιες τις µεταφορές σε τοπικό επίπεδο ή να τις ανα-
θέτουν σε τρίτο ειδικευµένο µεταφορέα. Με τον τρόπο αυτό, η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανταποκρίνεται στο αίτηµα του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου, στους αντιπροσώπους των πολιτών της Ευ-
ρώπης να γίνει σεβαστή η ελευθερία επιλογής των αρµόδιων
τοπικών οργάνων.». 

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας µια µεγάλη ευκαιρία, µια πρό-
κληση, να φτιάξουµε ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο δηµόσιων
αστικών συγκοινωνιών, ώστε η Θεσσαλονίκη να πρωτοπορήσει
και να είναι παράδειγµα. Καλά παραδείγµατα έχει ανάγκη η χώρα
µας την περίοδο που ζούµε, ένα πλαίσιο ανοικτό στην κοινωνία,
απ’ όπου µέσα από διεθνείς διαγωνισµούς θα µπορούµε να επι-
λέξουµε τους καλυτέρους. 

Έχουµε την ευκαιρία να βάλουµε τις βάσεις, ώστε οι πολίτες
της Θεσσαλονίκης να απολαύσουν το επίπεδο υπηρεσιών που
αρµόζει σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή πόλη του 21ου αιώνα.
Έχουµε την ευκαιρία να κάνουµε πράξη την αποκέντρωση, χρη-
σιµοποιώντας τις δυνατότητες που µας έχει δώσει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ». Έχουµε την ευκαιρία να αλλάξουµε τη νοοτροπία αποχής
και αδιαφορίας που υπάρχει στην κοινωνία για τα κοινά. Μην πα-
ραγνωρίζετε τον εκπαιδευτικό ρόλο που µπορεί να έχει µια τέ-
τοια διαδικασία. Μην παραγνωρίζετε την αξία να δουν τα νέα
παιδιά τι σηµαίνει συµµετέχω και καθορίζω ένα από τα σηµαντι-
κότερα πράγµατα για µια πόλη, όπως είναι οι αστικές συγκοινω-
νίες. 

Ερχόµαστε σε αυτή την Αίθουσα και διαµαρτυρόµαστε ότι οι
πολίτες γυρίζουν την πλάτη στην πολιτική. Όταν έρχεται η ώρα
να δώσουµε τον λόγο, πάµε και φτιάχνουµε κλειστά γραφειοκρα-
τικά συστήµατα στα Υπουργεία. 

Εµείς, λοιπόν, καλούµε για ακόµη µια φορά να ανοίξετε τις
αστικές συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη στην κοινωνία και να εµ-
πιστευθείτε τους πολίτες της Θεσσαλονίκης. Ζητάµε ανοικτές,
δηµόσιες συγκοινωνίες, µε καθοριστικό ρόλο της αυτοδιοίκησης
και των φορέων της πόλης. Ζητάµε οι αστικές συγκοινωνίες της
Θεσσαλονίκης να σχεδιάζονται και να σχεδιαστούν από ανθρώ-
πους της πόλης και όχι από αρεστούς του εκάστοτε Υπουργού.
Ζητάµε να εµπιστευθείτε την τοπική κοινωνία. 

Για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω στη δευτερο-
λογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από τη Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννης Σαχινίδης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά, µου προκαλεί εντύπωση ότι και στις επιτροπές

άκουσα από πάρα πολλούς αλλά και εδώ θα ακουστεί σήµερα
ότι είναι µια κατάσταση η οποία εδώ και εξήντα χρόνια δεν λέει
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να διορθωθεί. Μην ξεχνάτε ότι µεγάλο µέρος από τους Βουλευ-
τές που βρίσκεστε σε αυτή την Αίθουσα –και δεν µιλάω για τους
παρόντες µόνο, αλλά και για τους µη παρόντες- και οι πατεράδες
σας βρίσκονταν εδώ µέσα και δεν είχαν τη θέληση να το διορ-
θώσουν τόσα χρόνια. 

Σήµερα ακούσαµε από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
να µας παρουσιάζεται ως αντιµνηµονιακή η παράταξή του. Μά-
λιστα, αναφέρθηκε δύο φορές –και δεν θέλω να πάρω το µέρος
του ΣΥΡΙΖΑ, προς Θεού, απέχουµε παρασάγγας ιδεολογικά φυ-
σικά- ότι είναι τα αγαπηµένα παιδιά της τρόικας. Όχι, κύριοι,
εσείς µη στενοχωριέστε. Όλοι σας είστε τα αγαπηµένα παιδιά
της τρόικας, διότι αριστεροί και δεξιοί είστε ίδιοι στο φαΐ. 

Έχουµε δηλώσει –και θα το τονίζουµε σε κάθε ευκαιρία που
µας δίδεται, οι οποίες φυσικά είναι και ελάχιστες, µια από αυτές
είναι το Βήµα από το οποίο µιλάω σήµερα- ότι ως λαϊκό εθνικι-
στικό κίνηµα Χρυσή Αυγή είµαστε υπέρ των κρατικοποιήσεων σε
βασικές δοµές και υποδοµές. Κρίνω σκόπιµο να το τονίσω αυτό
για άλλη µια φορά, θέλοντας να διαχωρίσω τη θέση µας από τα
υπόλοιπα αντιπολιτευόµενα κόµµατα του λεγόµενου δηµοκρατι-
κού τόξου, τα οποία θα καταψηφίσουν το παρόν σχέδιο νόµου
για διαφορετικούς λόγους το καθένα. Θα εξηγήσω παρακάτω σε
τι διαφέρουµε και αυτό πρέπει να το κάνω, διότι µας παρακολου-
θεί ο ελληνικός λαός, ο οποίος θα πρέπει να λάβει γνώση. 

Αν και το παρόν σχέδιο νόµου, κύριε Υπουργέ, περιέχει πάρα
πολλές ύποπτες διατάξεις, τις οποίες και θα αναφέρω αναλυτικά,
πράγµατι θα είχαµε την καλή θέληση να το υπερψηφίζαµε, αλλά
αυτό θα συνέβαινε µόνο υπό έναν όρο, µε την προσθήκη δύο επι-
πλέον άρθρων. Το ένα άρθρο θα έλεγε ρητά και κατηγορηµατικά
ότι η κρατικοποίηση την οποία σκοπεύετε να κάνετε στις αστικές
συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης να έχει διάρκεια ενενήντα έτη, όσα
δηλαδή προτείνετε για τη διάρκεια του νέου φορέα, του ΟΣΕΘ,
στο άρθρο 6. Δεύτερον, αν θα παρέµενε µισθολογικά, γιατί τα
εργασιακά δικαιώµατα κατοχυρώνονται, δηλαδή αν βάζατε ένα
δεύτερο άρθρο, το οποίο θα έλεγε ότι οι εργαζόµενοι στην ΟΑΣΘ
δεν θα περάσουν στον ν.4354/2015, στο ενιαίο µισθολόγιο, µει-
ώνοντας τους µισθούς τους κι άλλο -τουλάχιστον να σώσουµε
ό,τι µπορούµε-, θα είχαµε την καλή διάθεση να υπερψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο. 

Είµαστε, όµως, σίγουροι ότι δεν κρατικοποιείτε τον ΟΑΣΘ για
λόγους εξυγίανσης, όπως υποστηρίζετε, ή επειδή έτσι το επιβάλ-
λει και προτάσσει η µαρξιστική σας ιδεολογία περί κρατικοποι-
ήσεων. Άλλωστε σε αυτό το κοµµάτι έχετε δώσει διαπιστευτήρια
κι έχετε γίνει «καπιταλιστικότεροι» και «νεοφιλελευθερότεροι»
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και όλων των υπολοίπων συ-
νεταίρων σας του συνταγµατικού τόξου. 

Επικαλεστήκατε, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές και στις επι-
τροπές, µάλιστα στις επιτροπές κατά τη διάρκεια των συζητή-
σεων του παρόντος σχεδίου νόµου, τον κανονισµό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον µε αριθµό 1370/2007. Τι λέει, όµως,
αυτός ο κανονισµός; Προβλέπει ρητά ή ότι θα γίνει διαγωνισµός,
προκειµένου να ανατεθούν οι επιβατικές µεταφορές σε ιδιωτική
εταιρεία, ή ότι η αρµόδια τοπική αρχή, δηλαδή η περιφέρεια, οι
δήµοι ή η ένωση δήµων, θα αναλάβει να παρέχει οι ίδιες τις δη-
µόσιες επιβατικές µεταφορές.

Αυτό δεν το αναφέρω επειδή θεωρούµε και θέλουµε ως Χρυσή
Αυγή να εφαρµόσετε και να εναρµονίζεστε µε τις ευρωπαϊκές
οδηγίες, αλλά διότι θέλουµε να προλάβουµε τυχόν πρόστιµα ή
κυρώσεις που θα προκύψουν όταν συσταθεί ο φορέας της ΑΣΥΘ,
ο οποίος φορέας -µην ξεχνάµε- θα είναι θυγατρική του ΟΣΕΘ και
θα ανήκει, δηλαδή, στο κράτος. Κάτι τέτοιο θα παραβίαζε το θε-
σµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως ανέφερα και πριν,
βάσει του κανονισµού 1370/2007 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το µείζον, όµως, ζήτηµα που προκύπτει, κύριε Υπουργέ, είναι
αν στο άµεσο µέλλον -σας το είπα και στις επιτροπές και δεν
πήρα απάντηση- το οποίο δεν γνωρίζουµε φυσικά πόσο σύντοµα
θα είναι αυτό, έρθετε µε κάποια τροπολογία, επικαλούµενος
ακριβώς αυτή τη διάταξη, δηλαδή τη 1370/2007 µε τη δικαιολο-
γία που σας ανέφερα πριν, ότι, επειδή παραβιάζεται, θα πρέπει
ξανά να ιδιωτικοποιηθεί, ξεπουλώντας και τις Αστικές Συγκοινω-
νίες Θεσσαλονίκης, όπως και τον ΟΣΕ, τα αεροδρόµια, τα λιµά-
νια και δεν ξέρω τι άλλο έχετε σκοπό να ξεπουλήσετε. 

Στο άρθρο 9 αναφέρεται η σύνθεση του διοικητικού συµβου-
λίου. Εδώ διαβάζουµε ότι από τα εννέα µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου, τα πέντε θα τα αποφασίζετε απευθείας εσείς ως
Υπουργός Μεταφορών µαζί µε τον Υπουργό Οικονοµικών και από
τα υπόλοιπα τέσσερα, πλην του ενός ο οποίος θα είναι εκ περι-
τροπής ανά τρία έτη και θα προέρχεται από τα διάφορα επιµε-
λητήρια, πάλι τους υπόλοιπους τρεις θα προτείνουν οι φορείς
και ξανά θα αποφασίζετε εσείς.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 12, που αναφέρεται η σύσταση της
θυγατρικής ΑΣΥΘ, εδώ έρχεται σε αντίθεση ακριβώς µε αυτό
που ανέφερα και πριν µε τη διάταξη 1370/2007 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που δεν προβλέπεται θυγατρική εταιρεία κρατικού
φορέα να µπορεί να αναλάβει τη διαχείριση των συγκοινωνιών. 

Στο άρθρο 14, όπου πάλι αναφέρεται η σύσταση της «ΑΣΥΘ
Α.Ε.», δεν θα έπρεπε κανονικά, κύριε Υπουργέ, πριν από τη σύ-
σταση της εταιρείας να υπάρχει κάποιο άρθρο στο παρόν σχέδιο
νόµου το οποίο θα αναφέρει τον τρόπο λειτουργίας του; Όχι να
γίνει αυτό µε το άρθρο 10, που προβλέπει ότι εντός δύο µηνών
θα καταρτισθεί ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας από το δι-
οικητικό συµβούλιο της εταιρείας, όταν συγκροτηθεί σε σώµα.

Το άρθρο 13 είναι ένα ίσως από τα λίγα άρθρα στο οποίο εί-
µαστε εν µέρει θετικοί, διότι, ναι µεν, όπως είπα και πριν, διασφα-
λίζει την απορρόφηση του εργατικού δυναµικού, αλλά δεν
διασφαλίζει τη µισθοδοσία του. 

Στο άρθρο 16 ισχύει ό,τι ισχύει και για το άρθρο 6, το οποίο
προβλέπει διάρκεια ενενήντα ετών -φυσικά είµαστε κι εδώ αντί-
θετοι- για τον ΟΣΕΘ. 

Στο άρθρο 19 αναφέρεται αυτό που είπα πριν για το διοικητικό
συµβούλιο. Είµαστε φυσικά κάθετοι και αρνητικοί σε αυτό.

Στο άρθρο 22 αναφέρεται η λύση της σύµβασης µεταξύ ελλη-
νικού δηµοσίου και ΟΑΣΘ και η περιέλευση της περιουσίας του
ΟΑΣΘ στο δηµόσιο. 

Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, µε τη γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, το οποίο έχει αποφανθεί ρητά τον Δε-
κέµβριο του 2016 µε την υπ’ αριθµόν 320/2016 απόφαση ότι οι
συµβάσεις µεταξύ κράτους και ΟΑΣΘ, οι οποίες κυρώθηκαν µε
τους νόµους 3652/2008 και 3897/2010, ισχύουν και ότι οι ίδιες
συµβάσεις δεν αντιβαίνουν στις διατάξεις του κανονισµού της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αριθµό 1370/2007 και ότι θα λήξουν στις
3-12-2019;

Στο άρθρο 28 -και αυτό επίσης το ανέφερα στις επιτροπές- ει-
λικρινά θέλω να δω και είµαι πολύ περίεργος, κύριε Υπουργέ,
πώς θα διαχειριστείτε το συνδικαλιστικό σας πελατολόγιο, που
τους έχετε µάθει τόσα χρόνια, όταν ήσασταν εξωκοινοβουλευτι-
κοί, να ανεβαίνουν στα κάγκελα, να κάνουν καταλήψεις κτηρίων
σε εργασιακούς χώρους και, όταν δεν ικανοποιούνται τα αιτή-
µατά τους, να σπάνε, να καίνε, να ρηµάζουν ό,τι βρουν µπροστά
τους. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, έχετε τη διάθεση να τους στερήσετε
τη γυµναστική που κάνουν κάθε φορά που διαφωνούν µε τις απο-
φάσεις της εκάστοτε κυβέρνησης; Γιατί, εάν κρίνω από τα πρό-
σφατα γεγονότα στην Ερµού και την εβδοµαδιαία εξόρµηση στα
Εξάρχεια, µάλλον δεν έχετε ούτε τη δύναµη ούτε τη θέληση να
εφαρµόσετε τη νοµιµότητα. 

Οπότε, τα πρόστιµα που θέλετε να επιβάλετε µε το άρθρο 28,
από 10.000 έως 20.000 ευρώ, τη φυλάκιση και τη στέρηση των
πολιτικών δικαιωµάτων που προβλέπονται στο άρθρο 28 του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου δεν πιστεύω να τα εφαρµόσετε ποτέ.

Καλά κάνετε και αποχωρείτε, κύριε Υπουργέ, όπως κάνατε και
στις προηγούµενες επιτροπές, διότι αυτά που ακούτε δεν σας
αρέσουν. 

Σχετικά µε τα άρθρα 32 και 33, εδώ φροντίζει η Κυβέρνηση οι
κρατικοδίαιτοι του ΟΑΣΘ να µεταταγούν στους ΟΣΕΘ και ΑΣΥΘ,
προκειµένου, σύµφωνα µε το άρθρο 32, να διατηρήσουν την ερ-
γασιακή τους σχέση. 

Είπαµε ότι αυτό θα το στηρίξουµε. Με καµµία διάταξη, όµως,
όπως ανέφερα, δεν φροντίζει να διασφαλίσει τα δικαιώµατά
τους, δηλαδή την καταβολή των δεδουλευµένων, τη µη περαι-
τέρω µείωση των µισθών τους, όπως ανέφερα και πριν, και την
αύξηση των ωρών εργασίας. 

Πριν, λοιπόν, από την ικανοποίηση των δίκαιων και εύλογων

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΔ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10311



αιτηµάτων των εργαζοµένων, εσείς προτάσσετε το κοµµατικό
σας συµφέρον και αυτό διαφαίνεται ξεκάθαρα στη διάταξη 32
παράγραφος 1, περίπτωση β’- γ’, η οποία µας λέει ότι επιτρέπε-
ται η µετάταξη, η µεταφορά µονίµων υπαλλήλων σε κενή οργα-
νική θέση των νέων φορέων που θα συσταθούν. 

Όµως, ακόµα και εάν δεν υπάρχει κενή οργανική θέση, δύνα-
ται να συσταθεί τέτοια, ακόµη και προσωποπαγής, προκειµένου
να καλυφθούν οι πελατειακές σας ανάγκες. 

Αυτό πρακτικά σηµαίνει αύξηση των δαπανών του κράτους,
επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού, µία επιβάρυνση που
δεν µπορεί να αποτιµηθεί αυτή τη στιγµή και όλα αυτά, όχι προς
εξυπηρέτηση δηµοσίου συµφέροντος, αλλά µόνο χάριν ιδιοτε-
λών σκοπών. Μάλιστα, κατ’ εξαίρεση των όσων ορίζονται από τον
ν.4002/2011 για τις µετατάξεις, δεν προαπαιτείται έγκριση. 

Ο νόµος στο άρθρο 48 είναι σαφής: Για την πλήρωση θέσεων
στο δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου προηγούνται
της καταχώρισης. Δεν νοείται καταχώριση εταιρείας χωρίς κα-
ταστατικό. Έχει µία ασάφεια αυτή η διάταξη. 

Το άρθρο 37 αφορά καταργούµενες διατάξεις και νόµους που
σχετίζονταν µε τη λειτουργία του ΟΑΣΘ. 

Θα αναφερθώ λίγο και στις τροπολογίες. Στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1102 και ειδικό 2, οποιαδήποτε ρύθµιση ενισχύει
τη διαφάνεια στον τοµέα των δηµόσιων συµβάσεων σίγουρα κι-
νείται προς την ορθή κατεύθυνση. 

Πλην όµως, θα έπρεπε η ως άνω υποχρέωση να επεκταθεί και
στις περιπτώσεις που οι δηµόσιες συµβάσεις έχουν εκτιµώµενη
αξία πολύ κάτω των 60.000 ευρώ, θα λέγαµε και κάτω των 5.000
ευρώ, εφόσον δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις που διαπιστώνονται
ζητήµατα αδιαφάνειας και εκνόµων ενεργειών σε δηµόσιες συµ-
βάσεις, οι οποίες αφορούν µικρότερης αξίας χρηµατικά ποσά.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1103 και ειδικό 3 αναφέρεται
στην παράταση διαγωνισµών του Προγράµµατος Προµήθειας
Υπηρεσιών και Φαρµάκων Υγείας. 

Εδώ είµαστε αναγκασµένοι να την καταψηφίσουµε, όχι γιατί
δεν θέλουµε να προχωρήσει ο διαγωνισµός, απλά και µόνο διότι
πουθενά δεν αναφέρεται ποια υλικά και ποια φάρµακα ακριβώς
αφορά. 

Θα ήθελα να κάνω και ένα σχόλιο για µία τροπολογία, η οποία
είναι βουλευτική, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και την υπο-
γράφει ο κ. Λαζαρίδης. Αυτή η τροπολογία, κύριε Λαζαρίδη, εάν
κατάλαβα καλά, είναι ακριβώς αυτά που ειπώθηκαν από τον εκ-
πρόσωπο του ΚΤΕΛ χθες. 

Δεν είµαι ούτε οικονοµολόγος ούτε χρηµατιστής, αλλά γνω-
ρίζω απλά βασικά µαθηµατικά. Εδώ αναφέρετε στην αιτιολογική
έκθεση της τροπολογίας σας ότι το ΚΤΕΛ είχε καταβάλει ένα
ποσό της τάξεως του 1.900.000 ευρώ για την εξαγορά είκοσι έξι
µετοχών, οι οποίες είχαν ονοµαστική αξία η κάθε µία 38.797
ευρώ.  

Αναφέρεται, επίσης, ότι για τα έτη χρήσεως 2014, 2015, 2016
και 2017 εισέπραξε -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- 1.008.000
ευρώ. Δηλαδή, έχει γίνει περίπου απόσβεση στο 55% της επέν-
δυσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στη δεύτερη σελίδα, όµως, αναφέρεται ότι κατόπιν νέας σύµ-

βασης στις 8-4-2010 αγοράστηκαν άλλες τρεις µετοχές, η αξία
των οποίων, βάσει των προηγούµενων, θα έπρεπε να είναι
116.000 ευρώ. Εδώ, όµως, µου φαίνεται πάρα πολύ περίεργο ότι
καταβλήθηκαν 271.000 ευρώ, δηλαδή 90.000 ευρώ για κάθε µε-
τοχή. 

Αν προσθέσουµε αυτά τα δύο ποσά, σε σχέση µε τα ποσά που
έχει καταβάλει το ΚΤΕΛ για τους δεκαπέντε δήµους, τα δροµο-
λόγια των οποίων έχασε, το ΚΤΕΛ κατέβαλε ένα ποσό της τάξης
των 2.181.000 ευρώ και τα χρήµατα που εισέπραξε αντιστοιχούν
γύρω στα 2.000.000 ευρώ, δηλαδή έχει γίνει σχεδόν απόσβεση. 

Αλλά όλα αυτά που σας ανέφερα και η αγορά των µετοχών
έλαβαν χώρα το 2003. Εδώ στην τροπολογία αναφέρονται τα µε-
ρίσµατα από το 2014, 2015, 2016 και 2017. Τα υπόλοιπα χρόνια
τι έγινε; Πόσα χρήµατα έχει πάρει το ΚΤΕΛ; 

Για να µπορέσουµε να κάνουµε δεκτή την τροπολογία, θα πρέ-

πει να έχουµε µια εικόνα για το ύψος της επένδυσης -ακριβώς
πόσο ήταν από την πλευρά του ΚΤΕΛ για την εξαγορά των µετο-
χών-, αλλά θα πρέπει να έχουµε και µια εικόνα για το ύψος των
εσόδων που είχε από αυτή την επένδυση. 

Τις υπόλοιπες τροπολογίες θα τις σχολιάσω στη δευτερολογία
µου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθα-
νάσιο Βαρδαλή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Από την αρχή θα θέλαµε να ξεκαθαρίσουµε το κριτήριο µε

βάση το οποίο θα κρίνουµε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα. Εµείς κάθε πρόταση για τις αστικές συγκοινωνίες, άρα και
για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, την κρίνουµε µε βάση την ικα-
νοποίηση των συνδυασµένων λαϊκών αναγκών στο ζήτηµα των
µεταφορών. Την κρίνουµε, δηλαδή, µε το αν θα έχουµε ασφα-
λείς, φθηνές για τα λαϊκά στρώµατα αστικές συγκοινωνίες και µε
το αν οι εργαζόµενοι σε αυτές θα έχουν πλήρη µισθολογικά και
εργασιακά δικαιώµατα. Τα εξασφαλίζει όλα αυτά το νοµοσχέδιο
που συζητάµε; Η απάντησή µας είναι ούτε κατά διάνοια. 

Όχι µόνον αυτό, αλλά η βαθύτερη στόχευση της Κυβέρνησης
είναι να ανοίξει τον δρόµο για την ιδιωτικοποίησή τους. Στην
πραγµατικότητα, ισχυρίζεται ότι δήθεν κρατικοποιεί τις αστικές
συγκοινωνίες, αλλά στη συγκεκριµένη περίπτωση το κράτος,
σπάζοντας το µονοπώλιο του παλιού ΟΑΣΘ, ανοίγει την αγορά
και σε άλλους παίκτες, εγχώριους και ξένους, που µπορούν να
συµµετέχουν στους διαγωνισµούς, καθορίζει τους κανόνες και
«ίσους» όρους ανταγωνισµού, µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία
που υιοθετεί. Το κράτος δεν γίνεται ιδιοκτήτης, παρά µόνο πρό-
σκαιρα, για να οργανώσει το παιχνίδι, να λειτουργήσει ως τρο-
χονόµος των ιδιωτικών συµφερόντων. 

Άλλωστε αυτό το έργο το έχουµε ξαναδεί. Τα ίδια έκαναν και
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, σε άλλες βεβαίως εποχές.
Κρατικοποίησαν προβληµατικές επιχειρήσεις, τις εξυγίαναν,
φόρτωσαν τα χρέη τους στις πλάτες του λαού και µετά πάλι στα
χέρια του ιδιώτη. Γιατί, όπως όλοι σας λέτε, το κράτος δεν έχει
να κάνει µε τέτοιες δουλειές. Δεν πρέπει, δεν είναι επιχειρηµα-
τίες. 

Πολύς λόγος έγινε στην επιτροπή αλλά και µέχρι τώρα στη συ-
ζήτηση στην Ολοµέλεια για το αν θα είναι καλύτερα ή όχι µε την
«κρατικοποίηση», αν θα ήταν καλύτερα να δοθεί σε ιδιώτη ή όχι.
Εδώ εστιάστηκε, άλλωστε, και η κόντρα ανάµεσα στην Κυβέρ-
νηση και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κόντρα που κατά
τη γνώµη µας είναι και αποπροσανατολιστική. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι συστήνονται δύο νέες ανώνυµες
εταιρείες, µόνο κατ’ όνοµα κρατικές. Γιατί λέµε «µόνο κατ’
όνοµα»; Γιατί και οι δυο, παρά το ότι οι µετοχές θα ανήκουν στο
κράτος και µέρος της δεύτερης εταιρείας στην τοπική διοίκηση,
θα λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και θα υπάγονται
στις διατάξεις περί ΔΕΚΟ, µε ό,τι αυτό σηµαίνει. 

Τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, άλλωστε, προβλέπονται στο
ίδιο το νοµοσχέδιο, που κάνει λόγο για ανώτατο επιτρεπτό λει-
τουργικό κόστος ανά οχηµατοχιλιόµετρο και κατώτερο επιτρε-
πτό βαθµό ικανοποίησης της πελατείας. 

Πρακτικά, δηλαδή, όταν ξεπεραστεί το όριο του επιτρεπτού
λειτουργικού κόστους, θα µειώνονται τα δροµολόγια, θα µει-
ώνονται οι µισθοί των εργαζόµενων, θα αυξάνονται τα εισιτήρια
ή µάλλον, όπως ακριβώς το λέει το νοµοσχέδιο, «θα γίνεται κα-
θορισµός του προσήκοντος κοµίστρου». Έτσι λένε την αύξηση
του εισιτηρίου! Εν τέλει, δηλαδή, θα λειτουργούν στη βάση κό-
στους-οφέλους. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχε-
δίου υποστηρίζει ότι υπάρχει ανάγκη –κατεπείγουσα, µάλιστα-
προστασίας της εθνικής οικονοµίας και, λόγω του ασφυκτικού
δηµοσιονοµικού πλαισίου προσαρµογής, υπάρχει η ανάγκη µεί-
ωσης των δηµοσίων δαπανών. Για αυτό προχωράει σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Τα λέει η ίδια. Άρα στόχο έχει να συνεχιστεί η λει-
τουργία των αστικών συγκοινωνιών στη Θεσσαλονίκη -και όχι
µόνο-, µε λιγότερα χρήµατα από τον προϋπολογισµό, να µειώσει,
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δηλαδή, την επιχορήγηση. Γιατί; Γιατί δεν το επιτρέπει το ασφυ-
κτικό πλαίσιο δηµοσιονοµικής προσαρµογής. 

Το ίδιο, όµως, πλαίσιο δηµοσιονοµικής προσαρµογής επιτρέ-
πει τις επιδοτήσεις και τις φοροαπαλλαγές προς το µεγάλο κε-
φάλαιο, προς τους επενδυτές. Αποδεικνύεται έτσι για µια ακόµη
φορά ότι και για την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ η ανάκαµψη των
κερδών του κεφαλαίου είναι σε πρώτη προτεραιότητα.

Αυτό εννοούν όταν µιλάνε για «εθνικό συµφέρον», «προστασία
της εθνικής οικονοµίας», «λειτουργία των αστικών συγκοινωνιών
χάριν του δηµόσιου συµφέροντος». Δηµόσιο συµφέρον και γι’
αυτή την Κυβέρνηση είναι να βρεθεί ζεστό χρήµα για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Για αυτό θα κόψουν κι άλλο την επιδό-
τηση προς τις συγκοινωνίες. Για τον ίδιο λόγο µάς φορτώνουν
φορολογικά βάρη, µειώνουν τη χρηµατοδότηση σε υγεία, πρό-
νοια, παιδεία. Για τον ίδιο λόγο µειώνουν µισθούς, µεροκάµατα
και συντάξεις. 

Ενδιαφέρον, όµως, έχει και το από πού και πώς θα εξοικονο-
µήσουν χρήµατα, για να µπορούν να µειώσουν την κρατική επι-
χορήγηση. Εδώ -και µάλιστα άµεσα- το µάρµαρο θα το
πληρώσουν οι εργαζόµενοι των δύο αυτών εταιρειών που συστή-
νονται, της ΟΣΕΘ και της ΑΣΥΘ. Η ένταξή τους στο ενιαίο µισθο-
λόγιο θα επιφέρει άµεσα µειώσεις µισθών από 15% έως 50%,
ανάλογα µε τα χρόνια υπηρεσίας που έχει ο καθένας.

Οι εργαζόµενοι του ΟΑΣΘ θα πρέπει να γνωρίζουν επίσης ότι
τους περιµένουν κι άλλα βάσανα, πέρα από τις περικοπές των
µισθών. Οι εργασιακές σχέσεις, η εντατικοποίηση θα χειροτερέ-
ψουν. Θα επεκταθεί παραπέρα η ανάθεση τµηµάτων σε εργολά-
βους, όπως είναι, για παράδειγµα, η φύλαξη, η καθαριότητα, η
συντήρηση, ο έλεγχος του κοµίστρου. Κυρίως, όµως, το µάρ-
µαρο θα πληρώσουν τα λαϊκά στρώµατα της πόλης. 

Οι εξελίξεις στην αστική συγκοινωνία σηµατοδοτούν νέο ξε-
ζούµισµα του µεροκαµατιάρη, του χαµηλόµισθου εργαζόµενου,
του άνεργου της Θεσσαλονίκης, µε νέες αυξήσεις στα εισιτήρια
και µε αυστηρότερους ελέγχους.

Είναι κάτι παραπάνω από βέβαιο, ανεξάρτητα από τις όποιες
διακηρύξεις της Κυβέρνησης περί του αντιθέτου, πως σε µια πο-
ρεία θα υπάρξει αύξηση του εισιτηρίου. Οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά
στρώµατα της πόλης το επόµενο διάστηµα θα βάλουν βαθύτερα
το χέρι σε µια άδεια τσέπη.

Συµπερασµατικά, οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα δεν
έχουν να κερδίσουν τίποτα απολύτως από την πρόταση αυτή της
Κυβέρνησης. Οι όποιες µικροβελτιώσεις -και εφόσον προκύ-
ψουν- σε καµµία περίπτωση δεν θα αλλάξουν ουσιαστικά την κα-
τάσταση. 

Τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης υποστηρίζουν ότι ο ιδιώ-
της θα προσφέρει καλύτερο και φθηνότερο έργο και άρα θα πρέ-
πει να επιλεγεί η µορφή της ιδιωτικοποίησης ή του στρατηγικού
επενδυτή.

Όλοι σας, Κυβέρνηση και κόµµατα της Αντιπολίτευσης, δηλώ-
νετε πίστη στην ιδιωτική πρωτοβουλία, παρά τις όποιες επιµέ-
ρους διαφορές σας. Όταν µάλιστα τα πράγµατα γίνονται
σκούρα, όπως στην περίπτωση του ιδιωτικού ΟΑΣΘ, και είστε
αναγκασµένοι να παραδεχθείτε τη σκληρή πραγµατικότητα, τότε
τους καταγγέλλετε ως αεριτζήδες, ως κρατικοδίαιτους και δη-
λώνετε ότι είστε υπέρ της «υγιούς ιδιωτικής πρωτοβουλίας».

Γνωρίζετε, φαντάζοµαι, ότι δεν υπάρχει κανένα κράτος όχι
µόνο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε όλο τον κόσµο, σε όλο τον πλα-
νήτη, που να µην επιχορηγεί τις αστικές συγκοινωνίες.

Πώς, όµως, καθορίζεται το ύψος αυτό της επιχορήγησης; Η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, που πίνετε νερό στο όνοµά της, µε τον
κανονισµό 1370/2007 στο άρθρο 4.1 προβλέπει: «Θα πρέπει η
επιχορήγηση να µην υπερβαίνει το καθαρό οικονοµικό αποτέλε-
σµα του κόστους και των εσόδων που αποκοµίζει ο φορέας της
δηµόσιας υπηρεσίας, καθώς, επίσης, κι ενός εύλογου κέρδους.».
Δηλαδή, σε κάθε περίπτωση, αναγνωρίζεται το δικαίωµα της κερ-
δοφορίας του ιδιώτη και, µάλιστα, του το διασφαλίζει κιόλας.

Αυτή είναι η «υγιής» ιδιωτική πρωτοβουλία. Το κέρδος τους
είναι σε κάθε περίπτωση εξασφαλισµένο. Είναι ένα το κρατού-
µενο. Τα υπόλοιπα όλα τα βλέπουµε, τα ψάχνουµε. 

Το κέρδος, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν πέφτει από
τον ουρανό. Το κέρδος θα βγαίνει από την εκµετάλλευση των ερ-

γαζοµένων, τη µείωση των µισθών, τη µείωση του παρεχόµενου
συγκοινωνιακού έργου προς τον λαό. Τα έσοδα από τα εισιτήρια
θα τα πληρώνουν τα λαϊκά στρώµατα.

Όσον αφορά τι σηµαίνει «υγιής ιδιωτική πρωτοβουλία», το πα-
ράδειγµα της Αγγλίας είναι χαρακτηριστικό. Η ιδιωτικοποίηση
των αστικών λεωφορείων εκεί και ο ανταγωνισµός των εταιρειών
µείωσαν τους διακινούµενους επιβάτες σε µία δεκαετία κατά
27% και την ίδια στιγµή αύξησε το κόµιστρο, το εισιτήριο δη-
λαδή, κατά 25%. 

Να γιατί λέµε ότι το δίληµµα ιδιωτικός ή δηµόσιος συγκοινω-
νιακός φορέας, µέσα σε αυτό το πλαίσιο οργάνωσης της οικο-
νοµίας, είναι ένα ψευτοδίληµµα. Γιατί και στις δύο περιπτώσεις
αυτός που πληρώνει τη νύφη είναι οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά
στρώµατα.

Κυρίες και κύριοι, η λειτουργία των συγκοινωνιών µε ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια, από τη µια, και η προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης να φορτώσει την καπιταλιστική κρίση στους εργαζόµενους
και τον λαό, από την άλλη, είναι αυτά που συνθλίβουν τη σύγ-
χρονη λαϊκή ανάγκη για φθηνές, ασφαλείς συγκοινωνίες, όπου
θα εργάζονται εργαζόµενοι µε πλήρη δικαιώµατα. 

Μπροστά σε αυτή την κατάσταση, πρέπει να δυναµώσει η
πάλη των εργαζοµένων στις αστικές συγκοινωνίες, συνολικά των
εργατών και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων, ενάντια σε αυ-
τούς που µας κάνουν τη ζωή µαύρη. Δεν πρέπει να τους αφή-
νουµε σε χλωρό κλαρί. Να νιώθουν καθηµερινά την ανάσα του
εργατικού και γενικότερα του λαϊκού κινήµατος. 

Μόνο η οργάνωση και η µαζική πάλη των εργαζοµένων µπορεί
να επιβάλει µείωση της τιµής του εισιτηρίου, µε δωρεάν µετακί-
νηση των εργαζόµενων από και προς τη δουλειά τους. Να µετα-
κινούνται δωρεάν όλη τη µέρα οι άνεργοι, οι φοιτητές, οι
σπουδαστές, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, οι χαµηλοσυνταξιού-
χοι. Να γίνουν προσλήψεις προσωπικού µε πλήρη δικαιώµατα. Τι
λέτε; Θα κάνετε  προσλήψεις, κύριε Υπουργέ; Να µην υπάρξει
τώρα µείωση των µισθών των εργαζοµένων. Να αυξηθούν τα λε-
ωφορεία, να πυκνώσουν τα δροµολόγια και, κυρίως, προς τις λαϊ-
κές συνοικίες και, µάλιστα, να φύγουν οι εργολάβοι από την
αστική συγκοινωνία.

Είναι καθαρό πως το ΚΚΕ δεν είναι ούτε µε τον ιδιωτικό ούτε
µε τον κρατικό καπιταλιστικό συγκοινωνιακό φορέα που προτεί-
νει σήµερα η Κυβέρνηση κι αυτό γιατί έχει τη δική του πρόταση
για τις αστικές συγκοινωνίες: συγκοινωνίες ασφαλείς, φθηνές
για τα λαϊκά στρώµατα, µε πλήρη δικαιώµατα για τους εργαζό-
µενους, πρόταση που ικανοποιεί τις συνδυασµένες λαϊκές ανάγ-
κες.

Εµείς µιλάµε για έναν ενιαίο κρατικό φορέα µέσων µαζικής µε-
ταφοράς που θα είναι ενταγµένος σε ένα σχέδιο κρατικό, επιστη-
µονικό, πανεθνικό, που βασική προϋπόθεση για να υλοποιηθεί
είναι αυτοί που παράγουν όλο τον πλούτο, δηλαδή οι εργαζόµε-
νοι, να πάρουν την οικονοµία στα χέρια τους, αυτοί να κάνουν
κουµάντο, να τη σχεδιάζουν σε όφελός τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Είναι ρεαλιστική µια τέτοια πρόταση; Η ρεαλιστικότητα, κατά

τη γνώµη µας, δεν κρίνεται από τους συσχετισµούς. Άλλωστε,
αυτοί αλλάζουν. Εµείς λέµε πως, ναι, είναι ρεαλιστικό κάτι τέτοιο,
αρκεί να το πιστέψουν οι εργαζόµενοι και να το κάνουν δική τους
υπόθεση.

Γιατί, για παράδειγµα, είναι ρεαλιστικό ο στόλος να ανανεώ-
νεται µόνον απέξω, µε σουηδικά, γερµανικά, ιταλικά λεωφορεία;
Γιατί δεν είναι ρεαλιστικό να παράγονται εδώ; Μήπως δεν υπάρ-
χει τεχνογνωσία και υποδοµές στη χώρα µας, ώστε να γίνουν
σύγχρονα οχήµατα µαζικής µεταφοράς; 

Την ΕΛΒΟ την έχετε διαλύσει στην κυριολεξία όλοι σας, και
πρώην και νυν, µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Με την πρό-
σκληση, µάλιστα, εκδήλωσης ενδιαφέροντος της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ για την πώλησή της επιταχύνεται αυτή η πορεία εκποί-
ησης και διάλυσης της επιχείρησης.

Μιλάµε, όµως, για ένα εργοστάσιο, την Ελληνική Βιοµηχανία
Οχηµάτων, µε έµπειρο εργατικό δυναµικό, µε υποδοµές που
µπορεί να στηρίξει όχι µόνο την κατασκευή λεωφορείων, ασθε-
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νοφόρων, αλλά και την παραγωγή ακόµα και στρατιωτικών οχη-
µάτων, µε παραγωγικές µονάδες στρατηγικής σηµασίας, οι
οποίες στα χέρια του λαού µπορούν να αποδειχθούν πολύτιµο
εργαλείο για την υλοποίηση των προγραµµάτων σχεδιοποιηµέ-
νης οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης, έχοντας στο επίκεν-
τρο την ικανοποίηση των αναγκών ολόκληρου του λαού.

Η χώρα µας διαθέτει, λοιπόν, ανθρώπινο δυναµικό, εργάτες,
τεχνίτες και επιστήµονες, που έχουν και γνώσεις και εµπειρία και
µπορούν να φτιάξουν και λεωφορεία και τα πάντα. Η λειτουργία
της οικονοµίας µε βάση το κέρδος, η πρόσδεση της χώρας µας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ είναι αυτά που εµποδίζουν
την ανάπτυξη της παραγωγής γενικά και ειδικά σε αυτό τον
τοµέα. 

Αυτό πρέπει να αλλάξει. Να γιατί η πάλη για τη λύση των άµε-
σων προβληµάτων πρέπει να συνδυαστεί µε την πάλη ενάντια
στους επιχειρηµατικούς οµίλους και το σύστηµά τους. Για όλους
τους παραπάνω λόγους εµείς καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, τον κ. Γεώργιο Λα-
ζαρίδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα και καλού-

µαστε να τοποθετηθούµε και να ψηφίσουµε για την αναδιάρ-
θρωση του ΟΑΣΘ, µια σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία, που
έρχεται να βάλει τέλος σε ένα απαράδεκτο καθεστώς, σε µια νο-
σηρή κατάσταση ετών, µε χαρακτηριστικά σπατάλης και κυρίως
µε έντονη τη δυσαρέσκεια του επιβατικού κοινού της Θεσσαλο-
νίκης.

Η κακή διαχείριση των οικονοµικών του οργανισµού και η
αδράνεια του εποπτεύοντος φορέα είχαν ως αποτέλεσµα να
προκληθούν επανειληµµένως προβλήµατα µισθοδοσίας, τα
οποία, δυστυχώς, µετακυλίστηκαν και προκάλεσαν τις πρόσφα-
τες εργασιακές κινητοποιήσεις µε τα γνωστά αποτελέσµατα.

Αδυνατούµε να δεχθούµε ότι, ενώ έχουν καταβληθεί από το
ελληνικό δηµόσιο εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ στο πλαίσιο
των οικονοµικών συµφωνιών, συνέχιζαν να προκύπτουν προβλή-
µατα παντός τύπου εις βάρος και των πολιτών και των δηµοσίων
οικονοµικών.

Οι καταστάσεις αυτές πρέπει να σταµατήσουν και οι αλλαγές
που θεσπίζονται είναι αναγκαίες και επιβάλλουν τη δηµιουργία
ενός νέου δηµόσιου ρυθµιστικού φορέα, όπως είπαµε και κατά
τη διάρκεια της διαβούλευσης του νοµοσχεδίου, που θα συντο-
νίζει, θα ελέγχει, θα εποπτεύει και θα καθορίζει τον τρόπο και τη
διαδικασία άσκησης του συγκοινωνιακού έργου κάθε µορφής.

Ο υφιστάµενος δε φορέας, το Συµβούλιο Αστικών Συγκοινω-
νιών Θεσσαλονίκης, απέτυχε να ανταποκριθεί στις παραπάνω
απαιτήσεις και γενικά στα καθήκοντά του, την ίδια στιγµή που
έχει λήξει η οικονοµική συµφωνία ελληνικού δηµοσίου και ΟΑΣΘ
και εποµένως απαιτείται η άµεση ρύθµιση των θεµάτων εκτέλε-
σης του έργου, δίχως να διαταραχθεί η κοινωνική ισορροπία και
η καθηµερινότητα των πολιτών.

Οι αλλαγές που προαναφέραµε, λοιπόν, είναι αναγκαίες για τη
διατήρηση της κοινωνικής και οικονοµικής δραστηριότητας στη
Θεσσαλονίκη, αλλά και για την εξασφάλιση της οµαλής λειτουρ-
γίας της δηµόσιας αστικής συγκοινωνίας, αναγκαίες για την εύ-
ρυθµη εκπλήρωση των υποχρεώσεων απέναντι στους
εργαζοµένους.

Φυσικά, ακούσαµε και τους φορείς να τοποθετούνται θετικά
στη δηµιουργία ενός φορέα που θα δώσει ένα τέλος στην ταλαι-
πωρία του επιβατικού κοινού της πόλης, που θα λειτουργεί µε
διαφάνεια και συνέπεια και που θα εξασφαλίζει την απρόσκοπτη
συνέχιση του έργου των εργαζοµένων.

Το σίγουρο είναι ότι συζητήθηκαν οι παθογένειες του οργανι-
σµού και βάσει αυτών, προτείνεται σήµερα η σηµαντική αυτή
πρόταση και µοναδική, δυστυχώς, στα τόσα χρόνια. Είναι µια
πρόταση που προβλέπει διαδικασίες αποτίµησης και εκκαθάρι-
σης της επιχείρησης και εισάγει το πλαίσιο το οποίο θα εξασφα-
λίζει την οµαλή µετάβαση του µεταφορικού έργου στον νέο
φορέα, µε πλήρη διασφάλιση των εργασιακών δικαιωµάτων του

προσωπικού σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εκσυγχρονισµός των αστικών

συγκοινωνιών και του δικτύου του Νοµού Θεσσαλονίκης είναι ένα
σηµαντικό ζήτηµα που ενισχύεται, καθώς αφορά το µεγαλύτερο
µέσο µεταφοράς στον νοµό σε επίπεδο αστικής συγκοινωνίας.
Αφορά άµεσα και έµµεσα και επηρεάζει τις οικονοµικές εξελίξεις,
την πρόοδο και τη βελτίωση της ποιότητας της ζωής των κατοί-
κων της περιοχής. 

Εισάγονται πλέον σηµαντικές µεταρρυθµίσεις στον σχεδια-
σµό, στην οργάνωση, στον έλεγχο και την εποπτεία των αστικών
συγκοινωνιών, µε την ελπίδα ότι θα διαµορφωθεί ένα σταθερό
πλαίσιο στη δοµή του οργανισµού και στη χρηµατοδότησή του
και θα πάψει επιτέλους η πάγια τακτική το αρµόδιο Υπουργείο
να δρα επικουρικά και να ανανεώνει ή να παρατείνει συµβάσεις,
πόσω δε µάλλον όταν αυτές κρίνονται έκπτωτες χρονικά. 

Η κακή διαχείριση των οικονοµικών του οργανισµού και οι λοι-
πές δυσλειτουργίες προκάλεσαν καθολικές εργασιακές κινητο-
ποιήσεις, µε τα γνωστά αποτελέσµατα. Για τους λόγους αυτούς
και κυρίως για την επίλυσή τους, στηρίζουµε την πρόταση του
Υπουργείου Υποδοµών, αλλά και µε µια τροπολογία στηρίζουµε
και το ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τροπολογία, µε γενικό
αριθµό πρωτοκόλλου 1107 και ειδικό 6, την οποία κατέθεσα εκ
µέρους των Ανεξάρτητων Ελλήνων, εισάγουµε την πρόβλεψη για
συνέχιση της καταβολής της αποζηµίωσης και µερισµάτων που
έχει υπογραφεί µε τον ΟΑΣΘ και δικαιούται κατά νόµο για την
περιοχή ευθύνης της στην οποία κινείται, προκειµένου να µην
οδηγηθεί η «ΚΤΕΛ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.» χωρίς υπαιτιότητά της
σε αδυναµία συνέχισης της λειτουργίας και παροχής υπηρεσιών
στις ενδονοµαρχιακές υπεραστικές λεωφορειακές γραµµές. 

Για να γίνω πιο σαφής, θα σας πω δύο λόγια για την τροπολο-
γία, εφόσον έχω λίγο χρόνο. Για να µη θρηνήσουµε και την
«ΚΤΕΛ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.» ως παράπλευρη απώλεια σε όλα
αυτά τα κακώς κείµενα του ΟΑΣΘ, κατέθεσα αυτή την τροπολο-
γία και θα σας πω δύο λόγια για το ιστορικό.

Το 2001, ο ΟΑΣΘ επεκτάθηκε, χωρίς τη συναίνεση του ΚΤΕΛ,
σε δεκαπέντε δήµους έξω από τον αστικό ιστό της Θεσσαλονί-
κης, σε περιοχή την οποία εξυπηρετούσε το ΚΤΕΛ. Μιλάµε για
περιοχές οι οποίες είχαν µεγάλο µεταφορικό έργο. Προκειµένου,
λοιπόν, να χρυσώσει τότε το χάπι ο ΟΑΣΘ, αυτοί οι οποίοι συναί-
νεσαν και νοµιµοποίησαν αυτή την κίνηση του ΟΑΣΘ µεταβίβα-
σαν είκοσι έξι µετοχές στο ΚΤΕΛ και –άκουσον, άκουσον- ενώ το
ΚΤΕΛ χωρίς συναίνεσή του παραχώρησε αυτές τις γραµµές,
στην ουσία το 80% του µεταφορικού έργου, τού παραχωρήθηκαν
είκοσι έξι µετοχές, τις οποίες τις πλήρωσε το ΚΤΕΛ κιόλας περί-
που 2 εκατοµµύρια ευρώ. 

Στη συνέχεια, το 2010 πήραν κι άλλο κοµµάτι από το ΚΤΕΛ.
Του πήραν άλλους εννέα δήµους. Πήραν δεκαπέντε δήµους την
πρώτη φορά το 2001 και εννέα δήµους τη δεύτερη φορά το
2010. Έδωσαν, µάλιστα, στο ΚΤΕΛ άλλες τρεις µετοχές, τις
οποίες πλήρωσε µε 271.000 ευρώ. 

Με αυτές τις µετοχές προσπαθούσε να επιβιώσει το ΚΤΕΛ και
µε το λίγο µεταφορικό έργο που του είχε µείνει. Μάλιστα, δεν
ήταν απλώς λίγο αριθµητικά αυτό το έργο, δηλαδή ότι είχε λίγα
χωριά, λίγες περιοχές να εξυπηρετήσει, αλλά ήταν και η λεγό-
µενη «άγονη γραµµή». Εγώ είχα δει πολλές φορές τα λεωφορεία
του ΚΤΕΛ να κυκλοφορούν χωρίς επιβάτη. 

Ξέρετε, το έργο των µέσων µαζικής µεταφοράς είναι κοινω-
νικό. Δεν µπορεί να το δει κανείς µόνο µε λογιστικά κριτήρια.
Ήταν υποχρεωµένο το ΚΤΕΛ να εξυπηρετεί τα χωριά και ορθώς
έκανε. Βλέπαµε πολλά δροµολόγια να µην έχουν ούτε έναν επι-
βάτη ή να έχουν έναν ή δύο επιβάτες. Όµως, εν πάση περιπτώ-
σει, το έκανε. 

Το ΚΤΕΛ προσπαθούσε να καλύψει αυτή τη ζηµία και την κά-
λυπτε σε µεγάλο βαθµό από τα µερίσµατα που είχε, που προέκυ-
πταν µέσα από τις µετοχές τις οποίες αγόρασε. Παρ’ όλα αυτά,
το ΚΤΕΛ ως τελικό αποτέλεσµα είχε ετήσια ζηµία περίπου
220.000 -225.000 ευρώ, την οποία πάλι κάλυπτε το ΚΤΕΛ µε δική
του προσπάθεια, µε τη γραµµή Θεσσαλονίκη-Αθήνα, Αθήνα-Θεσ-
σαλονίκη. 

Τι ζητάµε τώρα µε αυτή την τροπολογία; Με αυτή την τροπο-
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λογία ζητάµε, κύριε Υπουργέ, επειδή δεν προβλέπεται στο παρόν
νοµοσχέδιο, να συνεχίσει να ισχύει αυτό για να κρατηθεί όρθιο
το ΚΤΕΛ, για να µη θρηνήσουµε ως παράπλευρη απώλεια το
ΚΤΕΛ. Και σας ζητώ να την κάνετε δεκτή. 

Ζητώ και από τους συναδέλφους να στηρίξουν την τροπολο-
γία, γιατί νοµίζω ότι είναι δίκαιη και λογική. Με αυτό κλείνω την
τοποθέτησή µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή η τροπολογία

του κ. Λαζαρίδη είναι στην ουσία ένα µίνι νοµοσχέδιο, θα πρέπει
ο Υπουργός όταν µιλήσει, να τοποθετηθεί, για να ξέρουν οι συ-
νάδελφοι τι θέση θα πάρουν. Όχι ότι εξαρτάται απόλυτα, αλλά
καλό είναι να ξέρουν.

Προχωράµε στον προτελευταίο ειδικό αγορητή, τον κ. Αρι-
στείδη Φωκά από την Ένωση Κεντρώων.

Κύριε Φωκά, έχετε τον λόγο. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφα-

νέστατα η συντριπτική πλειοψηφία των Θεσσαλονικέων δεν εί-
µαστε ικανοποιηµένοι από την ποιότητα των υπηρεσιών που
παρέχονται από τον ΟΑΣΘ. Διεκδικούµε τα αυτονόητα για µια ευ-
ρωπαϊκή χώρα, σύγχρονες αστικές συγκοινωνίες µε σεβασµό
στο επιβατικό κοινό. Τη γύµνια της πόλης την ανέδειξαν οι απερ-
γίες των εργαζοµένων που νέκρωσαν τη Θεσσαλονίκη. Όλοι, λοι-
πόν, θέλουν κάτι να αλλάξει άµεσα. 

Έναν µόνο άκουσα να δηλώνει απόλυτα ικανοποιηµένος και
να υπερηφανεύεται, µάλιστα, για βραβεία και αυτός είναι ο πρό-
εδρος του οργανισµού, ο κ. Στεφανίδης. Το υποστήριξε, µάλιστα,
µε σθένος και χθες στην ακρόαση των φορέων στην αρµόδια επι-
τροπή. 

Βέβαια, για τα λεωφορεία που τα µηχανήµατά τους δεν δίνουν
ρέστα ή για τα οχήµατα που δεν έχουν κλιµατιστικά -µια πανευ-
ρωπαϊκή πρωτοπορία- ο κ. Στεφανίδης πέταξε τη µπάλα στην
κερκίδα! Για τον κ. Στεφανίδη φταίνε όλοι οι υπόλοιποι εκτός από
αυτόν. Όµως, ο οίκος που θέλει να προστατεύσει, αυτό το µονα-
δικό, κρατικά επιχορηγούµενο µονοπώλιο, έχει εξελιχθεί πλέον
σε µαύρη τρύπα για τη Θεσσαλονίκη. 

Εδώ, όµως, υπάρχει ένα κρίσιµο ζήτηµα. Από την Κυβέρνηση
επελέγη µια απόλυτα συγκρουσιακή πολιτική στο θέµα του
ΟΑΣΘ. Έχοντας δώσει γη και ύδωρ, υποχωρώντας από όλες τις
αρχές και τις αξίες που προέβαλαν προεκλογικά, τσαλαπατών-
τας κάθε κόκκινη γραµµή, στριµωγµένοι στη γωνία µετά τη συµ-
φωνία της 15ης Ιουνίου, εκµεταλλεύονται πολιτικά το θέµα του
ΟΑΣΘ για να δείξουν µια δήθεν αριστερή πυγµή, χαϊδεύοντας τα
αυτιά των λίγων που τους έχουν αποµείνει. 

Περάσατε στα χέρια ιδιωτών λιµάνια, αεροδρόµια, δρόµους.
Βάζετε διόδια παντού, εσείς που κάποτε τα αναθεµατίζατε. Ο
ΟΑΣΘ έµεινε το τελευταίο σας λάβαρο. Στο πλαίσιο αυτό, εντάσ-
σεται η κατάθεση και η ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου µε τη
διαδικασία του επείγοντος, άρον-άρον, µέσα στον Ιούλιο. 

Όµως, και οι συνεχείς εµπρηστικές δηλώσεις του κ. Σπίρτζη
για τα χαϊδεµένα παιδιά του ΟΑΣΘ, για το πάρτι που, όπως έχει
αναφέρει, συνεχίζεται εδώ και εξήντα χρόνια, για την όαση σπα-
τάλης δηµοσίου χρήµατος -φαρµακερές τοποθετήσεις, στοχο-
ποίηση των πάντων- προκάλεσαν θύελλες στη Θεσσαλονίκη,
επισχέσεις εργασίας, αφάνταστη ταλαιπωρία στο επιβατικό κοινό
και κατάρρευση της ήδη δοκιµαζόµενης αγοράς. 

Βέβαια, ο κύριος Υπουργός µόνο αφελής δεν είναι, κάθε άλλο.
Γνωρίζει άριστα πώς παίζεται το παιχνίδι. Ξέρει πως µε την ψή-
φιση του νοµοσχεδίου θα ανοίξει ο δικαστικός ασκός του Αιόλου.
Είναι βέβαιο πως θα ασκηθούν ένδικα µέσα από τη διοίκηση του
οργανισµού για την αντισυνταγµατικότητα του νόµου, καθώς
ακόµη και τώρα δεν έχει ξεκάθαρα αποσαφηνιστεί νοµικά, αν
έχει λήξει η σύµβαση του ΟΑΣΘ και του δηµοσίου ή αν συνεχίζε-
ται µέχρι τις 3 Δεκεµβρίου 2019. 

Επίσης, πολύ καλά ξέρει ο κ. Σπίρτζης πως η διαδικασία εξα-
γοράς που προβλέπεται στο νοµοσχέδιο θα είναι µια πολύχρονη
διαδικασία. Και δεν συζητώ καν για την περίοδο της συνύπαρξης
ΟΑΣΘ και ΑΣΥΘ. Και θεωρώ βέβαιο ότι θα υπάρξει ένα συγκοι-
νωνιακό αλαλούµ. Είµαι σίγουρος ότι θα ζήσουµε µοναδικές στιγ-
µές στη Θεσσαλονίκη. 

Αυτή, όµως, η εξέλιξη εξυπηρετεί απόλυτα τις κυβερνητικές
µεθοδεύσεις, καθώς και αυτός ο λογαριασµός θα πάει στους
επόµενους. Με τη µέθοδο αυτή η Κυβέρνηση θα καρπωθεί επι-
κοινωνιακά πως έκλεισε τον σπάταλο ΟΑΣΘ και θα ικανοποιήσει
το λαϊκό αίσθηµα, χωρίς να βάλει ούτε ένα ευρώ. 

Το µείζον ερώτηµα, όµως, που τίθεται εδώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι το κατά πόσο θα σας επιτραπεί να κρατήσετε
την ΑΣΥΘ, τη διάδοχο του ΟΑΣΘ. Διότι φρονώ πως ούτε ο πιο
αισιόδοξος Βουλευτής της συγκυβέρνησης πιστεύει πως οι θε-
σµοί θα χειροκροτήσουν τη µεταφορά των δύο χιλιάδων τριακο-
σίων εργαζοµένων από τον ιδιωτικό τοµέα στο δηµόσιο, έστω κι
αν τους εντάσσετε στο ενιαίο µισθολόγιο. 

Τίποτα δεν µπορεί να µε πείσει πως την ώρα που οι αστικές
συγκοινωνίες της Αθήνας και το µετρό της Θεσσαλονίκης –όταν
κι αυτό γίνει- έχουν µπει ήδη στο υπερταµείο, η ΑΣΥΘ θα µείνει
δηµόσια; Πώς νοµίζω ότι το γνωρίζετε πολύ καλά κι εσείς οι ίδιοι;
Θα αναγκαστείτε, λοιπόν, σε µια ακόµη περήφανη κυβίστηση
µόλις έρθει το ραβασάκι από τις Βρυξέλλες κι ένα ακόµη από τα
πολλά προεκλογικά «µολών λαβέ» του κ. Τσίπρα θα µετατραπεί
σε έναν έντιµο συµβιβασµό.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι όλοι συµφωνούµε ότι η Θεσ-
σαλονίκη δικαιούται πολύ καλύτερες αστικές συγκοινωνίες από
αυτές που διαθέτει. Και σαφώς υπάρχουν βαρύτατες πολιτικές
ευθύνες για τη διαχρονική απαξίωση της πόλης, για την εγκατά-
λειψη της δήθεν συµπρωτεύουσας, για τη µιζέρια από το γεγο-
νός ότι η πόλη έχει µείνει µε ένα και µοναδικό µέσο µαζικής
µεταφοράς. 

Όµως, είµαι απόλυτα βέβαιος πως αν, στο παρελθόν, άλλη κυ-
βέρνηση τολµούσε όχι να καταργήσει, αλλά να ψαλιδίσει τα προ-
νόµια του ΟΑΣΘ, πολλά από τα στελέχη σας θα είχαν ξεχυθεί
στους δρόµους. Θα είχαν ήδη παραλύσει την πόλη αυτή τη
στιγµή που µιλάµε. Θα βλέπαµε ενδεχοµένως εικόνες από την
εποχή των «Κολλάδων». Θα θυµάστε, βέβαια, όλοι οι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ ή αυτοί που πήρατε µεταγραφή στην εξουσία από
το ΠΑΣΟΚ, ότι υπήρχαν στιγµές που κρεµόντουσαν από τα κάγ-
κελα συνάδελφοί σας στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Σήµερα στη
Θεσσαλονίκη δεν κινείται φύλλο. 

Τελειώνοντας, η Ένωση Κεντρώων συµφωνεί πως απαιτούνται
ριζικές αλλαγές στον τρόπο λειτουργίας του ΟΑΣΘ. Διαφω-
νούµε, όµως, κάθετα µε τη µεθοδολογία που ακολουθείτε και τα
µικροπολιτικά σας συµφέροντα που κρύβονται από πίσω. Για τον
λόγο αυτό θα ψηφίσουµε «παρών» στην ψηφοφορία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εννοείτε «παρών» επί
της αρχής, κύριε Φωκά;

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Φτάνουµε στον τε-

λευταίο των ειδικών αγορητών, τον κ. Γεώργιο Αµυρά από το Πο-
τάµι, που καλείται στο Βήµα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αρχαία Ρώµη, περίλαµπρη και

περίκλειστη πόλη, προστατευόταν από τα τείχη και ως προστά-
τιδα θεότητα είχε τον Ιανό, τον διπρόσωπο θεό.

Όσοι κατοικούσαν εντός των τειχών, οι πολίτες της Ρώµης,
έβλεπαν πάνω στην πύλη το πρόσωπο του Ιανού χαµογελαστό.
Για τους µέσα ο Ιανός ήταν καλός, ήταν θελκτικός. Όσοι έρχον-
ταν από έξω προς τα τείχη της Ρώµης έβλεπαν µια θεότητα φρι-
κιαστική σχεδόν, επιθετική και σκληρή σαν να τους έλεγε
«Καθίστε εκεί που είστε. Μην τα βάζετε µε τη Ρώµη». 

Η Θεσσαλονίκη –µεγάλη ιστορία χιλιάδων ετών- είχε τον δικό
της σύγχρονο θεό-προστάτη, τον ΟΑΣΘ. Διπρόσωπος ο ΟΑΣΘ.
Ιδιωτικός όπου τον συνέφερε, δηλαδή στα κέρδη, στο κλειστό
του επαγγέλµατος, κρατικός παράλληλα –το άλλο του πρόσωπο-
όταν επρόκειτο να έρθει η κρατική επιδότηση, όταν επρόκειτο να
φορτώσει τις ζηµίες στο δηµόσιο ταµείο. Βεβαίως, υπήρχε και
ένας σφιχτός εναγκαλισµός µε πολιτικά κόµµατα και τοπικούς
Βουλευτές. Αυτά είναι κοινό µυστικό. Δεν νοµίζω ότι σας λέω κάτι
καινούργιο.

Επιτρέψτε µου να αναφέρω µόνο δύο-τρία χαρακτηριστικά ζη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΔ’ - 19 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10315



τήµατα που κατέστησαν τον ΟΑΣΘ µια προβληµατική επιχεί-
ρηση, ένα υβρίδιο ιδιωτικής επιχείρησης, αλλά κρατικοδίαιτης,
στηριγµένης κυρίως στα χρήµατα της επιδότησης που έπαιρνε
και διάφορες άλλες αλχηµείες. Τα στοιχεία είναι πραγµατικά
εξωφρενικά. 

Επιδότηση από το κράτος. Όταν κάθε όχηµα των οδικών συγ-
κοινωνιών, κάθε λεωφορείο στην Αθήνα επιδοτείτο µε 55.000
ευρώ τον χρόνο, στη Θεσσαλονίκη κάθε όχηµα του ΟΑΣΘ επιδο-
τείτο µε 210.000 ευρώ τον χρόνο. Οι τέσσερις συµβάσεις παρα-
χώρησης υπεγράφησαν µε αντάλλαγµα το µονοπώλιο εκτέλεσης
δροµολογίων στη Θεσσαλονίκη. Άρα µιλάµε για διαιώνιση ενός
µονοπωλιακού καθεστώτος. 

Η τελευταία οικονοµική συµφωνία που ίσχυε ως το 2017 τι µας
έλεγε; Τα εγγυηµένα κέρδη του ΟΑΣΘ εκ των προτέρων ήταν πε-
ρίπου 16,5 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Δώστε µου κι εµένα τέ-
τοιες προϋποθέσεις και θα σας πάω στον Άρη, στο φεγγάρι κι
όπου θέλετε, µε λεωφορείο, µε φυσούνα, µε όποιο όχηµα επιλέ-
ξετε εσείς!

Δεν θέλω να αναφέρω ιδιαίτερα το θέµα των εργαζοµένων που
ήταν µια ιδιόµορφη κατάσταση. Κάποιοι εξ αυτών ήταν και µέτο-
χοι, ήταν και εργαζόµενοι, ήταν και συνδικαλιστές. Είχαµε λοι-
πόν, ένα υβρίδιο, έναν κήπο που έπρεπε οπωσδήποτε να
ξεριζωθεί, διότι είχε ζιζάνια σε βάρος της τσέπης των φορολο-
γουµένων. 

Από την αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου βλέπουµε ότι
υπήρχαν διαπιστωµένες µεγάλες αποκλίσεις µεταξύ των προ-
γραµµατισµένων και των εκτελεσθέντων δροµολογίων. πληρώ-
νονταν όµως για τα προγραµµατισµένα. Είδαµε ότι αναφέρονται
σηµεία και θέµατα κακής διαχείρισης. Είδαµε και κάτι πολύ σο-
βαρό, ότι δεν εφάρµοζε το κοινοτικό και εθνικό νοµικό πλαίσιο
χρηµατοοικονοµικής διαφάνειας. 

Εδώ έρχοµαι, λοιπόν, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, να σας ρωτήσω
το εξής. Τον φάκελο ΟΑΣΘ, τις συµβάσεις, τις προµήθειες, τις
µισθώσεις, εκµισθώσεις µεταξύ των ιδίων των µετόχων του
ΟΑΣΘ σε πολλαπλάσια τιµή ακινήτων -νοίκιαζαν στον εαυτό τους
δικά τους ακίνητα- θα τα ψάξετε; Θα τα στείλετε στον εισαγγε-
λέα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τα έχουµε στείλει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τα έχετε στείλει; Θα µας πείτε εδώ µε-
ρικά στοιχεία από αυτά; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τα πάντα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Καλό είναι να κάνουµε τις διαπιστώσεις,
αλλά πρέπει να πηγαίνουµε και ένα βήµα παραπέρα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είναι ο αγαπηµένος σου Υπουργός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δικός µου αγαπηµένος Υπουργός; Δεν

είναι ο δικός µου αγαπηµένος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σου αρέσει το στυλ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, πάµε παρακάτω.
Έχουµε, λοιπόν, ένα ορόσηµο, όπως το είπαµε και χθες στις

συνεδριάσεις της επιτροπής µας. Είναι το 2019. Ο ευρωπαϊκός
κανονισµός 1370, όπως και χθες ανέφερα συχνά, δεν µας λέει τι
ακριβώς να κάνουµε. Μας λέει ούτε να κάνουµε τις αστικές συγ-
κοινωνίες Αθήνας - Θεσσαλονίκης ιδιωτικές ούτε κρατικές. Μας
λέει «απελευθερώστε τες» και δίνει την επιλογή στις δύο αυτές
πόλεις να ράψουν στα µέτρα τους, τις ανάγκες τους και τις ιδι-
αιτερότητές τους το κουστούµι των αστικών συγκοινωνιών που
επιλέγουν. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Ότι αυτή η απελευθέρωση που έρχεται
σε λιγότερο από δύο χρόνια είναι µια χρυσή ευκαιρία να εξελί-
ξουµε τις αστικές συγκοινωνίες και της Αθήνας και της Θεσσα-
λονίκης.

Θα σας πω µετά την πρότασή µας, αν και την έχω επαναλάβει
πολλές φορές.

Αντ’ αυτού, κύριε Σπίρτζη, αγαπητέ Υπουργέ, έχω την αίσθηση
ότι παίζετε κατενάτσιο -για να θυµηθώ το κακό ιταλικό ποδό-
σφαιρο. Βέβαια, έχει αλλάξει από τότε, έχει ανοίξει, έχει γίνει πιο
επιθετικό. 

Ποιο είναι το κατενάτσιο σας, κύριε Υπουργέ; Λέτε προς άπαν-

τες που σχετίζονται µε τον ΟΑΣΘ -πλην των µετόχων, βεβαίως-
«θα σας κάνω δηµόσιους υπαλλήλους, θα σας κάνω κρατικό
φορέα έως το 2019 και µετά βλέπουµε». Αυτό το «βλέπουµε»
είναι το θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν λέω αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έτσι το µεταφράζω, το ερµηνεύω. Ελ-
πίζω να µου πείτε τι ακριβώς λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα το ακούσετε στην
οµιλία του Υπουργού σε λίγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Διότι όταν το σύνολο των εργαζοµένων,
το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων, η αξία, τα αµαξοστάσια,
τα πάντα περνάνε στο ελληνικό δηµόσιο, στο διάδοχο σχήµα δη-
λαδή του ΟΑΣΘ, και το ελληνικό δηµόσιο κατέχει τη µία µοναδική
µετοχή, τι είναι αυτός ο οργανισµός; Είναι κρατικός οργανισµός. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τι να κάνουµε; Να τους
απολύσουµε; Ποια είναι η πρότασή σας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα σας πω ποια είναι η πρότασή µου.
Μια που το αναφέρατε, τώρα δεν µπορώ να αποφύγω τον πειρα-
σµό να απαντήσω στον αγαπητό συνάδελφο κ. Τριανταφυλλίδη,
ο οποίος είναι διπλά συνάδελφος -και στη δηµοσιογραφία και
εδώ.

Τι µας είπε χθες ο κ. Σπίρτζης που και εγώ τον ρώτησα ακρι-
βώς αυτό το πράγµα; Τον ρώτησα «Τι θα κάνετε µε τους εργα-
ζόµενους»; Και είχε πει «είναι ρουσφέτια Βουλευτών πάρα πολλοί
εξ αυτών, είναι ρουσφέτια Υπουργών οι εργαζόµενοι,…»

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Πρώην.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, πρώην. Εννοείται.
«…είναι ρουσφέτια πολιτικού συστήµατος και οικογενειών».

Και του λέω του κ. Σπίρτζη: «Γιατί τους παίρνεις τότε; Γιατί γίνε-
σαι «πλυντήριο» τέτοιων ρουσφετολογικών διαδικασιών; Γιατί
τους καθαρίζεις;»

Εσείς, κύριε Σπίρτζη, είπατε «ήταν έξω από το ΑΣΕΠ...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βλέπω, κύριε Τριαν-

ταφυλλίδη. Μην το ξανακάνετε αυτό που κάνατε τώρα. Σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Είναι εδώ ο πρόεδρος των εργαζοµένων και σας ακούει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αντιλαµβάνεστε πού
πήγαινε η παρατήρηση. Λοιπόν, δεν δίνω έκταση. Απαγορεύεται!

Συνεχίζουµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έλεγα λοιπόν, αυτό που είπατε χθες στη

δευτερολογία σας, αναρωτώµενος αν πέρασαν από ΑΣΕΠ αυτοί.
Και σας λέω, «ναι, να περάσουν από ΑΣΕΠ πια. Γιατί γίνεστε
«πλυντήριο» παλαιών ρουσφετιών; Τι άλλαξε; Άλλαξε κάτι»;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν ακούσατε; Απάντησα στον κ. Καραµανλή προηγουµέ-
νως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άκουσα την απάντησή σας, επικαλούµε-
νος το δικαίωµα στην εργασία και τον νόµο του 1979. Αυτός ο
νόµος του 1979 εύκολα µπορεί να ξεπεραστεί. Μια τροπολογία
και καθαρίσαµε. Τόσες τροπολογίες «βρέχει»! Έτσι δεν είναι;
Έχετε ένα καλό know how σε αυτό το θέµα. 

Σας θυµίζω ότι ο ΟΑΣΑ ως ήδη κρατικός έχει µεταφερθεί στο
υπερταµείο. Την ξέρουµε την τύχη των Οργανισµού Αστικών Συγ-
κοινωνιών Αθήνας, έτσι δεν είναι; Θα πάει σε σκληρή ιδιωτικοποί-
ηση. Αυτό είναι σίγουρο. Ο ΟΑΣΘ από ιδιότυπο ιδιωτικοκρατικο-
δίαιτο µοντέλο επιχείρησης γίνεται κρατικό τώρα και από το 2019
και µετά τι; Θέλω να ακούσω, Υπουργέ, πώς βλέπετε εσείς την
απελευθέρωση των αστικών συγκοινωνιών βάσει του ευρωπαϊκού
κανονισµού. 

Τι λέµε εµείς; Λέµε, πρώτα απ’ όλα -για να είµαστε και πρακτι-
κοί- ότι η µετάβαση από το ένα σχήµα στο άλλο πρέπει να γίνει
µε τέτοιον τρόπο, έτσι ώστε να µην µείνουν ούτε µισή ώρα οι
Θεσσαλονικείς χωρίς αστικές συγκοινωνίες. Αυτό είναι το λιγό-
τερο. Εµείς, όµως, τι λέµε; Λέµε ότι θα έπρεπε οι αστικές συγ-
κοινωνίες της Θεσσαλονίκης να ιδιωτικοποιηθούν, όχι να
κρατικοποιηθούν. Να ιδιωτικοποιηθούν µε τα εξής βήµατα, όπως
τα έχουν τηρήσει και τα έχουν ακολουθήσει και άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες. 

Σας ανέφερα χθες και προχθές τα παραδείγµατα της Βαρκε-
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λώνης και του Μιλάνου. Όσον αφορά το Λονδίνο που άκουσα -
επειδή το έψαξα- να ξέρετε ότι οποιαδήποτε επέκταση, πρό-
σθεση δροµολογίου, οποιαδήποτε αλλαγή στη λειτουργία των
αστικών συγκοινωνιών γίνεται µε συνεργασία των δήµων και των
επιµελητηρίων, ούτε καν της κρατικής, της κεντρικής κυβέρνη-
σής τους. Τι λείπει λοιπόν; Λείπει η τόλµη. Λείπει το να µπορέ-
σουµε να κοιτάξουµε ανοιχτά και ψηλά εκεί όπου οι υγιείς
δυνάµεις της ιδιωτικής οικονοµίας µπορούν να προσφέρουν θέ-
σεις εργασίας, να προσφέρουν υψηλού επιπέδου παρεχόµενες
µεταφορικές υπηρεσίες. 

Όµως υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις γι’ αυτό. Το πρώτο και
βασικό είναι ο στρατηγικός σχεδιασµός της πολιτείας για τις
προδιαγραφές, τους κανόνες, τα δροµολόγια, τις συχνότητες,
το επίπεδο εξυπηρέτησης και την περιβαλλοντική βιωσιµότητα.
Χρειάζεται η ίδρυση µιας καθαρά ανεξάρτητης, πραγµατικά ανε-
πηρέαστης ρυθµιστικής αρχής, που να είναι υπεύθυνη για την
τήρηση των προδιαγραφών της ποιότητας.

Και το τρίτο βήµα, έτσι όπως εµείς οραµατιζόµαστε τις αστικές
συγκοινωνίες στην Ελλάδα και δη στις µεγάλες πόλεις, Αθήνα
και Θεσσαλονίκη, είναι η διεξαγωγή διεθνούς διαγωνισµού βάσει
του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, µε κριτήριο το δηµόσιο συµφέρον,
το άνοιγµα του επαγγέλµατος και την υψηλή ποιότητα της υπη-
ρεσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς πιστεύουµε ότι µόνο µέσα
από τον δρόµο των ορθών, των καλών, των αποδοτικών ιδιωτι-
κοποιήσεων µπορεί η χώρα να βγει στο ξέφωτο. Και αναφερό-
µαστε στον ιδιώτη τον υγιή, µε κανόνες. Γιατί συνήθως µου
απαντάτε µε περιπτώσεις ιδιωτικών επιχειρήσεων ή ιδιωτών, οι
οποίοι ξέφυγαν κάτω από το ραντάρ των ρυθµιστικών αρχών και
κάνουν του κεφαλιού τους. Εµείς µιλάµε για τον ιδιώτη και την
επιχείρηση που καταβάλλει τους φόρους, που δηµιουργεί νέες
θέσεις εργασίας, που καινοτοµεί, που ερευνά, που προχωρεί.
Αυτή είναι για εµάς η συνταγή της επιτυχίας και στις αστικές συγ-
κοινωνίες.

Και τώρα, αν µου επιτρέπετε, θέλω να κάνω ένα µικρό σχόλιο
για το άρθρο 28, βάσει του οποίου: «... όποιος εµποδίζει, παρα-
κωλύει µε κάθε τρόπο ή µέσο ή αρνείται την πρόσβαση στα γρα-
φεία, αµαξοστάσια, περιουσιακά στοιχεία του ΟΑΣΘ κλπ.
τιµωρείται µε φυλάκιση έως τρία έτη, χρηµατική ποινή 10.000
ευρώ και στέρηση πολιτικών δικαιωµάτων για πέντε έτη». 

Εγώ τι σας λέω, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης; Εγώ είµαι
σύµφωνος, είµαι υπέρ αυτής της διάταξης. Απλώς θέλω να ρω-
τήσω -και δεν είναι ρητορικό, είναι πολιτικό το ερώτηµα- τους πα-
ριστάµενους Υπουργούς και τους αγαπητούς συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ: Πιστεύετε ότι θα πρέπει να εφαρµοστούν τέτοιου είδους
διατάξεις και σε όποιον εµποδίζει την πρόσβαση σε ένα κατά-
στηµα στην Ερµού, σε όποιον σπάει την περιουσία ενός ανθρώ-
που που θέλει να δουλέψει;

Άρα µακάρι αυτή η διάταξη του άρθρου 28 να είναι ένα ορι-
στικό πολιτικό διαζύγιο του ΣΥΡΙΖΑ κυρίως µε τα µυαλά και τις
πρακτικές που είχε ακολουθήσει στο παρελθόν, που δεν υπήρχε
κατάληψη που να µην τη ζεσταίνει και να µην την αποδέχεται.
Τώρα που βλέπετε ότι ενδεχοµένως κάποιοι να αντιδράσουν, κά-
ποιες οµάδες, -δεν ξέρω ποιοι θα είναι, θα είναι οι «Δεν πλη-
ρώνω»; Ποιοι άλλοι θα είναι; Με τους «Δεν πληρώνω» έχετε πάρει
διαζύγιο και µε αυτούς- εξελίσσεστε. Καλό είναι, όµως, να εξε-
λιχθείτε όχι µόνο στην πράξη αλλά και στον λόγο σας, για να µην
υπάρχει αυτή η διφορούµενη κατάσταση που µας παραπέµπει
στον Ιανό, από τον οποίο ξεκίνησα την τοποθέτησή µου και µε
τον οποίο θα κλείσω. Εδώ δεν θέλουµε Ιανό. Εδώ θέλουµε τη θεά
Αθηνά. Θέλουµε τη θεά της σοφίας, θέλουµε τη θεά του οράµα-
τος, της ετοιµότητας, της τήρησης των κανόνων, της διαφάνειας
και της αποτελεσµατικότητας. Αυτά είναι που επαγγέλλεται το
Ποτάµι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Φθάνουµε πλέον στην ώρα της αγόρευσης του κυρίου Υπουρ-

γού.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και όπως έκανα, όπου χρει-

άστηκε, σε όλους τους οµιλητές και επειδή ο Υπουργός ενδεχο-

µένως να θελήσει να πει και πέντε λόγια για τις τροπολογίες -δεν
αναφέροµαι στου κ. Λαζαρίδη, αναφέροµαι και στις άλλες,
άσχετα µε το αν έχουν ενσωµατωθεί- θα µου επιτρέψετε αντί για
δώδεκα λεπτά, να βάλω δεκαπέντε, γιατί ενδεχοµένως να µην
του φτάσουν τα δώδεκα. Απ’ ό,τι διαπιστώνω, συµφωνείτε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, παραλάβαµε µία χώρα

που είχε χάσει µεγάλο µέρος της εθνικής κυριαρχίας και µια κοι-
νωνία σε αποδόµηση. Η εντολή που πήραµε από τον ελληνικό
λαό ήταν να βγάλουµε τη χώρα από τον εφιάλτη που την έβαλαν
οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του παλαιοκοµµατι-
σµού. 

Αναλάβαµε τη χώρα µε δεσµεύσεις πολιτικές και οικονοµικές,
που δεν έχουν καµµία συνάφεια µε την ιδεολογική µας τοποθέ-
τηση και τις πολιτικές µας προθέσεις και τοποθετήσεις. Είµαστε
στοχοπροσηλωµένοι σε αυτή την προσπάθεια, να τελειώνουµε
µε τα προγράµµατα και τις δεσµεύσεις άλλων προς τους δανει-
στές, µε τις λιγότερες απώλειες για τον ελληνικό λαό.

Γι’ αυτό και από την πρώτη στιγµή, κάθε µέρα και για κάθε δέ-
σµευση γίνεται µια συνεχής και επίπονη διαπραγµάτευση. Ούτε
έχουµε αλλάξει ούτε έχουµε παραδοθεί. Όπου µπορούµε
ασκούµε πολιτικές σύµφωνες µε τη δική µας αντίληψη, µε τις
δικές µας προτάσεις. Και ο ΟΑΣΘ είναι ένα χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα.

Οι περισσότερες από τις δεσµεύσεις αποδόµησης της ελληνι-
κής κοινωνίας δυστυχώς προτάθηκαν από ελληνικές δυνάµεις
που ταυτίζονταν µε τους δανειστές στην ακραία νεοφιλελεύθερη
εκδοχή τους.

Για αυτό και άφησαν εκτός των προτάσεών τους τους χώρους
που τους αναπαρήγαγαν, που τροφοδοτούσαν για δεκαετίες και
τροφοδοτούν ακόµη τον παλαιοκοµµατισµό, που συντηρούσαν
και συντηρούν ακόµη συγκεκριµένες δοµές και συγκεκριµένα
στελέχη του πολιτικού συστήµατος.

Στη βόρειο Ελλάδα ο ΟΑΣΘ αποτελούσε ένα από τα κάστρα
του παλαιοκοµµατισµού για εξήντα χρόνια, έναν από τους τοµείς
που ξεχάστηκαν από τους «µεταρρυθµιστές» της Νέας Δηµοκρα-
τίας και όσους συνεργάστηκαν µαζί τους συνεχίζοντας την πλου-
σιοπάροχη επιδότησή του, µια οικονοµική όαση σπατάλης
δηµόσιου χρήµατος µέσα στην πιο µεγάλη οικονοµική κρίση της
χώρας, µέσα στις καθηµερινές θυσίες του ελληνικού λαού.

Το γεγονός ότι αυτοί οι «µεγάλοι µεταρρυθµιστές» ξέχασαν
τον ΟΑΣΘ, όταν δεν ξέχασαν να εντάξουν στις δεσµεύσεις της
χώρας την παραµικρή λεπτοµέρεια για να αποδοµήσουν το ερ-
γασιακό πλαίσιο, το κοινωνικό κράτος, την υγεία, την παιδεία,
όλες τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις, δείχνει και το µέγεθος της
υποκρισίας των µεγάλων αυτοπροσδιοριζόµενων µεταρρυθµι-
στών της νεοφιλελεύθερης Νέας Δηµοκρατίας και όσων έχουν
προσχωρήσει σε αυτήν την αντίληψη.

Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Εµπορίου τις προηγούµενες
µέρες η Νέα Δηµοκρατία επιχείρησε να πει ότι προσπάθησε να
αλλάξει τον ΟΑΣΘ. Για να δούµε πώς. Η σύµβαση του 1957 ανα-
νεωνόταν στην ίδια λογική και φιλοσοφία ως το 2001. Το 2001 η
κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη, µε Υπουργό τον κ. Βερελή, προ-
χώρησε στη σύναψη νέας σύµβασης, µιας ακόµη σύµβασης που
το µόνο που είχε σταθερό και διασφαλισµένο ήταν τα κέρδη των
µετόχων. Αυτή η σύµβαση προέβλεπε ότι το 2010 η κινητή και
ακίνητη περιουσία του ΟΑΣΘ θα περιέρχονταν στο ελληνικό δη-
µόσιο. 

Τι έκανε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία που επιχείρησε να αλλάξει
τον ΟΑΣΘ; Επέκτεινε το 2008 τη σύµβαση, όντας Υπουργός ο κ.
Χατζηδάκης. Για πόσο χρονικό διάστηµα; Αόριστο, για πάντα.
Επέκτεινε τη σύµβαση έναν χρόνο µετά την έκδοση του κανονι-
σµού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, εν πλήρη γνώσει και συνειδή-
σει τού ότι ήταν παράνοµη. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν έστειλε την επέκταση της σύµβασης
ούτε στο Ελεγκτικό Συνέδριο, όπως όφειλε. Γιατί; Γιατί ήξερε ότι
τόσο λόγω του κανονισµού όσο και των παρανοµιών που εµπε-
ριείχε, όπως η αοριστία της λήξης της σύµβασης, δεν θα εγκρι-
νόταν από το Ελεγκτικό Συνέδριο.
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Ακούστε τι τύχη! Ξεχάστηκε στη σύµβαση επέκτασης η επιβε-
βαίωση της ηµεροµηνίας του 2010 για τη µεταφορά της περιου-
σίας του ΟΑΣΘ στο ελληνικό δηµόσιο, λες και οι αποσβέσεις
µετακινούνται! 

Ρωτάµε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί -από το 2010 έως
σήµερα- κάποια από τις κυβερνήσεις σας άφησε την περιουσία
του ελληνικού λαού στους µηχανισµούς σας, στον ΟΑΣΘ, και δεν
περιήλθε στο ελληνικό δηµόσιο; Για ποιο λόγο; 

Συντηρούσατε ένα σκάνδαλο εξήντα χρόνια για να αναπαρά-
γονται συγκεκριµένοι Βουλευτές, δήµαρχοι, εφηµερίδες, site, οι
µηχανισµοί σας στη Θεσσαλονίκη και στη βόρειο Ελλάδα. Τα
αποτελέσµατα; 

Πίνακας πρώτος. Τα δώσαµε και στις επιτροπές, για να τα
έχουν όλοι οι Βουλευτές. Επιχορήγηση ΟΑΣΑ και ΟΑΣΘ, στα-
θερά µπροστά ο ΟΑΣΘ. Το 2007 ο ΟΑΣΑ πήρε 100.000.000, ο
ΟΑΣΘ 110.000.000. Το 2008 ο ΟΑΣΑ πήρε 102.000.000, ο ΟΑΣΘ
121.000.000. Το 2009 ο ΟΑΣΑ πήρε 105.000.000, ο ΟΑΣΘ
127.000.000. Το 2010 ο ΟΑΣΑ 94.000.000, ο ΟΑΣΘ 139.000.000.
Και πάει λέγοντας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια αυτά δεν γινόντουσαν από την αντισταθµιστική κα-
ταβολή που το Υπουργείο Μεταφορών έδινε µόνο, αλλά και από
το διεθνές πρωτότυπο σύστηµα διαιτησίας που υπήρχε µέσα στη
σύµβαση και επιβεβαιώθηκε στην επέκταση. Αυτό δεν το ξέχασε
ο κ. Χατζηδάκης.

Τι άλλο έχουµε ως αποτέλεσµα; Όταν έχεις µια τέτοια σύµ-
βαση, ο «υγιής ιδιωτικός τοµέας» που επικαλείται και υπερασπί-
ζεται δήθεν η Νέα Δηµοκρατία, έχεις και την τσίπα ως ιδιώτης να
πληρώνεις τις υποχρεώσεις σου.

Οι συσσωρευµένες και ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις προς τρί-
τους στις 19 Απριλίου του 2017 είναι 119 εκατοµµύρια. 

Αναλυτικά, είναι τα εξής: Στο ΙΚΑ είναι 9 εκατοµµύρια, στον
ΦΠΑ και σε φόρους 17,5 εκατοµµύρια, στη µισθοδοσία του προ-
σωπικού τότε ήταν 3 εκατοµµύρια και κάθε δίµηνο επαναλαµβα-
νόταν. Οι επισχέσεις εργασίας δεν είχαν να κάνουν µε το ότι δεν
πλήρωνε το Υπουργείο Μεταφορών την αντισταθµιστική κατα-
βολή. Το ανάποδο συνέβαινε. Τα δίναµε και πιο πριν προκειµένου
να πληρωθούν τα δεδουλευµένα. Ο ΟΑΣΘ, όµως, δεν τα έδινε
στους εργαζόµενους. Τα έδινε σε δάνεια, σε υποχρεώσεις και
βέβαια στην τσέπη τους, στο κέρδος τους. 

Συνεχίζω: Εισφορές υπέρ ΙΚΑ 4 εκατοµµύρια 700 χιλιάδες, ει-
σφορά υπέρ ΕΦΚΑ 4 εκατοµµύρια 800 χιλιάδες, ΦΜΥ και λοιποί
παρακρατούµενοι φόροι 711 χιλιάδες, ΦΠΑ Μαρτίου 2 εκατοµ-
µύρια 100 χιλιάδες, προµηθευτές -µεγάλο θέµα- 3 εκατοµµύρια
700 χιλιάδες, συµβάσεις λεωφορείων 4 εκατοµµύρια 900 χιλιά-
δες. Είναι η συντήρηση. Αποζηµιώσεις απολυόµενων 240 χιλιά-
δες, ενοίκια -άλλο µεγάλο θέµα- 3,5 εκατοµµύρια, εισφορές
σωµατείων συσσωρευµένες 4 εκατοµµύρια, µερίσµατα µετόχων
8 εκατοµµύρια. Αλίµονο! Εξόφληση δανείων ΕΤΕ -πώς είχε αυτός
ο οργανισµός δάνεια µε τέτοια επιδότηση;- 9,5 εκατοµµύρια
κ.λπ.. Και βέβαια, αποθεµατικό αποπληρωµής παγίων 34 εκατοµ-
µύρια. Όφειλαν να έχουν πολλά περισσότερα. Δεν υπάρχει ένα
ευρώ από τα αποθεµατικά που έπρεπε να έχει ο ΟΑΣΘ.

Κύριε Πρόεδρε, δεν συνηθίζεται, αλλά θα το κάνω. Θα κατα-
θέσω, επιτέλους, και το πόρισµα του ΣΕΕΥΜΕ. Είναι και σε CD,
για να το πάρει και όποιος Βουλευτής θέλει. Πρόκειται για πλού-
σιο υλικό, είναι και στον εισαγγελέα. 

Τι λέει, λοιπόν, το πόρισµα του ΣΕΥΜΕ; «Ο ΟΑΣΘ µισθώνει
αµαξοστάσια και κεντρικά γραφεία από τον Προµηθευτικό Συνε-
ταιρισµό Αυτοκινητιστών Θεσσαλονίκης “ΗΡΑΚΛΗΣ”». Όχι ο ηµί-
θεος. Είναι οι νέοι ηµίθεοι, αυτοί της Νέας Δηµοκρατίας! «Τα
µισθώµατα είναι από 70% έως 143% υψηλότερα των τεκµαρτών.
Τα µισθώµατα υπολογίζονται σε σταθερή δαπάνη του ΟΑΣΘ και
συνυπολογίζονται στην αντισταθµιστική καταβολή, τη στιγµή που
είναι έσοδο για τον συνεταιρισµό «ΗΡΑΚΛΗΣ» που ανήκει η πλει-
οψηφία των µετόχων του ΟΑΣΘ». Ωραίο κόλπο! 

Το προσωπικό. Το διάστηµα 2010 έως 2015 µεγαλύτερη µεί-
ωση -επειδή υπερηφανεύεστε γι’ αυτό- παρουσιάζουν οι οδηγοί

κίνησης µε µείον 12,44% στην µισθοδοσία τους και µεγαλύτερη
αύξηση οι διοικητικοί υπάλληλοι, συν 15,45%». Εκπληκτικό!
Μπράβο! Είστε υπέρ των ανθρώπων που δουλεύουν! Έχουµε,
λοιπόν, πρωτότυπη µισθολογική πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα του ΣΕΕΥΜΕ και το
σχετικό CD, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Τώρα που θα τους κό-
ψετε 30%...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Καραµανλή, συζητήστε µε τους εργαζόµενους. Πολ-
λούς απ’ αυτούς εσείς τους έχετε διορίσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ και
όλοι, διά του Προέδρου να απευθύνεστε αν χρειαστεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ρωτήστε τους, λοιπόν. Δεν παίρνει η πλειοψηφία των ερ-
γαζοµένων εκπληκτικούς µισθούς. Οι «εκλεκτοί» οι δικοί σας και
της διοίκησης του ΟΑΣΘ παίρνουν εκπληκτικούς µισθούς, ως συ-
νήθως. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Και είναι µετέωρη η κατηγορία, ως
συνήθως, από την πλευρά σας.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Πρωτότυπη µισθολογική πολιτική, λοιπόν. Ως συνήθως, ει-
δικά στις τηλεοράσεις. 

Τα δελτία ελεύθερης κυκλοφορίας που χορηγούνται σε υπαλ-
λήλους ως παροχή σε είδος καταχωρούνται «λανθασµένα» στις
αµοιβές και έξοδα προσωπικού, µε αποτέλεσµα ο ΟΑΣΘ να µη
δηλώνει και να µην αποδίδει στο κράτος αρκετές εκατοντάδες
χιλιάδες ευρώ κάθε χρόνο συν τον ΦΠΑ. 

Έχουµε µια ευρύτατη επιλογή, της απευθείας ανάθεσης στις
συµβάσεις που συνάπτει ο ΟΑΣΘ, όπως χαρακτηριστικά µε την
εταιρεία «LINK TECHNOLOGIES» -εκεί έχει µια ιδιαίτερη επαφή-
και µε άλλες τέσσερις-πέντε εταιρείες.

Έχουµε διαφοροποιήσεις σε ενδείξεις των οδοµετρητών µε-
ταξύ των στοιχείων του ΟΑΣΘ και των πρατηρίων υγρών καυσίµων
και των συγκριτικών καταστάσεων της εταιρείας «EUROMAT».

Έχουµε τις αποσβέσεις. Αυτά τα λέει εδώ το πόρισµα ΣΕ-
ΕΥΜΕ. Στις 31 Αυγούστου του 2012 µε έγγραφό του ο τότε
Υπουργός κ. Χατζηδάκης επέτρεψε στην Περιφέρεια Θεσσαλο-
νίκης, στη Διεύθυνση Μεταφορών, να παρατείνει την κυκλοφορία
ενενήντα λεωφορείων για τρία χρόνια από δεκαπέντε έτη στα δε-
καοκτώ, κατά παράβαση του νόµου που όριζε χρόνο ζωής τα δε-
καπέντε έτη. Ήρθε µετά ο ν.4313/2014 και νοµιµοποίησε αυτή
την παρανοµία. Έκανε την απόσβεση στα είκοσι έτη. 

Θα σας δώσω το έγγραφο του κ. Χατζηδάκη. 
Εάν δίναµε εµείς τέτοια έγγραφα, θα ήµασταν στα δελτία ει-

δήσεων των «ανεξάρτητων» καναλιών κανένα τετράµηνο. 
Καταθέτω και τους ισολογισµούς του ΟΑΣΘ, που εδώ φαίνεται

ότι παρ’ ότι από την οικονοµική προσφορά αποκλείεται ο υπολο-
γισµός των τοκοχρεολύσιων στις συµβατικές δαπάνες, ο ΟΑΣΘ
το πράττει κατ’ επανάληψη. Και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας το νοµιµοποίησε και αυτό µε τον ν.4313/2014.

Και βέβαια το µεταφορικό έργο του ΟΑΣΘ υπολείπεται κατά
τουλάχιστον 15% από το προβλεπόµενο που όφειλε να κάνει. 

Τον ν.4313/2014 τον έχετε, αλλά θα τον καταθέσω, γιατί καλό
είναι για όποιον Βουλευτή ενδιαφέρεται να τον έχει.

Καταθέτω και τη λίστα µε τις ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι και τα αποδεικτικά στοιχεία τού πώς θέλατε να αλλάξετε
τον ΟΑΣΘ. Ο κ. Χατζηδάκης στις 11-4-2008 εγκαινίασε τη λει-
τουργία του συστήµατος τηλεµατικής του ΟΑΣΘ. Και δήλωσε:
«Βγάζω το καπέλο στον ΟΑΣΘ που προχώρησε γρήγορα και µε
λίγα χρήµατα στην εφαρµογή της τηλεµατικής, γεγονός που
αποτελεί παράδειγµα για την Αθήνα, η οποία δεν έχει ακόµα τη-
λεµατικές αστικές συγκοινωνίες. Πιστεύω ότι θα ξεπεράσουµε
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τα προβλήµατα που προκύπτουν από τη διαδικασία των διαγω-
νισµών και το 2010 θα έχουµε τηλεµατική και στην Αθήνα». Αυτά
υπογράµµισε ο Υπουργός στη διάρκεια γεύµατος που παρέθεσε
ο ΟΑΣΘ στο Συνεδριακό Κέντρο «Βελλίδης», γιορτάζοντας τα πε-
νήντα χρόνια του Οργανισµού.

Πέρυσι το φτιάξαµε εµείς το σύστηµα τηλεµατικής για την
Αθήνα, για να µην ξεχνιόµαστε κιόλας.

Συνεχίζουµε: «Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τα τελευταία χρόνια
στη Θεσσαλονίκη ξεκίνησε µια προσπάθεια για την αναβάθµιση
των αστικών µεταφορών. Για το µετρό έγιναν πολλές προσπά-
θειες, αλλά το έργο προχώρησε.». Αλίµονο! «Τα τελευταία χρόνια
εισήχθησαν λεωφορειολωρίδες, καθιερώθηκε το ενιαίο εισιτήριο,
δηµιουργήθηκε ειδική υπηρεσία για τη µεταφορά ΑΜΕΑ. Υπο-
γράφηκε η νέα σύµβαση του ΟΑΣΘ και εφαρµόστηκε η τηλεµα-
τική. Με τη νέα σύµβαση εκσυγχρονίζονται οι αστικές
συγκοινωνίες και προστατεύεται το περιβάλλον.». Αυτά τα λέει
ο κ. Χατζηδάκης. «Με το έργο της τηλεµατικής γίνεται εύκολη η
καθηµερινότητα του επιβάτη. Επιτρέπεται από τη µία στους φο-
ρείς να ελέγχουν το έργο που επιτελείται και από την άλλη δίνε-
ται η δυνατότητα στον επιβάτη να ενηµερώνεται και να γνωρίζει
πότε θα έρθει το λεωφορείο». 

Και όσον αφορά τις αλλαγές της Νέας Δηµοκρατίας, λέει ότι
µε τη νέα σύµβαση εκσυγχρονίστηκαν το 2008 οι αστικές συγ-
κοινωνίες. Λέει και άλλα ενδιαφέροντα, όπως για την ηχητική
αναγγελία των στάσεων κ.λπ.. Βέβαια χθες ο Δήµαρχος Συκεών
µάς είπε ότι ξηλώθηκαν τα συστήµατα, γιατί διαφώνησε ο δήµος
µε τη διοίκηση του ΟΑΣΘ, ως δείγµα δηµοκρατικής συµπεριφο-
ράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και αφού πανηγύριζε ο κ. Χατζηδάκης για τον ΟΑΣΘ και για
τη σύµβασή του, πάµε σε άλλα αποδεικτικά στοιχεία για το πώς
θέλατε να αλλάξετε τον ΟΑΣΘ. 

Μια στιγµή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλώς κάνω µια δια-

κοπή και σας επισηµαίνω ότι στα δεκαπέντε λεπτά -αυξηµένο
χρόνο που σας έδωσα- µιλήσατε µόνο για το παρελθόν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα µιλήσω και για το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά εγώ δεν
µπορώ να σας αφήσω απεριόριστο χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα µιλήσω στη δευτεροµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας αφήσω άλλα
πέντε λεπτά. Μπείτε στο νοµοσχέδιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Στη δευτεροµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω και για
το µέλλον, αν δεν φτάνει ο χρόνος.

Για εµάς, λοιπόν, οι αστικές συγκοινωνίες δεν είναι µια απλή
οικονοµική δραστηριότητα µεταφορικού έργου. Συνδέεται άµεσα
µε την καθηµερινότητα του πολίτη, µε τις κοινωνικές πολιτικές,
µε το αστικό περιβάλλον, µε την ποιότητα ζωής και µε την προ-
σπάθεια της παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας, της δί-
καιης ανάπτυξης.

Γι’ αυτό και πρέπει ειδικά στα µητροπολιτικά κέντρα της Αθή-
νας και της Θεσσαλονίκης να έχουν δηµόσιο έλεγχο, δηµόσιο
χαρακτήρα, κοινωνικό έλεγχο και σχεδιασµό. Το σχέδιο νόµου
προβλέπει την ίδρυση δηµόσιων αστικών συγκοινωνιών, όπως
στην Αθήνα και σε πολλές µεγάλες πόλεις της Ευρώπης και να
µην τα κρύβετε αυτά.

Κύριε Αµυρά, σε πάρα πολλές πόλεις της Ευρώπης υπάρχουν
δηµόσιες αστικές συγκοινωνίες.

Προβλέπει διαφανή λειτουργία, διαγωνισµούς σύµφωνα µε τον
νόµο των δηµόσιων συµβάσεων, κοινωνική πολιτική. Δεν επιτρέ-
πει τη συνέχιση της παραβατικότητας, δεν επιτρέπει να µη γίνον-
ται διαγωνισµοί, να µην υπάρχουν διαδικασίες, ο ΣΑΣΘ, που
επιβλέπει τη λειτουργία του ΟΑΣΘ, να µην έχει καν πρόσβαση
στα ηλεκτρονικά συστήµατα για τα δροµολόγια που πραγµατο-
ποιούνται. Δεν επιτρέπει να υπάρχει δοµηµένο πρωτοφανές σύ-
στηµα διαιτησίας, που κάθε χρόνο να δίνονται ατεκµηρίωτα,
χωρίς έλεγχο εκατοµµύρια ευρώ. Δεν επιτρέπει να επιβάλλονται

πρόστιµα στους ανέργους, που δεν έχουν εισιτήριο, και στη συ-
νέχεια τα πρόστιµα αυτά να πληρώνονται από το κράτος, τα πρό-
στιµα όχι τα εισιτήρια. Δεν επιτρέπει να νοικιάζονται τα
αµαξοστάσια από συνεταιρισµούς των ίδιων µετόχων. Δεν επι-
τρέπει όλα όσα, όχι επιτρέπατε αλλά συµµετείχατε, για να ανα-
παραχθείτε ως το πλέον παλαιοκοµµατικό σύστηµα που υπάρχει
στη χώρα. 

Είναι προφανές ότι αυτή η πολιτική βρίσκεται στον αντίποδα
της πιο κεντρικής νεοφιλελεύθερης αντίληψης της ιδιωτικοποί-
ησης των πάντων, του λιγότερου κράτους του κ. Μητσοτάκη.
Όµως στην περίπτωση του ΟΑΣΘ, το λιγότερο κράτος, ο δήθεν
ιδιωτικός τοµέας της Νέας Δηµοκρατίας και των µεταρρυθµι-
στών, αποκαλύφθηκε. Όταν επικαλείστε τον ιδιωτικό τοµέα, δεν
εννοείτε τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις του ιδιωτικού τοµέα,
δεν εννοείτε τον παραγωγό, τον βιοτέχνη, τον έµπορο, τον ελεύ-
θερο επαγγελµατία, τον εργαζόµενο, δεν εννοείτε καν τον βιο-
µήχανο. Εννοείτε τους κρατικοδίαιτους ιδιώτες, που σας
αναπαράγουν πολιτικά και πριµοδοτούν τους µηχανισµούς και
τα στηρίγµατά σας. 

Τι κάνατε για τη διαφάνεια και τη λειτουργία του ΟΑΣΘ και
ταυτόχρονα και άλλων δικών σας µαγαζιών, για να το πούµε
λαϊκά, όπως οι τράπεζες και άλλων επιλεκτικών συνοδοιπόρων
σας, που τους πληρώνει δεκαετίες ο κάθε πολίτης καθηµερινά
και τα ελλείµµατά τους και τα κέρδη τους; Συνεχίσατε να πριµο-
δοτείτε την αδιαφάνεια, τις επιδοτήσεις και τις ενισχύσεις από
την άδεια τσέπη των πολιτών προς όφελος της κερδοφορίας και
της κάλυψης των ελλειµµάτων τους, του δικού σας ιδιωτικού
τοµέα. Αυτός είναι ο δικός σας ιδιωτικός τοµέας.

Η αποϊδιωτικοποίηση, λοιπόν, είναι ο ακριβώς αντίθετος όρος
από τον όρο αποκρατικοποίηση. Σηµαίνει την απαλλαγή σε κρί-
σιµους τοµείς της κοινωνικής πολιτικής και στρατηγικούς τοµείς
της εθνικής οικονοµίας κρατικοδίαιτων ολιγοπωλίων και µονοπω-
λίων που σας συντηρούσαν. 

Ποιος αλλάζει πολιτική;
Κύριε Καραµανλή, κατανοώ τις τύψεις που έχετε, διά του Προ-

έδρου πάντα, τόσο για την απώλεια του ιδεολογικού στίγµατος
της Νέας Δηµοκρατίας προς έναν ιδιότυπο νεοφιλελευθερισµό
µε ακροδεξιές αποχρώσεις όσο και για τις ιστορικές ευθύνες της
παράταξής σας στον χώρο των αστικών συγκοινωνιών και κυρίως
του ΟΑΣΘ στη Θεσσαλονίκη. 

Να θυµίσω, απλά για να µην υπάρχουν οι γνωστές επικοινωνια-
κές στρεβλώσεις, ότι οι αστικές συγκοινωνίες στην Αθήνα εντάχ-
θηκαν στο υπερταµείο, στην ΕΔΗΣ. Δεν είναι για ιδιωτικοποίηση.
Αν ήταν, θα είχαν ενταχθεί στο µόρφωµα της Νέας Δηµοκρατίας
και όποιων σας στηρίζανε στην κυβέρνηση Σαµαρά στο ΤΑΙΠΕΔ. 

Παρά ταύτα, εγώ λέω ότι δεν θα ήταν κακό σε κάποια θέµατα
να µην ξεχνάτε το παρελθόν σας και τους ηγέτες και της παρά-
ταξής σας και άλλους, επειδή µε κατηγορήσατε ότι κάνω βουτιές
στην ιστορία. Δεν θα σας κατηγορήσει κανείς αν θυµηθείτε τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή -µέσα στο κόµµα σας µπορεί να σας κα-
τηγορήσουν, αλλά απ’ έξω δεν θα σας κατηγορήσει κανείς- ή τον
Ανδρέα Παπανδρέου σε συγκεκριµένους τοµείς. 

Επειδή ρωτάτε συνέχεια για τους θεσµούς, γιατί ρωτάτε εµάς;
Γιατί δεν ρωτάτε τα στελέχη σας, που συνεργάζονται καθηµερινά
µε τους θεσµούς; Μέχρι τώρα έχουµε, το παραδέχθηκε ο ίδιος
ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεωργιάδης, ότι µι-
λούσε για να µην κλείσει η αξιολόγηση ή για θέµατα της αξιολό-
γησης, προκειµένου να πάµε σε εκλογές. Δεν πήγαµε. Έχουµε
τη µουγκή συνάντηση –αυτό είναι άλλη µία πρωτοτυπία- του
Προέδρου σας κ. Μητσοτάκη µε τον κ. Σόιµπλε. Τι κάνανε και συ-
ναντηθήκαν; Καφέ ήπιαν; Δηλαδή είναι τροµερό! Τι είπαν σε αυτή
τη συνάντηση;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κοιτάζονταν στα µάτια!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έχουµε τις τοποθετήσεις των Ευρωβουλευτών σας στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, που ψέγουν όποιον φέρεται µε επιείκεια
στην ελληνική Κυβέρνηση. Σήµερα, κύριε Καραµανλή, επανέρ-
χεστε, το ίδιο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Για το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,
θα µας πείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
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νετε µε αυτή τη συµπλήρωση που κάνετε, άλλη ανοχή δεν υπάρ-
χει. Δώδεκα λεπτά είχατε κανονικά, σας έχω αφήσει είκοσι δύο.
Είπατε ό,τι νοµίζατε, αλλά στα είκοσι δύο τέρµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω, λοιπόν, µε το παρελθόν µε αυτόν τον συλλογι-
σµό και στη δευτερολογία µου θα µιλήσω για το µέλλον. 

Κύριε Καραµανλή, θα κάνω µία βουτιά στο παρελθόν. Δεν σας
βολεύει. Εµείς σεβόµαστε τους αντιπάλους µας και τους ιστορι-
κούς ηγέτες των αντιπάλων µας, όµως δεν ξεχνάµε ποιοι ξήλω-
ναν τις γραµµές του τραµ και των µέσων σταθερής τροχιάς, ποιοι
έδιναν άδειες στον ΟΑΣΘ και σε συγκεκριµένα συµφέροντα για
να χτίζουν µηχανισµούς. Δεν τα ξεχνάµε αυτά. Σεβόµαστε, αλλά
δεν ξεχνάµε. 

Για να πάµε και στο σήµερα, στο πώς αναπαράγεται το ίδιο
σύστηµα στη Θεσσαλονίκη, χθες πάλι ο Δήµαρχος Συκεών κα-
τήγγειλε τον Υφυπουργό µας, τον Μιχάλη Παπαδόπουλο, για το
2014, ότι είχε φέρει στη Βουλή τροπολογία για να διαγραφούν
τα χρέη του ΟΑΣΘ από τον Δήµο Συκεών. Άλλο αποδεικτικό στοι-
χείο είναι η µαρτυρία του προέδρου του ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης.
Συγκινήθηκε ο άνθρωπος –απολύτως λογικό- για το πώς υποχρε-
ώσατε τα ΚΤΕΛ -ιδιωτικός τοµέας- να δώσουν πάνω από 1,5 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ στον ΟΑΣΘ. Συγγνώµη, 1,5 εκατοµµύριο
εννοούσα. Μετά θα αρχίσουν τα τρολ στο διαδίκτυο ότι µπερ-
δεύουµε τα νούµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, µη µε αναγκάσετε να κλείσω µικρόφωνο. Είναι η τελευ-
ταία προειδοποίηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω. 

Δεν µιλάµε για τον ΣΑΣΘ, που τον πλήρωνε ο ΟΑΣΘ για να τον
επιβλέπει, και τελειώνω µε το πόσο θα κοστίσει η αποϊδιωτικο-
ποίηση και τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτεροµιλία µου. Θα µας
πείτε εσείς πόσο θα κοστίσει η αποϊδιωτικοποίηση. Εγώ αυτό που
θα σας πω είναι ότι η περιουσία του ΟΑΣΘ από το 2010 ανήκει
στο ελληνικό δηµόσιο, τα δήθεν διεκδικούµενα του ΟΑΣΘ είναι
ίσα µε αυτά που χρωστάει κυρίως στο ελληνικό δηµόσιο, άρα
πόσο λέτε εσείς να κοστίσει; Στη δευτεροµιλία θα πούµε για το
µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, ακούστε πώς

θα πάει η διαδικασία. Τώρα θα πάρει τον λόγο ο κ. Δένδιας ως
πρώτος στη σειρά Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, µετά µιλάνε
δύο συνάδελφοι, ο κ. Τριανταφυλλίδης και ο κ. Καλαφάτης, ακο-
λουθεί ο κ. Ξυδάκης, δύο συνάδελφοι έπειτα, ένας κοινοβουλευ-
τικός, τρίτη στη σειρά είναι η κ. Ζαρούλια και ο τέταρτος που έχει
ζητήσει είναι ο κ. Θεοχαρόπουλος. Το λέω αυτό, ώστε όποιοι κοι-
νοβουλευτικοί από τα άλλα κόµµατα θελήσουν να το δηλώσουν,
γιατί πάµε όχι µε την κοινοβουλευτική σειρά αλλά κατά δήλωση. 

Είµαι σίγουρος ότι ο κ. Δένδιας θα δώσει τις απαντήσεις.
Απλώς θα κάνω µία µικρή παράβαση, κύριε Υπουργέ. Έτυχε και
είµαι εγώ στο Βήµα και βλέποντας τους συναδέλφους µου της
Νέας Δηµοκρατίας είµαι ο µόνος που έχει υπογράψει την ιδρυ-
τική διακήρυξη της Νέας Δηµοκρατίας στο 1ο Συνέδριο της Χαλ-
κιδικής. Κάποια άλλη φορά, λοιπόν, που θα φροντίσω να είµαι
από κάτω ως οµιλητής και εσείς ως Υπουργός, που θα υπερα-
σπίζεστε ένα άλλο νοµοσχέδιο, θα σας απαντήσω εγώ για όλες
τις αναφορές που κάνετε στο παρελθόν, επαινετικές µεν, αλλά
δεν τα είπατε και όλα. 

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

από την απλή παρατήρηση ότι ο Υπουργός, παρά το ήρεµο του
τόνου και της διατύπωσης των σκέψεών του, δεν απέφυγε τα
στερεότυπα, τα γνωστά στερεότυπα του κακού παρελθόντος σε
σχέση µε το λαµπρό παρόν και το ευοίωνο µέλλον, των κακών
προηγούµενων κυβερνήσεων σε σχέση µε τη λαµπρή τωρινή δια-
κυβέρνηση, που επιλύει προβλήµατα, διορθώνει σφάλµατα, οδη-
γεί την πατρίδα σε ένα καλύτερο µέλλον! 

Βέβαια, στην προσπάθειά του αυτή πρέπει να πω ότι –το πα-
ρατήρησε και το Προεδρείο- κατανάλωσε όχι µόνο το σύνολο

του χρόνου του αλλά υπερδιπλάσιο σχεδόν χρόνο από αυτόν
που προβλέπει ο Κανονισµός, χωρίς να λεχθεί ούτε µια λέξη γι’
αυτό το νοµοθέτηµα. 

Ανοίγω παρένθεση για να πω ότι δεν έχω ξαναδεί, κύριε
Υπουργέ, Υπουργό να λέει ότι επί του νοµοθετήµατος θα σας µι-
λήσω στη δευτερολογία µου. Συνήθως οι Υπουργοί οµιλούν επί
αυτού, του οποίου εισηγούνται. Εδώ, λοιπόν, έχουµε «καινά δαι-
µόνια»! 

Αποδώσατε στη Νέα Δηµοκρατία ευθύνες εν τη ρύµη του
λόγου σας για εξήντα χρόνια. Η Νέα Δηµοκρατία ως γνωστόν
ιδρύθηκε το 1974. Προφανώς σε επόµενη οµιλία σας θα µας
αποδώσετε ευθύνες για τον Χαρίλαο Τρικούπη, τον Θεόδωρο Κο-
λοκοτρώνη, τον Περικλή και δεν ξέρω, µπορεί να φτάσετε στον
Κλεισθένη, στον Σόλωνα κ.ο.κ.! Φαντάζοµαι ότι κάπου στους Πε-
λασγούς, που εµφανίζεται το ελληνικό γένος, θα σταµατήσετε!
Δεν θα ευθυνόµαστε εµείς και γι’ αυτό, δεν θα ευθυνόµαστε για
την κάθοδο των Δωριέων! Θα σταµατήσετε κάπου εκεί!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Το προπατορικό αµάρτηµα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάµε, λοιπόν, παρακάτω.
Ο κ. Χατζηδάκης, βέβαια, είχε την τιµητική του. Δεν είναι στην

Αίθουσα για να σας απαντήσει. Συνήθως δεν αναφερόµαστε σε
απόντες, αλλά πρέπει να σας πω ότι το µόνο, που δεν είπατε,
είναι -γιατί παρατήρησα ότι αναφερθήκατε σε ένα γεύµα, το
οποίο παραχωρήθηκε και κατά τη διάρκεια του γεύµατος είπε,
έκανε και έρανε- τι υπήρχε στο µενού αυτού του γεύµατος στη
Θεσσαλονίκη. Όλα τα άλλα για το παρελθόν µάς τα είπατε.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα πάω εκεί. Πάµε
λίγο να δούµε, αυτή η υπέρλαµπρη Κυβέρνηση, η οποία παρα-
λαµβάνει όλο αυτό το ασύλληπτο χάος των εξήντα, εκατό, δια-
κοσίων, χιλίων ετών, τι µας εισηγείται σήµερα; Τι µας λέει; Τι είναι
αυτό, το οποίο φέρνει στην Εθνική Αντιπροσωπεία σαν λύση –
εδώ µην κοροϊδευόµαστε- σε ένα υπαρκτό και αναγνωρισµένο
πρόβληµα;

Η καθ’ υπερβολήν αναφορά του Υπουργού στο παρελθόν, η
προσπάθειά του να αγιοποιήσει το παρόν και το µέλλον διά της
επίρριψης ευθυνών στο παρελθόν, δεν σηµαίνει ότι εµείς στη
Νέα Δηµοκρατία και ο εισηγητής µας κ. Καραµανλής προηγου-
µένως δεν αναγνωρίζουµε ότι υπήρχαν θέµατα. Άλλωστε, στην
ανάλυση που έκανε ο κ. Καραµανλής στην υπάρχουσα νοµοθε-
τική ρύθµιση αναφέρθηκε σε προβληµατικό παρελθόν, για το
οποίο έγιναν προσπάθειες και µερικές από αυτές δεν επέτυχαν.
Αλλά να δούµε αυτή η Κυβέρνηση εδώ, που όλα τα σφάζει, όλα
τα µαχαιρώνει, όλα τα ξέρει, όλα τα διορθώνει, τι εισηγείται;

Με συγχωρείτε, σπανίως µιλάω στην Ολοµέλεια από σηµεί-
ωµα, αλλά εδώ εξαιτίας των πάρα πολλών αρχικών θα χρειαστεί
να σκύβω από καιρού εις καιρόν. Τι έχουµε, λοιπόν, εδώ; Αγορά-
ζει το δηµόσιο, αυτό εισηγείται ο κύριος Υπουργός, τον Οργανι-
σµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης -αυτό ονοµάζει
κρατικοποίηση- έναντι ποιου τιµήµατος; Αγνώστου τιµήµατος.
Στο άρθρο 25 του νοµοθετήµατος έχει έναν οµιχλώδη τρόπο
υπολογισµού του τιµήµατος, τον οποίο υπονοεί, ή λέει sotto
voce, θα τα µαγειρέψω και θα είναι µηδέν.

Όµως, από την άλλη, αγνοεί -σε αυτή την Κυβέρνηση αυτό
είναι σύνηθες- το άρθρο 106 του Συντάγµατος, για το οποίο του
κάνει και ειδική παρατήρηση η Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής και του λέει ότι αυτά τα κουτοπόνηρα –δεν το λέει έτσι, αλλά
αυτή είναι η ουσία- δεν τα ξεχνάτε; Διότι είναι προφανές ότι το
τίµηµα θα το προσδιορίσει η δικαιοσύνη και όλα αυτά τα µηδέν
ή τίποτα κ.λπ., που έχει στο µυαλό του, αν το έχει στο µυαλό του
ο κύριος Υπουργός, ισχύουν µόνο στο πλαίσιο των ιδεοληψιών
και των φαντασιοπληξιών αυτής της Κυβέρνησης.

Αφού, λοιπόν, κρατικοποιεί έναντι τιµήµατος, το οποίο θα κα-
ταλήξουµε στα δικαστήρια και θα χρυσοπληρώσουµε τον ΟΑΣΘ,
τι κάνει; Τον θέτει σε εκκαθάριση και δηµιουργεί έναν άλλο
φορέα, την «ΑΣΥΘ Α.Ε.», στην οποία αναθέτει το ίδιο έργο. Εκτός
από αυτό, καταργεί το υφιστάµενο Συµβούλιο Αστικών Συγκοι-
νωνιών, που επόπτευε τον ΟΑΣΘ και συνιστά έναν νέο ρυθµιστικό
φορέα, τον «ΟΣΕΘ Α.Ε.». 

Έχουµε, λοιπόν, ούτε λίγο ούτε πολύ εκεί, που καλά καθόµα-
σταν και είχαµε ένα κάρο προβλήµατα, τον Υπουργό να έρχεται
και να φτιάχνει δύο καινούργια νοµικά πρόσωπα, το ένα πάνω
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από το άλλο. Και αφήνει ένα τεράστιο πρόβληµα υπό εκκαθάριση
στο παρελθόν και µια δικαστική διαµάχη ανοιχτή για το ελληνικό
δηµόσιο στο µέλλον. Αυτό είναι η αρχική προσέγγιση εξυγίαν-
σης.

Δεν µας φτάνει αυτό το χάλι. Όλο αυτό, τα δύο καινούργια
πρόσωπα µε τα δύο παλιά, όπως είπαµε, τα υπάγει στην «ΕΔΗΣ
Α.Ε.», που είναι η εταιρεία των συµµετοχών του δηµοσίου, η
οποία υπάγεται στο ΕΕΣΥΠ, το γνωστό µας υπερταµείο του
ν.4389/2016. Δηλαδή, κάθε λεωφορείο, που θα περπατάει στη
Θεσσαλονίκη, θα κινείται, θα έχει από πάνω του τέσσερις φορείς,
τέσσερα διοικητικά συµβούλια, τέσσερις οργανισµούς και από
την άλλη, θα έχει µια αντιδικία από το προηγούµενο νοµικό πρό-
σωπο, για το οποίο θα τρέχουµε και δεν ξέρει κανείς πότε θα
φτάσουµε.

Και να ήταν µόνο αυτό; Η µακροπρόθεσµη λύση, την οποία ει-
σηγείται ο κύριος Υπουργός, µετά από είκοσι τέσσερα λεπτά κα-
τηγοριών για το παρελθόν, ποιον χρονικό ορίζοντα έχει; Θα µου
πει κανείς πενήντα χρόνια, εκατό χρόνια. Αφού αναφέρθηκε
εξήντα χρόνια πίσω, δεν θα έχει και εξήντα χρόνια µπροστά; Στις
3 Δεκεµβρίου του 2019. Σωστά δεν τα λέω; Διότι, έρχεται αυτή η
έρηµη κοινοτική νοµοθεσία, την οποία, υποτίθεται, ότι την ξέ-
ρουµε, ο κανονισµός 1370 του 2007 και λέει µέχρι εκεί. Από εκεί
και πέρα, ψάξε να βρεις εξαίρεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε ειλικρινά, είµαστε
σοβαροί; Είµαστε σοβαροί; Αυτό που σας περιέγραψα αντέχει σε
καµµία κριτική; Αφήστε το παρελθόν. Έχουµε παρελθοντολογήσει
εδώ απεριόριστες ώρες όλοι µας. Μπορούµε να καταλήξουµε σε
κάτι σοβαρό για το µέλλον; Και είναι δυνατόν το σοβαρό για το
µέλλον της δεύτερης µεγαλύτερης πόλης της Ελλάδας και των
συγκοινωνιών της να είναι αυτό; Οι συγκοινωνίες δεν είναι δευτε-
ρεύον θέµα. Οι συγκοινωνίες συνάδουν και συσχετίζονται µε το
δικαίωµα της προσωπικότητας του ανθρώπου, τη δυνατότητά του
να κυκλοφορεί, να είναι ελεύθερος να κινείται και, µάλιστα, µε ένα
τίµηµα, το οποίο να µπορεί να το αντέξει, διότι άλλως αίρεται η
βασική του ελευθερία της κίνησης και, άρα, το δικαίωµα της προ-
σωπικότητας. Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή είναι η αλήθεια του
ισχύοντος Συντάγµατος, αυτή είναι η αλήθεια του ευρωπαϊκού κε-
κτηµένου. Αυτή την αλήθεια, µε αυτές τις παραµέτρους, οφείλει
να διαφυλάττει κάθε κυβέρνηση, η οποία τηρεί το Σύνταγµα και
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Αυτή την αλήθεια εδώ την υπερασπιζό-
µαστε µε αυτή την πρόταση; Είναι δυνατόν αυτά τα πράγµατα να
λέγονται σήµερα, τον 21ο αιώνα και να έχουµε ως δικαιολογία
εξήντα ή εκατό ή διακόσια ή τριακόσια χρόνια στο παρελθόν; Για
εξηγήστε µου, για να καταλάβουµε δηλαδή. Όσο και εάν προσέρ-
χεται κάποιος µε καλή διάθεση, µε θέληση να βοηθήσει, να συνει-
σφέρει, να ακούσει, να διαλεχθεί, να καταλήξει σε συναινέσεις,
πώς µπορεί να το κάνει αυτό, όταν η αντιµετώπιση της άλλης
πλευράς, η αντιµετώπιση η κυβερνητική είναι πρώτα ένα ατέλει-
ωτο «κατηγορώ»; 

Δεν θα το πω, κύριε Υπουργέ, επικριτικά, αλλά εν πάση περι-
πτώσει, θα παρακαλέσω και εσάς και τα πρώην στελέχη του
ΠΑΣΟΚ, τα οποία µετέχουν στον ΣΥΡΙΖΑ, να είναι λίγο προσεκτικοί
για το πώς αναφέρονται στο παρελθόν. Γιατί στην πραγµατικότητα
παθαίνουν διχασµό προσωπικότητας. Το δικό τους παρελθόν κα-
τηγορούν. Διότι, τα περισσότερα χρόνια από το ’74 και µετά, το
ΠΑΣΟΚ ήταν στην κυβέρνηση της χώρας και το ΠΑΣΟΚ διαµόρ-
φωσε σε µεγάλο βαθµό αυτό που σήµερα είναι η χώρα. Αλλά δεν
συζητάµε αυτό. Θέλετε να µην πάµε πίσω; Πάµε στο αύριο. Αλλά
αυτό δεν µπορεί να είναι το αύριο. 

Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι µου κάνει και κάτι άλλο αλ-
γεινή εντύπωση και θέλω να σας το πω και να το µοιραστούµε.
Κοιτάτε, εάν θέλετε, το άρθρο 28, τις ποινικές διατάξεις εδώ;
Πώς εξηγούνται αυτές οι ποινικές διατάξεις; Κοιτάξτε, η χώρα
έχει ένα συνολικό ποινικό δίκαιο. Το ποινικό δίκαιο της χώρας
πρέπει να σας πω, ο Ποινικός της Κώδικας, είναι ένα εξαιρετικό
νοµοθέτηµα. Είναι ένα νοµοθέτηµα το οποίο προέρχεται από το
Ρωµαϊκό Δίκαιο και στην πραγµατικότητα απεικονίζει προοδευ-
τικό κοµµάτι της γερµανικής επιστήµης µε όλα τα νάµατα του
Ρωµαϊκού Δικαίου και του Βυζαντινού. Το δικό µας Ποινικό Δίκαιο
τα τελευταία χρόνια έχει γίνει κουρέλι. Κουρέλι, πραγµατικά. Έρ-
χεται εδώ, λοιπόν, και εισάγεται µία ειδική ποινική διάταξη, η

οποία λέει στο 2Α του άρθρου 28, όποιος αποκρύπτει, αλλοιώνει,
εκποιεί, αρνείται να παραδώσει ή παρακωλύει αποσβεσθέντα ή
αναπόσβεστα κινητά και ακίνητα πράγµατα του ΟΑΣΘ, τιµωρείται
µε φυλάκιση έως τριών ετών, µε χρηµατική ποινή τουλάχιστον
10.000 ευρώ και –προσέξτε- µε στέρηση των πολιτικών δικαιω-
µάτων για πέντε έτη. Τι είναι αυτό; Αυτό το ειδικό ποινικό αδίκηµα
εδώ, το οποίο αναφέρεται και σε αποσβεσθέντα και σε µη απο-
σβεσθέντα, ειλικρινά, ποιος το σκέφθηκε, κύριε Υπουργέ; Μου
εξηγείτε σας παρακαλώ και ποιος σκέφθηκε και το ζήτηµα της
στέρησης των πολιτικών δικαιωµάτων; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μεγάλη φαντασία έχουµε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ξέρετε, µε βάζετε στην εξής πονηρή
σκέψη –και εδώ σκέψεις σάς εκφράζω, δεν έχω καµµία βεβαι-
ότητα- ότι η στέρηση των πολιτικών δικαιωµάτων έχει προφανώς
να κάνει µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Ότι κάποιον θέλετε να εµ-
ποδίσετε, πιθανόν να είναι υποψήφιος σε κάποιες δηµοτικές
εκλογές, διότι, αλλιώς, πέντε χρόνια στέρηση πολιτικών δικαιω-
µάτων για πληµµέληµα, ξαφνικά, το οποίο δηµιουργείται ειδικά
εδώ πέρα, χωρίς εξήγηση, φοβάµαι ότι δεν µπορεί να είναι προ-
ϊόν νοµοτεχνικής αθωότητος, η οποία πρέπει να σας πω ότι δεν
χαρακτηρίζει και την Κυβέρνησή σας. Πίσω, απ’ ό,τι βλέπουµε,
υπάρχει πάντα µία άλλη πραγµατικότητα. Και µία δεύτερη και µία
τρίτη πραγµατικότητα και ενίοτε και πέµπτη και έκτη πραγµατι-
κότητα και µε την άδειά σας να πω και υστεροβουλία. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς οι οποίοι κήδεστε
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, για πείτε µου, εδώ αυτό το ειδικό
αδίκηµα µε το οποίο τρώει κάποιος πέντε χρόνια στέρηση της
ταυτότητας, να ψηφίζει και να ψηφίζεται, να εκλέγεται, πώς το
δικαιολογείτε; Πώς το δικαιολογείτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Αφήνω
τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Θα µπορούσε κάποιος να πει ότι
έχουν άλλη προσέγγιση. Εσείς πώς το δικαιολογείτε; Πώς θα το
ψηφίσετε; 

Εάν αύριο το πρωί, δηλαδή κάποιος διαµαρτυρόµενος πάει και
-τι κάνει;- αρνηθεί να παραδώσει ένα λεωφορείο για οποιονδή-
ποτε λόγο, εσείς θα πείτε ότι καλώς θα τιµωρηθεί µε τρία χρόνια
φυλακή, 10.000 πρόστιµο και πέντε χρόνια στέρηση των πολιτι-
κών του δικαιωµάτων; Αυτό θα είναι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Και λίγα είναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι και λίγα. Πρέπει να βάλουµε κάτι

παραπάνω. Να το πείτε στον κύριο Υπουργό ότι αυτό είναι επιει-
κές. Και έτσι θα έχουµε το νέο ποινικό δίκαιο ΣΥΡΙΖΑ, µε το οποίο
όποιος αναπνέει, όποιος κινείται, όποιος διατυπώνει άποψη εναν-
τίον των νοµοθετηµάτων ΣΥΡΙΖΑ θα πρέπει, εν πάση περιπτώσει,
να τρώει ισόβια, επειδή έχουµε καταργήσει τη θανατική ποινή.
Αλλιώς, εάν µπορούσαµε, θα τον εκτελούσαµε κιόλας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαι ειλικρινής. Είµαι
σίγουρος ότι και η Νέα Δηµοκρατία και ο εισηγητής µας κ. Κα-
ραµανλής κι εγώ και οι µετέπειτα οµιλητές µας, ο κ. Καλαφάτης,
ο κ. Γκιουλέκας και δεν ξέρω ποιοι άλλοι έχουν εγγραφεί, θα θέ-
λαµε να προσέλθουµε εδώ, να αντιµετωπίσουµε µια άλλη αντί-
ληψη, κύριε Υπουργέ, ώστε από κοινού να οδηγηθούµε σε
κάποιες λύσεις και κάποιες συναινέσεις για ένα πραγµατικό πρό-
βληµα της δεύτερης µεγαλύτερης σε µέγεθος και όχι κατ’
ανάγκη και σε σπουδαιότητα -ίσως η σπουδαιότητα να είναι µε-
γαλύτερη- πόλης της χώρας µας, της Θεσσαλονίκης. 

Δεν µας βοηθήσατε µε το κείµενο του νοµοθετήµατός σας και
λυπάµαι να σας πω ότι δεν µας βοηθήσατε και καθόλου µε την
αρχική τοποθέτησή σας. Δεν έχω πολλές ελπίδες για τη δευτε-
ρολογία σας, πρέπει να σας πω. Υπάρχει η παλιά καλή ρητή αρχή
ότι η καλή η µέρα φαίνεται από το πρωί. Άµα ξεκινήσει µε σύν-
νεφα, βροντές και βροχές, δύσκολα µετά βγαίνει ο ήλιος προς
το µεσηµέρι. 

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, η ελπίδα είναι το τελευταίο πράγµα
το οποίο εγκαταλείπει το ανθρώπινο γένος. Ίσως έχω ελπίδα για
τη δευτερολογία σας, αλλά πρέπει να σας πω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι πλέον τόσο σε εµάς στη Νέα Δηµοκρατία όσο
και στο µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής κοινωνίας η µεγάλη µας
ελπίδα είναι η αποχώρησή σας!
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Νικόλαο Δένδια, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας. Προχωρούµε στον κατάλογο οµιλητών. Καλείται στο
Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κύριε Τριανταφυλλίδη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Αν και ο χρόνος είναι πολύτιµος, ως Βουλευτής Α’ Θεσσαλο-
νίκης, θα µιλήσω για την επόµενη µέρα πάντα. Ο µόλις κατελθών
του Βήµατος µε µια αναφορά σκωπτική για την επόµενη µέρα,
λες και δεν υπήρχε η προηγούµενη, σε βάζει συνεχώς στο ερώ-
τηµα «κοίτα ποιος µιλάει», «κοίτα ποιοι µιλάνε». 

Μιλάνε για τη Θεσσαλονίκη, που την άφησαν επί εξήντα χρόνια
µε ένα και µοναδικό µέσο µαζικής µεταφοράς, µε τον ΟΑΣΘ, µε
τα χίλια προβλήµατα; Αυτοί που έταξαν θαλάσσια αστική συγκοι-
νωνία και καραβάκια το 2004, που θα µετέφεραν κόσµο στη Σύ-
νοδο Κορυφής από το «Μακεδονία Παλλάς» στην αποθήκη Γ’ στο
λιµάνι; 

Αυτοί οι οποίοι το 2004 εξόπλισαν -και καλά έκαναν- και προ-
ικοδότησαν την αγαπηµένη µας Αθήνα, την πρωτεύουσά µας, µε
έξι µέσα µαζικής µεταφοράς -ηλεκτρικό, τραµ, προαστικό, υπό-
γειο, µετρό, «ανώγειο» κ.λπ., έρχονται τώρα σήµερα εδώ που µι-
λάµε για αυτή την επανεκκίνηση, για αυτό το restart, ώστε να
δώσουµε ελπίδα στον Σαλονικιό και τη Σαλονικιά του ενάµισι εκα-
τοµµυρίου και µιλούν;

Λένε: Μιλάτε σοβαρά; Είµαστε, λέει, σοβαροί; Ανακάλυψαν ότι
η Θεσσαλονίκη είναι η δεύτερη σε πληθυσµό πόλη στη χώρα. Η
κατάφωρη, διαρκής, εν ροή έξι δεκαετιών, πιστοποίηση της ανι-
σόρροπης ανάπτυξης της χώρας. Ένα και κολοβό στη Θεσσα-
λονίκη το µέσο µεταφοράς. Το καθεστώς οµηρίας αυτό, όχι µόνο
όταν απεργούσαν οι εργαζόµενοι, ως είχαν δικαίωµα να απερ-
γούν, αλλά και όταν το χιόνι και το αλάτι που πάγωσε του κυρίου
Δηµάρχου Θεσσαλονίκης, τους υποχρέωνε να περπατήσουν χι-
λιόµετρα επί τρεις µέρες από την Καλαµαριά στη Βαλαωρίτου
και στην Ερµού. 

Είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,
επίσης Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης, ως εκφραστές της λαϊκής
κυριαρχίας. Τον λαό και τους πολίτες εκπροσωπούµε, ούτε συµ-
φέροντα ούτε συντεχνίες. Τους πολλούς εκπροσωπούµε. Έτσι
δίνουµε νόηµα στην παρουσία µας. Δεν πέσαµε από τον ουρανό.
Αυτοί µας έστειλαν. Ποιοι δηλαδή; Ο αποκαµένος, ο απογοητευ-
µένος, ο απελπισµένος πολίτης, που παίρνει από την οδό Βενι-
ζέλου το λεωφορείο για να πάει στον Εύοσµο και το Κορδελιό
και αποκαµένος από τον µνηµονιακό κανιβαλισµό ακουµπά το κε-
φάλι του πάνω στο τζάµι, καθώς σκέφτεται πώς θα πληρώσει το
νοίκι και το ηλεκτρικό, πώς θα βγάλει τα φροντιστήρια του παι-
διού του. Γι’ αυτόν τον πολίτη έχει νόηµα να είµαστε εδώ. 

Λέτε εµάς ιδεοληπτικούς; Καταναλώσατε ώρες στο αν είναι
κρατικοποίηση ή ιδιωτικοποίηση ή αν είναι νεοφιλελευθερισµός.
Αυτό πιστεύετε ότι απασχολεί τον Θεσσαλονικιό και τη Θεσσα-
λονικιά; Εδώ, ήρθαν οι δήµαρχοι –ουδείς του ΣΥΡΙΖΑ- και είπαν
–καταγράφω λεξούλες, φρασούλες: φαύλη η κατάσταση του
ΟΑΣΘ, οδυνηρή, τραυµατική κατάσταση, χειρότερη κάθε µέρα.
Άθλια λεωφορεία µολύνουν την ατµόσφαιρα. Αναµονή τριάντα
πέντε έως σαράντα λεπτά. Το είπαν οι δήµαρχοι που δεν ανήκουν
στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, είναι να δούµε αυτό που θα κατέθεσε
στα Πρακτικά, αλλά εσείς το γνωρίζετε ήδη, από το κατεξοχήν
συριζαϊκό site voria.gr -πριν από µερικές µέρες, ο κ. Μητσοτάκης
έδωσε και συνέντευξη- το οποίο έχει αποκαλύψει εδώ και έξι
µήνες τα εξής. Θα σας διαβάσω µόνο ένα στοιχείο: Από τη µη
επιστροφή χρηµάτων σε όσους εκδίδουν εισιτήριο από τα αυτό-
µατα ακυρωτικά µηχανήµατα µέσα στα λεωφορεία ο ΟΑΣΘ ωφε-
λήθηκε το 2015 436.270 ευρώ, το 2014 429.000 ευρώ, το 2013
453.000 ευρώ. Σύνολο 1.566.000 ευρώ. Το ποσό αυτό είναι από
το πόρισµα ελέγχου για τον ΟΑΣΘ τον επιθεωρητών του Υπουρ-
γείου Μεταφορών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το

οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ρώτησα χθες τον κ. Στεφανίδη: «Τι τα κάνατε;». Κλέψατε εν
ψυχρώ 1.566.000 ευρώ από αυτόν που βάζει 1,5 ευρώ και παίρνει
40 λεπτά επιστροφή, ρέστα. Δεν δίνουν ρέστα στον καιρό της τε-
χνολογίας. Δεν θα µπορούσαν να δίνουν ρέστα; Ούτε γι’ αυτό
δεν είχε µια πειστική απάντηση ο πρόεδρος του ΟΑΣΘ για τα
ρέστα που δεν δίναµε. Από εκεί και πέρα, ανακάλυψαν την κότα
που έκανε τα χρυσά αυγά, το ιδιότυπο ερµαφρόδιτο µονοπώλιο.
Το κεφάλι στο κράτος, το σώµα όµως, η τσέπη δηλαδή, θα πάει
στον ιδιωτικό τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη, χαρίστε µου ένα
λεπτό. Μιλάω ως Βουλευτής Θεσσαλονίκης για τους συµπατριώ-
τες µας. 

Ο ΟΑΣΘ έχει ζηµίες. Οι µέτοχοι όχι. Χρωστάει ο ΟΑΣΘ αλλά
ταυτόχρονα αποδίδει κέρδη στους µετόχους. Οι ζηµιές στο κρά-
τος, τα κέρδη στην τσέπη µας. Μειώνει τους οδηγούς κατά
12,44% το 2010. Οι οδηγοί ήταν δύο χιλιάδες εξακόσιοι είκοσι
πέντε. Το 2016 γίνονται δύο χιλιάδες τριακόσιοι τριάντα οι οδη-
γοί. Μειώνονται οι οδηγοί. Έλα όµως, που αυξάνονται οι διοικη-
τικοί 15,45%. Γιατί; Το ρωτήσαµε χθες και δεν πήραµε καµµία
απάντηση. Νοικιάζει στον εαυτό του αµαξοστάσια. Δεν είναι
«Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Είναι «Ηρακλής κερνάει και
Ηρακλής πίνει»! 

Τι λέµε εµείς οι Θεσσαλονικείς; Ρώτησα χθες τον κ. Στεφανίδη:
«Κάνατε µια αξιολόγηση κάθε δύο, τρία χρόνια; Ρωτήσατε τον
κόσµο, τους πολίτες µε ερωτηµατολόγια κ.λπ., εξήντα ολόκληρα
χρόνια;». Και ήρθε το Κέντρο Προστασίας Καταναλωτή, το
ΚΕΠΚΑ και το 2014 ρώτησε οκτώ χιλιάδες επτακόσιους ογδόντα
τέσσερις καταναλωτές, που απάντησαν τα εξής. Θα πω µόνο τα
ενενηντάρια. 

Θεωρείται η µείωση συχνότητας των δροµολογίων σηµαντικό
πρόβληµα. Το 97% θεωρεί την υπερφόρτωση ως σηµαντικό πρό-
βληµα. Το 94% θεωρεί την αύξηση του αντιτίµου του εισιτηρίου
σηµαντικό πρόβληµα. Το 90% θεωρεί την έλλειψη κλιµατισµού
ως σηµαντικό πρόβληµα. Το 83% θεωρεί σηµαντικό πρόβληµα
την έλλειψη καθαριότητας. Το 88% θεωρεί σηµαντικό πρόβληµα
την παλαιότητα των λεωφορείων κ.λπ.. Αυτή είναι η κατάσταση
σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώσετε,
σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αυτό το στοίχηµα,
Υπουργέ Σπίρτζη, το κερδίσαµε. Το άλλο στοίχηµα της επόµενης
ηµέρας είναι που πρέπει να κερδίσουµε και αφορά τους Θεσσα-
λονικείς: Μετρό, αστικές συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης, θαλάσσια
αστική συγκοινωνία. Αυτό είναι το στοίχηµα της επόµενης ηµέ-
ρας. Από τα παραµύθια της Χαλιµάς, της πύλης στα Βαλκάνια
κάθε Σεπτέµβρη από τον εκάστοτε Πρωθυπουργό, στη συστη-
µατική, µεθοδική, καθηµερινή δουλειά µε τον Πρωθυπουργό
Αλέξη Τσίπρα παρόντα στη Θεσσαλονίκη κάθε δεκαπέντε µέρες,
όπως υποσχέθηκε. 

Εµείς οι Θεσσαλονικείς τη θέλουµε την επόµενη ηµέρα και
αυτό είναι το στοίχηµα που καλείστε στο Υπουργείο Μεταφορών
να πετύχετε. 

Παλεύουµε για την άρση της σηµερινής κατάστασης, την αύ-
ξηση της συχνότητας των δροµολογίων, την ταχύτατη εξυπηρέ-
τηση. Να αντιµετωπιστεί η υπερπληρότητα, να µη συνωστίζεται
ο κόσµος στις στάσεις και στα λεωφορεία. Θέλουµε κλιµατισµό
στα λεωφορεία. Να είναι µε αλυσίδες τα λεωφορεία, όταν πέφτει
το χιόνι. Να είναι ανανεωµένος ο στόλος. Θέλουµε επαναδροµο-
λόγηση των νυχτερινών δροµολογίων και να ληφθεί µέριµνα για
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Υπάρχουν διακόσιες πενήντα στά-
σεις και για τους ανθρώπους που δεν βλέπουν µόνο είκοσι πέντε
στάσεις έχουν το ηχητικό σήµα, για να µπορούν να αναγνωρίζουν
πού ακριβώς βρίσκονται και πού ακριβώς θέλουν να πάνε, όπως
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και τα ειδικά λεωφορεία για τους κινητικά ανάπηρους.
Φεύγουµε από τον «αµαρτωλό» ΟΑΣΘ και πάµε σε µια τριετία,

πραγµατικά, αναβάθµισης, βελτίωσης. Είναι άλλο ένα στοίχηµα
που θα το κερδίσουµε µαζί µε τους εργαζόµενους και µαζί µε
τους πολίτες της Θεσσαλονίκης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αλέξανδρο Τριανταφυλλίδη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Καλαφάτης, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο όλος χειρισµός της υπόθεσης

του ΟΑΣΘ από την πλευρά της Κυβέρνησης είναι µια καρικα-
τούρα σε επίπεδο πολιτικό, όταν ξεκίνησε η συζήτηση εδώ και
δέκα µήνες, όπου πολλές φορές ταλαιπωρήθηκε η πόλη από την
αναλγησία και την ανικανότητα της Κυβέρνησης να δώσει λύση
στα προβλήµατα των αστικών συγκοινωνιών και έτσι είχαµε τις
πολυήµερες απεργίες που ταλαιπώρησαν τον µέσο αδύναµο
Θεσσαλονικιό, εκείνον που δεν έχει τη δυνατότητα ούτε να κα-
τεβάσει το αυτοκίνητό του στην πόλη ούτε, βεβαίως, να χρησι-
µοποιήσει ταξί.

Όλος ο χειρισµός-καρικατούρα µεταφέρθηκε και στην εισα-
γωγή της συζήτησης στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ακόµη και στην
πρόσκληση των αρµόδιων φορέων. Προσεκλήθησαν στη Βουλή
και συζήτησαν άνθρωποι οι οποίοι δεν είχαν τίποτα ουσιαστικό
να προσφέρουν, παραδείγµατος χάριν: µέλος ΣΥΡΙΖΑ, πρώην
πρόεδρος Δικηγορικού Συλλόγου, και δεν προσκλήθηκε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το κατ’ εξοχήν αρµόδιο όργανο, ο κατ’
εξοχήν αρµόδιος φορέας, που είναι το τµήµα του Τεχνικού Επι-
µελητηρίου Θεσσαλονίκης.

Βεβαίως, εδώ να επισηµάνω ότι υπήρχε και µια απουσία µε ευ-
θύνη προφανώς του ίδιου του Δηµάρχου Θεσσαλονίκης, ο
οποίος καν δεν εκπροσωπήθηκε, αν και κλήθηκε. 

Βεβαίως, ακούσαµε εδώ τον κύριο Υπουργό να συνεχίζει αυτή
την αντιµετώπιση, τον χειρισµό της υπόθεσης µε λογική καρικα-
τούρας, κάνοντας τις αναφορές του παρελθόντος.

Ας µιλήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους µε κα-
θαρά λόγια. Ένα µεγάλο κοµµάτι του ΣΥΡΙΖΑ είναι εκφραστές
του παλιού, «καλού», ορθόδοξου ΠΑΣΟΚ. Μας µιλάει η Κυβέρ-
νηση για το παρελθόν της Νέας Δηµοκρατίας, όταν βασικά στε-
λέχη της Κυβέρνησης, Υπουργοί, υπουργικά στελέχη,
γραµµατείς, έχουν θητεύσει για πολλά χρόνια τις λογικές εκείνες
που δηµιούργησαν φοβερές παθογένειες στη λειτουργία του ελ-
ληνικού κράτους επί του παλιού, ορθόδοξου ΠΑΣΟΚ, το οποίο
βεβαίως σε έναν µεγάλο βαθµό µεταλλάχθηκε, εννοώ τα στελέχη
του και βεβαίως έχουν πολλά από αυτά και τους υπουργικούς
θώκους κι έχουν το θράσος και µιλάνε για το παρελθόν; 

Βέβαια, το απαύγασµα αυτού του χειρισµού καρικατούρας
έγινε προ ολίγου από τον ίδιο τον Υπουργό, που ουσιαστικά κα-
τάφερε και το απίθανο. Ούτως ή άλλως αυτή η Κυβέρνηση διοι-
κείται µε απίθανες λογικές. Από τα δώδεκα λεπτά που είχε στη
διάθεσή του χρησιµοποίησε είκοσι τέσσερα για να µη µιλήσει για
το νοµοσχέδιο. Αυτό µονάχα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να το
καταφέρει.

Ας περάσουµε, όµως, σε δυο-τρία βασικά πράγµατα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, και ας µιλήσουµε επιτέλους µε όρους
αλήθειας, γιατί αυτή η υπόθεση αφορά πάρα πολλούς ανθρώ-
πους και όχι µόνο πέντε ιδεοληπτικούς εφαρµοστές ψευτοαρι-
στερής πολιτικής. 

Στις περισσότερες ευρωπαϊκές πόλεις οι δηµόσιες συγκοινω-
νίες εποπτεύονται από διαδηµοτικές ή δηµοτικές επιχειρήσεις
και βεβαίως όχι από κρατικές. Ο µύθος ότι σε όλον τον κόσµο τα
λεωφορεία αστικών συγκοινωνιών είναι κρατικά είναι ανακριβής.
Για όποιον έχει ζήσει ή ταξιδέψει στο εξωτερικό η διαφορά είναι
προφανής. Εκεί οι δήµοι δεν αποτελούν πολιτική προέκταση των
κοµµάτων. Είναι αυτοδιοικητικοί οργανισµοί µε το «Α» κεφαλαίο.
Είναι αυτοδιοικητικοί οργανισµοί που έχουν αυτοτέλεια οικονο-

µική, διοικητική και µπορούν, βεβαίως, να παίξουν τον ρόλο τους
µε τον τρόπο που απαιτούν οι συγκυρίες. 

Παράλληλα, στις περισσότερες περιπτώσεις, οι οργανισµοί
που εποπτεύονται από τις δηµοτικές αρχές είναι µεικτού, ιδιωτι-
κού και δηµόσιου χαρακτήρα ή χρησιµοποιούνται ιδιώτες πάρο-
χοι υπηρεσιών. 

Επίσης, σε όλες τις µεγαλουπόλεις κύριος φορέας µέσων µα-
ζικής µεταφοράς είναι το µετρό, δηλαδή ο φορέας σταθερής
τροχιάς, το δε λεωφορείο λειτουργεί συµπληρωµατικά και ανα-
πόφευκτα µε µεγάλες ζηµίες που, όµως, καλύπτονται από τον
κύριο φορέα, δηλαδή το µετρό, γιατί το δίκτυο είναι συνολικό. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Το πολύ απλό και αυτονόητο ότι ο σχε-
διασµός και η λογική λειτουργίας των συγκοινωνιών αφορά κυ-
ρίως την αυτοδιοίκηση -και πάλι σε πολλές περιπτώσεις ενδεχο-
µένως όχι µόνη της- η υπηρεσία, όµως, διασφαλίζεται από τον πά-
ροχο, συνήθως ιδιώτη, και από τη συνεργατικότητα των δικτύων.
Και αυτό είναι λογικό, γιατί ποιος φορέας είναι ο πιο κατάλληλος
για να κάνει τον σχεδιασµό στις συγκοινωνίες µιας περιοχής, εάν
δεν είναι η τοπική αυτοδιοίκηση και, βεβαίως, µε ποιον καλύτερο
τρόπο δεν διασφαλίζεται η καλύτερη παροχή υπηρεσιών στο κα-
λύτερο δυνατό κόστος για τους πολίτες, παρά µονάχα εάν επιλε-
γεί µια δηµόσια διαγωνιστική διαδικασία, όπου θα έρθει ένας
ιδιώτης πάροχος να προσφέρει τις υπηρεσίες του;

Προφανώς και στην περίπτωση του ΟΑΣΘ δεν λειτουργούσαν
όλα καλά. Προφανώς και είµαστε από αυτούς –και ο εισηγητής
µας και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας- που γνωρίζουµε
ότι απαιτούνταν ένας εξορθολογισµός στη λειτουργία των αστι-
κών συγκοινωνιών στη Θεσσαλονίκη. Όµως, βεβαίως, η απάν-
τηση δεν είναι αυτή που έρχεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Η απάντηση δεν είναι να καλωσορίσουµε τον «µεγάλο πατε-
ρούλη» ξανά στη Θεσσαλονίκη, να κάνουµε τη Θεσσαλονίκη Σο-
βιέτ ξαφνικά σε µία νύχτα. Ο κατάλληλος τρόπος είναι να
ανοίξουµε τις ευκαιρίες για τις συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη. 

Κυρίες και κύριοι, είναι αλήθεια ότι µέσα σε αυτό το διάστηµα
του ενός χρόνου που µεσολάβησε, οι Θεσσαλονικείς ταλαιπω-
ρήθηκαν. Είναι αλήθεια ότι υπάρχει ανάγκη να βρούµε έναν
τρόπο να προσφέρουµε καλύτερες υπηρεσίες στους πολίτες της
Θεσσαλονίκης µε τον προσφορότερο τρόπο, που θα εξασφαλί-
σει τη µικρότερη ταλαιπωρία στους Θεσσαλονικείς.

Όµως, αυτό που επιχειρείται τώρα, µε ένα νοµοσχέδιο να φέ-
ρουµε κρατικοποίηση και σε επίπεδο σχεδιασµού και σε επίπεδο
επιχειρησιακού σχεδιασµού και της άµεσης αποτύπωσης και της
λειτουργίας του σχεδιασµού στην πράξη και στον πολίτη, νοµίζω
ότι είναι κάτι το οποίο δεν εξυπηρετεί κανέναν.

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ νοµίζω ότι κάνει
ένα µεγάλο βήµα προς τα πίσω µε αυτό το νοµοσχέδιο και καλό
θα ήταν να το ξανασκεφτεί. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σταύρο Καλαφάτη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Τζελέπης, Βουλευτής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο καλοπροαίρετος και να

είσαι για να δεις ένα νοµοσχέδιο που φέρνει η συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όπως το συγκεκριµένο, όπου εκ προοιµίου θα
πω ότι θεωρούµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη ότι ο ιστορικός
κύκλος του ΟΑΣΘ έχει κλείσει για τη Θεσσαλονίκη, αφήνοντας
όχι τις καλύτερες εντυπώσεις σε σχέση µε το συγκοινωνιακό
έργο το οποίο έχει προσφέρει στην πόλη, οι κυβερνητικοί χειρι-
σµοί είναι αυτοί που, πραγµατικά, σε προκαλούν. 

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο µε τη µορφή του επείγον-
τος. Υπήρχε λόγος να συζητείται το νοµοσχέδιο αυτό µε τη
µορφή του επείγοντος; Όχι! Εισάγεται ως λαθραία επείγον ή ει-
κονικά επείγον το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Από την άλλη πλευρά, επί έναν χρόνο τι µεθοδεύσεις έχουµε
από την πλευρά του Υπουργού Μεταφορών σε σχέση µε την
πόλη της Θεσσαλονίκης και τον ΟΑΣΘ; Για έναν χρόνο ταλαιπω-
ρείται η πόλη, µη τηρώντας τη σύµβαση. 

Αποτέλεσµα ήταν οι εργαζόµενοι να κάνουν χρήση του δικαιώ-
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µατος της απεργίας, ταλαιπωρώντας για πολλές µέρες τους κα-
τοίκους και τους επισκέπτες της πόλης.

O κόσµος αγανακτούσε και ο περιφερειάρχης και ο δήµαρχος
έτρεχαν στην Εισαγγελία για να λύσουν το πρόβληµα. Ακολου-
θούσαν µυστικές συµφωνίες µε τους µετόχους του ΟΑΣΘ, για
να µειώσουν αυτοί τους µισθούς των εργαζοµένων, αφήνοντάς
τους να πιστεύουν ότι θα τα βρει κάπου το Υπουργείο µαζί τους.
Οι εργαζόµενοι και πάλι κατήγγειλαν τους µετόχους, ανακοίνω-
ναν κινητοποιήσεις και προχωρούσαν σε απεργίες. 

Κύριε Υπουργέ, η σύµβαση είναι σε ισχύ, γιατί έχει κυρωθεί το
2008 στη Βουλή, και µέχρι τουλάχιστον 31 Δεκεµβρίου του 2019.
Σας το επισήµανε αυτό άλλωστε και το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους µε την υπ’ αριθµόν 320/2016 γνωµοδότησή του. Γι’ αυτό
και ο αντεισαγγελέας πληµµελειοδικών Θεσσαλονίκης, στις 10
Μαρτίου 2017, διαπιστώνει ότι, λόγω µη εξόφλησης συµβατικών
υποχρεώσεων που είχε αναλάβει το ελληνικό δηµόσιο έναντι του
οργανισµού, αδυνατούσε να πληρώσει τους εργαζόµενους.

Έχουµε όλοι µπει πλέον στο πνεύµα και τη φιλοσοφία µε την
οποία λειτουργείτε ως συγκυβέρνηση. Τρέχετε να προλάβετε να
ελέγξετε τα πράγµατα µε το παρόν νοµοσχέδιο έναντι του κανο-
νισµού 1370/2007. 

Σε πρόσφατη δε επιστολή που απέστειλε ο Πρωθυπουργός
προς το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο δεσµεύεται ότι µετά τις 21
Ιουλίου του 2017 δεν θα κάνει καµµία απολύτως κρατικοποίηση
και θα µειώσει τον αριθµό των συµβασιούχων. Πόσο του µηνός
έχουµε σήµερα; Είναι 19 Ιουλίου. Γι’ αυτό τρέχετε να φέρετε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Με το παρόν νοµοσχέδιο κρατικοποιείτε τον ΟΑΣΘ, όταν τις
κρατικές αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας, τον ΟΑΣΑ, τις βάζετε
στο υπερταµείο για ιδιωτικοποίηση. Με λίγα λόγια, ο κύριος
Υπουργός µε το ένα χέρι στέλνει τον ΟΑΣΑ στο υπερταµείο και
µε το άλλο χέρι κρατικοποιεί τον ΟΑΣΘ στη Θεσσαλονίκη. Πάµε
να κουκουλώσουµε την ιστορία του ΟΑΣΑ στην Αθήνα µε δήθεν
επανάσταση στη Θεσσαλονίκη. Αυτή είναι, δυστυχώς, η πραγµα-
τικότητα. 

Αυτό που πρέπει να γνωρίζουν οι πολίτες της Θεσσαλονίκης
είναι ότι περνάµε πλέον από το ιδιωτικό κρατικοδίαιτο µονοπώλιο
του ΟΑΣΘ, δυστυχώς, σε ένα κρατικό µονοπώλιο του Υπουρ-
γείου Μεταφορών. Η κρατικοποίηση που πάτε να επιβάλετε και
ο τρόπος που πάτε να την κάνετε θα οδηγήσει σε πλήρες αδιέ-
ξοδο το συγκοινωνιακό έργο της Θεσσαλονίκης. Δεν είναι τυχαίο
ότι η συνοδευτική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
δεν µπορεί να προβλέψει το συνολικό κόστος όλου του εγχειρή-
µατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, αν ήσασταν µια πραγ-
µατικά υπεύθυνη κυβέρνηση, θα έπρεπε να έχετε έρθει εδώ και
να µας καταθέσετε -µετά από έναν χρόνο που ταλαιπωρείται η
Θεσσαλονίκη- µια σοβαρά επεξεργασµένη πρόταση µε τους αυ-
τοδιοικητικούς φορείς της πόλης, τους παραγωγικούς φορείς
και όλους τους εµπλεκόµενους σε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο
θα προέβλεπε καλύτερη και ποιοτικότερη συγκοινωνία στη Θεσ-
σαλονίκη µέσω ενός δηµόσιου φορέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν, όµως, νοµοσχέδιο δεν δίνει την παραµικρή εγγύηση

και την παραµικρή εξασφάλιση ότι θα δηµιουργηθεί κάτι καλύ-
τερο, ότι θα προσφέρει καλύτερες υπηρεσίες στους κατοίκους
της Θεσσαλονίκης, σε σχέση µε αυτό που προϋπήρχε.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να ρωτήσω το εξής: Ακούµε, κύριε
Υπουργέ, ότι σύµφωνα µε τον έλεγχο υπάρχει κακοδιαχείριση
στον ΟΑΣΘ. Τους στείλατε στη δικαιοσύνη; Μόνον η δικαιοσύνη
είναι αρµόδια να αποφανθεί. Γιατί πάµε σε εκκαθάριση εν λει-
τουργία του οργανισµού, η οποία είναι σχεδόν βέβαιο ότι δεν δια-
σφαλίζει οµαλή µετάβαση στο νέο καθεστώς; 

Επίσης έχετε στοιχεία να µας πείτε, πόσο λιγότερο θα κοστίζει
ο ΑΣΥΘ, σύµφωνα µε τους στόχους που εσείς βάζετε; Θα παρα-
µείνει το εισιτήριο φθηνότερο, όταν στην πρώτη κατηγορία στη
Θεσσαλονίκη είναι 1 ευρώ, έναντι του 1,40 ευρώ που ισχύει στην
Αθήνα; Αν µας φέρετε τα στοιχεία αυτά, θα µπορούµε να µιλάµε
µε συγκεκριµένα νούµερα και όχι µε καλές προθέσεις. Γιατί; Γιατί

εδώ και δυόµισι χρόνια που βρίσκεστε στην Κυβέρνηση, χορτά-
σαµε από καλές προθέσεις. Πρώτα, λοιπόν, θα φέρετε αυτά τα
στοιχεία και στη συνέχεια µπορούµε, αν θέλετε, να συζητήσουµε
πρακτικά.

Το µήνυµα, λοιπόν, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη είναι ξεκά-
θαρο. Ζητάµε δηµόσιες αστικές συγκοινωνίες, σύγχρονες, ευ-
ρωπαϊκές, που να σχεδιάζονται σε συνεργασία µε τους
ανθρώπους της πόλης της Θεσσαλονίκης, οι οποίοι βιώνουν από
πρώτο χέρι τις ανάγκες της πόλης κι όχι από τους αρεστούς του
εκάστοτε Υπουργού. Γιατί και στα δύο όργανα τα οποία συστή-
νετε, και στον ΟΣΕΘ και στον ΑΣΥΘ, οι πέντε είναι διορισµένοι
από το Υπουργείο, από τον εκάστοτε Υπουργό, και οι τέσσερις
θα είναι απλώς διακοσµητικοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς ζητάµε να φτιάξετε ανοικτές δηµόσιες
συγκοινωνίες, σύγχρονες, ευρωπαϊκές, µε καθοριστικό ρόλο της
αυτοδιοίκησης και του Εργατικού Κέντρου, που το έχετε απο-
κλείσει από παντού. Γιατί ποιοι άλλοι εκφράζουν τους εργαζοµέ-
νους και τους παραγωγικούς φορείς στη Θεσσαλονίκη αν όχι το
Εργατικό Κέντρο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, σας παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τέλειωσα σε σχέση µε το νοµοσχέδιο,
κύριε Πρόεδρε, αλλά θα ήθελα για τριάντα δευτερόλεπτα να πω,
το πώς αντιλαµβάνεται το κοινοβουλευτικό έργο και τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο ο κύριος Υπουργός, ο οποίος έχει σχεδιάσει
τα τριάντα οκτώ διόδια στην Εγνατία Οδό, όταν επί ενάµιση
µήνα- καταθέτοντας κάθε Πέµπτη επίκαιρη ερώτηση, προσπα-
θώντας να κάνω έναν κοινοβουλευτικό διάλογο για τα τρία διόδια
που έχει στήσει στον Νοµό Σερρών, όπου επιβάλλει ασφυκτικά
ένα µεγάλο κόστος σε σχέση µε τη µεταφορά ανθρώπων, προ-
ϊόντων κ.λπ. στην πόλη της Θεσσαλονίκης- ο κύριος Υπουργός
δηλώνει συνεχώς υπουργικό κώλυµα. Όταν µάλλον είναι να ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας, κύριε Υπουργέ, µάλλον είστε µόνιµα
απών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Τζελέπη.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Γιατί; Γιατί φέρνετε κατεπείγοντα νοµο-
σχέδια και δεν έχετε χρόνο ή µήπως δεν σας το επιτρέπει η
ατζέντα σας από τα συνεχόµενα ταξίδια που κάνετε εντός Ελλά-
δος, για να εγκαινιάζετε έργα άλλων; Κάποτε, όµως, θα έρθετε
και θα τα πούµε, σε σχέση µε το µείζον πρόβληµα που δηµιουρ-
γείτε στον Νοµό Σερρών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Τζελέπη.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Χρυσής

Αυγής κ. Ελένη Ζαρούλια.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ, παρά να αρχίσω την τοποθέτησή µου µε ένα σχό-

λιο για µερικά από αυτά τα τερατώδη που ακούστηκαν πριν από
λίγο από τον Υπουργό. 

Ούτε λίγο ούτε πολύ ζήτησε και τα ρέστα ο πρώην πρωτοκλα-
σάτος πασόκος από τις µέχρι τώρα κυβερνήσεις. «Τι κάνατε όλα
αυτά τα χρόνια» είπε χαρακτηριστικά. Έλα µου ντε! Τι κάνατε;
Εσείς κυβερνάτε όλα αυτά τα χρόνια και καταντήσατε σε αυτά
τα χάλια τον τόπο, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία.

Δεν κατάλαβα, επίσης, τι εννοούσε µε τη λέξη «παρέλαβε». Πα-
ρέλαβε ο κ. Σπίρτζης, όντας στο ΠΑΣΟΚ, που κυβερνούσε µέχρι
προχθές, και σήµερα βρέθηκε να είναι Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ!
Έλα Παναγία µου! Ακατανόητα πράγµατα για κάποιον που γνω-
ρίζει καταστάσεις και δεν έχει κοντή µνήµη, βεβαίως.

Πριν αναφερθώ στο σχέδιο νόµου, η τρέχουσα επικαιρότητα
και ο ωµός αντιθεσµικός παρεµβατισµός της Κυβέρνησης σε θέ-
µατα που άπτονται της δικαιοσύνης, µε υποχρεώνουν να τοπο-
θετηθώ επιγραµµατικά για ζητήµατα που δεν αφορούν το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Επειδή, όµως, αφορούν τη Βουλή και τον ελληνικό λαό, είναι
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καθήκον µου ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής, να σχολιάσω την εξόφθαλµη κατάργηση της διάκρισης
των εξουσιών που επιχειρήθηκε από την Κυβέρνηση, µε αφορµή
µια µη αρεστή σε αυτή δικαστική απόφαση εις βάρος ατόµων
που έχουν καταδικαστεί πρωτόδικα για συµµετοχή σε τροµοκρα-
τικές οργανώσεις.

Θα αποδείξω, λοιπόν, µέσα σε λίγα λεπτά, την προκλητική
στάση που τηρείτε απέναντι στη δικαιοσύνη και µάλιστα για ένα
θέµα που αφορά τη βία, την τροµοκρατία και άλλα παρόµοια φαι-
νόµενα, που όχι µόνο αρνείστε να καταδικάσετε αλλά επιδοκιµά-
ζετε άλλοτε µε ανακοινώσεις και άλλοτε µε αµφισβήτηση
δικαστικών αποφάσεων.

Ο τοµέας δικαιωµάτων του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, εξέδωσε µια ανα-
κοίνωση, σύµφωνα µε την οποία η δικαιοσύνη αφήνει έξω τους
Μιχαλολιάκους και προφυλακίζει τις Ηριάννες. Μάλιστα. Εδώ,
όµως, πρέπει να τονιστεί και να το ακούσει ολόκληρος ο ελληνι-
κός λαός, ώστε να γίνει αντιληπτό και σαφές ότι η Ηριάννα Βα-
σιλειάδη-Λιναρδάκη καταδικάστηκε την 1η Ιουνίου 2017 σε
κάθειρξη δεκατριών ετών -χωρίς αναγνώριση κανενός ελαφρυν-
τικού και χωρίς αναστολή της ποινής, για συµµετοχή στη συνο-
µωσία Πυρήνων της Φωτιάς, για λήψη, κατοχή, µεταφορά και
απόκρυψη όπλων και πυροµαχικών, µε σκοπό τη διάθεσή τους
σε τρίτους για διάπραξη κακουργήµατος και τον παράνοµο εφο-
διασµό οµάδων και οργανώσεων- από το Β’ Τριµελές Εφετείο
Κακουργηµάτων Αθηνών.

Αντίθετα η Χρυσή Αυγή δεν σέρνεται στα δικαστήρια επειδή
τέλεσε αξιόποινες πράξεις αλλά επειδή µάχεται ενάντια στη
χούντα του µνηµονίου και επειδή αυτό απειλούσε την εκλογική
επιβίωση της τότε κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ως εκ
τούτου ο ίδιος ο πρώην Πρωθυπουργός έδωσε εντολή σε δικα-
στική παράγκα που ήλεγχε, να προφυλακίσει ένα ολόκληρο
κόµµα µε σταλινικές µεθόδους και διαδικασίες, κάτι το οποίο -
ας µη γελιόµαστε- χαροποίησε όλα τα κόµµατα του δήθεν συν-
ταγµατικού τόξου.

Ο Μιχαλολιάκος και οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής δεν
πήγαν κατηγορούµενοι ούτε επειδή βρέθηκαν ίχνη DNA σε όπλα
ούτε επειδή ανήκουν σε τροµοκρατικές οργανώσεις, όπως συµ-
βαίνει µε την αλληλέγγυα συντρόφισσα Ηριάννα Βασιλειάδη.

Σε αυτό το σηµείο ερωτώ: Μήπως έχει σχέση µε τον Υφυ-
πουργό Αθλητισµού Γεώργιο Βασιλειάδη;

Έχουµε και λέµε, λοιπόν. Ένα ολόκληρο κόµµα προφυλακί-
στηκε κατόπιν µιας άθλιας σκευωρίας και ο Γενικός Γραµµατέας
της Χρυσής Αυγής Νικόλαος Μιχαλολιάκος µαζί µε τους υπόλοι-
πους Βουλευτές αποφυλακίστηκαν µε περιοριστικούς όρους, κα-
τόπιν παρέλευσης του δεκαοκτάµηνου, διότι έτσι ορίζει η
νοµοθεσία. Ως εκ τούτου δεν υπάρχει η δυνατότητα περαιτέρω
κράτησης κάποιου, χωρίς να υπάρξει καταδικαστική απόφαση.
Το ξέρουµε ότι έχετε ένα θέµα, όταν τηρείται η νοµιµότητα.

Επιπροσθέτως ισχύουν ακόµη και σήµερα αυστηροί περιορι-
στικοί όροι. Ο Αρχηγός της τρίτης πολιτικής δύναµης της χώρας
σύµφωνα µε τα εκλογικά αποτελέσµατα και όχι τα εκλογοµαγει-
ρέµατα εδώ µέσα, απαγορεύεται να χρησιµοποιήσει πλωτά και
εναέρια µέσα. Εγώ δίνω το παρών στο οικείο αστυνοµικό τµήµα
τρεις φορές τον µήνα, όντας εκπρόσωπος του ελληνικού λαού,
τη στιγµή που κοινοί εγκληµατίες το δίνουν µόνο µια φορά τον
µήνα.

Αφήστε, λοιπόν, κατά µέρος το παραµύθι, διότι ούτε χάρη µας
δόθηκε ούτε απολαύσαµε κάποιο ιδιαίτερο προνόµιο, όπως έµ-
µεσα υπαινίσσεστε. Τέτοιες παράνοµες δοσοληψίες του υποκό-
σµου µε την εξουσία αφορούν το λεγόµενο συνταγµατικό τόξο,
ακριβώς επειδή εκπροσωπεί και τις δύο ιδιότητες. Ιδιαιτέρως
εσείς είστε µια Κυβέρνηση, που ασκεί την πιο άγρια µορφή κα-
ταπιεστικής εξουσίας στον ελληνικό λαό µέσα από τα µνηµόνια,
αλλά ταυτόχρονα είστε και µια Κυβέρνηση αλληλέγγυων, που
χαϊδεύει τους παρακρατικούς, που τρέχει σε εκδηλώσεις συµπα-
ράστασης σε τροµοκράτες, που συνοµιλεί µαζί τους, υποσχό-
µενη ευνοϊκές νοµοθετικές ρυθµίσεις, που αποδέχεται και
συντηρεί τα άβατα, που εξεγείρεται, όταν κάποιος παραστρατη-
µένος επαναστάτης, σύντροφός της καταλήγει στη φυλακή, αντί
να κοµπάζει για τα επιτεύγµατά του µέσα από παρακρατικές
ιστοσελίδες.

Διακατεχόµενοι από συµπλέγµατα και µετεµφυλιοπολεµικά
πάθη, ισχυρίζεστε ότι θα ανατρέψετε µια δικαστική απόφαση,
µόνο και µόνο επειδή αυτή δεν σας είναι αρεστή. Να ξέρετε,
όµως, ότι τα παιγνίδια µε τη δικαιοσύνη είναι επικίνδυνα και ου-
δείς έχει την κατάληξη που ονειρεύεται, όταν παρεµβαίνει στο
έργο της. Η εµµονή σας δε να υπερασπίζεστε τροµοκράτες, απο-
δεικνύει ένα και µόνο πράγµα, ότι η εξουσία προστατεύει τους
κατ’ ευφηµισµό αντιεξουσιαστές και ότι αυτοί δεν θα υπήρχαν
χωρίς τη θαλπωρή και προστασία του συστήµατος. Αυτά εις ό,τι
αφορά την περιβόητη υπόθεση των τροµοκρατών, τους οποίους
υπερασπίζεται στα δικαστήρια και στη Βουλή ο ΣΥΡΙΖΑ.

Επ’ ευκαιρία θα ήθελα να ρωτήσω τι προτίθεται να κάνει το
Υπουργείο ΠΡΟΠΟ, µε τα εκτεταµένα επεισόδια που προκάλε-
σαν τα συντρόφια σας και κατέστρεψαν τις περιουσίες των συµ-
πατριωτών µας. Αλήθεια για τη δολοφονική επίθεση στον
τουρίστα από τα «παιδιά» σας, µεταφορικά ή και κυριολεκτικά τι
έχει να πει ο κατά τα άλλα λαλίστατος και -ιδιαίτερα όταν πρό-
κειται να κατηγορήσει τη Χρυσή Αυγή -χωρίς αποδείξεις Τόσκας;
Αληθεύουν οι πληροφορίες ότι ψάχνετε τους δράστες για να
τους διορίσετε;

Ας περάσουµε τώρα στο σχέδιο νόµου για τις δηµόσιες συγ-
κοινωνίες. Οι κυβερνήσεις των µνηµονίων ιδιωτικοποιούν οτιδή-
ποτε µπορεί να αξιοποιηθεί ως προς την εξυπηρέτηση του
χρέους, όπως λιµάνια, αεροδρόµια, αιγιαλοί, κερδοφόρες κρα-
τικές επιχειρήσεις, όπως επί παραδείγµατι ήταν ο ΟΠΑΠ και, ταυ-
τόχρονα, φροντίζουν να υποθηκεύουν τα ενεργειακά µας
κοιτάσµατα στους ξένους δανειστές. Αυτό γίνεται κατά κύριο
λόγο, επειδή το κράτος θέλει να αποφύγει την επιβάρυνση του
κρατικού προϋπολογισµού, που είναι ήδη χρεωµένος.

Η µεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων από το κράτος προς
ιδιώτη ή ιδιώτες -εν προκειµένω τους δανειστές τοκογλύφους-
υποτίθεται ότι επιφέρει κέρδη στα κρατικά ταµεία. Εποµένως η
έµµεση οµολογία της κρατικής ανικανότητος περί ορθολογιστι-
κής και χρηστής επιχειρηµατικής αξιοποίησης των περιουσιακών
µας στοιχείων αφορά οτιδήποτε περιέρχεται στην ιδιοκτησία του.
Δηλαδή ποιος εγγυάται ότι ένας κρατικοποιηµένος ΟΑΣΘ δεν θα
χρεοκοπήσει ή δεν θα απαξιωθεί επίτηδες σε τέτοιο βαθµό, ώστε
να µεταβιβαστεί µελλοντικά στα χέρια του υπερταµείου;

Στο σηµείο αυτό να θυµίσουµε στον ελληνικό λαό ότι στο
υπερταµείο, έχετε διορίσει ως Διευθύνουσα Σύµβουλο την κόρη
της πρώην Βουλευτού της ΔΗΜΑΡ Ξηροτύρης-Αικατερινάρη και
νυν συριζαία Ουρανία Αικατερινάρη, η οποία είναι υπόδικη για
απιστία και ως εκ τούτου κατηγορούµενη σε βαθµό κακουργή-
µατος. Ο νοών νοείτω. 

Όσον αφορά το επιχείρηµα του ΣΥΡΙΖΑ ότι η κρατική παρέµ-
βαση χτυπά τα µονοπώλια και τη διαφθορά, έχουµε να πούµε ότι
η διαφθορά υπάρχει και στον ιδιωτικό και στον δηµόσιο τοµέα.
Οι ΟΤΑ αποτελούν τις µεγαλύτερες εστίες διαφθοράς σ’ αυτή τη
χώρα και η κακοδιαχείριση των κρατικών εσόδων οδήγησε στην
κρίση και στην ανάγκη σύναψης δανείων ακόµα και µε πλαστά
στατιστικά στοιχεία, κάτι που αποδεικνύεται και µε επίσηµες µε-
λέτες. 

Η ένταξη του ΟΑΣΘ στις κρατικές επιχειρήσεις θα εξυγιάνει
από µόνη της τον διεφθαρµένο δηµόσιο τοµέα ή θα διαφθαρεί
από το δηµόσιο, όπως έγινε µε την περίπτωση του ΟΣΕ, που τε-
λικά ξεπουλήθηκε έναντι πινακίου φακής; Υπάρχει σοβαρή µε-
λέτη που να αποδεικνύει ότι η κρατική µέριµνα θα αποτρέψει µια
κερδοφόρα επιχείρηση από τη µελλοντική χρεοκοπία, µε ό,τι κι
αν αυτό συνεπάγεται για τις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσα-
λονίκης, τους εργαζόµενους και τους µετόχους; Εάν το ζητού-
µενο είναι να περάσουν οι αστικές συγκοινωνίες στα χέρια του
κράτους, τότε αυτό θα έπρεπε πρώτα να αποδείξει ότι είναι τίµιο
και πάντα εντός χρονοδιαγράµµατος, σε ό,τι αφορά τα αναπτυ-
ξιακά και επενδυτικά έργα που καλείται να υλοποιήσει.

Αντί, λοιπόν, να κατασκευαστεί επιτέλους το µετρό Θεσσαλο-
νίκης για το οποίο κατασπαταλήθηκαν κονδύλια και µετετράπηκε
όλη η Θεσσαλονίκη σε ένα απέραντο εργοτάξιο, αντί να χτυπηθεί
η διαπλοκή και η διαφθορά µέσω της ανάληψης της κηδεµονίας
ενός έργου που τόσα θα προσφέρει στον τοπικό πληθυσµό, η
Κυβέρνηση επιλέγει να κρατικοποιήσει µια ιδιωτική επιχείρηση,
αγνοώντας άλλα εξίσου σηµαντικά ζητήµατα όπως το προανα-
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φερθέν. 
Κύριε Πρόεδρε, έφυγαν και οι δύο, Υπουργοί και Υφυπουργοί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ειδοποιήσαµε και

έρχονται. Βγήκαν έξω για λίγο, κυρία Ζαρούλια.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Εντάξει, δεν πειράζει. Μας ακούει ο ελλη-

νικός λαός. 
Τι εγγυήσεις µπορεί να δώσει η Κυβέρνηση; Κατ’ εµάς καµµία

απολύτως. Ο Υπουργός µπορεί να διαβεβαιώσει ότι δεν θα χαθεί
ούτε µια θέση εργασίας ή οι διορισµοί θα γίνουν µε κοµµατικά
κρατικά κριτήρια, όπως γίνεται µε τις προσλήψεις στο δηµόσιο
και τις ΜΚΟ; Εφόσον εργοδότης θα είναι πλέον το κράτος,
µήπως και οι µισθοί των εργαζοµένων θα είναι αντίστοιχοι των
απολαβών µε τις οποίες «ευεργετεί» τους πολίτες που δεν ανή-
κουν στην κατηγορία των ηµετέρων και αντίθετα κάποιοι άλλοι
συνδικαλιστές και εργατοπατέρες θα τρώνε µε χρυσά κουτάλια,
βλέπε ΔΕΗ; 

Ελέχθη από Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ µέσα στη Βουλή ότι ο
ΟΑΣΘ αποτελούσε ανέκαθεν τους πυλώνες της Δεξιάς στη Θεσ-
σαλονίκη. Τώρα, δηλαδή, οµολογεί ότι θέλει να τον κρατικοποι-
ήσει, για να βολέψει τα συντρόφια του. 

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή απαιτεί από την Κυβέρ-
νηση, να δώσει ρητή δέσµευση για τη µη µεταπώληση του ΟΑΣΘ
σε ιδιώτη, δηλαδή νέα ιδιωτικοποίηση-ξεπούληµα στο ΤΑΙΠΕΔ
αµέσως µετά την κρατικοποίηση. 

Σαφώς και τασσόµεθα κατά αυτού του νοµοσχεδίου.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής κ. Ζαρούλια.
Κύριε Γρέγο, αν δεν έχετε αντίρρηση, να µιλήσει ο κ. Θεοχά-

ρης για να µη συµπέσετε; 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Δεν έχω πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, Ανεξάρτητος Βουλευ-

τής, για πέντε λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Πάντως κοινοβουλευτικά, κύριε Πρό-

εδρε, αυτό δεν είθισται. 
Δεν σας ακούει η Κυβέρνηση, κύριε συνάδελφε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Νοµίζω, όµως, κύριε Πρό-

εδρε, ότι πρέπει να ειδοποιηθεί να έρθει, γιατί δεν είναι δυνατόν
να λείπει ο κύριος Υπουργός. Του κάνουµε µια κριτική. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Είµαστε εµείς εδώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι, δεν είναι

έτσι. Έχει δίκιο ο κ. Θεοχάρης. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι υποχρεωτικό να είναι

εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σωστά, σωστά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Όχι µόνο ο Υπουργός. Οφείλει να

είναι παρούσα η Κυβέρνηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προφανώς.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ε, βέβαια. Κάποιος πρέπει

να είναι εδώ. Δεν είναι δυνατόν να συµβαίνει αυτό, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε δίκιο. Υπο-
θέτω ότι έρχονται.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δεν έχει ξαναγίνει αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, ή τουλάχιστον γίνεται µια φορά στα δέκα χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μπορείτε να συνε-
χίσετε, κύριε Θεοχάρη. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ας ξεκινήσουµε από τα δύ-
σκολα.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, έχετε
κάνει την αυτοκριτική σας; Σας άρεσε η κατάσταση των τελευ-
ταίων ετών στον ΟΑΣΘ; 

Εξηγήσατε και βρήκατε τους λόγους για τους οποίους αφή-
σατε να καταλήξει έτσι µια κατάσταση από µια οµολογουµένως
καλή κατάσταση στη δεκαετία του ’70; 

Τι λέει το πόρισµα του ΣΕΕΥΜΕ, που κατέθεσε ο Υπουργός
προ ολίγου; Λέει, κακοδιαχείριση, αναξιοκρατία, λιγότεροι οδη-

γοί και περισσότεροι διοικητικοί υπάλληλοι και ως αποτέλεσµα
λιγότερα δροµολόγια, περισσότερα επιδόµατα και απευθείας
αναθέσεις. Σκεφτήκατε καλά τα λάθη, που σήµερα επιτρέπουν
στον Υπουργό να σας επικρίνει φέρνοντας αυτό το νοµοσχέδιο,
που στην πραγµατικότητα µας ξαναγυρίζει πολλά χρόνια πίσω; 

Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ, που µας ακούτε. Χάσατε την
κριτική προς τη Νέα Δηµοκρατία. Θα χαιρόσασταν λίγο. Ελπίζω
να σταµατήσετε να µπερδεύετε από πού προέρχοµαι. Θα στα-
µατήσετε ή όχι; 

Αφήνετε τον κ. Σπίρτζη σήµερα, κυρίες και κύριοι, να κρατικο-
ποιεί εν έτει 2017. Το 1983, το ΠΑΣΟΚ έφερε τον Οργανισµό Ανα-
συγκρότησης Επιχειρήσεων δύο χρόνια µετά την άνοδο στην
εξουσία. Σήµερα ο κ. Σπίρτζης ξεκινάει τον δικό του οργανισµό
ανασυγκρότησης επιχειρήσεων. Βλέπετε, αντιγράφει το ΠΑΣΟΚ
ακριβώς και στην ηµέρα. Δύο χρόνια µετά από την άνοδο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην εξουσία ξεκινάει µε νέες κρατικοποιήσεις. Ξαναγυρί-
σαµε στο 1983. Βέβαια, ο κ. Σπίρτζης, δεν το έχει κρύψει, εκεί
ανδρώθηκε, αυτή τη νοοτροπία αναπαράγει, αυτό θέλει. Είναι η
καρδιά του ΠΑΣΟΚ µέσα στον ΣΥΡΙΖΑ.

Ο κ. Σπίρτζης, προηγουµένως, έχυνε επί δεκαπέντε λεπτά κρο-
κοδείλια δάκρυα για την κακοδιαχείριση. Πραγµατικά σας
άκουσα και συγκινήθηκα, κύριε Υπουργέ, για όλα αυτά τα προ-
βλήµατα τα οποία βρήκατε. Θα σας πίστευα, αν δεν ήσασταν ο
άνθρωπος που διέλυσε τον ΟΑΣΑ, που από µία προσπάθεια συµ-
µαζέµατος η οποία έφτασε σε κάποια µικρά κέρδη το 2013 και
το 2014, τον οδηγήσατε ξανά στα 70 και στα 100 εκατοµµύρια
κέρδη.

Θα πίστευα τον Υπουργό, αν είχε προσπαθήσει να εποπτεύσει
τον ΟΑΣΘ αυτά τα δύο, δυόµισι χρόνια, αλλάζοντας τη σύνθεση
του εποπτεύοντος συµβουλίου και αναγκάζοντάς τους να συµ-
µαζευτούν. Έπρεπε µε αυστηρότητα να δίνατε εντολή.

Θα σας πίστευα, αν είχατε δεχθεί τις προτάσεις του ΟΑΣΘ,
που φοβισµένοι και ασθµαίνοντας ήρθαν, έσπευσαν να σας πουν
να βάλουν συµµάζεµα, να µειωθούν τα πορίσµατα, να γίνει κα-
λύτερη κατάσταση, και αν δεν σας έφταναν, να απαιτούσατε και
άλλες και, φυσικά, στέλνοντας τα ευρήµατα των πορισµάτων, και
όποιων πορισµάτων για τα παλιά στον εισαγγελέα. Άλλο το ένα
άλλο το άλλο.

Θα σας πίστευα, αν είχατε καταθέσει, κύριε Υπουργέ, όπως
δεσµευτήκατε σε εµένα προσωπικά στην επιτροπή το πόρισµα
του ΣΕΕΥΜΕ τότε, για να το δούµε και να το µελετήσουµε όχι
τώρα χάριν πυροτεχνήµατος µόνο και µόνο για λόγους εντυπω-
σιασµού. 

Θα σας πίστευα, αν δεν προσπαθούσατε να βάλετε το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους, να σας βγάλει άκυρες και παράνοµες
τις συµβάσεις. Όταν τον Νοέµβριο ρωτήσατε, και τον Δεκέµβριο
του 2016 σας απάντησε ότι δεν είναι άκυρες και δεν είναι παρά-
νοµες και ασύµβατες µε τον κανονισµό, τη θάβατε τη γνωµοδό-
τησή του και ερχόσασταν εδώ -ο έγκριτος νοµικός-µηχανικός-
Υπουργός κ. Σπίρτζης- να µας πείτε ότι οι συµβάσεις είναι ασύµ-
βατες µε τον κανονισµό. 

Σας το κατέθεσα τότε, σας το καταθέτω και τώρα, κύριε Σπίρ-
τζη. Διαβάζω ακριβώς τι λέει το πόρισµα στο τέλος του. Εκτός,
σας λέει, ότι είναι νόµιµες οι συµβάσεις διότι κυρώθηκαν µε νόµο
από τη Βουλή, στο τέλος του λέει: «β. Οι ίδιες οι συµβάσεις δεν
αντιβαίνουν στις διατάξεις της παραγράφου 3 περίπτωση δ’ του
άρθρου 8 και των παραγράφων 3 και 4 του άρθρου 4 του κανο-
νισµού 1370/2007 και συνεπώς δεν τίθεται θέµα ακυρότητάς
τους, η διάρκειά τους όµως λήγει 3-12-2019 µε τη λήξη της µε-
ταβατικής περιόδου του κανονισµού αυτού.».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλο το επιχείρηµα στο οποίο στηρίξατε και την αναγκαιότητα
του νοµοσχεδίου και τη διαδικασία του επείγοντος, φεύγει. 

Το ΝΣΚ, βέβαια, σας αρέσει, όταν ο Πρωθυπουργός θέλει να
γράψει γράµµα στη κ. Λαγκάρντ, να τα δεχθεί όλα, να της πει
«σας παρακαλούµε, ελάτε πάλι πίσω» και να χρησιµοποιήσει τη
γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για τη συν-
ταγµατικότητα των περικοπών στις συντάξεις. Εκεί είναι καλό το
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Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν τον πιστεύω, όµως, τον κύριο Υπουργό, γιατί όλη η Ελ-

λάδα ξέρει, πως δεν σας νοιάζει να σταµατήσει η διαφθορά.
Σας νοιάζει να σταµατήσει η διαφθορά των άλλων, για να αν-

τικατασταθεί µε τη διαφθορά τη δική σας. 
Ποιο ήταν το πρόβληµα µε τον ΟΑΣΘ; Πρώτον, αδιαφάνεια. Η

ειδική εταιρεία συστήθηκε µε νόµο του 1957, κανείς δεν ξέρει το
µετοχολόγιο και άλλα τέτοια. Αλλάξτε την ανώνυµη εταιρεία
αύριο να τελειώνουµε.

Δεύτερον, οι λεόντειες συµβάσεις. Διαπραγµατευτείτε, φέρτε
τις µε νόµο να τις κυρώσουµε όλοι εδώ. Κάντε τις σωστές.

Τρίτον, ελλιπής εποπτεία. Αλλάξτε το συµβούλιο, βάλτε δικούς
σας ανθρώπους και δώστε εντολή για αυστηρότητα.

Τέταρτον, µακροχρόνιο µονοπώλιο. Εκεί είναι η διαφθορά. Ξε-
κινήστε άµεσα διαδικασία διαγωνισµού.

Πέµπτον, κρατικά χρήµατα για επενδύσεις που κατασπατα-
λώνται. Σταµατήστε τα. Όποιος θέλει το έργο θα κάνει και τις
δικές του επενδύσεις και έτσι το κράτος θα επιδοτεί µόνο το ει-
σιτήριο και ειδικές οµάδες του πληθυσµού. 

Αντί γι’ αυτό έχουµε κρατικοποιήσεις εν έτει 2017. Αντί γι’ αυτό
έχουµε δύο χιλιάδες τριακόσιες τριάντα προσλήψεις, που θα εµ-
ποδίσουν ισόποσες προσλήψεις σε γιατρούς, σε νοσοκόµους,
σε εφοριακούς. Αλλά βλέπετε, η προτεραιότητά µας είναι για
τους διοικητικούς υπαλλήλους των λεωφορείων, αυτούς χρει-
αζόµαστε. Αντί γι’ αυτούς έχουµε ένα νέο φυτώριο, για να φυ-
τρώσει νέα διαφθορά, µε δηµόσιες προσλήψεις και άλλα τέτοια.
Αντί γι’ αυτό έχουµε νέα κόστη, που µας τα λέει το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους πολύ αναλυτικά, και θα είναι δεκάδες εκα-
τοµµυρίων για τον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε αυτό. Αποτυχία στη
διαπραγµάτευση, δεχθήκατε τα πάντα. Αποτυχία στο QE, δεν το
πήρατε. Αποτυχία στο χρέος, πήγε πίσω για το 2018. Αποτυχία
να βγείτε στις αγορές, που µας διαφηµίζατε ότι θα το κάνετε.
Αποτυχία στην ανεργία των νέων, που πέφτει µόνο επειδή φεύ-
γουν οι περισσότεροι από αυτούς στο εξωτερικό. 

Δεν φτάνει να λέτε «τα ίδια έκαναν και οι άλλοι». Δεν φτάνει
να λέτε «σε δυόµισι χρόνια τι να προλάβουµε;». Δεν φτάνει να
λέτε «δεν είπαµε ψέµατα, είχαµε αυταπάτες». Ο ελληνικός λαός
θέλει κάτι καλύτερο. Ο ελληνικός λαός αξίζει κάτι καλύτερο.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω τον λόγο γιατί έγινε προσωπική αναφορά και από πού

προέρχοµαι και ότι κατηγόρησα άδικα τον κ. Θεοχάρη.
Κύριε Θεοχάρη, µου παραπονεθήκατε ότι σας κατηγόρησα.

Μου είπατε χθες ότι ανήκετε στις δεξιές συντηρητικές δυνάµεις
και στον νεοφιλελευθερισµό. Λάθος. Σας ζητάω ταπεινά συγ-
γνώµη. Πού ανήκετε; Ανήκετε στη δεξιά σοσιαλδηµοκρατία, ανή-
κετε στις δυνάµεις που και στη χώρα µας και στην Ευρώπη
εκτόπισαν τις σοσιαλιστικές δυνάµεις από όπου προέρχοµαι,
έφυγαν από εκεί που προέρχονται και πήγαν εκεί που έπρεπε να
είναι πάντα. 

Και πήραµε διαζύγιο µε τοποθετήσεις πολιτικές σαν τις δικές
σας για τον εξής απλό λόγο: Δώσατε άλλοθι στη Νέα Δηµοκρα-
τία και τον νεοφιλελευθερισµό –όχι στην παλιά Νέα Δηµοκρατία-
για να φέρουν τη χώρα εδώ που την έφεραν. Γι’ αυτό και δεν θέ-
λετε να κάνουµε τοµές και πραγµατικές µεταρρυθµίσεις, θέλετε
να κάνουµε αλλαγή στη σύµβαση του ΟΑΣΘ. Αυτό σας το χαρί-
ζουµε. Ούτε το θέλαµε, ούτε το θέλουµε, ούτε πολιτικά, ούτε δια-
χειριστικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Προχωρούµε µε τον κ. Αντώνιο Γρέγο, Βουλευτή της Χρυσής
Αυγής.

Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα φροντίσω να είµαι και εντός του χρονικού ορίου. Μας πα-

ρακολουθούν και οι εργαζόµενοι, αλλά και το επιβατικό κοινό της
Θεσσαλονίκης. Ακούσαµε τον Υπουργό. Είχαµε επισηµάνει τα
προβλήµατα στις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Είχαµε συναντηθεί και
µε τον πρόεδρο του ΟΑΣΘ και µε τους εργαζόµενους και περι-
µέναµε και εµείς κάποιες σωστές και επιβεβληµένες αλλαγές.
Καλή και χρήσιµη η τηλεµατική και οι συγκοινωνίες, αλλά για τη
διαφάνεια που λέτε ότι θα εφαρµόσετε έχουµε σοβαρές επιφυ-
λάξεις. Εξάλλου, παλαιοκοµµατικά συµπεριφέρεστε και εσείς.

Το πρόβληµα είναι ότι και εµείς, αλλά κυρίως οι εργαζόµενοι
και το επιβατικό κοινό δεν πιστεύουµε ούτε τα λόγια και τις εξαγ-
γελίες του Πρωθυπουργού ούτε των Υπουργών. Διαδικασία επεί-
γοντος ενός ακόµα νοµοσχεδίου, πάλι µε τις ανάλογες τροπο-
λογίες και µε δυστυχώς µόνο τρία λεπτά ενηµέρωση από τους
φορείς και πέντε λεπτά από τους οµιλητές για ένα τόσο σηµαν-
τικό θέµα.

Μου έκανε εντύπωση µάλιστα η απουσία του Δηµάρχου Θεσ-
σαλονίκης. Όχι ότι θα έδινε κάποια λύση ή θα βοηθούσε σε κάτι.
Απλά το επισηµαίνω. Δεν νοµίζω ότι πολλοί από εσάς χρησιµο-
ποιούν τις αστικές συγκοινωνίες είτε της Θεσσαλονίκης είτε
αλλού. Κι αν κάποτε τις χρησιµοποιούσατε, τώρα σταµατήσατε.
Ειδικά εσείς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Οι Θεσσαλονικείς ζούσαν και ζουν ακόµα µε ψεύτικες και ψη-
φοθηρικές υποσχέσεις για το µετρό. «Μετρό τώρα» έγραφε µια
αφίσα. Μετρό, µετρό, µετρό υπόσχονταν όλοι οι υποψήφιοι δή-
µαρχοι της πόλης, προκειµένου να αντιµετωπιστεί αυτό το µε-
γάλο πρόβληµα στις συγκοινωνίες και να αλιεύσουν ψήφους.

Το κοινό της Θεσσαλονίκης πρέπει να εξυπηρετείται άµεσα,
ανθρώπινα, οικονοµικά και µε συνέπεια. Παράλληλα, να διασφα-
λίζονται ανθρώπινες συνθήκες εργασίας για τους χιλιάδες εργα-
ζόµενους. Η δουλειά των εργαζοµένων στον ΟΑΣΘ είναι
δύσκολη. Μεταφέρουν κόσµο κι αυτό πρέπει να γίνεται µε ασφά-
λεια για όλους. Να υπενθυµίσω εδώ ότι το οδικό δίκτυο της Θεσ-
σαλονίκης αλλά και όλης της περιφέρειας είναι σε άθλια
κατάσταση. Γι’ αυτό ευθύνονται και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις και η δική σας. 

Έχω καταθέσει και µια σχετική ερώτηση την οποία θα δώσω
στα Πρακτικά. «Επιτακτική η ανάγκη διαπλάτυνσης της οδού
Ωραιοκάστρου-Θεσσαλονίκης». Θα πρέπει να κατασκευασθούν
και να µεταφερθούν οι στάσεις του ΟΑΣΘ. Σας την καταθέτω και
περιµένω απάντηση ως συνήθως.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Αντώνιος Γρέγος καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν είναι αρµοδιότητα του δικού σας Υπουργείου αλλά ενηµε-
ρώστε επ’ ευκαιρία τον συνάδελφό σας Υπουργό ότι καθηµερινά
σκοτώνεται κόσµος και καταστρέφονται οχήµατα. 

Καίρια ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν και να κριθούν
σε βάθος χρόνου. 

Πόσο θα κοστίσει η εξαγορά του ΟΑΣΘ από το κράτος; Ποιο
το κόστος λειτουργίας του νέου φορέα. Θα είναι µεγαλύτερο ή
µικρότερο του σηµερινού; Πού θα βρεθούν τα χρήµατα προκει-
µένου να ανανεωθεί ο στόλος; Θα δοθεί σηµασία στο ήδη βεβα-
ρηµένο περιβάλλον; Μιλάω για την εκποµπή ρύπων που είναι
πάρα πολύ µεγάλη. Ποιος ακριβώς είναι ο τρόπος που θα γίνει η
µετάβαση στον δηµόσιο τοµέα των εργαζοµένων και του οργα-
νισµού; Θα εφαρµόσετε και πάλι αυτό που κάνετε και τώρα µε
συνεχείς κοµµατικές επιλογές; Οι δανειστές έχουν ενηµερωθεί;
Ξέρουµε ότι οι δανειστές µπορούν και να επικρίνουν και να απορ-
ρίψουν τέτοιες ενέργειες. Το εγχείρηµα θα αποβεί τελικά προς
όφελος της πόλης, των δηµοτών ή του δηµοσίου, δηλαδή, ποι-
οτικότερες και ίσως φθηνότερες απ’ ό,τι σήµερα συγκοινωνίες; 

Θα χρειαστεί αλλαγή εξοπλισµού προφανώς. Μιλάω για ακυ-
ρωτικά µηχανήµατα, στέγαστρα κ.λπ.. Έχει υπολογιστεί αυτό το
κόστος; Να πούµε εδώ ότι όντως τα ακυρωτικά µηχανήµατα στα
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λεωφορεία του ΟΑΣΘ δεν δίνουν ρέστα. Τι καθεστώς θα υπάρξει
ως προς τις διαφηµίσεις σε χώρους στάσης και στα οχήµατα;
Θα κοστίσει λιγότερο στους φορολογούµενους; Υπάρχει µελέτη
γι’ αυτά; Τι θα γίνει όταν αλλάξει αυτή η Κυβέρνηση; Θα έχουµε
και πάλι αλλαγές; Θα γίνουµε µάρτυρες µιας ιδιωτικοποίησης
όπως στα αεροδρόµια, στα λιµάνια, στην ΕΥΑΘ, την ΕΛΒΟ, τον
ΟΣΕ και αλλού; Τι θα γίνει µε τα πολλά κρούσµατα παραβατικών
συµπεριφορών σε βάρος των εργαζοµένων στις αστικές συγκοι-
νωνίες Θεσσαλονίκης; Έχουµε δει πολλά και σοβαρά κρούσµατα
στις περιοχές των Αθηνών. Υπάρχουν, όµως, και στη Θεσσαλο-
νίκη τέτοια κρούσµατα. 

Μας κάνει τροµερή εντύπωση το προφανώς αντισυνταγµατικό,
άρθρο 28 του νοµοσχεδίου που αφορά ποινές. Όχι µόνο εντύ-
πωση αλλά και οργή, τη στιγµή που στη χώρα υπάρχει πλήρης
ασυδοσία σε πολλές εγκληµατικές ενέργειες συντρόφων ή
πρώην συντρόφων σας, ακόµα και σε βάρος σας. Σε µια χώρα
που υπάρχουν άβατα σε Εξάρχεια, σε πανεπιστήµια, σε ολό-
κληρα οικοδοµικά τετράγωνα, σε µια χώρα που δρουν µε την κά-
λυψη του κράτους και του παρακράτους τα γνωστά τάγµατα
εφόδου αριστερών και ακροαριστερών, σε µια χώρα που απαγο-
ρεύονται ρητά οι συλλήψεις εγκληµατιών µε γνωστή ταυτότητα
και τόπο διαµονής και δράσεις µιλάτε για ποινές, όπως περιγρά-
φεται στο συγκεκριµένο άρθρο. Είστε αριστεροί όποτε σας βο-
λεύει και ακραία φιλελεύθεροι όταν παίρνετε εντολές από τους
τοκογλύφους. 

Ο εισηγητής της Χρυσής Αυγής αναφέρθηκε λεπτοµερώς στο
νοµοσχέδιο και τόνισε ότι το άρθρο 13 εν µέρει είναι µια θετική
διάταξη, γιατί κατοχυρώνει τα εργασιακά δικαιώµατα των εργα-
ζοµένων απορροφώντας τους, αλλά έχουµε τις ενστάσεις µας
γιατί θα ενταχθούν στο ενιαίο µισθολόγιο του ν.4314/2015 µε
αποτέλεσµα τη µείωση των µισθών τους. Γι’ αυτό και ψηφίζουµε
«παρών» στο συγκεκριµένο άρθρο. Έχετε αποδειχθεί ανεπαρκείς
σε όλους σχεδόν τους τοµείς. Φοβόµαστε ότι το ίδιο θα γίνει και
τώρα. Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ, ΠΑΣΟΚ είναι δυνάµεις
µνηµονιακές. 

Τα µνηµόνια οδηγούν αποδεδειγµένα σε εξαθλίωση. Μην κα-
τηγορείτε ο ένας τον άλλον, γιατί εφαρµόζετε ακριβώς τις ίδιες
πολιτικές σε βάρος της χώρας, του λαού, των εργαζοµένων και
γι’ αυτό είµαστε σταθερά απέναντί σας.

Τέλος, σταµατήστε να ξεπλένετε τροµοκράτες. 
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαο Ξυδάκη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ενδιαφέρον αυτή η συζή-

τηση στην Ολοµέλεια, αλλά και στην επιτροπή, όπως διεξήχθη,
γιατί µε την επιχειρούµενη -ας την πούµε- αποϊδιωτικοποίηση,
εξυγίανση ενός Οργανισµού που βασίλεψε όπως βασίλεψε επί
εξήντα χρόνια, του Οργανισµού Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης,
έχουµε µ’ έναν τρόπο µια ανατροπή της κυρίαρχης δοξασίας
όπου οι ιδιωτικές εταιρείες είναι ανώτερες των δηµοσίων και
όπου η ιδιωτικοποίηση είναι η πανάκεια για κάθε οικονοµία σε
κάθε πλευρά του πλανήτη, κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες. 

Δεν ξέρω αν ανατρέπεται τόσο εύκολα αυτή η δοξασία, αλλά
στη συγκεκριµένη περίπτωση, σύµφωνα µε τα όσα έχουν έρθει
στο φως της δηµοσιότητας και µε τα όσα εξετέθησαν στη συζή-
τηση στην επιτροπή και µ’ αυτά που ακούγονται στην Ολοµέλεια,
καταλαβαίνουµε ότι ο οργανισµός αυτός, ιδρυµένος το 1957 σε
µία από τις ιστορικές κορυφές -την πρώτη κορύφωση της µετα-
πολεµικής περιόδου που σηµαδεύεται αφ’ ενός από ραγδαία
ανάπτυξη και αφ’ ετέρου από την πλήρη εδραίωση ενός µετεµ-
φυλιακού κράτους, το οποίο στηρίχθηκε στα πελατειακά δίκτυα
και στην εξαίρεση µεγάλων τµηµάτων του πληθυσµού- είναι ένα
πολύ ενδιαφέρον αποµεινάρι ενός τρόπου οργάνωσης της οικο-
νοµίας και της παραγωγής. 

Έχουµε, δηλαδή, έναν ιδιωτικό φορέα, ο οποίος επιδοτείται
αδρά από το κράτος, το κράτος εγγυάται τα κέρδη του και αυτός
ο οργανισµός στην πάροδο των ετών φτιάχνει µια προστατευ-
µένη συντεχνία που κρατάει όµηρο µια πόλη και έναν πληθυσµό,
που προσφέρει κακές υπηρεσίες και εν τέλει εξελίσσεται σ’ αυτό

το οποίο έχουµε µπροστά µας τώρα, σ’ έναν οργανισµό µε κακές
υπηρεσίες προς το κοινωνικό σύνολο και µια οργανωµένη
«φωλιά» πολιτικής πελατείας.

Νοµίζω ότι υπό αναλογίες –δεν θέλω να είµαι ισοπεδωτικός-
αυτό το µοντέλο οργάνωσης της οικονοµίας και του παραγωγι-
κού ιστού της χώρας ονοµάζεται «πελατειακός παρασιτισµός»
και έτσι οργανώθηκε εδώ και πολλές δεκαετίες από τις κυρίαρ-
χες ελίτ η οργάνωση της οικονοµίας στη χώρα. 

Αυτή η αδύναµη, η άρρωστη στον πυρήνα της οικονοµία, όταν
βρέθηκε αντιµέτωπη µε την πρώτη µεγάλη διεθνή κρίση, γονά-
τισε, σαρώθηκε και δυστυχώς παρέσυρε κάτω από τα ερείπιά
της µεγάλο µέρος της ελληνικής κοινωνίας. Αυτήν την ιστορική
περίοδο ζούµε, αυτό το ιστορικό µεταίχµιο ζούµε, µαζί µ’ όλες
τις σκέψεις που µπορεί να γεννήσει το διεθνές περιβάλλον. 

Άρα, η ουσιαστική συζήτηση και αυτή η αναδιοργάνωση του
Οργανισµού µάς δίνει ισχυρά κίνητρα και ερεθίσµατα για να σκε-
φτούµε πολιτικά. Σήµερα, το 2017, από πολλούς σοβαρούς ανα-
λυτές σε πολλά διεθνή think tanks, σε πολλά διεθνή συνέδρια,
συζητείται το πού οδηγεί η επέλαση του νεοφιλελευθερισµού,
του νεοφιλελεύθερου µοντέλου οργάνωσης των οικονοµιών και
των κοινωνιών, πού οδηγεί η παρόξυνση της απληστίας και της
επίθεσης και στις κοινωνίες και στο φυσικό περιβάλλον, πού οδη-
γούνται οι δηµοκρατίες, οι οποίες απειλούνται στην ουσία τους
απ’ αυτήν τη νεοφιλελεύθερη επέλαση, πού οδηγείται η ασυµµε-
τρία ισχύος µεταξύ των δηµοκρατιών και των µεγάλων εταιρειών,
των µεγάλων πολυεθνικών corporations. 

Ειδικά για την Ελλάδα –ας έρθουµε στη δική µας περίπτωση,
που είµαστε σ’ ένα ιστορικό τούνελ από το 2009-2010- υπάρχουν
επείγοντα ερωτήµατα που τίθενται και για τους πολίτες και για
τους αιρετούς, τους ανθρώπους που βρισκόµαστε σ’ αυτήν την
Αίθουσα και µεταφέρουµε τον σφυγµό και τις αγωνίες των πολι-
τών, για την αλλαγή παραγωγικού υποδείγµατος για τη χώρα και
την επείγουσα ανάγκη αναγέννησης της διοίκησης, αναγέννησης
του δηµοκρατικού κράτους.

Αυτά είναι τα µεγάλα πολιτικά ερωτήµατα στα οποία καλούµα-
στε να δώσουµε απαντήσεις. Αυτά είναι τα στοιχεία τα οποία δεν
είχαν αντοχή και δύναµη να αντέξουν στην παρόξυνση, στο πα-
ραλήρηµα της πιστωτικής υπερεπέκτασης και των ιδεολογιών
που εµπότιζαν το κοινωνικό σώµα, του υπέρµετρου δανεισµού,
του άκρατου καταναλωτισµού, του παρασιτισµού, της πίστης
στον παρασιτισµό, της απώλειας της πίστης στην εργασία, στην
έντιµη επιχειρηµατικότητα, στην κατασυκοφάντηση του δηµό-
σιου συµφέροντος, του κοινού καλού, του δηµοκρατικού κρά-
τους. 

Επιβάλλεται λοιπόν -και αυτό είναι το χρέος µας πια απέναντι
στους εαυτούς µας, απέναντι στους πολίτες, στην κοινωνία που
µας στηρίζει, απέναντι στις νεότερες γενιές που γυρνάνε την
πλάτη και ξενιτεύονται- µια ανανοηµατοδότηση, µια επαναφόρ-
τιση τού τι σηµαίνει δηµόσιος χώρος, τι σηµαίνει δηµόσιο συµ-
φέρον, τι σηµαίνει σύγχρονο λειτουργικό, οργανικό, δεµένο µε
τις ανάγκες της κοινωνίας, δηµοκρατικό κράτος. 

Και πώς ξανατοποθετούµαστε λειτουργικά στη σχέση δηµό-
σιου και ιδιωτικού, στη σχέση ανθρώπων, προσώπων και συλλο-
γικότητας, στη σχέση προσώπων και κρατικών µηχανισµών, εν
τέλει στη θεµελιώδη ισορροπία που συνέχει τις δηµοκρατίες, την
ισορροπία και τη σχέση µεταξύ ελευθερίας και ισότητας; Ούτε
µόνη η ελευθερία, όπως διδάσκει ο κλασικός φιλελευθερισµός,
διασφαλίζει την ισόρροπη ανάπτυξη των κοινωνιών ούτε µόνο
ένας βίαιος εξισωτισµός εξασφαλίζει το πέρασµα στην ουτοπία
του σοσιαλισµού. 

Ο 21ος αιώνας µάς βάζει απέναντι σε τέτοια ερωτήµατα. Η ίδια
η ελληνική πραγµατικότητα, η γεµάτη παθογένειες, η γεµάτη
προκλήσεις, η γεµάτη αντινοµίες, αλλά και η γεµάτη δυνάµεις,
ανθρώπινες δυνάµεις, ανθρώπους, που αναζητούν -και αναζη-
τούµε όλοι µας- ένα νέο πρόσωπο για µια δηµοκρατική Ελλάδα,
µάς οδηγεί σε αυτά, ώστε να σκεφτούµε και να δώσουµε απαν-
τήσεις. 

Ας µην βιαστούµε σε εύκολες απαντήσεις. Τα έργα µας και οι
πράξεις θα είναι οι καλύτερες απαντήσεις. Η µετάβαση του Ορ-
γανισµού Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης σε µια δηµόσια επιχεί-
ρηση κοινωφελούς χαρακτήρα που θα είναι υγιής, λειτουργική
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και θα υπηρετεί το σύνολο είναι µια µεγάλη πρόκληση και για
τους σχεδιασµούς της πολιτικής ηγεσίας, για το επιχειρησιακό
σχέδιο, για το business plan που θα την καταστήσει βιώσιµη και
λειτουργική και για τις ικανότητες της σύννοµης δηµόσιας διοί-
κησης, αν µπορεί να διασώσει µια άρρωστη παρασιτική επιχεί-
ρηση και να την κάνει υγιή και να στέκει στα πόδια της. 

Δεν περιµένω απαντήσεις από την Αντιπολίτευση. Η Αντιπολί-
τευση, εν πολλοίς, διέπεται από αυτήν τη χρήση –αποδεδειγ-
µένα, δηλαδή και εν τοις πράγµασι εµπειρία που έχουµε από τις
περασµένες δεκαετίες- του κράτους ως επάθλου και ως δοχείου
για την αναπαραγωγή της, για την αναπαραγωγή της εξουσίας
της, για τις δυνάµεις της Αριστεράς, της Δηµοκρατικής Αριστε-
ράς, που δοκιµάζονται τώρα σε αυτήν την ιστορική περίοδο σε
κάποια νέα µοντέλα, σε κάποια νέα ήθη και νέα πρότυπα εξου-
σίας. Αυτές είναι µεγάλες προκλήσεις. Εύχοµαι και ελπίζω να αν-
ταποκριθούµε µε έναν τρόπο λειτουργικό και δηµοκρατικό και µε
έναν τρόπο που οδηγεί στη δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη. Αυτή
είναι η πρόκληση. 

Πιστεύω ότι η πολιτική ηγεσία θα σταθεί στο ύψος των περι-
στάσεων. Θα είµαστε εδώ να κρίνουµε τα αποτελέσµατα και τις
πράξεις. Και µε αυτές τις σκέψεις ζητάω να προχωρήσουµε στην
επιδοκιµασία και την κρίση των µελλοντικών ενεργειών. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαο Ξυδάκη. 

Προχωρούµε µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο Δηµαρά,
τον οποίο καλώ να έρθει στο Βήµα για πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Νίκος ο Ξυδάκης έδωσε ένα

γενικό θεωρητικό πλαίσιο µέσα στο οποίο κινείται και αυτό το νο-
µοσχέδιο. Θα προσθέσω κι εγώ µερικά σε όσα είπε. 

Στη συζήτηση που διεξήχθη στην επιτροπή έγινε φανερό από
όλους τους φορείς της Θεσσαλονίκης ότι ο Οργανισµός Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης είχε µεγάλο πρόβληµα. Οι δήµαρ-
χοι, οι φορείς των εργαζοµένων, οι επαγγελµατοβιοτέχνες, όλοι
τους, εξέφρασαν την αρνητική τους γνώµη για τον ΟΑΣΘ. Όλοι
δήλωσαν ότι το καθεστώς των εξήντα χρόνων πρέπει να αλλάξει.
Υπήρξαν µόνο διαφωνίες σχετικά µε το πώς θα είναι ο νέος φο-
ρέας και σχετικά µε το αν ο φορέας υλοποίησης έργου θα είναι
δηµόσιος ή ιδιωτικός.

Δυστυχώς για την πατρίδα µας και τους πολίτες ήταν σχεδόν
κανόνας: Όπου υπήρχε δηµόσιο χρήµα, υπήρχαν και οι επιτή-
δειοι, οι αετονύχηδες που θα επωφελούνταν σε βάρος του ελλη-
νικού δηµοσίου, σε βάρος του λαού, τελικά σε βάρος της
οικονοµικής ανεξαρτησίας της χώρας. Και βεβαίως υπήρχε το
πολιτικό κλίµα, η πολιτική ανοχή σε αυτά τα παιχνίδια.

Είναι τυχαίο ότι οι αδελφοί Τσοχατζόπουλου βρέθηκαν µε µε-
τοχές στον ΟΑΣΘ; Ήταν απλή σύµπτωση; Υπήρξαν, άραγε, άλλα
πολιτικά πρόσωπα µε µετοχές του ΟΑΣΘ που µοίραζε για δεκαε-
τίες σίγουρο χρήµα; Επίσης, τι είδους συµβάσεις ήταν αυτές µε-
ταξύ οργανισµού και ελληνικού δηµοσίου; Ήταν συµβάσεις που
παρατείνονταν και η τελευταία παράταση του 2008 είχε τον όρο
ότι η σύµβαση θα έληγε όταν θα τελείωνε το µετρό και οι επε-
κτάσεις του. Επειδή οι επεκτάσεις του µετρό γίνονται συνέχεια,
η σύµβαση θα τελείωνε το ποτέ. 

Τι συµβάσεις ήταν αυτές; Ποιοι υπέγραφαν τέτοιες συµβάσεις;
Ο οργανισµός να καταρρέει και οι µέτοχοι να παίρνουν κανονικά
τα µερίσµατα. Υπάρχουν άνθρωποι, Υπουργοί, που υπέγραψαν
αυτές τις συµβάσεις και είναι ο Βερελής, ο Χατζηδάκης και άλλοι.
Εδώ µε όνοµα και επώνυµο. Προφανώς, τα κόµµατα Νέα Δηµο-
κρατία και ΠΑΣΟΚ έκαναν τα γνωστά θαύµατα. Δεν προστάτεψαν
το δηµόσιο συµφέρον, άφησαν πόρτες αφύλακτες στους κερδο-
σκόπους και τα γνωστά που κατάντησαν ως εδώ τη χώρα.

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε ξεκαθαρίζει το τοπίο, ιδρύε-
ται η εταιρεία Οργανισµός Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονί-
κης µε σκοπό την ανάπτυξη, τον συντονισµό, την εποπτεία και
τον έλεγχο των δηµόσιων αστικών συγκοινωνιών, υπόγειων και
επίγειων, σταθερής τροχιάς, καθώς και των θαλάσσιων µεταφο-
ρών, εκτός από τον ΟΣΕ και ΚΤΕΛ.

Ο ΟΣΕ εκπονεί τον στρατηγικό σχεδιασµό, ελέγχει, σχεδιάζει,

αναθέτει και επιβλέπει το συγκοινωνιακό έργο, ελέγχει τα προ-
γράµµατα, σχεδιάζει τους σταθµούς για τη µετεπιβίβαση κ.λπ..
Στο διοικητικό συµβούλιο συµµετέχουν οι φορείς της αυτοδιοί-
κησης και των επαγγελµατιών, η Περιφέρεια της Κεντρικής Μα-
κεδονίας, ο Δήµος Θεσσαλονίκης, η Περιφερειακή Ένωση
Δήµων Κεντρικής Μακεδονίας, το Εµπορικό Βιοµηχανικό Επιµε-
λητήριο, το ΤΕΕ, το Επαγγελµατικό Επιµελητήριο κ.λπ..

Θεωρώ λογικό, κύριε Υπουργέ, το αίτηµα να συµµετέχει και το
Εργατικό Κέντρο Θεσσαλονίκης στο Διοικητικό Συµβούλιο. Είναι
λογικό το αίτηµα να συµµετέχουν και οι εργαζόµενοι χωρίς
ψήφο. Αυτό πρέπει µε µια βελτίωση να το προσθέσουµε. 

Η άποψή µου είναι ότι η αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού πρέπει
να έχει σπουδαίο ρόλο στις συγκοινωνίες της περιοχής τους, κυ-
ρίαρχο θα έλεγα και στον σχεδιασµό και στην εκτέλεση του συγ-
κοινωνιακού έργου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα.
Να βρεθεί τρόπος να συµµετέχει η αυτοδιοίκηση και στο µε-

τοχικό κεφάλαιο της εταιρείας, εκτέλεσης του συγκοινωνιακού
έργου στις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης, και να κα-
λυφθεί το προβλεπόµενο 49% στο µετοχικό κεφάλαιο. Να µην
µείνει δηλαδή κενό γράµµα. 

Στο ερώτηµα εάν το συγκοινωνιακό έργο είναι καλύτερο να το
κάνει εταιρεία δηµοσίου συµφέροντος ή ιδιωτική, ο καθένας
απάντησε εδώ µε την πολιτική και ιδεολογική του θεωρεία. 

Όσον αφορά τον δηµόσιο χαρακτήρα της Εταιρείας Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, η Νέα Δηµοκρατία έχει την πάγια
ιδεολογική της θέση: «όλα στο ιδιωτικό κεφάλαιο». Αυτή είναι η
συνταγή. Αυτό είναι το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας για
τις τράπεζες, τα µέσα ενηµέρωσης, την ενέργεια, τις επικοινω-
νίες, τις συγκοινωνίες. Όλα στις επιχειρήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα µια µικρή παράταση χρόνου. 
Είναι γνωστό ότι τις παραγωγικές µονάδες, τα εργοστάσια, το

εµπόριο κ.λπ. είναι αδύνατο να τα διαχειριστεί το κράτος αποτε-
λεσµατικά. Τούτο δοκιµάστηκε και απέτυχε.

Υπάρχουν, όµως και άλλες µορφές οργάνωσης της παραγω-
γής, όπως η κοινωνική οικονοµία, οι συνεταιρισµοί, οι µικρές και
µεγάλες συµπράξεις πολιτών σε ισόρροπη σχέση µε την ιδιωτική
πρωτοβουλία. 

Εάν η κοινωνία δεν κρατήσει υπό κοινωνικό έλεγχο τις βασικές
λειτουργίες, όπως δίκτυα διανοµής ενέργειας, µια-δύο τράπεζες,
επικοινωνίες, νερό, ΜΜΕ κινδυνεύει σε πλήρη υποταγή στις πο-
λυεθνικές. Αυτά λίγο-πολύ λειτουργούσαν και µε κυβερνήσεις
µετά τη Μεταπολίτευση.

Μεταξύ των δύο άκρων, όλα κρατικά ή όλα ιδιωτικά, υπάρχει
και το λογικό µέτρο. Η δική µου άποψη είναι δηµόσιος έλεγχος
µε αποκέντρωση και ιδιαίτερο βάρος στην αυτοδιοίκηση, τους
δήµους και τις περιφέρειες.

Για να µην ξεχνάµε και την αναγκαιότητα της οικολογίας σε
κάθε σχεδιασµό και ιδιαίτερα στις αστικές συγκοινωνίες, ζήτησα
από τον Υπουργό να υπάρχει και να µπει στους σκοπούς η λογική
της βιώσιµης κινητικότητας. Οι µετακινήσεις να σχεδιάζονται ολι-
στικά, ήτοι δίκτυα πεζοδρόµων, ποδηλατοδρόµων, µετρό, τραµ,
συγκοινωνίες, ταξί, θαλάσσιες µεταφορές, ένας ενιαίος σχεδια-
σµός. Είναι πολύ σηµαντικό. Ο Υπουργός δέχτηκε µε µια νοµο-
θετική βελτίωση να προσθέσει ότι όλα αυτά θα γίνονται στη
λογική της βιώσιµης κινητικότητας.

Κυρίες και κύριοι, σήµερα διορθώνουµε πράγµατα, τα οποία
δεν ήθελαν να διορθώσουν τόσα χρόνια οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ
και Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιώργο Δηµαρά, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Πριν προχωρήσουµε στον επόµενο οµιλητή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
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ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, εί-
κοσι τέσσερις φοιτήτριες και φοιτητές της Ελληνοαµερικανικής
Οργάνωσης AHEPA, Webster University. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Μπουκώρος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, να διευκρινίσουµε ένα, δυο πολι-

τικά, ιδεολογικά ζητήµατα που προέκυψαν κατά τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου κυρίως στις επιτροπές. 

Καταβάλατε, κύριε Υπουργέ, εσείς, αλλά και οι Βουλευτές της
Πλειοψηφίας, πραγµατικά φιλότιµες προσπάθειες ώστε να µας
πείσετε πως τα ιδιωτικά συστήµατα συγκοινωνιών έχουν αποτύ-
χει. 

Λάθος, κύριε Υπουργέ. Τα ιδιωτικά συστήµατα συγκοινωνιών
δεν απέτυχαν ούτε στην Ελλάδα ούτε στο εξωτερικό που λει-
τουργούν µε µεγάλη επιτυχία προσφέροντας άριστες υπηρεσίες
στο επιβατικό κοινό και κέρδη στους µετόχους. Ο ΟΑΣΘ απέτυχε
και σε αυτό συµφωνούµε όλοι. 

Κοντολογίς, δεν απέτυχε ο ιδιωτικός τοµέας ο οποίος επιτυγ-
χάνει παντού στον κόσµο σε όλα τα είδη παρεχόµενων υπηρε-
σιών. Ένας στρεβλός οργανισµός απέτυχε, για τον οποίο είµαστε
συνυπεύθυνοι όλοι και θα εξηγήσω παρακάτω το γιατί.

Μην ξεχνάτε, κύριοι της Πλειοψηφίας, για να µην χρησιµοποι-
ήσω παραδείγµατα του εξωτερικού και να παραµείνω σε πιο γνω-
στά παραδείγµατα από την Ελλάδα, ότι σε ολόκληρη την χώρα
λειτουργούν εδώ και πολλές δεκαετίες και σε µεγάλα µάλιστα
αστικά κέντρα, όπως είναι ο Βόλος, η Λάρισα, το Ηράκλειο, η
Πάτρα, τα Γιάννενα, τα αστικά και υπεραστικά ΚΤΕΛ υπό την
µορφή κοινοπραξιών, δηλαδή εταιρειών λαϊκής βάσης παρέχον-
τας άριστες υπηρεσίες και εξασφαλίζοντας κέρδη για τους µε-
τόχους. 

Τα αστικά ΚΤΕΛ των πόλεων, που σας προανέφερα, εξυπηρε-
τούν και τις πιο αποµακρυσµένες συνοικίες. Τα υπεραστικά ΚΤΕΛ
ταξιδεύουν και στο πιο αποµακρυσµένο χωριό µε έναν ή και κα-
νέναν επιβάτη. Κι όµως, εξακολουθούν να παρέχουν υπηρεσίες
άριστες και κέρδη στους µετόχους. Κατά συνέπεια, δεν είναι ζή-
τηµα ιδιοκτησιακού καθεστώτος η λειτουργία ενός οργανισµού,
άσχετα από τις παθογένειες που µπορούν να αναπτυχθούν σε
έναν ιδιωτικό ή σε ένα δηµόσιο οργανισµό.

Το δεύτερο πολιτικό ζήτηµα που θέτει ο κύριος Υπουργός και
οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας είναι το υπεραπλουστευµένο
ερώτηµα: Μα, καλά και τι κάνατε εξήντα ολόκληρα χρόνια; Πραγ-
µατικά εντυπωσιακό ερώτηµα.

Λυπάµαι όµως, κύριε Υπουργέ, γιατί η απάντηση δεν θα σας
ικανοποιήσει. Αρχικά δεν µπορούµε να συγκρίνουµε ανόµοια
πράγµατα. Το σηµερινό ιδιοκτησιακό καθεστώς µε τη σηµερινή
του µορφή υφίσταται από το 1977. Προηγουµένως υπήρχε µια
άλλη µορφή. Από το 1977 µέχρι σήµερα είναι σαράντα χρόνια.
Είκοσι χρόνια δικές µας κυβερνήσεις -για να µιλήσουµε αυτήν τη
γλώσσα- µε τις ευθύνες τους, κύριε Υπουργέ, αλλά και είκοσι
χρόνια κυβερνήσεις από το κόµµα από το οποίο προέρχεστε
εσείς, όπως και η πλειοψηφία των στελεχών και των ψηφοφόρων
του σηµερινού κυβερνώντος κόµµατος. Για να µην σας ρωτήσω
τι έκαναν σαράντα χρόνια οι συγκυβερνώντες σας «ανελήτες». 

Και βεβαίως, µπορεί να το παίρνετε λίγο ελαφρά ως επιχεί-
ρηµα, αλλά σε αυτήν την Αίθουσα κανείς δεν προέρχεται από
παρθενογένεση. Αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Ας δούµε, όµως,
το σήµερα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θέλετε να µε διακόψετε; Ευχαρί-
στως! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ο κύριος συνάδελφος λέει ότι ήµουν Υπουργός της κυ-
βέρνησης του ΠΑΣΟΚ και δεν το ήξερα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μετά θα µιλήστε,
κύριε Υπουργέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η δική µου άδεια υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν θα γίνει
διάλογος έτσι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ήσασταν στέλεχος πρώτης γραµ-
µής, κύριε Υπουργέ και δεν είστε ο µόνος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τι εννοείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, θα
απαντήσετε µετά αν χρειαστεί. 

Συνεχίστε, κύριε Μπουκώρο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το 3% τι έγινε; Baby boom κι έγινε

36% το ΠΑΣΟΚ; Παλιό βαθύ ΠΑΣΟΚ είστε! Αυτό είστε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έλεος!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ας δούµε, όµως, το σήµερα. Εγώ

προσωπικά, αλλά και η Νέα Δηµοκρατία, όπως έγινε αντιληπτό
από τον εισηγητή µας Κώστα Καραµανλή, αδυνατούµε πράγµατι
να υπερασπιστούµε αυτό το στρεβλό σύστηµα του ΟΑΣΘ. Αυτό,
όµως, σε καµµιά περίπτωση δεν σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, «πονάει δόντι, κόβει κεφάλι». 

Επιδιώκετε προσωρινές εντυπώσεις, φοράτε και πάλι τον µαν-
δύα του αριστερού, απευθύνεστε στον στενό κοµµατικό σας πυ-
ρήνα και µιλάτε για κρατικοποιήσεις αντί να επιδιώξετε τις
βέλτιστες λύσεις µε βάση και την παγκόσµια εµπειρία, αλλά και
τις ανάγκες που υπάρχουν σήµερα. 

Τα αποτελέσµατα αυτής της επιχείρησης είναι άδηλα. Δεν
υπάρχει καµµιά εγγύηση σε κανένα σηµείο του νοµοσχεδίου ότι
θα δοθούν καλύτερες υπηρεσίες στους Θεσσαλονικείς και κυ-
ρίως δεν υπάρχει καµµιά εγγύηση ότι ο Έλληνας φορολογούµε-
νος δεν θα έρθει και πάλι να καλύψει τις µαύρες τρύπες από το
υστέρηµά του. 

Όµως, δεν νοµίζω ότι σας αφορούν και σας ενδιαφέρουν όλα
αυτά, αλλά πράγµατα είναι στο πίσω µέρος του µυαλού σας. Το
υπερταµείο είναι! Όπως όλα πήγαν στο υπερταµείο, έτσι και ο
κρατικοποιηµένος ΟΑΣΘ θα καταλήξει στο υπερταµείο, γιατί µε
ιδιωτικό, ιδιοκτησιακό καθεστώς δεν θα µπορούσε, βεβαίως, να
εκχωρηθεί στο υπερταµείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κι ενώ σήµερα κλείνετε το µάτι στον αριστερό πυρήνα του
κόµµατός σας και µιλάτε για κρατικοποιήσεις, αύριο για την εκ-
χώρηση θα ευθύνονται οι κακοί δανειστές, όπως έγινε και µε την
ηρωική διαπραγµάτευση µετά από την οποία υπογράφατε τα
µνηµόνια το ένα µετά το άλλο. 

Δικαίως σας είπε ο εισηγητής µας Κώστας Καραµανλής ότι
είστε οι καλύτεροι µαθητές της σχολής «Σικάγο». Εγώ θα έλεγα
ότι είστε οι πιο υπάκουοι µαθητές και τα πιο πειθήνια όργανα των
δανειστών. Έχουν βρει µαζί σας κυριολεκτικά τη χαρά τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Μπουκώρο. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρή-
στος Σπίρτζης για ένα λεπτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Καταλαβαίνω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει να πει τίποτα
άλλο. 

Να κάνω µία δήλωση για να τελειώνουµε, επειδή το είπαν κι
άλλες συνοδοιπόροι δυνάµεις σας, οι οποίες έφυγαν από την Αί-
θουσα. Είµαι σοσιαλιστής. Γεννήθηκα το 1969. Δεν υπήρξα ποτέ
ούτε Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ ούτε Υπουργός ούτε είχα ποτέ διο-
ρισµένη θέση στο δηµόσιο, είτε επί ΠΑΣΟΚ είτε επί άλλων κυ-
βερνήσεων. Ήµουν εκλεγµένος συνδικαλιστής από τους
συναδέλφους µου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Με ποια παράταξη; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Με την παράταξη που έκανε διάσπαση το 2000 στη Δεξιά
σοσιαλδηµοκρατία που σας υπηρέτησε και που συνεργαστήκατε.
Για να τελειώνουµε!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η ΠΑΣΚΕ δεν σας στήριξε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Και βέβαια δεν ήµουν ποτέ ούτε στην οµάδα του κ. Τσο-
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χατζόπουλου. Ωραία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε

Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Για να λυθούν οι απορίες του κ. Μπουκώρου και όλων των
υπολοίπων. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σε τόσο καθαρή δήλωση πρώτη
φορά προβαίνετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Μπουκώρο, για να ξέρετε τι γίνεται στην από εδώ
µεριά του λόφου. Η από εδώ µεριά του λόφου, λοιπόν, έχει πολύ
συγκεκριµένα και καθαρά χαρακτηριστικά, αλλά και βαθιές δια-
χωριστικές γραµµές που όποιοι τις ξεπέρασαν κι όποτε τις ξεπέ-
ρασαν, την πλήρωσαν. 

Το πρόβληµα δεν είναι µε την από εδώ µεριά. Εδώ έχουν ξε-
καθαρίσει τα πράγµατα. Με τη δική σας πλευρά είναι το µπέρ-
δεµα. 

Να µας πείτε εσείς –που πέτυχαν οι πολιτικές του νεοφιλελευ-
θερισµού και του δικού σας ιδιωτικού τοµέα, όχι των υγιών πα-
ραγωγικών δυνάµεων και µιας και µιλάµε για τις αστικές
συγκοινωνίες, να µας πείτε και για αυτές- πόσο πετυχηµένη ήταν
η ιδιωτικοποίηση των λεωφορείων της Αθήνας από τον κ. Κων-
σταντίνο Μητσοτάκη. 

Το θυµούνται όλοι και όλος ο ελληνικός λαός και γι’ αυτό δεν
πρόκειται ποτέ να επιτρέψει ο ελληνικός λαός στον νεοφιλελευ-
θερισµό και στη Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη να κάνει και
στη Θεσσαλονίκη και στην Αθήνα τα ίδια που επιχειρήσατε στο
παρελθόν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για δώδεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Θεοχαρόπουλε, µην πείτε και εσείς ότι είστε σοσια-
λιστής…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε προκα-
λείτε. Πραγµατικά για να δούµε ποιος είναι ο σοσιαλιστής, ποιος
είναι σοσιαλδηµοκράτης, αρκεί να δούµε τι πολιτικές ακολουθεί
ο καθένας. Νοµίζω έτσι θα λύσουµε όποιες απορίες έχουµε.

Και επειδή είπατε, αγαπητέ Υπουργέ, ότι είσαστε στοχοπρο-
σηλωµένος στο να βγάλουµε τη χώρα από το µνηµόνιο, να σας
πω ότι η πολιτική που ασκεί η Κυβέρνησή σας όχι προοδευτική
και σοσιαλδηµοκρατική και σοσιαλιστική δεν µπορεί να χαρακτη-
ριστεί, αλλά ούτε καν κεντρώα δεν µπορεί να χαρακτηριστεί.

Στοχοπροσηλωµένοι είπατε ότι είστε για να βγάλετε τη χώρα
από τα µνηµόνια. Δεν βρίσκετε τον στόχο τότε. Δεν εξηγείται αλ-
λιώς. Δεν µπορώ να δώσω καµµία εξήγηση. Και έχετε κάνει –
λέτε- συνεχείς, επίπονες διαπραγµατεύσεις. Θα µπορούσαµε να
κάνουµε µία πολύ καλή ιδεολογική συζήτηση. Δεν νοµίζω, όµως,
ότι είναι η ώρα, αλλά είναι η ώρα για να λύσουµε και κανένα πρό-
βληµα που έχουν οι κάτοικοι της Θεσσαλονίκης και οι πολίτες
όλης της χώρας.

Και επειδή είπατε, λοιπόν, για επίπονες διαπραγµατεύσεις και
επειδή αφορούν και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και τις δηµό-
σιες συγκοινωνίες, να σας πω ότι όχι µόνο δεν βγάζετε τη χώρα
από τα µνηµόνια, αλλά έχετε υπογράψει το υπερταµείο για έναν
αιώνα. Μην µου πείτε και εσείς ότι είναι για ενενήντα εννιά χρό-
νια, όπως ο κ. Τσακαλώτος, που µας διόρθωνε και µας έλεγε ότι
δεν είναι για έναν αιώνα, είναι για ενενήντα εννιά χρόνια.

Για να είµαι ακριβής, για έναν αιώνα δεν µπορούµε να διαχει-
ριστούµε τη δηµόσια περιουσία χωρίς την υπογραφή των δανει-
στών. Και ο ΟΑΣΑ µπαίνει σε αυτήν τη διαδικασία. Και αυτό όχι
σοσιαλδηµοκρατική πολιτική δεν είναι, αλλά είναι βαθιά συντη-
ρητική πολιτική, η οποία δηµιουργεί προβλήµατα στη χώρα µας. 

Ταυτοχρόνως µέχρι το 2060 υπέγραψε η Κυβέρνησή σας πρω-
τογενή πλεονάσµατα και για τα πέντε επόµενα χρόνια 3,5% πρω-
τογενή πλεονάσµατα. Και βεβαίως δεν βγήκαµε από την κρίση,
δεν έχουµε ενταχθεί στην ποσοτική χαλάρωση, δεν έχει λυθεί το
θέµα του δηµοσίου χρέους. Προνοµοθετήσατε και µέτρα απαρά-
δεκτα όπου, εσείς, η Κυβέρνησή σας έλεγε ότι είναι αντισυνταγ-
µατικό και εκτός κοινοτικού κεκτηµένου να τα προνοµοθετήσουµε. 

Γιατί τα αναφέρω όλα αυτά; Γιατί εσείς, κύριε Υπουργέ, είπατε
ότι έχετε στοχοπροσήλωση στο να βγει η χώρα από τα µνηµόνια.
Αποτύχατε σε αυτό το θέµα. Μπαίνει πιο βαθιά στην κρίση για
πολλά έτη µε αυτά που υπογράφετε και υπονοµεύεται η οποι-
αδήποτε δυνατότητα εξόδου από την κρίση. 

Ταυτοχρόνως, κύριε Υπουργέ, άλλη µια φορά αντιπολιτευτή-
κατε την Αντιπολίτευση. Περίµενα να ακούσω για το νοµοσχέδιο
για να σας ασκήσουµε και την κριτική. Αντιπολιτευτήκατε µόνο
για το παρελθόν. Δεν είπατε ουσιαστικά τίποτα για το παρόν και
το µέλλον. Και µε αυτόν τον τρόπο δεν µπορούν να λυθούν τα
προβλήµατα της χώρας. Και βεβαίως οι πολίτες της Θεσσαλονί-
κης συνεχίζουν να ταλαιπωρούνται, ακόµη και σήµερα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν αµφισβητεί κανείς την ανα-
γκαιότητα για την αναδιάρθρωση των αστικών συγκοινωνιών της
Θεσσαλονίκης, όπου εδώ και χρόνια τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζει ο ΟΑΣΘ και που εν τέλει παρεµποδίζουν το συγκοινω-
νιακό έργο της πόλης και την αναβάθµισή του, ταλαιπωρούν
σηµαντικά τους πολίτες.

Η αναδιάρθρωση αυτή, όµως, θα πρέπει να σηµαίνει σύγχρο-
νες, ασφαλείς, αποτελεσµατικές και ποιοτικές υπηρεσίες µετα-
φορών. Και, δυστυχώς, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
δεν φαίνεται να τις διασφαλίζει. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
βασίζεται στις προθέσεις του εκάστοτε Υπουργού. Και δίκη προ-
θέσεων δεν µπορούµε να κάνουµε. Το µόνο που µπορούµε να
κάνουµε, είναι να κρίνουµε τα νοµοθετήµατα.

Οι αστικές συγκοινωνίες δεν αντέχουν ούτε κρατικοδίαιτα ούτε
νεοφιλελεύθερα µοντέλα και κυρίως δεν αντέχουν άλλο λαϊκι-
σµό. Στη συγκεκριµένη περίπτωση, οι πολίτες είναι εκείνοι που
δεν αντέχουν και άλλη ταλαιπωρία, εξαιτίας της έλλειψης ορθο-
λογικού σχεδιασµού για ένα σύγχρονο σύστηµα υπηρεσιών αστι-
κών συγκοινωνιών, που θα εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον
και όχι το συµφέρον των ολίγων.

Η Θεσσαλονίκη είναι µια πόλη µε πάνω από ένα εκατοµµύριο
πολίτες και δεν έχει ούτε µετρό ούτε τραµ ούτε θαλάσσια συγ-
κοινωνία. Eίναι αντιµέτωπη µε χρόνιες παθογένειες και µένει
συχνά χωρίς λεωφορεία. Και οι πολίτες δεν είναι ευχαριστηµένοι
από τις συγκοινωνίες και από τον ΟΑΣΘ. Αυτήν την κατάσταση
πρέπει να αντιµετωπίσουµε σήµερα.

Είπατε κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής ότι το νοµοσχέδιο
είναι ένα κοινό στοίχηµα µε την κοινωνία της Θεσσαλονίκης. Για
να κερδηθεί, όµως, ένα τέτοιο στοίχηµα χρειάζεται όραµα, σχέ-
διο και δράση. Δεν διακρίνεστε για κανένα από αυτά τα τρία στοι-
χεία στην Κυβέρνησή σας. 

Ποιο είναι το όραµά σας; Τι ακούσαµε σήµερα; Ακούσαµε κάτι
για τις αστικές συγκοινωνίες; Κανένα όραµα. Την ώρα που σε
πολλές χώρες της Ευρώπης οι αστικές συγκοινωνίες, πράγµατι,
έχουν δηµόσιο ή δηµοτικό χαρακτήρα, οι επιλογές της Κυβέρνη-
σης για τις συγκοινωνίες δείχνουν ότι δεν υπάρχει κανένα όραµα.
Άλλη πολιτική για την Αθήνα, άλλη για τη Θεσσαλονίκη, δεν µπο-
ρούµε να βρούµε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο, στο οποίο θα νοµο-
θετήσουµε. 

Η δική µας θέση είναι σταθερή και ξεκάθαρη. Το ζητούµενο
είναι η διαφύλαξη του χαρακτήρα των αστικών συγκοινωνιών
υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος, η επιστροφή τους στη βιωσι-
µότητα και η παροχή ποιοτικών υπηρεσιών προς τους πολίτες µε
φθηνό εισιτήριο. 

Δεν υιοθετούµε, λοιπόν, κρατικίστικα και νεοφιλελεύθερα ή και
κρατικοδίαιτα µοντέλα, γιατί πολλές φορές τα νεοφιλελεύθερα
µοντέλα στη χώρα µας είναι και κρατικοδίαιτα. Επιδιώκουµε σύγ-
χρονες, αποτελεσµατικές αστικές συγκοινωνίες υψηλού επιπέ-
δου παροχής υπηρεσιών. 

Γι’ αυτό είµαστε ενάντια, τόσο στον αριστερό λαϊκισµό, όσο
και σε έναν δήθεν µεταρρυθµιστικό λαϊκισµό, που δεν έχει καµµία
σχέση µε τις προοδευτικές µεταρρυθµίσεις. Τόσο ο ένας όσο και
ο άλλος αποτελούν εµπόδια στη χάραξη σύγχρονων υπηρεσιών
αστικών συγκοινωνιών. 

Εσείς, όµως, για να βάλετε τέλος, όπως λέτε, σε ένα αδιαφα-
νές κρατικοδίαιτο µονοπώλιο, τι κάνετε; Επί της ουσίας, προχω-
ράτε στη µετάβαση από το ιδιωτικό µονοπώλιο του ΟΑΣΘ στην
κρατικοποίηση. Από µόνη της η κρατικοποίηση, όµως, δεν λέει
κάτι ούτε είναι το µαγικό ραβδί για την άρση των αδιεξόδων στις
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συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ιδιωτικό µονοπώλιο καταρ-

ρέει, αλλά και το κρατικίστικο δεν µπορεί από µόνο του να δώσει
λύσεις. Η λύση βρίσκεται σε δηµόσιες συγκοινωνίες, µε καθορι-
στικό ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και των φορέων της
πόλης. Το όραµα, λοιπόν, πρέπει να συνοδεύεται και από σχέδιο.
Υπάρχει κάποιος µακρόπνοος κεντρικός σχεδιασµός για τις αστι-
κές συγκοινωνίες της χώρας; 

Οι δύο νέοι δηµόσιοι συγκοινωνιακοί φορείς, που συστήνετε
σήµερα, θα µπορούν να λειτουργήσουν και µετά το τέλος του
2019 -έχετε να απαντήσετε κάτι σε αυτό;- όπου, βάσει του Ευ-
ρωπαϊκού Κανονισµού, θα πρέπει να προκηρυχθεί ανοικτός ευ-
ρωπαϊκός διαγωνισµός; Θα µπορέσει ο νέος φορέας να
συµµετάσχει στη διαδικασία ή οι διατάξεις αυτές τελικά θα ξε-
ψηφιστούν; Ή τελικά ισχύει αυτό που είπε κάποια στιγµή ο
Υπουργός σας, ο κ. Ζουράρις, ότι µετά το 2019 ποιος ζει ποιος
πεθαίνει; 

Νοµίζω ότι, βλέποντας και άλλες διατάξεις, υπάρχει περί-
πτωση αυτό ουσιαστικά να διαπερνάει όλη τη φιλοσοφία σας,
ακόµα και τα διόδια, για τα οποία θα πω στη συνέχεια κάτι, γιατί
αναφέρθηκε πριν στη διάρκεια της συζήτησης.

Συνάδουν εν γένει τα σχέδια της Κυβέρνησής σας για τον
ΟΑΣΘ µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία; Έγινε εκτενής αναφορά στα
άρθρα 22 και 23 για τη λήξη της σύµβασης του ελληνικού δηµο-
σίου µε τον ΟΑΣΘ και την εξαγορά του οργανισµού. 

Εσείς ισχυρίζεστε ότι βάσει του Ευρωπαϊκού Κανονισµού του
2007, η ισχύς της εν λόγω σύµβασης δεν είναι ανεκτή. Το κάνετε
για άλλους λόγους: για να δικαιολογήσετε την απαράδεκτη δια-
δικασία του επείγοντος, η οποία, όµως, οφείλεται στα όσα δε-
σµεύτηκε ο κ. Τσίπρας στους δανειστές και σε τίποτα άλλο.
Αλλιώς, θα µπορούσαµε να το συζητήσουµε και µία εβδοµάδα
περισσότερο και µε µεγαλύτερη άνεση.

Από την άλλη πλευρά, βρίσκεται και η γνωµοδότηση του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους, βάσει της οποίας οι συµβάσεις
µεταξύ κράτους και ΟΑΣΘ δεν αντιβαίνουν τις διατάξεις του Κα-
νονισµού και λήγουν στις 3 Δεκεµβρίου του 2019. 

Πώς θα διασφαλίσετε µακριά από µικροκοµµατικά παιχνίδια
τον σεβασµό, τόσο στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία, µε βάση τα προ-
ηγούµενα, όσο και στην ελληνική δικαιοσύνη; Ή όταν θα έρθει η
ελληνική δικαιοσύνη και θα κρίνει µε βάση το θεσµικό, το νοµικό
πλαίσιο, ότι µία διάταξή σας µετά το 2019 είναι αντισυνταγµατική
ή οτιδήποτε άλλο κρίνει, απλώς θα κατηγορήσετε τη δικαιοσύνη,
όπως κάνετε τελευταία, σε όλες τις υποθέσεις; 

Δεν µιλάω για τις πρόσφατες, αλλά µιλάω για την περίπτωση
του ΣτΕ µε τις άδειες και για πολλές άλλες, στις οποίες τελευταία
βάλλετε, στην Κυβέρνησή σας, απέναντι σε ένα κράτος δικαίου.

Αυτό το οποίο χρειάζεται σήµερα η χώρα είναι, εν πάση περι-
πτώσει, τουλάχιστον έναν απαραίτητο σεβασµό στους θεσµούς,
στις ανεξάρτητες αρχές, να δουλέψουµε για την ενίσχυση των
ανεξάρτητων αρχών και όχι για την περαιτέρω υπονόµευση και
υποβάθµισή τους. 

Όσον αφορά τον σχεδιασµό, επιτρέψτε µου δύο επισηµάνσεις.
Η πρώτη αφορά την ποιότητα των υπηρεσιών. Πώς διασφαλίζετε
µε αυτόν τον σχεδιασµό τις ποιοτικές αστικές συγκοινωνίες; Δεν
ακούσαµε τίποτα. Τίθενται στόχοι, κατευθύνσεις, προτεραιότη-
τες για το συγκοινωνιακό έργο; Πουθενά. Ή µήπως ο σχεδια-
σµός σας αυτός µαρτυρά ενδελεχή µελέτη και αξιολόγηση του
κόστους; Ούτε αυτό. 

Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, και ενώ
προβλέπονται δαπάνες για το µετοχικό κεφάλαιο του Οργανι-
σµού Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης, για την καταβολή
τιµήµατος στους µετόχους του ΟΑΣΘ, δεν προκύπτει το συνο-
λικό κόστος. Ποιο είναι αυτό; Θα µας δώσετε µια απάντηση;
Πόσο θα επιβαρύνει τον κρατικό µηχανισµό και τους Έλληνες
πολίτες; 

Περνώ τώρα στην υλοποίηση των όσων έχετε σχεδιάσει. Έχει
διαµορφωθεί ένα χαοτικό τοπίο για τη µεταβατική περίοδο. Θα
συνυπάρχουν ΟΑΣΘ και ΑΣΥΘ και στο διάστηµα αυτό υπάρχει ο
κίνδυνος, το χαοτικό αυτό τοπίο να αποτυπωθεί και στο συγκοι-
νωνιακό έργο της Θεσσαλονίκης. Γι’ αυτό απαιτείται ιδιαίτερη
προσοχή. 

Επίσης, για τη διαφύλαξη της εφαρµογής των όσων προβλέπει
το νοµοσχέδιο, ορίζετε πολύ αυστηρές ποινές φυλάκισης, υψη-
λές χρηµατικές ποινές και στέρηση πολιτικών δικαιωµάτων σε
όποιον εναντιωθεί, µε οποιονδήποτε τρόπο, στο περιεχόµενο του
νόµου. Επειδή και στην παράταξή σας, στον ΣΥΡΙΖΑ, νόµιζα ότι
υπάρχουν ευαίσθητοι Βουλευτές σε αυτά τα ζητήµατα, όπως τα
πολιτικά δικαιώµατα, δώστε λίγη προσοχή. Έχετε φτάσει στο
άλλο άκρο! 

Τι είναι αυτό που φοβάστε, κύριε Υπουργέ; Να το πείτε του-
λάχιστον για να το συζητήσουµε. Από το «Δεν εφαρµόζω τους
νόµους» και από το κίνηµα «Δεν πληρώνω» περνάτε στο άλλο
άκρο, σε βαρύτατες ποινές σε όποιον δεν εφαρµόζει τον δικό
σας µόνο νόµο. Είναι αυτή λογική;

Επειδή µίλησα και για το κίνηµα «Δεν πληρώνω» και έγινε µια
συζήτηση για τα διόδια, θέλω να πω ότι δεν απαντάτε στις ερω-
τήσεις, κύριε Υπουργέ, για τους τριάντα οκτώ σταθµούς διοδίων
στην Εγνατία Οδό. Σας έχω κάνει ερώτηση το προηγούµενο χρο-
νικό διάστηµα, για να δοθούν άµεσα απαντήσεις για την τοποθέ-
τηση των νέων σταθµών διοδίων, που καθιστούν απαγορευτική
την Εγνατία Οδό και δεν έρχεστε να απαντήσετε. 

Μάθαµε ότι ενηµερώσατε µόνο κάποιους Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι έχετε προβλέψει να τα αναλογικά διόδια και µέχρι τότε,
δεν θα εφαρµοστεί ο νόµος! Και πάλι, στέλνετε για µετά το 2019
το ίδιο πρόβληµα. Δεν είναι λογική νοµοθέτησης αυτή και δεν
είναι λογική να µην απαντάτε στα ερωτήµατα. Έστω και σήµερα,
ας πείτε µία κουβέντα και για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλουµε να δώσουµε ένα
τέλος στην παρακµή, που υπήρχε και υπάρχει και στο συγκεκρι-
µένο θέµα µε τον ΟΑΣΘ. Να υιοθετήσουµε σύγχρονα µοντέλα,
που θα εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον, µε την αυτοδιοίκηση
και το Εργατικό Κέντρο -σας το ζητήσαµε κι εµείς, σας το ζητούν,
όπως ακούσαµε, και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί όχι το Εργα-
τικό Κέντρο στο Διοικητικό Συµβούλιο της Θεσσαλονίκης;- µε τα
επιµελητήρια και εν τέλει, µε την κοινωνία στο επίκεντρο. Να κά-
νουµε πράξη την αποκέντρωση, να εµπιστευθούµε την αυτοδιοί-
κηση. Οι αστικές συγκοινωνίες είναι εργαλείο ανάπτυξης, είναι
σηµαντικός παράγοντας για την κοινωνική και οικονοµική ζωή
του τόπου. 

Δυστυχώς, θα χαθεί, άλλη µια ευκαιρία για ένα σύγχρονο θε-
σµικό πλαίσιο αστικών συγκοινωνιών, που θα εξυπηρετεί πραγ-
µατικά το δηµόσιο συµφέρον. Η υποχρέωση της υιοθέτησης της
ενωσιακής νοµοθεσίας µέχρι τον Δεκέµβριο του 2019, θα έπρεπε
να αποτελέσει µιας πρώτης τάξης ευκαιρία για την εξέλιξη πα-
ρωχηµένων µοντέλων αστικών συγκοινωνιών σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη, µε σαφές, στρατηγικό, µακρόπνοο σχέδιο για τη
χάραξη δηµόσιων, σύγχρονων, υψηλού επιπέδου παροχής υπη-
ρεσιών και ιδιαίτερα για τη Θεσσαλονίκη ένα ολοκληρωµένο συγ-
κοινωνιακό σύστηµα, που να στηρίζεται σε περισσότερα του ενός
µεταφορικά µέσα και µε ενισχυµένη τη συµµετοχή της αυτοδιοί-
κησης. Μόνο τότε το συγκοινωνιακό µέλλον θα ήταν ευοίωνο. 

Εµείς διαφωνούµε τόσο µε την υφιστάµενη κατάσταση στον
ΟΑΣΘ -και το έχουµε ξεκαθαρίσει- όσο και µε την κατάσταση την
οποία θέλετε να επιφέρετε. Γι’ αυτό έχουµε ξεκαθαρίσει τη
στάση µας για το πώς βλέπουµε τις συγκοινωνίες, δηλαδή δηµό-
σιου χαρακτήρα, αλλά µε την αυτοδιοίκηση στο προσκήνιο, µε
τους φορείς της πόλης στο προσκήνιο και µε τις δικλείδες εκεί-
νες που θα διασφαλίσουν να µην ξανασυµβούν αυτά στο µέλλον
και όχι µε αυτή τη λογική, η οποία θα φέρει τα ίδια λάθη ξανά.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Αθανάσιο Θεοχαρόπουλο. 

Τώρα τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ουρσουζίδης
για πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι σήµερα εδώ

µετά από µία εξαντλητική, θα έλεγα, διαδικασία στην Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου, όπου όλοι οι ενδιαφερόµενοι ή εµπλε-
κόµενοι φορείς ανέλυσαν το πρόβληµα. 

Κοινός τόπος υπήρξε το ότι έχουµε µια άσχηµη κατάσταση
στις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης, αποτέλεσµα όλων των
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προηγούµενων δεκαετιών. Δεν µπορεί να ισχυριστεί κανείς ότι
οφείλεται σε αυτό το µέλλον, αλλά το παρελθόν είτε απώτερο
είναι είτε πρόσφατο. Αυτοί που διοικούσαν είναι γνωστοί, άρα
δεν χρειάζεται να επεκταθώ καθόλου πάνω σε αυτό το ζήτηµα.

Στο ερώτηµα αν θα πρέπει να έχει δηµόσιο χαρακτήρα η συγ-
κοινωνία, δηλαδή η µετακίνηση των πολιτών, είµαι κάθετα υπέρ
αυτής της άποψης. Δεν νοείται άνθρωπος να βγαίνει από το σπίτι
του και να µην µπορεί να εξασφαλίσει τη µετάβασή του, όπως
είναι τουλάχιστον δοµηµένες οι πόλεις, µε τις διαστάσεις που
έχουν πάρει.

Κατά συνέπεια, επ’ αυτού νοµίζω ότι κάθε λογικός πολίτης θα
πρέπει να συµφωνήσει. Aν θα προτιµούσαν µέσα σε αυτή τη δια-
δικασία να εµπλέκεται ο ιδιωτικός φορέας, προφανώς ο συνδυα-
σµός των δύο είναι –νοµίζω- το ιδανικό, το optimum, το βέλτιστο,
υπό την έννοια ότι θα υπάρχουν διακριτοί ρόλοι, όπου το κράτος
θα εποπτεύει τη διαδικασία, τον σχεδιασµό και την υλοποίηση
των έργων και οι ιδιώτες θα υλοποιούν αυτές τις κατευθύνσεις,
υπό την έννοια ότι µπορούν -και αυτό είναι πεποίθησή µου- να
διαχειριστούν πολύ πιο καλά τα πράγµατα σε επιµέρους τοµείς.

Η διάσταση, η οποία µπήκε από τον Δήµαρχο Συκεών πάνω
στο συγκεκριµένο ζήτηµα, αν θα πρέπει να είµαστε πάνω από
κοµµατικές λογικές και να δούµε το πράγµα στην πραγµατική
του διάσταση, δηλαδή το πόσο σοβαρό είναι να έχουµε υγιείς
δηµόσιες συγκοινωνίες, µε βρίσκει απόλυτα σύµφωνο, απλά το
επεκτείνω. Αυτό γενικότερα πρέπει να υπάρχει σαν αντίληψη
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.

Για να αποδείξω αυτά που ισχυρίζοµαι σε ό,τι αφορά την ανα-
γκαιότητα να υπάρξει ένα σύστηµα αξιόπιστο, ο πιο πρόσφορος
τρόπος που βρήκα είναι να το αναφέρω µε ένα παράδειγµα. Οι
δηµόσιες συγκοινωνίες εξυπηρετούν τους πολίτες στην καθηµε-
ρινότητά τους. Ένας µεγάλος όγκος πολιτών αναγκάζεται να µε-
τακινείται, έτσι όπως έχουµε διαµορφώσει –επαναλαµβάνω- τις
πόλεις µας, καταναλώνοντας ενέργεια και χρήµα.

Το µέσο µαζικής µεταφοράς αναδεικνύεται ως το πιο αποτε-
λεσµατικό µέσο, προκειµένου να εξυπηρετήσει αυτή την ανάγκη.
Πολλά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιδοτούν τη µετακίνηση
των πολιτών µε ποσοστά αρκετά υψηλά, έως και 40%, ενδεχοµέ-
νως και παραπάνω. Βέβαια, δεν συζητώ τι γινόταν στην πατρίδα
µας τα προηγούµενα χρόνια. Αυτό που θέλω να πω είναι ότι
αφορά σε µια ενέργεια, η οποία δεν έχει να κάνει µε πράγµατα,
που υπηρετούν την οικονοµία. 

Και γίνοµαι συγκεκριµένος µε το παράδειγµα της Θεσσαλονί-
κης και το µετρό της Θεσσαλονίκης. Το µετρό της Θεσσαλονί-
κης, όπως έχει σχεδιαστεί στη βασική του διαδροµή, δηλαδή από
την Χρυσή Πύλη, τον Βαρδάρη µέχρι την Κασσανδρεωτική στο
ύψος του Σιντριβανιού είναι 9,6 χιλιόµετρα µε δεκατρείς στάσεις.
Το κόστος αυτού του έργου, ο προϋπολογισµός του είναι ένα δι-
σεκατοµµύριο, άσχετα πού θα καταλήξει, γιατί παραλάβαµε και
εκεί µια πολύ αρρωστηµένη κατάσταση. Όµως, δεν θα ανα-
φερθώ καθόλου σε αυτό. 

Θέλω να πω ότι προβλέπεται να το χρησιµοποιούν διακόσιες
πενήντα χιλιάδες κάτοικοι της Θεσσαλονίκης την ηµέρα. Στην
πλήρη ανάπτυξή του, όταν προστεθούν και τα άλλα κοµµάτια, θα
το χρησιµοποιούν περίπου εξακόσιες χιλιάδες πολίτες το εικοσι-
τετράωρο. 

Μπορούµε να υπολογίσουµε πόσα αυτοκίνητα αφαιρεί η
χρήση αυτού του µέσου από την κυκλοφορία. Αν υποτεθεί ότι
κάθε αυτοκίνητο το χρησιµοποιούν τρεις πολίτες, είναι διακόσιες
χιλιάδες αυτοκίνητα λιγότερα στην πόλη της Θεσσαλονίκης. Και
αν πάρουµε µόνο το µέγεθος, το οποίο έχει το µετρό, δηλαδή τα
τριάντα χιλιόµετρα περίπου, έχουµε 6.000.000 χιλιόµετρα λιγό-
τερα διανυόµενα κάθε ηµέρα. 

Αυτό αποτυπώνεται σαν µια πραγµατικότητα στην οικονοµία,
στο περιβάλλον, στο κόστος. Με είκοσι λεπτά, αν υπολογίσουµε
το κόστος της κίνησης ενός αυτοκινήτου, είναι 1.800.000 ευρώ
κάθε ηµέρα, µόνο για τη Θεσσαλονίκη. Αυτά τα στερούµε από
άλλους τοµείς της οικονοµίας, που θα έπρεπε να έχουν αποδοθεί
εκεί, για να παράξουν επιπλέον πλούτο, για να µπορέσουµε να
ξεπεράσουµε τα σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα. Η πολιτεία δεί-
χνει να αγνοεί όλα αυτά τα θέµατα.

Και αν έρθω στο πολύ µεγάλο κόστος -µε αυτό που ασχολή-

θηκε η δική µας Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας- τα τελευταία δε-
καέξι χρόνια, από το 2000 έως το 2015, µετράµε είκοσι δύο χι-
λιάδες τριακόσιους πενήντα επτά νεκρούς, τριάντα πέντε
χιλιάδες περίπου βαριά τραυµατίες και ανάπηρους και διακόσιες
εβδοµήντα επτά χιλιάδες ανθρώπους, που τραυµατίστηκαν ελα-
φρά.

Αυτό αποτυπώνεται σαν ένα κόστος της τάξεως των 81 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ περίπου, δηλαδή ένα µέσο κόστος ετήσιο 5
εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό το γεγονός και µόνο πρέπει να προβλη-
µατίσει τους ανθρώπους, που ασχολούνται µε το ζήτηµα που
αφορά στα µέσα µαζικής µεταφοράς, να γίνει συνείδηση σε αυ-
τούς τους πολίτες. 

Aν δεν γίνει συνείδηση στους πολίτες, οι οποίοι θα κληθούν να
υπηρετήσουν στις δύο εταιρίες, που θα ιδρυθούν, δεν υπάρχει
περίπτωση να πετύχει. Πρέπει να γίνει συνείδηση στον πολίτη ότι
αυτή η θέση από την οποία θα κληθούν να υπηρετήσουν την πα-
τρίδα, είναι πολύ σοβαρή θέση και θα πρέπει να αποτυπωθεί µε
ενέργειες και πράξεις και αυτό αφορά εσάς, κύριε Υπουργέ, που
θα έχετε αυτή την ευθύνη. 

Εάν πάµε στις πρακτικές των προηγούµενων, δηλαδή όλοι οι
οσφυοκάµπτες που είναι γύρω από τους υπουργικούς θώκους ή
οι άνθρωποι, που έχουν συνδικαλιστικές δράσεις, επιλεγούν µε
αυτά τα κριτήρια, είναι βέβαιο ότι θα αποτύχουν. Αυτό εξάλλου
αποτυπώνεται σήµερα ως πραγµατικότητα µε την επιλογή που
κάναµε στις θέσεις των διοικητών των υγειονοµικών µονάδων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας. Ελπίζω να έχει
µία καλή εξέλιξη το ζήτηµα των αστικών συγκοινωνιών. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ουρσουζίδη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τριαντάφυλλος Μη-

ταφίδης. 
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος µας
κάλεσε προηγουµένως να βάλουµε τέλος στην παρακµή. 

Όταν, όµως, φέρνουµε στη Βουλή και νοµοθετούµε τη ληξιαρ-
χική πράξη θανάτου του ΟΑΣΘ και ανοίγουµε µία νέα σελίδα, αν-
ταποκρινόµενοι στο πολύχρονο ζωτικό αίτηµα της Θεσσαλονίκης
και της ευρύτερης περιοχής, επιτέλους αυτή η πόλη να αποκτή-
σει ένα αξιοπρεπές, αξιόπιστο δηµόσιο µέσο µεταφοράς, αρχί-
ζουµε να «πυροβολούµε», να ρίχνουµε σκιές, να κάνουµε
προβολές στο µέλλον ότι θα αποτύχει. Να δίνουµε και γραµµή
επίσης στη δικαιοσύνη, στην οποία θα προσφύγουν οι αµαρτωλοί
µέτοχοι του ΟΑΣΘ, για να ανακόψουν αυτή την πορεία.

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι πολλοί οι οποίοι έχουν σχέση -όπως
το νύχι µε το κρέας- µε αυτό που πολύ σωστά αποκάλεσε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξυδάκης, «πελατει-
ακό παρασιτισµό», δεν θέλουν να αποχαιρετήσουν το αµαρτωλό
αυτό παρελθόν. 

Θέλω να τους πω ότι είναι κόντρα στο κοινό αίσθηµα. Δεν θα
βρουν ούτε έναν πολίτη της Θεσσαλονίκης να τον πείσουν ότι ο
ανυπόληπτος ΟΑΣΘ, ο οποίος ταλαιπωρεί επί δεκαετίες αυτή
την πόλη, καταβροχθίζοντας δηµόσιο χρήµα, µπορεί ξαφνικά να
αλλάξει χαρακτήρα, εφόσον εισαγάγουµε κριτήρια, όπως λένε,
«υγιούς επιχειρηµατικότητας», όταν φρόντιζαν βέβαια οι ίδιοι όλα
αυτά τα χρόνια να συντηρούν το καθεστώς του ΟΑΣΘ για ιδιοτε-
λείς πολιτικούς λόγους. Κόβουµε λοιπόν, τον γόρδιο δεσµό. 

Ακούσαµε να λένε «Μα, γιατί δεν προχωρείτε και στη δηµοτι-
κοποίηση των συγκοινωνιών». Επειδή συνέβη να είµαι αρκετά
χρόνια στο Δηµοτικό Συµβούλιο Θεσσαλονίκης, θυµάµαι ότι κάθε
φορά που η παράταξή µας έφερνε το ζήτηµα της δηµοτικοποί-
ησης ως ένα µεταβατικό καθεστώς, εισπράτταµε µόνο την ψήφο
µας.

Επί ένα τέταρτο του αιώνα η Νέα Δηµοκρατία είχε τον Δήµο
Θεσσαλονίκης και ο εκλεκτός της, όπως ξέρετε, καταδικάστηκε
-µαζί µε την υπόλοιπη παρέα του- για κακουργηµατική υπεξαί-
ρεση στον Δήµο Θεσσαλονίκης. Αυτή ήταν η µεγάλη προσφορά
του σε αυτή την πόλη. Με αυτό ασχολούνταν και όχι φυσικά, µε
τις δηµόσιες συγκοινωνίες.

Θέλω να σας πω ότι αυτή η κίνηση της Κυβέρνησης έχει βάλει
σε µία κίνηση τα πράγµατα στην πόλη. Δεν θέλω να είµαι υπερ-
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βολικός, αλλά ήδη έχουµε τις πρώτες αντιδράσεις. Αύριο συνέρ-
χεται στη Θεσσαλονίκη µία πρωτοβουλία για τις δηµόσιες αστι-
κές συγκοινωνίες. Αυτή µάλιστα καταλήγει σε ένα τρίπτυχο: την
πρόσβαση στη µεταφορά και µετακίνηση όλων των πολιτών, τη
δωρεάν µετακίνηση των ανέργων, ολοκληρωµένο σύστηµα αστι-
κών συγκοινωνιών, που θα περιλαµβάνει όλα τα µέσα σταθερής
τροχιάς, λεωφορεία, θαλάσσιες συγκοινωνίες και τα ποδήλατα.

Θέλω να σηµειώσω,, µε µεγάλη µου λύπη, ότι κατά τη χθεσινή
ακρόαση των φορέων έλειπε ο κατεξοχήν ενδιαφερόµενος -όπως
θα έπρεπε να είναι- φορέας, ο Δήµος της Θεσσαλονίκης. Ξέρω,
βεβαίως, τις απόψεις του Δηµάρχου, αλλά το ζήτηµα είναι για
ποιον λόγο απουσίαζε. Και απουσίαζε τη στιγµή που όµοροι
δήµοι, παρά τις πολύ σωστές κατά τη γνώµη µου κριτικές τους
παρατηρήσεις και τη δικαιολογηµένη ανησυχία τους για το µέλ-
λον αυτής της εξέλιξης, ήταν παρόντες. Η ΚΕΔΕ, από την άλλη
µεριά, που υποτίθεται ότι τους εκπροσωπεί, κάθε άλλο παρά
βγήκε να υποστηρίξει αυτή την προσπάθεια. 

Θέλω να θέσω ένα ζήτηµα -µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε-
για το οποίο είχαµε παραπεµφθεί στο παρελθόν για απάτη µε
απόφαση της Επιτροπής Αναφορών του Ευρωκοινοβουλίου,
στην οποία είχα την τιµή να εκπροσωπήσω τότε τις πρωτοβάθ-
µιες εκπαιδευτικές οργανώσεις (ΕΛΜΕ-Θ). Αναφέροµαι, βεβαίως,
στο σκάνδαλο της µεταφοράς των µαθητών. 

Ακούστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, γιατί ακούσαµε χθες και την
εκπρόσωπο της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας να θέτει ζη-
τήµατα. Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, έχει προκηρύξει έναν διαγωνι-
σµό για τη µεταφορά µαθητών, ύψους 44 εκατοµµυρίων ευρώ,
ενώ σύµφωνα µε το εθνικό νοµοθετικό πλαίσιο, θα έπρεπε η πλει-
οψηφία των µαθητών να µεταφέρεται µε τα λεωφορεία του
ΟΑΣΘ -πρόκειται για αστικές µεταφορές- εκτός από εκεί όπου
υπάρχει πραγµατικός λόγος, µε παιδιά που έχουν προβλήµατα.
Θα ήταν έτσι και µια ευκαιρία γι’ αυτούς που κόπτονται για την
εξυγίανση του ΟΑΣΘ να αναλάβουν αυτό το µεταφορικό έργο.
Έτσι γίνεται σε όλη την Ευρώπη, την οποία επικαλείστε. Οι µα-
θητές των δηµοσίων σχολείων µεταφέρονται µε δηµόσια µέσα
µεταφοράς και όχι µε νοικιασµένα πριβέ λεωφορεία. 

Θέλω να κλείσω εδώ. Κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, γι’ αυτό το µεταβατικό καθεστώς, το οποίο όντως έχει ζητή-
µατα που πρέπει να διευκρινιστούν, θα έχουµε έναν αµείλικτο
πόλεµο από τα γνωστά συµφέροντα, που θα προσπαθήσουν να
σαµποτάρουν το όλο εγχείρηµα. Ήδη έχουν δείξει τα δόντια
τους. 

Θα πρέπει, από την πλευρά της η Κυβέρνηση, να µην υποτι-
µήσει το -µε την καλή έννοια- τεχνοκρατικό µάνατζµεντ, ώστε να
συµβαδίζει µε το δηµόσιο συµφέρον, ώστε να υπερτερεί αυτή η
διαχείριση απέναντι στα κρατικοδίαιτα επιχειρηµατικά «τρω-
κτικά» του ελληνικού δηµοσίου, που κρύβονται πίσω από το
«αµαρτωλό» αλήστου µνήµης δικοµµατικό καθεστώς, το οποίο
φέσωσε τη χώρα, όπως ξέρετε, µε 350 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Και ο ιδιωτικός ΟΑΣΘ, βέβαια, έχει το µερτικό του σ’ αυτό το

«πάρτι». 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τριαντάφυλλο Μηταφίδη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 
Δίνουµε τον λόγο στον Υπουργό, για να αναφερθεί σε δύο τρο-

πολογίες και για νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Σας ακούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Το πρώτο είναι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι φραστικού
επιπέδου οι τέσσερις: Δηλαδή διαγράφεται ένα άρθρο, το «Οι»
στο εδάφιο β’ της παραγράφου 6 του άρθρου 23. Αντικαθίσταται
η λέξη «υποβάλει» µε τη λέξη «υποβάλλει». 

Επίσης, προστίθεται αυτό που ζήτησε ο Βουλευτής µας «και
µε βάση τις αρχές της βιώσιµης κινητικότητας». 

Και µετά τη λέξη «φόρου» στο εδάφιο α’ της παραγράφου 3
του άρθρου 26 προστίθεται η φράση «συµπεριλαµβανοµένου
του φόρου εισοδήµατος για τυχόν υπεραξία που προκύπτει κατά
την ως άνω µεταβίβαση,», για να µην υπάρχει κάποιο κενό ση-
µείο. 

Όσον αφορά αυτό που ζήτησε ο συνάδελφος κ. Λαζαρίδης,
έχει δίκιο. Δεν µπορούµε όµως σήµερα να κάνουµε αποδεκτή την
τροπολογία του. Είναι δέσµευση όµως, ότι θα δούµε τι ακριβώς
έχει συµφωνηθεί µε τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, προκειµένου να µην
κλείσουν τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης, αλλά να αντιµετωπίσουµε το
ζήτηµα ολιστικά, σε σχέση µε αυτά που είχαν πάρει από τους αν-
θρώπους ,σε σχέση µε τις γραµµές και µε αυτά που τους έβαλαν
να πληρώσουν. 

Οι δύο τροπολογίες αφορούν τον ΟΑΣΑ και την ΟΣΥ. Εµείς
έχουµε σταθερό προσανατολισµό.

Για τον ΟΑΣΑ έχει βγει το ηλεκτρονικό εισιτήριο, το οποίο έχει
αρχίσει και διακινείται. Πρέπει, λοιπόν, να µπορεί να γίνεται εκ-
πτωτική πολιτική και µέσω των ηλεκτρονικών καρτών στο νέο Αυ-
τόµατο Σύστηµα Συλλογής Κοµίστρου. Δίνουµε την
εξουσιοδότηση στο Διοικητικό Συµβούλιο του ΟΑΣΑ για να το
κάνει αυτό, διότι διαφορετικά, δεν θα µπορούµε να έχουµε άλλες
κάρτες απ’ αυτές που υπήρχαν, µε το ηλεκτρονικό σύστηµα. 

Η δεύτερη τροπολογία, που αφορά την ΟΣΥ, είναι σχετικά µε
τα τέλη κυκλοφορίας και την ασφάλιση των οχηµάτων της ΟΣΥ,
που παραµένουν ακινητοποιηµένα στο αµαξοστάσιο για µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Αυτό ήταν ένα άλλο κόλπο, απ’ αυτά που βρή-
καµε: Λεωφορεία, που είναι ακινητοποιηµένα ή είναι για συντή-
ρηση για πάρα πολλούς µήνες, να πληρώνουν από τα λεφτά του
ελληνικού λαού και τα ασφάλιστρα, αλλά και τα τέλη κυκλοφο-
ρίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής: 

10334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Κουράκης Αναστάσιος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ να µοιραστούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννης Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι η πρώτη φορά που βλέ-

πουµε, µε αφορµή ένα νοµοσχέδιο σαν το σηµερινό, να στήνεται
ένας καυγάς και να επιχειρείται και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από τη
Νέα Δηµοκρατία, αλλά και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα, να βά-
λουν διαχωριστικές γραµµές εκεί που δεν υπάρχουν και δεν µπο-
ρεί να υπάρξουν. Άλλωστε, η διαχωριστική γραµµή είναι µόνο µία
και είναι αυτή ανάµεσα στο κεφάλαιο και στην εργασία. 

Γιατί το κάνετε; Μα, για να εγκλωβίσετε και να παγιδεύσετε
όλοι σας τον λαό στην πολιτική σας, να τον εµποδίσετε µε κάθε
τρόπο, πότε µε τον καπιταλιστικό µονόδροµο και πότε µε τη φο-
βέρα, για να µη δει την πραγµατική φιλολαϊκή διέξοδο, που προ-
τείνει το ΚΚΕ. 

Να, γιατί χρειάζεστε να κρύβετε όπως-όπως τη συµπόρευσή
σας στον ίδιο δρόµο, τον καπιταλιστικό, αδιάφορο σε ποια
πλευρά αυτού του δρόµου βαδίζετε. Να, γιατί χρειάζεστε να κρύ-
βετε στον κουρνιαχτό των κακόγουστων τσακωµών σας τη σύµ-
πλευσή σας στην ίδια στρατηγική, σε αυτήν δηλαδή που στην
ούγια της γράφει «καθαρά κέρδη για το κεφάλαιο. Ευρωπαϊκή
Ένωση και ξερό ψωµί». Και εάν περισσεύει και κανένα ψίχουλο,
το πετάτε, πανηγυρίζοντας, στους πιο εξαθλιωµένους! Να, γιατί
χρειάζεστε να εµφανίζεστε ως άλλοι απ’ αυτό που είστε πραγ-
µατικά, αστικά δηλαδή κόµµατα στην υπηρεσία της ελληνικής
αστικής τάξης, των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων και της
δικής τους ανάπτυξης. Όσο περισσότερο αποκαλύπτεστε στον
λαό ως αυτό που πραγµατικά είστε, τόσο περισσότερο τσακώ-
νεστε, τόσο περισσότερο κοντράρεστε, χωρίς καµµία ουσία για
τον λαό.

«Είστε κρατιστές» κατηγορεί τον ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δηµοκρατία.
«Είστε νεοφιλελεύθεροι» απαντά ο ΣΥΡΙΖΑ στη Νέα Δηµοκρατία
και στους άλλους. Κρατιστές και νεοφιλελεύθεροι, όµως, όταν
πρόκειται να ψηφίσετε µαζί τα µνηµόνια και τα προαπαιτούµενα
των αξιολογήσεων, που τσακίζουν τα λαϊκά δικαιώµατα, το τρο-
πάρι σας το αλλάζετε. Τότε, βλέπετε, δίνετε εξετάσεις στο κε-
φάλαιο και διαγκωνίζεστε για την εύνοιά του. Και δώσε του τότε
οι κατηγορίες για ανικανότητα, για προχειρότητα, για καθυστε-
ρήσεις, για να απαντάει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι κάνει ό,τι δεν έκαναν ή δεν
τόλµησαν να κάνουν οι προηγούµενοι επί σαράντα τόσα χρόνια.
Εν τω µεταξύ, ο λαός να µατώνει, να τον εκπαιδεύετε στην φτώ-
χεια και στη µιζέρια και το κεφάλαιο να τρίβει τα χέρια του, µε
τη δουλειά του πάντα να γίνεται, πότε µε τον έναν και πότε µε
τον άλλον. 

Τα ίδια ακριβώς γίνονται και σήµερα εδώ, µε το νοµοσχέδιο
για τις Αστικές Συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης. Από τη µια η Κυβέρ-
νηση πανηγυρίζει επειδή τις θέτει, λέει, υπό δηµόσιο έλεγχο, από
την άλλη έχουµε γκρίνια, αµηχανία και κατηγορίες για τον κρα-
τισµό του ΣΥΡΙΖΑ, από τη Νέα Δηµοκρατία κυρίως, αλλά και από
τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα. 

Την ίδια στιγµή, καιρό τώρα, ο λαός της Θεσσαλονίκης ζει µια
απίστευτη ταλαιπωρία, ξεροσταλιάζοντας στις στάσεις των αστι-
κών συγκοινωνιών για λεωφορεία που έρχονται όλο και πιο σπά-
νια, αφού τα δροµολόγιά τους αραίωσαν, για δροµολόγια όπως
το «21» που θέλουν µια ώρα να κατέβουν από τον Εύοσµο στο
κέντρο, στοιβαγµένοι µέσα σε σαραβαλιασµένα λεωφορεία, µε
εισιτήρια ακριβά και µε τα πρόστιµα να πέφτουν βροχή στους
ανέργους και στους φτωχούς επιβάτες και όλα αυτά τα φαινό-
µενα να εντείνονται και να πολλαπλασιάζονται µε την καπιταλι-
στική κρίση, αφού όλες, µα όλες οι κυβερνήσεις -και η σηµερινή
βέβαια- φροντίζουν, µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα βάρη
αυτής της κρίσης να τα φορτώνουν στον λαό.

Ας µην κρυβόµαστε, η λειτουργία του κρατικοδίαιτου ιδιωτικού
ΟΑΣΘ όλα αυτά τα εξήντα χρόνια είναι ο καθρέφτης του συστή-
µατός σας, του καπιταλιστικού, µε όλη του τη σαπίλα. Κι από σα-
πίλα ο ΟΑΣΘ, άλλο τίποτε! Άλλωστε, η σαπίλα είναι και το φυσικό
περιβάλλον κάθε µεγάλης καπιταλιστικής επιχείρησης σαν τον
ΟΑΣΘ, µαζί βεβαίως µε την πλήρη αποτυχία του να ικανοποιήσει

τις µεταφορικές ανάγκες του λαού.
Κι έρχεται τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ απέναντι σε αυτό το χρεοκοπηµένο

µοντέλο της κρατικοδίαιτης, ιδιωτικής κατά τα άλλα, επιχείρησης
του ΟΑΣΘ και παρουσιάζει το δικό του επιχειρηµατικό µοντέλο,
το «δηµόσιο» όπως λέει και θριαµβολογεί, επιδιώκοντας να δη-
µιουργήσει απατηλές προσδοκίες στον λαό της Θεσσαλονίκης,
«πουλώντας του φύκια, για µεταξωτές κορδέλες». 

«Υλοποιούµε» -υποστηρίζει ο Υπουργός και οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ- «ένα πάγιο αίτηµα του λαού της πόλης και κρατικοποι-
ούµε τις αστικές της συγκοινωνίες». Αν και το αίτηµα του λαού
ήταν και παραµένει η φτηνή, η ασφαλής και η άνετη µετακίνηση
στην πόλη του για τη δουλειά του και για την ψυχαγωγία του, ο
Υπουργός, αυτό το αίτηµα το διαστρεβλώνει, το στριµώχνει και
το περιορίζει απλώς στον έλεγχο του κράτους.

Για να δούµε, όµως, ποιο είναι αυτό το κράτος που θα αναλά-
βει τις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης και πώς αυτό το κράτος
συµπεριφέρεται στον λαό. Δεν είναι αυτό το κράτος που, χρόνια
τώρα, ισοπεδώνει τα εργατικά και λαϊκά δικαιώµατα, έχοντας ως
οδηγούς του όλες τις κυβερνήσεις του; Δεν είναι αυτό το κράτος
που κόβει αβέρτα συντάξεις και µισθούς, που χαρατσώνει αλύ-
πητα τα λαϊκά στρώµατα της πόλης και του χωριού, που φορο-
λογεί ακόµα και τους άνεργους ή όσους παίρνουν ακόµη και 400
ευρώ τον µήνα; Δεν είναι αυτό το κράτος που τσιγκουνεύεται όλο
και περισσότερο να δώσει λεφτά για τη λαϊκή υγεία και την παι-
δεία, µετατρέποντας αυτές σε πανάκριβα εµπορεύµατα; Δεν
είναι αυτό το κράτος, που την ίδια στιγµή «µπουκώνει» το κεφά-
λαιο µε επιδοτήσεις-κίνητρα, φοροαπαλλαγές δισεκατοµµυρίων,
που απαγορεύει τις απεργίες, που διευκολύνει τις απολύσεις και
ανέχεται την απληρωσιά, συχνά µε πολύ τραγικές συνέπειες,
όπως έδειξε και η αυτοκτονία της εργαζόµενης στον «Καρυπίδη»; 

Κι αυτό το κράτος, το ταξικό ως το µεδούλι του, θέλετε να πι-
στέψουµε εµείς και οι εργαζόµενοι ότι θα εγγυηθεί τις φιλολαϊ-
κές συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη και οπουδήποτε αλλού.
Θέλετε να πιστέψουµε ότι θα απαρνηθεί την ταξική του φύση και
από όργανο του κεφαλαίου, θα είναι παράλληλα και στήριγµα
του λαού; Πότε έγινε αυτό; 

Το κράτος έναν ιδιοκτήτη αναγνωρίζει: ή το κεφάλαιο ή τον
λαό. Και τους δυο µαζί, δεν γίνεται. Και µόνο το παράδειγµα της
κρατικής ΔΕΗ, που γδέρνει τον κόσµο, θα έφτανε. Για να µην
πούµε για τον ΟΑΣΑ της Αθήνας, που ανέβασε το εισιτήριο στο
1,40 ευρώ κι όλο ανεβαίνει. 

Αξίζει, όµως, να δούµε λίγο και από πιο κοντά την πείρα της
Αθήνας, µε τις δηµόσιες αστικές της συγκοινωνίες.O δηµόσιος
φορέας της Αθήνας δεν ήταν αυτός που µείωσε τους µισθούς
των εργαζοµένων κατά 40%; Οι εργαζόµενοι του δηµόσιου ΟΑΣΑ
δεν είδαν τις συνθήκες εργασίας να χειροτερεύουν και την εντα-
τικοποίηση της δουλειάς τους να χτυπάει κόκκινο;

Δηµόσιος δεν είναι ο φορέας, που δεν προσλαµβάνει οδη-
γούς-τεχνίτες, που διέλυσε τις αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας,
µε αποτέλεσµα να βγαίνουν στην Αθήνα λιγότερα από τα µισά
οχήµατα, λόγω βλαβών, που δεν επιδιορθώνονται, αφού υπάρχει
έλλειψη προσωπικού και ανταλλακτικών;

Δεν έχει µειωθεί επικίνδυνα το προσωπικό σε όλο το σύστηµα
των αστικών συγκοινωνιών της Αθήνας;

Το ίδιο ακριβώς θα συµβεί και µε τις δηµόσιες αστικές συγκοι-
νωνίες της Θεσσαλονίκης γιατί, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά,
σε µία καπιταλιστική κοινωνία δεν µπορεί να υπάρξει και δεν
υπάρχει επιχείρηση, είτε ιδιωτική είτε δηµόσια είτε κοινωνική -
αυτό το τελευταίο «φρούτο» που πλασάρετε, τις ΚΟΙΝΣΕΠ- που
να αρνηθεί ή να αδιαφορήσει για το οξυγόνο της, δηλαδή για το
καπιταλιστικό κέρδος. 

Και αυτό το γνωρίζει βέβαια, πάρα πολύ καλά και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, γι’ αυτό και δεν την ενδιαφέρει το εάν µία επιχείρηση,
και εν προκειµένω µία επιχείρηση συγκοινωνιών, θα έχει ιδιωτικό
ή δηµόσιο χαρακτήρα. Καπιταλιστικό χαρακτήρα γνήσιο να έχει,
στη λογική κόστους και οφέλους να δουλεύει και τα υπόλοιπα
είναι λεπτοµέρειες!

Εάν µάλιστα, όλα αυτά αφορούν σε µία δηµόσια επιχείρηση,
όπως τώρα κάνετε µε τις Αστικές Συγκοινωνίες της Θεσσαλονί-
κης, τόσο το καλύτερο για τον κρατικό προϋπολογισµό, που θα
εξοικονοµεί και άλλα λεφτά, για να τα δίνει µε χίλιους τρόπους
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στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους για την ανάπτυξη των
κερδών τους. 

Ας µην πανηγυρίζει, λοιπόν, η Κυβέρνηση επειδή εφαρµόζει
στη χώρα µας πρώτη τον σχετικό Κανονισµό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και νοµοθετεί τον ΟΣΕΘ και την ΑΣΥΘ, δηλαδή τις δύο
ανώνυµες εταιρείες για τις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης. 

Εκτός και εάν άλλαξε χαρακτήρα η Ευρωπαϊκή Ένωση και εάν
έγινε φιλολαϊκή. Από όσο ξέρουµε, όµως, είτε νεοφιλελεύθερη,
όπως τη λέτε, είτε σοσιαλδηµοκρατική, το τραγούδι της δεν αλ-
λάζει. Είναι το τραγούδι της σειρήνας του κεφαλαίου.

Η αιτιολογική έκθεση το λέει καθαρά. Ρητά και κατηγορηµα-
τικά αναφέρεται ότι ο νέος ρυθµιστικός φορέας των Δηµόσιων
Συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης λειτουργεί στα πρότυπα του
ΟΑΣΑ, υπάγεται στις διατάξεις περί ΔΕΚΟ, που λειτουργούν πια
εδώ και πολύ καιρό αποκλειστικά µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια,
καθώς και στις διατάξεις του ν.2190 από το µακρινό 1920 «περί
ανωνύµων εταιρειών», έτσι για να µην µένει και η παραµικρή αµ-
φιβολία για το πού το πάτε. 

Αφήστε, λοιπόν, τις κορώνες περί δηµοσίου και κοινωνικού
οφέλους, αφού είναι βέβαιο ότι µε το νέο τάχα µοντέλο δηµόσιων
συγκοινωνιών στη Θεσσαλονίκη και τα εισιτήρια θα αυξηθούν και
οι εργαζόµενοι σε αυτές θα υποστούν ακόµη µεγαλύτερη εκµε-
τάλλευση, αφού µία ανώνυµη εταιρεία, όπως η ΑΣΥΘ, θα επιδιώ-
κει ως ανώνυµη εταιρεία που σέβεται τον εαυτό της τα κέρδη και
αυτά θα βγαίνουν κατ’ ευθείαν από τις λαϊκές τσέπες, γιατί η
αστική συγκοινωνία είναι το κατεξοχήν λαϊκό µεταφορικό µέσο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ήθελα µία µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 
Υπάρχει, όµως, και µία πλευρά στο νοµοσχέδιο, όπως είπαµε

και στην επιτροπή, που δεν πρέπει να υποτιµηθεί και πρέπει να
προσεχθεί από τον λαό της πόλης, γιατί κρύβει αρκετούς κινδύ-
νους για τα συµφέροντά του. 

Αρκετοί δήµαρχοι στη Θεσσαλονίκη και ο Περιφερειάρχης ο
ίδιος δηλώνουν συνέχεια υπέρµαχοι της εµπλοκής των δήµων
στο αστικό συγκοινωνιακό έργο, επικαλούµενοι και τις σχετικές
διατάξεις του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και µε το άρθρο 18 του νοµο-
σχεδίου νοµοθετεί τη δυνατότητα συµµετοχής των δήµων στο
µετοχικό κεφάλαιο της ανώνυµης εταιρείας µέχρι το 49% του συ-
νόλου των µετοχών της. 

Τι κάνει, δηλαδή, η Κυβέρνηση; Ανοίγει τον δρόµο για να απλώ-
σουν οι δήµοι την επιχειρηµατική τους λειτουργία και στις συγκοι-
νωνίες. Ποιοι; Οι δήµοι, το τοπικό κράτος, δηλαδή, που
ασφυκτιούν από την κρατική υποχρηµατοδότηση, που είναι δεµέ-
νοι χειροπόδαρα στην αντιλαϊκή δηµοσιονοµική πολιτική, που οδη-
γούνται στον δανεισµό, µε τον λογαριασµό να πηγαίνει βέβαια
στους δηµότες, και που έχουν ευαγγέλιο τη δηµοτική φορολογία,
την ανταποδοτικότητα και µατώνουν όλο και περισσότερο τις λαϊ-
κές οικογένειες. 

Κάποιο λάκκο έχει η φάβα! Απ’ ό,τι φαίνεται, η ιδιωτικοποίηση
της αστικής συγκοινωνίας, δηλαδή η παράδοσή της -και µάλιστα
των πιο κερδοφόρων τµηµάτων της- στους επιχειρηµατίες εργο-
λάβους επιδιώκεται να γίνει µέσω των δήµων. Έχουν άλλωστε
και τη σχετική εµπειρία, εκτός βέβαια από τη θέληση. 

Αυτό το δήλωσαν απερίφραστα αρκετοί δήµαρχοι της περιο-
χής της Θεσσαλονίκης χθες στην επιτροπή της Βουλής. Και µε
δεδοµένη την κακή οικονοµική τους κατάσταση και µε εκφρα-
σµένη την επιθυµία τους για την περιβόητη δηµοτικοποίηση των
αστικών συγκοινωνιών, είναι βέβαιο ότι θα αποτελέσουν τον εν-
διάµεσο σταθµό για να τις αναθέσουν σταδιακά και κοµµατιαστά
στα χέρια των ιδιωτών εργολάβων, που ετοιµάζονται για νέα µε-
γάλα κέρδη. Μιλάµε βέβαια για τις κερδοφόρες γραµµές, γιατί
οι άλλες που δεν έχουν µεγάλη µεταφορική κίνηση ή είναι µακρι-
νές θα µείνουν στο δηµόσιο για να τις λειτουργεί όπως όπως.

Για να δελεάσετε µάλιστα και τους επίδοξους ιδιώτες επενδυ-
τές, στο άρθρο 3 προβλέπεται ότι για την εγκατάσταση των στά-
σεων, των στεγάστρων, των σταθµαρχείων, των εκδοτηρίων και
άλλων συναφών εγκαταστάσεων δεν απαιτείται καµία έγκριση ή
άδεια από την περιφέρεια, τους δήµους ή άλλη δηµόσια αρχή,
δηλαδή οι ιδιώτες θα στήνουν τις στάσεις όπου τους βολεύουν.

Με λίγα λόγια, θα στήνουν ό,τι θέλουν, όπου θέλουν και χωρίς
να ρωτούν κανέναν.

Συνοψίζοντας, λέµε ότι τίποτα καλό δεν έχει να περιµένει ο
λαός της Θεσσαλονίκης και οι εργαζόµενοι στις συγκοινωνίες
από το σηµερινό νοµοσχέδιο. Το δικαίωµά του σε σύγχρονες
αστικές συγκοινωνίες θα το πληρώνει διαρκώς πανάκριβα ο λαός
είτε στη δηµόσια ανώνυµη εταιρεία είτε στους ιδιώτες.

Αν ο λαός θέλει, εκτός από σύγχρονες, να έχει και φθηνές και
δωρεάν αστικές συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη και οπουδήποτε
αλλού βέβαια, αν θέλει αυτές να είναι δωρεάν για τις ώρες που
τις χρειάζεται για τη δουλειά του, τότε η µόνη πρόταση στην
οποία πρέπει να ακουµπήσει και για την οποία πρέπει να αγωνι-
στεί είναι η πρόταση του ΚΚΕ που έχει ολοκληρωµένο σχέδιο για
τη συνολική οργάνωση της κοινωνίας και φυσικά και για τις λαϊ-
κές µεταφορικές ανάγκες, µακριά όµως και αντίθετα, σε κάθε πε-
ρίπτωση, από οποιαδήποτε καπιταλιστική λογική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ιωάννη Δελή, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας.

Προχωρούµε στους οµιλητές.
Τον λόγο έχει η κ. Χαρούλα Καφαντάρη, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο-τοµή θα

έλεγα, ένα νοµοσχέδιο που αφορά το κοινωνικό δικαίωµα µετα-
κίνησης των πολιτών της Θεσσαλονίκης και της πρόσβασής τους
σε συγκοινωνίες φιλικές προς τον πολίτη και βέβαια προς το πε-
ριβάλλον.

Μπαίνει ένα τέλος σε ένα ιδιότυπο µονοπώλιο, το µονοπώλιο
του ΟΑΣΘ, µε την εναρµόνιση βέβαια µε το ενωσιακό δίκαιο, τον
κανονισµό 1370/2007.

Κύριοι Βουλευτές, τελειώνει πλέον το παλιό στις συγκοινωνίες
στη Θεσσαλονίκη.

Ο ΟΑΣΘ αποτελεί ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα κρατικοδί-
αιτου ιδιωτικού τοµέα µε µια ιστορία εξήντα χρόνων στην πόλη
της Θεσσαλονίκης. Κάποιοι εδώ µέσα ίσως θεωρούν υγιές αυτό
το µοντέλο του ιδιωτικού τοµέα της οικονοµίας. Είναι υγιής ένας
ιδιωτικός τοµέας που λειτουργεί µε χρέη 110 εκατοµµυρίων
ευρώ, µε οφειλές 41 εκατοµµυρίων ευρώ στα ασφαλιστικά τα-
µεία, απλήρωτους εργαζόµενους, µε επιβολή προστίµων στους
ανέργους και τα πρόστιµα να τα πληρώνει τελικά το κράτος και
βέβαια µε γερασµένο και ρυπογόνο στόλο αυτοκινήτων; 

Τι δεν ακούσαµε µέσα σε αυτήν Αίθουσα και σήµερα, αλλά ιδι-
αίτερα στις επιτροπές τις δύο προηγούµενες µέρες!

Ακούσαµε, ανάλογα µε την πολιτική σκοπιά του καθενός,
άλλος να λέει ότι κρατικοποιείται και γίνεται το κακό δηµόσιο ο
ΟΑΣΘ, άλλος ότι γίνεται κρατικός για να µπορέσουµε µετά να
τον ιδιωτικοποιήσουµε, να τον βάλουµε στο Ταµείο Αξιοποίησης
Περιουσίας και να τον ξεπουλήσουµε κ.λπ..

Εγώ θα επαναλάβω κάτι που και ο Υπουργός, αλλά και οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ ανέφεραν και είναι η πραγµατικότητα: Το Τα-
µείο Αξιοποίησης Περιουσίας αφορά αξιοποίηση περιουσίας
πραγµατικά του δηµοσίου.

Εσείς που κάνετε αυτή την κριτική, θυµηθείτε πριν από κάποια
χρόνια το γνωστό ΤΑΙΠΕΔ, το ταµείο ξεπουλήµατος της δηµό-
σιας περιουσίας του δηµοσίου. Υπάρχει µια µεγάλη, ουσιαστική
διαφορά σε αυτά τα δύο. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι η διαβούλευση
η οποία έγινε χθες και προχθές στη Βουλή µε εκπροσώπους φο-
ρέων της πόλης, της τοπικής αυτοδιοίκησης κ.λπ., ήταν πάρα
πολύ ενδιαφέρουσα και ένα συµπέρασµα βγαίνει, ότι όλοι -για
να µην πω οι περισσότεροι- καταδίκασαν αυτό το µοντέλο του
ΟΑΣΘ το οποίο λειτουργεί τόσες δεκαετίες στη Θεσσαλονίκη και
µίλησαν για αλλαγή, βιώσιµες συγκοινωνίες που θα εξυπηρετούν
πραγµατικά τους πολίτες. Κάποιος, µάλιστα, δήµαρχος χαρακτή-
ρισε τον ΟΑΣΘ και τις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης άθλιες.

Δεν µπορεί, κύριοι Βουλευτές, οι συγκοινωνίες της Θεσσαλο-
νίκης, µε το ένα εκατοµµύριο περίπου πληθυσµό, να επιδοτούν-
ται πολύ περισσότερο από αυτές της Αθήνα των πέντε
εκατοµµυρίων.

Χρειάζεται, λοιπόν, ένα άλλο µοντέλο συγκοινωνιών. Σύγχρο-
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νες συγκοινωνίες µε κοινωνικό πρόσωπο, µε στόχο η Θεσσαλο-
νίκη να γίνει φιλική πόλη µε αξιόπιστο σύστηµα συγκοινωνιών,
που θα βοηθά την ανάπτυξη, τον τουρισµό, θα εξασφαλίζει την
αξιοπρέπεια του πολίτη, θα έχει εργαζόµενους µε σταθερές ερ-
γασιακές σχέσεις και συλλογικές συµβάσεις εργασίας και βέ-
βαια, χωρίς να επιβαρύνεται περιβαλλοντικά το µητροπολιτικό
συγκρότηµά της.

Είναι πολιτική επιλογή στα µεγάλα µητροπολιτικά συγκροτή-
µατα και της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης οι συγκοινωνίες να
είναι δηµόσιες, µε κοινωνικό έλεγχο, σχεδιασµό, µε διαφανείς
λειτουργίες, µε διαγωνισµούς οι οποίοι θα γίνονται σύµφωνα µε
τον νόµο για τις δηµόσιες συµβάσεις.

Δηµιουργείται, λοιπόν, ένα νέο νοµικό πλαίσιο συγκοινωνιών.
Ο ΟΑΣΘ τίθεται εν λειτουργία σε εκκαθάριση, δηµιουργούνται
δυο νέοι φορείς, ένας ρυθµιστικός, η ΟΣΕΘ Α.Ε. και ένας εκτε-
λεστικός, η ΑΣΥΘ Α.Ε.

Όµως τι εννοούµε, όταν λέµε φιλικές συγκοινωνίες ως προς
το περιβάλλον; Γι’ αυτό θα ήθελα να πω µερικά πράγµατα. Ποια
είναι η συνεισφορά των µεταφορών στη ρύπανση των µεγαλου-
πόλεων. Σηµαντική και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, µε
βάση ενεργειακό ισοζύγιο 2014 στις µεταφορές, καταναλώνεται
περίπου το 40% της ενέργειας της τελικής κατανάλωσης, ενώ οι
µεταφορές αποτελούν πηγή εκποµπών ρυπογόνων αερίων.

Απαιτείται, λοιπόν, βελτίωση του ενεργειακού µίγµατος στις
µεταφορές µε χρήση εναλλακτικών καυσίµων και µάλιστα, σε
αυτή την Αίθουσα ψηφίσαµε τον ν.4439/2016 -του ίδιου Υπουρ-
γείου νόµος- για υποδοµές εφοδιασµού µε εναλλακτικά καύσιµα.

Απαιτείται, λοιπόν, µια εθνική στρατηγική, ένα σχέδιο ενεργει-
ακής πολιτικής στον τοµέα των µεταφορών µε βάση τις εθνικές
και ενωσιακές πολιτικές για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλ-
λαγής. Η Ευρωπαϊκή Ένωση προτείνει ψηφιακές τεχνολογίες
στις µεταφορές, έξυπνη τιµολόγηση, µέσα µαζικής µεταφοράς
µε χαµηλές εκποµπές αερίων.

Ας γίνει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ο νέος οργανισµός αρχή για
αλλαγή αυτού του µοντέλου. Συγκοινωνία φιλική προς το περι-
βάλλον, γιατί; Διότι η Θεσσαλονίκη αξίζει συγκοινωνίες φιλικές
προς τον πολίτη της πρώτα και προς το περιβάλλον. Συγκοινω-
νίες µε θετικό κοινωνικό πρόσηµο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τη
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαρά Καφαντάρη.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Γκιουλέκας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλούσα µόνο για το νοµο-

σχέδιο, αλλά άκουσα προηγουµένως τον Υπουργό, όταν πήρε
τον λόγο, να ακολουθεί µια άλλη τακτική, να µη µιλάει για το νο-
µοσχέδιο, αλλά να µιλάει για όλα τα υπόλοιπα.

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, λυπάµαι, γιατί µε ένα ειρωνικό ύφος
απευθυνθήκατε σε όλη την Αντιπολίτευση, που τόλµησε να ασκή-
σει κριτική σε αυτόν τον µεγαλόπνοο σχεδιασµό σας για τις αστι-
κές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης. Και τι δεν µας είπατε,
δηλαδή;

Θα ήθελα να σταθώ µόνο σε δυο-τρία σηµεία. Μας είπατε «να
µη κατηγορείτε το παρελθόν µας». Ας µην µπλέξουµε τα παρελ-
θόντα του ενός και του άλλου. Ακούστηκαν διάφορα εδώ και νο-
µίζω ότι θα υποβιβάσουµε τη συζήτηση.

Όσο για τη µουγκή συνάντηση Κυριάκου Μητσοτάκη και Σόιµ-
πλε, που είπατε, ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης εξήγησε ευκρινέ-
στατα και από αυτό το Βήµα τι ακριβώς είπε και στην κ. Μέρκελ
και στον κ. Σόιµπλε, αλλά και τι λέει µονίµως σε όλους τους ξέ-
νους αξιωµατούχους µε τους οποίους έρχεται σε επαφή, υπερα-
σπιζόµενος το εθνικό συµφέρον.

Αυτό το οποίο εγώ δεν καταλαβαίνω είναι ότι το λέτε εσείς που
είστε ο εκπρόσωπος µιας Κυβέρνησης, που ο δικός σας Πρωθυ-
πουργός έλεγε «Go home, κυρία Μέρκελ» ή ότι η τρόικα φεύγει
και δεν θα ξαναπατήσει τα ποδάρια της εδώ πέρα. Σήµερα πη-
γαίνετε όλοι και τη συναντάτε στο «Χίλτον» και ο κ. Τσίπρας έχει
γίνει ο πιο πειθήνιος φίλος, συνεργάτης και συνεταίρος της κ.
Μέρκελ. Σας παρακαλώ, λοιπόν, ας µην µπούµε σε µια τέτοια συ-

ζήτηση.
Είπατε πολλά και για τη Θεσσαλονίκη. Είπατε: «Ας µη µιλάνε

αυτοί που κάποτε ξήλωναν τις γραµµές του τραµ», εννοώντας
τον Κωνσταντίνο Καραµανλή ή «αυτοί που ίδρυσαν τον ΟΑΣΘ». 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας πω ότι ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής, πέρα από όλα αυτά τα οποία µπορείτε εσείς να του καταλο-
γίζετε, είναι ο άνθρωπος ο οποίος µας οδήγησε αναίµακτα από
τη δικτατορία στη δηµοκρατία, αποσόβησε έναν πόλεµο µε την
Τουρκία, έβαλε τη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αναγνώρισε –
και έκανε πάρα πολύ καλά- το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
εκείνη την καίρια στιγµή όταν έγινε η Μεταπολίτευση. 

Επιπρόσθετα, να σας πω, επειδή ακούστηκε «ποια είναι η προ-
σφορά της παράταξής σας στη Θεσσαλονίκη», ότι είναι και ο άν-
θρωπος στον οποίο η Θεσσαλονίκη χρωστά πάρα πολλές
υποδοµές και δοµές τις οποίες µέχρι σήµερα χρησιµοποιεί, όπως
τον σιδηροδροµικό σταθµό, το «Palais des Sports», το Κρατικό
Θέατρο Βορείου Ελλάδος, το λιµάνι, την πανεπιστηµιούπολη και
πάρα πολλά άλλα σύγχρονα έργα της εποχής εκείνης που, δυ-
στυχώς, µέχρι σήµερα δεν έχουν ξεπεραστεί γιατί δεν αντικατα-
στάθηκαν από κάτι νεότερο και καλύτερο.

Κύριε Υπουργέ, ο χώρος των δηµοσίων συγκοινωνιών της Θεσ-
σαλονίκης χρειάζεται αναβάθµιση; Χρειάζεται. Και µόνο το γεγο-
νός ότι κλείνετε τον ΟΑΣΘ, αυτό σηµαίνει ότι εξασφαλίζετε κάτι
καλύτερο; Γιατί; Το περιγράφετε πουθενά στο νοµοσχέδιό σας;
Τι περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο σας; Ιδρύετε µια ακόµα δηµόσια
Υπηρεσία. Ε, και λοιπόν; Αυτό αποτελεί εγγύηση; Είναι θέσφατο,
επειδή εσείς το λέτε, ότι θα είναι αναβαθµισµένες και πιο ποιοτι-
κές οι αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης; 

Προερχόµενος από τη Θεσσαλονίκη, Βουλευτής αυτής της
πόλης, σας λέω ότι η Θεσσαλονίκη χρειάζεται αναβαθµισµένες
αστικές συγκοινωνίες. Χρειάζεται και τραµ και θαλάσσια συγκοι-
νωνία και µετρό, γιατί έχει µείνει πάρα πολύ πίσω. Βεβαίως και
τα χρειάζεται. Όµως, επειδή τα χρειάζεται, έρχεστε εσείς και
λέτε: «Αφού κλείνουµε τον ΟΑΣΘ, η Θεσσαλονίκη ως δια µαγείας
θα αποκτήσει αναβαθµισµένες δηµόσιες συγκοινωνίες»; Πώς το
βγάζετε αυτό το συµπέρασµα;

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στο νοµοσχέδιο. 
Κατ’ αρχάς η Θεσσαλονίκη σάς χρωστά µια απάντηση, κύριε

Υπουργέ. Το πείσµα σας να µη συναντιέστε µε τη διοίκηση του
ΟΑΣΘ επί δυόµισι χρόνια που κυβερνά η Κυβέρνησή σας αυτόν
τον τόπο έχει οδηγήσει σε αφάνταστη ταλαιπωρία τους Θεσσα-
λονικείς, οι οποίοι είδαν πολλές φορές, δυστυχώς, να µένει η
πόλη επί µια εβδοµάδα ολόκληρη χωρίς αστικές συγκοινωνίες,
γιατί ο κ. Σπίρτζης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήθελε να
συναντηθεί µε τη διοίκηση του ΟΑΣΘ. Αυτά τα πείσµατα της Κυ-
βέρνησης τα πλήρωνε η Θεσσαλονίκη και οι Θεσσαλονικείς. 

Θα ήθελα, µάλιστα, να σας ρωτήσω και κάτι. Αυτό το οποίο
κάνετε και σήµερα θα οδηγήσει σε καλύτερη µοίρα τους Θεσσα-
λονικείς; Πείτε µας πώς το αποδεικνύετε; 

Ας προχωρήσουµε. Εσείς ιδρύετε µια δηµόσια υπηρεσία.
Είστε ο ίδιος άνθρωπος ο οποίος προχωρήσατε στην αποκρατι-
κοποίηση δεκατεσσάρων περιφερειακών αεροδροµίων. Διαλέξτε
τι κάνετε. Ποια είναι η κατεύθυνση την οποία δίνετε, ιδιωτικοποι-
ήσεις ή κρατικοποιήσεις; Γιατί εδώ η κρατικοποίηση, άρα λοιπόν
η δηµόσια υπηρεσία, θα οδηγήσει σίγουρα στην εξυπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος, ενώ σε άλλες περιπτώσεις όχι,
όπως στα λιµάνια, αν θέλετε, µε την υπογραφή µε την «COSCO»,
όπου είχαµε την παραχώρηση του εµπορευµατικού σταθµού στο
λιµάνι του Πειραιά; 

Τον ΟΣΕ τον ξεπουλήσατε. Φωνάζατε κάποτε ότι η Κυβέρνησή
µας θα τον ξεπουλήσει µε 230-250 εκατοµµύρια ευρώ και τον ξε-
πουλήσατε µε 30-40 εκατοµµύρια ευρώ. Ξαφνικά έρχεστε σή-
µερα και επαίρεστε λέγοντας: «Ξέρετε, κάνοντας µια δηµόσια
υπηρεσία, κρατικοποιώντας λοιπόν τις αστικές συγκοινωνίες,
αυτό θα λειτουργήσει ως θέσφατο και θα φέρει αµέσως αναβάθ-
µιση στις δηµόσιες συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης.». 

Μάλιστα, το κάνετε µε έναν άλλο τρόπο, αντί να µιλήσετε στο
νοµοσχέδιό σας για τον τρόπο µε τον οποίο θα λειτουργήσουν
οι δηµόσιες συγκοινωνίες. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι αυταρχικά θέµατα
περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο: Τα µέλη του διοικητικού συµβου-
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λίου θα έχουν µια πρωτότυπη ασυλία. Διαβάζω στο άρθρο 29 ότι
τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, ο Πρόεδρος, ο διευθύνων
σύµβουλος δεν διώκονται και δεν ενάγονται για πράξεις και απο-
φάσεις τους που είναι σύµφωνες µε τον παρόντα νόµο. Ακούστε
δηλαδή. Αρκεί να επικαλείται κανείς ότι «εγώ ό,τι κάνω, το κάνω
σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο» και µε τον λόγο αυτό θα απαλ-
λάσσεται των ευθυνών.

Επίσης ακούστε το άλλο. Θα είναι δυνατόν το διοικητικό συµ-
βούλιο του ΟΣΕΘ, της µίας από τις δύο δηµόσιες υπηρεσίες, να
λειτουργεί εν απαρτία -ξέρετε µε πόσα άτοµα, κύριοι συνάδελ-
φοι;- µε τρία άτοµα. Παγκόσµια πρωτοτυπία. Αυτές είναι οι ρυθ-
µίσεις που θα οδηγήσουν στην αναβάθµιση των αστικών
συγκοινωνιών! Προχωρώ παρακάτω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι το νοµικό πρόσωπο
αυτό ιδρύεται για ενενήντα χρόνια. Με µόνη διαφορά ότι σήµερα
έχουµε 2017. Και όπως παρατήρησε και ο εισηγητής µας κ. Κα-
ραµανλής, αλλά και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ.
Δένδιας, το 2019, σύµφωνα µε τον κανονισµό 1370/2007, είµαστε
αναγκασµένοι να προχωρήσουµε σε ανοιχτές διαγωνιστικές δια-
δικασίες.

Κύριε Σπίρτζη, σας ερωτώ: Έχετε εξασφαλίσει την εξαίρεση
αυτού του νέου φορέα; Έχετε µιλήσει µε τους εταίρους και σας
έχουν διαβεβαιώσει ότι εξαιρείται; Αν είναι, πείτε το στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. Πείτε: «Ναι, κρατικοποιούµε τις αστικές συγκοι-
νωνίες και προχωρούµε σε αυτό το µοντέλο γιατί είµαστε βέβαιοι
ότι θα εξαιρέσουµε τις Αστικές Συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης από
αυτό το οποίο επιτάσσει ο κοινοτικός κανονισµός». Αλλιώς τι κά-
νουµε τώρα; Φτιάχνουµε στα µέσα του 2017 δύο νέα νοµικά πρό-
σωπα τα οποία σε δύο χρόνια θα χρειαστεί, ενδεχοµένως, να τα
διαλύσουµε, αν πάµε σε ανοιχτές διαγωνιστικές διαδικασίες;
Εκτός εάν έχετε εξασφαλίσει την εξαίρεση, θέλετε να κρατικο-
ποιήσετε τις αστικές συγκοινωνίες και να κάνετε το colpo grosso,
όπως κάνατε και µε τον ΟΑΣΑ, µε τις Αστικές Συγκοινωνίες της
Αθήνας, να το βάλετε και αυτό στο υπερταµείο, εκεί όπου βάζετε
όλα τα «ασηµικά της χώρας» για ενενήντα εννιά χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε την
τοποθέτησή σας, σας παρακαλώ. Έχουµε υπερβεί αρκετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, πέραν όλων αυτών, αυτό το οποίο θέλω να πω είναι

ότι πρέπει να  υπάρξει µέριµνα και για τους εργαζόµενους στον
ΟΑΣΘ. Δεν έχει µιλήσει κανένας για αυτό. Δουλεύουν εκεί 2.300
άνθρωποι. Τι γίνεται; Οι άνθρωποι αυτοί µεταφέρονται αυτοµά-
τως στο δηµόσιο. Πού όµως; Στο ενιαίο µισθολόγιο. 

Έχετε βγει, λοιπόν, να πείτε δηµόσια στον κόσµο ότι ξέρετε,
εσείς που εργάζεστε στον ΟΑΣΘ, οι δυόµισι χιλιάδες οικογένειες
της Θεσσαλονίκης, θα δείτε ξαφνικά να µειώνεται ο µισθός σας; 

Αυτά πρέπει να τα εξηγήσετε στον κόσµο, γιατί εδώ βγαίνουν
όλοι –εννοώ οι συνοδοιπόροι σας στον κυβερνητικό συνασπισµό-
και λένε ότι ξέρετε, µε αυτόν τον τρόπο, θέσφατο, θα λειτουρ-
γήσουν όλα τέλεια, άψογα, εξασφαλίζονται όλοι οι εργαζόµενοι,
κανένας δεν θα έχει παράπονο, όλα λύθηκαν. Ωραία! Μαζί σας
να φτιάξουµε κάτι καλύτερο. 

Αυτό, όµως, δεν γίνεται, κύριε Υπουργέ, µε αυτόν τον τρόπο.
Αυτό γίνεται προκηρύσσοντας έναν δηµόσιο διάλογο µε όλους
τους φορείς Θεσσαλονίκης, οι οποίοι θα έπρεπε να µετάσχουν
στο διάλογο, να σας πουν προτάσεις –έχουν προτάσεις- και τότε
πράγµατι να καταλήξουµε κάπου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο φέρνετε, το µόνο

που εξυπηρετεί, κύριε Σπίρτζη, είναι τις ιδεοληψίες της Κυβέρ-
νησής σας. Και νοµίζω ότι, δυστυχώς, δεν µπορεί να µας πάει
µπροστά, θα µας πάει πίσω. Μας γυρίζετε πολλές δεκαετίες πίσω
µε αυτό το νοµοσχέδιο 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι

κ. Γιώργος Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όταν άκουσα ότι έρχεται το νοµοσχέδιο του ΟΑΣΘ η πρώτη
µου απορία ήταν γιατί να έρθει µε τη διαδικασία του επείγοντος.
Αν και δεν πέφτουµε από τα σύννεφα. Η εξαίρεση θα ήταν να
έρθει µε κανονικές διαδικασίες. Με τη διαδικασία του επείγοντος,
λοιπόν, για να ψηφιστεί ώστε να ξεκινήσει αµέσως µετά, όπως
είπε ο Υπουργός, ο σχεδιασµός και η υλοποίησή του, δηλαδή τον
Αύγουστο που ως γνωστόν οι δηµόσιες υπηρεσίες σφύζουν από
δραστηριότητα.

Ας πάµε στο συγκεκριµένο θέµα. Δεν θα µπω σε λεπτοµερή
συζήτηση. Τα είπε ο κ. Αµυράς ο εισηγητής µας. Το καθεστώς
µε τον ΟΑΣΘ ήταν ήδη προβληµατικό: Κρατικοδίαιτος καπιταλι-
σµός, ο οποίος εξασφάλιζε για τους µετόχους σταθερά κέρδη
και βέβαια τη δυνατότητα τοπικών πολιτικών παραγόντων να διο-
ρίζουν εξασφαλίζοντας ψήφους. Ένα κλασικό παράδειγµα δη-
λαδή πελατειακού κράτους όπου κάποιοι έκαναν τη ψηφοθηρική
τους πολιτική µε τις πλάτες του δηµοσίου.

Η Θεσσαλονίκη, η δεύτερη σε µέγεθος πόλη της Ελλάδος, δεν
είχε και δεν έχει άλλα δηµόσια µέσα µεταφοράς εκτός από τα
λεωφορεία του ΟΑΣΘ. Όπως έχει ειπωθεί πολλές φορές, ανα-
πτυγµένος τόπος δεν είναι εκεί όπου οι φτωχοί µετακινούνται µε
αυτοκίνητα, αλλά εκεί όπου ακόµα και οι πλούσιοι χρησιµοποιούν
τα µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Δυστυχώς, η αντίληψη που κυριαρχεί εδώ είναι ότι οι δηµόσιες
αστικές συγκοινωνίες αφορούν κυρίως τα χαµηλά εισοδήµατα
και αποτελούν δαπάνη. Η αντίληψη αυτή είναι παρωχηµένη.

Όταν η «GOOGLE» αποφάσισε να εγκαταστήσει τα κεντρικά
της γραφεία στο Δουβλίνο στην Ισλανδία, έθεσε ως προϋπόθεση
την άριστη πρόσβαση του προσωπικού είτε µε µέσα µαζικής µε-
ταφοράς είτε µε ποδήλατα. Για το Δουβλίνο, λοιπόν, οι αστικές
συγκοινωνίες αποδείχθηκαν στρατηγικός σύµµαχος στην προ-
σέλκυση επενδύσεων. 

Σήµερα χρειάζεται να γίνει κατανοητό ότι οι δηµόσιες συγκοι-
νωνίες αφορούν όλους και είναι εργαλείο οικονοµικής ανάπτυ-
ξης. Οι καλές αστικές συγκοινωνίες αποτελούν παράγοντα
προσέλκυσης άµεσων ξένων επενδύσεων, ενώ επηρεάζουν και
τον δείκτη ποιότητας ζωής σε κάθε πόλη. 

Η λύση, λοιπόν, που δίνει η Κυβέρνηση είναι κατά τη γνώµη
µας στη λάθος κατεύθυνση. Μπορεί να είναι ελκυστική για τους
δυόµισι χιλιάδες εργαζόµενους, που θα τις µετατρέψει σε δηµό-
σιους υπαλλήλους, αλλά σε λίγο το πιθανότερο είναι  ότι οι δύο
νέοι κρατικοί φορείς, ο ΟΣΕΘ και η ΑΣΥΘ -αλήθεια που τα βρή-
κατε τα ονόµατα αυτά, ΟΣΕΘ και ΑΣΥΘ, είναι σαν ζευγάρι που
ξεπηδάει από τις σελίδες της Παλαιάς Διαθήκης- να καταλήγουν
στο υπερταµείο, λοιπόν, όπως ο ΟΑΣΑ ή το ΤΑΙΠΕΔ, που θα ανα-
λάβει την ιδιωτικοποίησή τους, πηγαίνοντας προς το 2019, που
θα πρέπει να υπάρξει απελευθέρωση του συγκοινωνιακού έργου.
Και τότε, κύριε Υπουργέ, µιας και σας αρέσει η λέξη «αποϊδιωτι-
κοποίηση» -γεµίζει το στόµα σας, όταν την λέτε- θα έχουµε µία
απο-αποϊδιωτικοποίηση. 

Εν τω µεταξύ, οι συγκοινωνίες στην πόλη θα έχουν γίνει µπά-
χαλο, καθότι σε αντίθεση µε την Αθήνα δεν υπάρχουν στη Θεσ-
σαλονίκη µέσα σταθερής τροχιάς, τραµ και µετρό. Και µου κάνει
εντύπωση που κανένας στην Θεσσαλονίκη δεν ανησυχεί γι’ αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Σας άκουσα µάλιστα χθες στην επιτροπή να λέτε για το πάρτι
των διορισµών από Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, που γινόταν
στον ΟΑΣΘ. Δίκιο έχετε, απόλυτο δίκιο. Εσείς όµως αλήθεια, πού
ήσασταν τότε; Ο πρόεδρος του ΤΕΕ δεν µπορούσε να πει µια
λέξη γι’ αυτά ή µήπως, επειδή ήσασταν σε άλλο στρατόπεδο, πιο
«πράσινο», δεν είχατε σχόλια για τα κακώς κείµενα ή µήπως τότε
στα µάτια σας αυτά  δεν ήταν κακώς κείµενα; 

Ας έρθουµε και στο σήµερα. Η χώρα έχει υποχρέωση κατάθε-
σης στρατηγικού σχεδίου απελευθέρωσης συγκοινωνιών από το
2019 και µετά για την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Υπό κανονικές
συνθήκες, αυτό θα ήταν µία πρώτης τάξεως ευκαιρία για την Κυ-
βέρνηση να εξελίξει τα παρωχηµένα µοντέλα του ΟΑΣΘ και του
ΟΑΣΑ. Το κράτος οφείλει να σχεδιάζει, να ελέγχει και να επιδοτεί
στοχευµένα τα εισιτήρια και τους µισθούς των εργαζοµένων, όχι
όµως και το µέρισµα των µετοχών του ΟΑΣΘ. 

Τι λείπει; Τα είπε και ο εισηγητής µας: Ο στρατηγικός σχεδια-
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σµός της πολιτείας, σε συνεργασία µε Τοπική Αυτοδιοίκηση, η
ίδρυση ρυθµιστικής αρχής υπεύθυνης για την τήρηση των προ-
διαγραφών ποιότητας, η διεξαγωγή διεθνούς διαγωνισµού για
την παραχώρηση των αστικών συγκοινωνιών µε κριτήριο το δη-
µόσιο συµφέρον και ο οικονοµικός έλεγχος και η λογοδοσία για
τη διαχείριση του κρατικού χρήµατος από τον ΟΑΣΘ. Αντ’ αυτού
όµως, η Κυβέρνηση περί άλλων τυρβάζει. Παρουσιάζει τον κρα-
τικό ΟΑΣΑ ως υπόδειγµα κρατικού µεταφορέα και τον ΟΑΣΘ ως
ιδιωτικό οργανισµό-µίασµα. 

Κατά τη γνώµη µας, η κρατικοποίηση ή η αποϊδιωτικοποίηση
του ΟΑΣΘ είναι µία φτωχά µελετηµένη λύση που επιλέγεται, όχι
γιατί είναι η βέλτιστη λύση, αλλά γιατί ταιριάζει στο ιδεολογικό
κοστούµι του ΣΥΡΙΖΑ, µία χαµένη ευκαιρία, την οποία ευχόµαστε
να µην πληρώσουµε τελικά είτε σε αποζηµιώσεις είτε σε ταλαι-
πωρία.

Επιτρέψτε µου τώρα να περάσω και σε κάποια άλλα θέµατα
της επικαιρότητας. Και τι να πρωτοδιαλέξει κανείς; Τον Πρωθυ-
πουργό που θεωρεί τις αποφάσεις της δικαιοσύνης θεσµικά εµ-
πόδια και µάλλον, γι’ αυτό στελεχώνει κατάλληλα το νοµικό του
γραφείο µε τη συνταξιούχο πλέον Πρόεδρο του Αρείου Πάγου;
Τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας να τηλεφωνεί µυστικά σε ισοβίτη
κρατούµενο για ναρκωτικά, σαν να παρακολουθούµε ένα επει-
σόδιο από το γνωστό σίριαλ «House of Cards»; Τις αποκαλύψεις
από τους παλαιότερους πρωταγωνιστές -τα πάλαι ποτέ «assets»,
που λέγατε, της Κυβέρνησης- για παράλληλο νόµισµα και έξοδο
από την Ευρωζώνη σε σχεδιασµούς καφενειακού επιπέδου, λες
και προετοίµαζαν που θα πάνε πενταήµερη; Τις επιθέσεις µπα-
χαλάκηδων στο κέντρο της Αθήνας, αλλά και σε πανεπιστήµιο,
όπως έγινε χθες στο Βόλο; 

Απ’ όλα αυτά θα αναφερθώ µόνο στο πρώτο. Τον τελευταίο
καιρό γινόµαστε µάρτυρες µιας αντιπαράθεσης µεταξύ Κυβέρ-
νησης και δικαιοσύνης. Σε κάθε απόφαση, που δεν αρέσει στην
Κυβέρνηση βγαίνουν Υπουργοί σχολιάζουν, είτε µε µαντινάδες
είτε µε αναρτήσεις σε κοινωνικά δίκτυα είτε µε προτροπές επέµ-
βασης στο έργο της. 

Όχι, η δικαιοσύνη δεν είναι υπεράνω κριτικής, ούτε είναι και
αλάνθαστη, όµως πιστεύετε αλήθεια ότι η συνεχής αµφισβήτησή
της από Υπουργούς της Κυβέρνησης -και όχι κάποιους σχολια-
στές και δηµοσιογράφους- είναι εποικοδοµητική; 

Δεν µπαίνω στην ουσία των αποφάσεων. Μπαίνω στην ουσία
των αντιδράσεων. Ανταρτοπόλεµος από την Κυβέρνηση που
πριονίζει έναν βασικό θεσµό της δηµοκρατίας. Οι αντιδράσεις
στις αποφάσεις της δικαιοσύνης έχουν πυκνώσει τον τελευταίο
καιρό και δεν ξέρω αν αυτό έχει να κάνει µε τις συγκεκριµένες
αποστρατείες στον χώρο της δικαιοσύνης -γιατί πριν δεν τα εί-
χαµε αυτά-, αποστρατείες που δεν είναι ακριβώς αποστρατείες,
αλλά χρησιµοποιούνται περισσότερο ως εφεδρείες από την Κυ-
βέρνηση. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχοντας την εκτελεστική εξουσία, προ-
σπαθεί να κυριαρχήσει απέναντι σ’ όλες τις άλλες, ξεκινώντας
από τις γνωστές προσπάθειες που έκανε στην τέταρτη εξουσία,
στον τύπο, και πηγαίνοντας στην υπονόµευση της νοµοθετικής
εξουσίας µε όλες αυτές τις επείγουσες κοινοβουλευτικές διαδι-
κασίες που συνεχίζονται ακόµα και µετά το κλείσιµο της δεύτε-
ρης αξιολόγησης που πιθανόν να δικαιολογούσε επείγουσες
διαδικασίες. Θυµίζω ότι ακόµα και το προηγούµενο νοµοσχέδιο
για τα πνευµατικά δικαιώµατα πέρασε µε επείγουσες διαδικα-
σίες. Τώρα, µετά το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης, πώς δι-
καιολογείται αυτός ο υποβιβασµός του Κοινοβουλίου; Μαθαίνω
ότι έρχονται ακόµα άλλα τρία-τέσσερα νοµοσχέδια µέχρι το κλεί-
σιµο της Βουλής σε δύο εβδοµάδες, οπότε επειδή δεν βγαίνουν
οι ηµεροµηνίες, µάλλον και εκεί πέρα θα έχουµε επείγουσες και
κατεπείγουσες διαδικασίες.

Τώρα, η επόµενη εξουσία που έρχεται να θίξει η Κυβέρνηση
είναι η δικαστική. Έρχεται να επικρίνει τις αποφάσεις της, θεω-
ρώντας την θεσµικό εµπόδιο. Θεσµικό εµπόδιο για ποιον και
γιατί; Η παρεµβατική αυτή πρακτική απέναντι στις άλλες εξου-
σίες δηµιουργεί τριγµούς και πλήττει την ευστάθεια του συστή-
µατος και ένα ασταθές σύστηµα εύκολα χάνει την ισορροπία του. 

Όλα αυτά γίνονται για την επικοινωνία, για να κλείσει το µάτι
ο ΣΥΡΙΖΑ σε συγκεκριµένα ακροατήρια, προσπαθώντας να τα

πείσει ότι δεν έχει χάσει την ψυχή του. Γι’ αυτό και η ανοχή απέ-
ναντι σε ακραίες συµπεριφορές που στον κόσµο τους έχουν ένα
ιδεολογικό άλλοθι πλήττει βάναυσα την εικόνα της χώρας. Του-
ρίστας ξυλοκοπήθηκε στο κέντρο της Αθήνας επειδή ψώνιζε την
Κυριακή. Προχθές η Ερµού έγινε πεδίο µάχης, µε δεκάδες µα-
γαζιά να έχουν υποστεί ζηµιές. Νοµίζαµε ότι η βαλβίδα εκτόνω-
σης της αντικυβερνητικής οργής ήταν τα Εξάρχεια και το
πολύπαθο Πολυτεχνείο. Τώρα βλέπουµε να µεταφέρεται αυτή η
βαλβίδα εκτόνωσης στο κέντρο της Αθήνας για να χαϊδέψει η Κυ-
βέρνηση τα αυτιά συγκεκριµένων οµάδων. 

Πρέπει, όµως, η χώρα να αλλάξει σελίδα, η οικονοµία να µπει
επιτέλους σε πρώτο πλάνο, µπροστά από την επικοινωνία. Πρέ-
πει να δηµιουργηθούν δουλειές στη χώρα και αυτή πρέπει να
είναι η νούµερο ένα προτεραιότητά µας. Δεν µπορείτε, όµως, να
τα κάνετε αυτά κάνοντας όλους τους ανέργους είτε µετακλητούς
είτε να τους προσλάβετε στο δηµόσιο. Οι δουλειές θα έλθουν
από τον ιδιωτικό τοµέα και οι δουλειές θέλουν επενδύσεις. Οι
επενδύσεις, όµως, θέλουν κλίµα, όχι κλάµα κάθε φορά που γίνε-
ται µια ιδιωτικοποίηση. 

Το DNA του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, πρέπει να υποστεί µία γονιδιακή
µετάλλαξη. Ως κόµµα έχει µάθει να αντιδρά και όχι να δρα, να
διαµαρτύρεται και όχι να δηµιουργεί. Επειδή το κόµµα έχει ει-
σβάλει στο κράτος, το έχει αδρανοποιήσει. Αλλαγές, µεταρρυθ-
µίσεις ψηφίζονται, αλλά δεν εφαρµόζονται και χωρίς
αποτελεσµατικό κράτος, η ιδιωτική πρωτοβουλία θα καταρρεύ-
σει, γιατί δεν θα υπάρχουν θεσµοί και κανόνες. Θα επικρατήσει
ο νόµος της ζούγκλας και η ζούγκλα, ξέρετε, δεν φηµίζεται για
τη δηµοκρατία της. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτρης Δηµητριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νο-

µοσχέδιο έρχεται να ρυθµίσει κάτι που όλοι έχουν συµφωνήσει
τις προηγούµενες µέρες και το προηγούµενο διάστηµα, ότι δη-
λαδή η κατάσταση στον ΟΑΣΘ δεν πήγαινε άλλο. Μεγάλα προ-
βλήµατα εξυπηρέτησης του κοινού, απλήρωτοι εργαζόµενοι,
αδιαφάνεια, κατασπατάληση δηµόσιου χρήµατος. 

Το γιατί ενδεχοµένως καθυστερήσαµε να παρέµβουµε σ’
αυτήν ακριβώς την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί δεν µας το
προσάπτει σχεδόν κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα, αλλά µόνο η το-
πική κοινωνία και σ’ αυτήν απευθυνόµαστε.

Δεν ακούστηκε καµιά πρόταση για το αν πρέπει να παρεµβαί-
νουµε, για το πώς και για το πότε. Το καθεστώς που επί εξήντα
χρόνια εξέθρεψε αυτό το φαινόµενο και είναι αυτό που ευθύνεται
για το σηµερινό εκρηκτικό αδιέξοδο παραδέχεται απλώς ότι
υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Η λύση του είναι για µετά το 2019 και
συµφωνεί τελικά µε τις θέσεις του ΟΑΣΘ που προσβάλλουν κάθε
έννοια προστασίας του δηµόσιου χρήµατος και των κανόνων υγι-
ούς επιχειρηµατικότητας.

Ευθύνονται οι ίδιοι που κατά τα άλλα είναι οι ιερείς της επιχει-
ρηµατικότητας και της ελεύθερης αγοράς. Αλλά ποια ελεύθερη
αγορά και ποια επιχειρηµατικότητα, όταν έχουµε µια εταιρεία η
οποία έχει εγγυηµένη δηµόσια χρηµατοδότηση, κλειστό συµβό-
λαιο κατ’ αρχάς µέχρι το 1981, µετά µέχρι το 2001, στη συνέχεια
µέχρι το 2021 και ίσως όποτε χρειαζόταν η φήµη τους; Έχει
πλήρη χρηµατοδότηση για την ανανέωση του στόλου της, αλλά
µε κρατικά χρήµατα και χωρίς καµία πιθανότητα απόσβεσης τε-
λικά όπως διαφάνηκε. 

Αλήθεια, ποια είναι η δέσµευση των προηγούµενων Υπουργών
και κρατικών υπευθύνων γι’ αυτό ακριβώς το γεγονός, ότι οι προ-
βλεπόµενη απόσβεση αυτής της αγοράς, των χρηµάτων µας δη-
λαδή που πρέπει να πάρουµε πίσω, απλώς δεν τηρήθηκε;
Κάποιος φταίει, κάποιος πρέπει να απολογηθεί. Αυτό, λοιπόν,
είναι το παράδειγµα του προηγούµενου καθεστώτος, το πώς αν-
τιλαµβάνονται την επιχειρηµατικότητα, την ελεύθερη αγορά, τον
ανταγωνισµό, τους κανόνες δικαίου.

Τα οικονοµικά αποτελέσµατα που είχαµε µετά από εξήντα χρό-
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νια τέτοιας διαδικασίας είναι τα εξής. Κατ’ αρχάς έχει σηµασία
να πούµε ότι µόνο τα τελευταία οκτώ χρόνια έχουµε κρατικές
χρηµατοδοτήσεις περίπου 1 δισεκατοµµυρίου στον ΟΑΣΘ.
Αυτός ο οργανισµός, ενώ πήρε αυτά τα χρήµατα, οφείλει –σή-
µερα που µιλάµε- στο ΙΚΑ 41 εκατοµµύρια, έχει χρέη προς τρί-
τους 120 εκατοµµύρια, δεν έχει, ως όφειλε, αποθεµατικά
τουλάχιστον 38 εκατοµµυρίων. Πού είναι, αλήθεια, αυτά; Διότι οι
αποσβέσεις του ελληνικού δηµοσίου σε αυτό το ζήτηµα πρέπει
να µπουν υπέρ του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο πλήρωσε για
την ανανέωση του στόλου αυτής της επιχείρησης. Δεν είναι
αυτήν τη στιγµή υπέρ µας. Έχουµε διεύρυνση των ελλειµµάτων,
έχουµε κακή προσφορά υπηρεσιών και έχουµε απλήρωτο το
προσωπικό. 

Με λίγα λόγια, έχουµε µια τραγική κατάσταση, µια καταπά-
τηση κάθε έννοιας δηµοσίου συµφέροντος και δηµόσιου πλού-
του και µας υποχρεώνει να παρέµβουµε. Παρεµβαίνουµε,
εποµένως, µε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία µε µια πρόταση
που στοχεύει στην ανάκτηση του δηµόσιου πλούτου, στην απο-
κατάσταση ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους
πολίτες της Θεσσαλονίκης και στην προστασία των δικαιωµάτων
των εργαζοµένων που δουλεύουν σε αυτήν. 

Η πρότασή µας είναι απλή και συγκεκριµένη. Δύο δηµόσιες
εταιρείες, µία ο ΟΣΕΘ και µια η ΑΣΥΘ. Μου άρεσε πάρα πολύ η
παρέµβαση του συναδέλφου που έκανε κάποια παροµοίωση για
το πώς ακούγονται αυτές οι εκφράσεις, βιβλικές. Πράγµατι, έχει
χιούµορ και χαίροµαι που το άκουσα. Στην ΑΣΥΘ συµπεριλαµβά-
νονται όλα τα συγκοινωνιακά µέσα του αστικού πολεοδοµικού
ιστού της Θεσσαλονίκης. Επίσης, η εκκαθάριση σε λειτουργία
του ΟΑΣΘ, µε στόχο να δηµιουργήσουµε ένα νέο τοπίο, να δια-
σφαλίσουµε έστω και σήµερα το δηµόσιο συµφέρον και τα δι-
καιώµατα µεταφοράς των πολιτών στο αστικό σύµπλεγµα της
Θεσσαλονίκης. 

Επαναλαµβάνω πως δεν άκουσα να προτείνετε οτιδήποτε δια-
φορετικό, είτε σε σχέση µε το δικό µας σχέδιο είτε κάτι τελείως
διαφορετικό από άλλους πολιτικούς φορείς. Και αν για το νεοφι-
λελεύθερο µπλοκ αυτό ήταν αναµενόµενο, δεν ήταν αναµενό-
µενο, κατά τη δική µου πάντως προσέγγιση, από το ΚΚΕ, που σε
αυτήν την απο-ιδιωτικοποίηση του ΟΑΣΘ και την ανάκτησή του
από το δηµόσιο δεν τοποθετείται ευθέως. Οι αγώνες της τοπικής
κοινωνίας για δηµόσιες συγκοινωνίες τελικά δικαιώνονται ή όχι;
Τελικά είµαστε κοντά σε αυτήν την επιθυµία, σε αυτήν τη διεκδί-
κηση ή µακριά; Δεν άκουσα κάτι συγκεκριµένο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Τώρα ο αγώνας δικαιώνεται!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Δεν άκουσα όµως κάτι συγκε-

κριµένο. Η νέα προσέγγιση του ΚΚΕ πως το κράτος έχει ταξική
υπόσταση είναι πράγµατι χρήσιµη. Καλώς τα, τα παιδιά που κα-
τάλαβαν ότι έχει και ταξική συγκρότηση και δεν είναι ουδέτερη
αυτή η κρατική υπόσταση, αλλά αυτό είναι µια άλλης κουβέντας
συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ενώ λοιπόν θεωρείται
ότι έχει µια ολοκληρωµένη πρόταση για τις δηµόσιες αστικές µε-
ταφορές, δεν υποστηρίζει το δικό µας συγκεκριµένο σχέδιο,
αλλά ούτε καν το εµπλουτίζει ούτε καν του προσθέτει κάτι τις.
Χάνει, εποµένως, την ευκαιρία να συµβάλει στην εξυγίανση του
δηµόσιου χώρου και δηµόσιου πλούτου για θέµατα που τα κινή-
µατα της πόλης έχουν βάλει επιτακτικά εδώ και χρόνια και νοµίζω
πως εµείς τα ενοποιούµε.

Δεν άκουσα τελικά ούτε µια ολοκληρωµένη, αλλά ούτε και µε-
ρική πρόταση που να αντιστρατεύεται αυτή τη συγκεκριµένη που
εµείς καταθέτουµε. Εδώ οφείλω να πω πως άκουσα πως τελικά
µάλλον λίγο πολύ φταίει ο κύριος Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης, για
τα προβλήµατα που εντοπίζονται στις µεταφορές της Θεσσαλο-
νίκης.

Δεν έχουµε, λοιπόν, µόνο το παράδειγµα της σπατάλης και της
διασπάθισης του δηµόσιου χρήµατος, αλλά και την απευθείας
µεταφορά τους σε οµάδες διαπλεκόµενων ιδιωτών µε το κράτος.
Αυτό που µαζί µε το υπόλοιπο ιστορικό παράδειγµα εµπλοκής
κρατικού χρήµατος, κρατικοδίαιτοι επιχειρηµατίες και πρόθυµο
πολιτικό προσωπικό, µε εµάς παίρνει ένα τέλος και σε αυτήν την

περίπτωση.
Θα παίρνει πάντα ένα τέλος αυτό το εµβληµατικό και απί-

στευτο πρότυπο διαπλοκής που είναι υπεύθυνο για την καταλή-
στευση της περιουσίας του ελληνικού λαού. Δεν είναι υπόσχεση,
είναι η πράξη µας και θα τη συναντάτε συχνά από εδώ και στο
εξής. Είναι το δικό µας παράδειγµα, γιατί ο δρόµος της αλλαγής
του αναπτυξιακού και παραγωγικού µοντέλου είναι ανοιχτός και
είναι εµπρός µας. Η οικονοµία των αναγκών είναι µια πρόκληση
για εµάς που είµαστε διατεθειµένοι να ανταποκριθούµε για το
συµφέρον του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο Υφυπουργός κ. Μαυραγάνης θέλει να κάνει µια παρέµβαση.
Πόση ώρα ζητάτε, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Αρκούν τρία µε τέσσερα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία. Έχετε τον

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή αναφέρθηκαν
πάρα πολλά, θα επικεντρωθώ µόνο στα εξής: Είναι γνωστό ότι
υπό το πρίσµα των γεγονότων και των οφειλών, παρά το γεγονός
των καταβολών που γινόντουσαν όλα τα έτη προς τον ΟΑΣΘ,
αλλά και της έλλειψης παροχής του κοινωφελούς έργου για το
οποίο αυτός ιδρύθηκε από το 1957, από τις οµοειδείς, συνεχείς
και αλληλοδιάδοχες επεκτάσεις των συµβάσεων από το 1957
έως σήµερα, δηλαδή επί εξήντα έτη, από το γεγονός ότι ακόµα
και τα αποθεµατικά του ΟΑΣΘ των 38 εκατοµµυρίων ψάχνονται
αυτήν τη στιγµή προς ανεύρεση, από το γεγονός, επίσης, ότι δεν
επετρέπετο από τον ΟΑΣΘ προς τη ΣΑΣΘ, που ήταν ο εποπτικός
φορέας, να γίνεται διασταύρωση µε το ηλεκτρονικό µοντέλο που
είχε προβλεφθεί από τη σύµβαση του 2001, ώστε να βλέπουµε
αν υπάρχει απόκλιση ή όχι από τα οχηµατο-χιλιόµετρα που
έπρεπε να είναι η βασική παροχή προς το καταναλωτικό κοινό,
είναι επιβεβεληµένη αυτή η νοµοθετική παρέµβαση, που είναι
βαθιά ανθρωποκεντρική. Διότι η υπηρεσία κοινωφελούς χαρα-
κτήρα που προεχόντως έχει η δηµόσια αστική µεταφορά είναι
υπηρεσία τέτοια που, ακόµα και από την οδηγία του 123/2006
αλλά και από τον 1370/2007, προβλέπεται ως κατ’ εξαίρεση πα-
ροχές υπηρεσίας από το πεδίο αυτών των οδηγιών, που προβλέ-
πουν την ελευθερία υπηρεσιών και εγκατάστασης. Άρα, και από
το ίδιο το κοινοτικό ενωσιακό δίκαιο προβλέπεται ως ένα πεδίο
το οποίο προεχόντως έχει κοινωφελή χαρακτήρα.

Τώρα, υπάρχει η κατηγορία ότι δεν επιτρέπεται νοµικά να γίνει
αυτή η παρέµβαση και ότι εν πολλοίς βρίσκεται έξω από το πεδίο
αυτού καθ’ εαυτού του Συντάγµατος και εν πάση περιπτώσει των
θεµελιωδών κανόνων του ελληνικού αλλά και του ενωσιακού δι-
καίου.

Θέλω να παρατηρήσω εδώ τα εξής: Πρώτον, το Σύνταγµα του
1975, που φαντάζοµαι καµµία πολιτική πτέρυγα δεν µπορεί να το
κατηγορήσει για κρατικιστικό, προβλέπει στο άρθρο 146 αυτού
ότι η ιδιωτική οικονοµική πρωτοβουλία δεν µπορεί να αναπτύσ-
σεται εναντίον της ελευθερία, της ελευθερίας της κίνησης για
την οποία κάποιοι Βουλευτές αντιπολιτευόµενοι µίλησαν, της
ελευθερία της κίνησης των πολιτών, που είναι βαθύ ατοµικό δι-
καίωµα. Επίσης, δεν µπορεί να αναπτύσσεται εις βάρος της εθνι-
κής οικονοµίας και των κοινωφελών υπηρεσιών.

Σε αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, το Σύνταγµα προβλέπει συγ-
κεκριµένη παρέµβαση, την οποία αναλύει στο άρθρο 106, παρά-
γραφος 3 που λέει ότι µπορεί να εξαγοράζεται µια τέτοια
επιχείρηση και ότι αυτή η εξαγορά να γίνεται ακόµα και από το
κράτος ή από δηµόσιο φορέα ή και µε συµµετοχές άλλων πα-
ρεµφερών τοµέων, όπως οι δήµοι. Βεβαίως, κατηγορηθήκαµε και
γι’ αυτό, ενώ οι δήµοι, η δυνατότητα που τους δίνεται από το
άρθρο 18, αν δεν κάνω λάθος, να µπορούν να εξαγοράζουν µε-
ρίδια της ΑΣΥΘ, είναι αυτοί οι οποίοι έχουν προεχόντως γνώση
και εικόνα της καθηµερινής πραγµατικότητας.

Τι άλλο προβλέπεται, όµως; Έχει γίνει εφαρµογή αυτών που
προέβλεπε το Σύνταγµα; Βεβαίως, ναι. Στο νοµοθέτηµα 1386/1983
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που έδινε το δικαίωµα στη διοίκηση, στον Οργανισµό Ανασυγκρό-
τησης των Επιχειρήσεων, ΟΑΕ, να κάνει αυτό µε δική του πρωτο-
βουλία, µε διοικητική πράξη, λοιπόν, την εξαγορά των
επιχειρήσεων, χωρίς να παρεµβαίνει η δικαιοσύνη τότε.

Στη συνέχεια ν.1892/90, κυβέρνηση Μητσοτάκη, θυµίζει σε κά-
ποιους κάτι αυτό; Άρθρο 46α, τι προέβλεπε; Τη δυνατότητα και
της διοίκησης, αλλά και µε επιστέγασµα της απόφασης του εφε-
τείου της έδρας της επιχείρησης όταν αυτοί που είχαν τις µεγα-
λύτερες απαιτήσεις, δηλαδή εδώ το δηµόσιο και ο ΕΦΚΑ από την
άλλη µεριά, 120.000.000 και 41.000.000, 161.000.000, να εξαγο-
ράζουν την επιχείρηση, ειδικά όταν ήταν κρίσιµος και ζωτικής ση-
µασίας τοµέας για το κοινωνικό σύνολο και την εθνική οικονοµία,
όπως είναι εν προκειµένω.

Άρα, κύριοι, αυτές οι εφαρµογές των κανόνων δικαίου στο
πλαίσιο του άρθρου 106 του Συντάγµατος είναι κάτι το οποίο
είναι καινοφανές; Είναι κάτι το οποίο δεν είχε προβλεφθεί ποτέ;
Είναι κάτι µήπως για το οποίο τα ελληνικά δικαστήρια έχουν απο-
φανθεί ότι είναι αντισυνταγµατικό; 

Προφανώς και όχι. Μάλιστα, πολλές φορές έχει γίνει εφαρ-
µογή µε πράξη της διοικήσεως, όχι του ελληνικού Κοινοβουλίου
µε νόµο.

Θα ήθελα, λοιπόν, κλείνοντας να πω ότι εκτός από επιβεβλη-
µένο αυτό το νοµοθέτηµα, είναι βαθιά ανθρωποκεντρικό, τέλεια
συνταγµατικό και αν δεν προβαίναµε σε αυτό το νοµοθέτηµα, θα
ήµασταν υπόλογοι στην ελληνική κοινωνία. Υπόλογοι, λοιπόν,
είναι αυτοί που αντιδρούν σήµερα και δεν προτείνουν ως αντι-
πρόταση οτιδήποτε, παρά µόνο αοριστολογούν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλονίκη

είναι εδώ. Είναι εδώ, βλέπει και ακούει. Σήµερα είναι η µέρα της,
αλλά κάθε µέρα είναι εδώ. Δεν µπορούµε να κρύψουµε τίποτα
πια από τους Θεσσαλονικείς. Γνωρίζουν καλά τι έχει γίνει στον
ΟΑΣΘ, καλύτερα µάλιστα και από εκείνους τους ίδιους που έκα-
ναν όσα έκαναν. Δεν ξέρουν, βέβαια, οι πολίτες την επίσηµη σύν-
θεση του µετοχολογίου του ΟΑΣΘ, αλλά µάλλον δεν πειράζει.
Εδώ δεν το ξέρει ούτε καν ο ίδιος ο Υπουργός. 

Και ο Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου του ΟΑΣΘ που
τον ρωτήσαν επανειληµµένως σχετικά µε αυτό µας χαµογέλασε
πονηρά και µας είπε πως το έχει παραδώσει το µετοχολόγιο στο
Υπουργείο εδώ και τρία χρόνια. Πού είναι; Σε ποιον Υπουργό το
έχει παραδώσει το µετοχολόγιο; Ποιος το έχει σήµερα στα χέρια
του; Ποιος ευθύνεται κατά κάποιον τρόπο για την ταλαιπωρία
των πολιτών της Θεσσαλονίκης; Ο κ. Σπίρτζης είπε -και τον πι-
στεύω, δεν έχω λόγο να µην τον πιστέψω- πως δεν βρήκε τίποτα
τέτοιο όταν παρέλαβε το Υπουργείο. 

Κάποιοι ελπίζουν πως µας αρκεί η πληροφορία, που χαιρέκακα
µας έδωσε ο Πρόεδρος του ΟΑΣΘ, πως τα τρία αδέλφια Τσοχα-
τζόπουλοι κατείχαν δικαιωµατικά µετοχές του ΟΑΣΘ. Μα, κανέ-
νας άλλος πολιτευτής, πρώην πολιτευτής της Θεσσαλονίκης δεν
έχει µετοχές του ΟΑΣΘ; Κανένας; Ούτε ο ίδιος, ούτε µέλη της
οικογένειάς του; Μόνο ο Τσοχατζόπουλος; Όλα ο Τσοχατζόπου-
λος; Μόνο ο Τσοχατζόπουλος υπάρχει σε αυτήν την χώρα, κα-
νένας άλλος; Αυτός το έκαψε το όνοµά του από µόνος του, για
αυτό άλλωστε και το µάθαµε όλοι εµείς. Οι υπόλοιποι; Θα τους
µάθουν οι Θεσσαλονικείς;

Κύριε Υπουργέ, οφείλετε να κάνετε όλες τις απαραίτητες σχε-
τικές ενέργειες ώστε να ενηµερωθούν επισήµως οι Θεσσαλονι-
κείς πού πήγαν τόσα χρόνια τα λεφτά τους και για πόσα λεφτά
µιλάµε.

Υπάρχουν βέβαια και εξεταστικές επιτροπές. Εδώ έχουµε συ-
νηθίσει πλέον, κάνουµε εξεταστικές επιτροπές για διάφορα
πράγµατα. Θα µπορούσαµε να κάνουµε και µια εξεταστική επι-
τροπή για τον ΟΑΣΘ. Πόσα λεφτά ζηµιώθηκαν οι Έλληνες πολί-
τες από την λειτουργία του ή ούτε αυτό θα το µάθουµε; Δεν θα
µάθουµε δηλαδή ούτε ποιοι τα φάγανε ούτε πώς τα φάγανε; 

Για άλλη µια φορά αυτό που ξέρουµε χωρίς αµφιβολία είναι

το από ποιους τα φάγανε.
Τα έφαγαν από τον Έλληνα φορολογούµενο, που του στε-

ρούµε τα αντικαρκινικά φάρµακα αυτές τις µέρες που περνάνε
για να κάνουµε οικονοµία. Κόβουµε µέρες από τους καρκινοπα-
θείς για να γλιτώσουµε µερικές χιλιάδες ευρώ. Κι εδώ που φα-
γώθηκαν εκατοµµύρια, δεν έχει ανοίξει πάλι ρουθούνι, δεν έχει
ιδρώσει κανείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορία θα γράψει πως ο
ΟΑΣΘ άνοιξε, λειτούργησε για δεκαετίες και πλέον κλείνει, χωρίς
ποτέ, ωστόσο, να µάθουµε και επισήµως το µετοχολόγιό του,
πόσοι και ποιοι έβαζαν κόσµο σε δουλειά, σε λεωφορεία, µε κοµ-
µατικά ραβασάκια, ποιοι ήταν τόσο άπληστοι, που ενώ ήταν µέ-
τοχοι του ΟΑΣΘ, έφτιαξαν εταιρείες-φαντάσµατα, κύριε
Υπουργέ, για να νοικιάζουν και να πουλάνε στον ΟΑΣΘ µε το αζη-
µίωτο, ό,τι νοικιάζεται και ό,τι πωλείται. 

Δυστυχώς, σήµερα δεν θα µάθουµε τίποτα επισήµως. Σήµερα
τα ξεπερνάµε όλα αυτά, σήµερα τα βάζουµε κάτω από το χαλί,
ενδεχοµένως. Τα χάλια του ΟΑΣΘ έχουν προκαλέσει τόσο µε-
γάλη αγανάκτηση και απογοήτευση στους Θεσσαλονικείς και για
τόσο πολλά χρόνια που πια οι προτεραιότητές τους, ξέρετε, άλ-
λαξαν. Σήµερα πρώτη φορά δεν θέλουν ούτε να µάθουν πόσα
φαγώθηκαν ούτε να µάθουν ποιοι τα έφαγαν. Η παρατεταµένη
αδιαφορία του πολιτικού προσωπικού και η δυσωδία των κοµµα-
τικών συναλλαγών εκεί οδήγησαν, αυτό το αποτέλεσµα είχαν. 

Σήµερα αυτό που ενδιαφέρει τη Θεσσαλονίκη, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι αν θα έχει λεωφορεία αύριο η πόλη, να
πάνε οι άνθρωποι στις δουλειές τους, οι φοιτητές στα πανεπι-
στήµιά τους, οι µαθητές στα σχολεία τους. 

Σήµερα αυτό που απασχολεί τη Θεσσαλονίκη, είναι αν αυτά
που ψηφίζουµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα θα τινάξουν στον
αέρα τους κόπους τους για άλλη µια φορά. Όπως ακριβώς ανάγ-
κασε η κοµµατοκρατία µια ολόκληρη πόλη να ανέχεται επί δε-
καετίες τα αίσχη του ΟΑΣΘ, έτσι αναγκάζοµαι κι εγώ µε τη σειρά
µου να παραβλέψω σήµερα τα εγκλήµατα του παρελθόντος και
να κοιτάξω να καταλάβω ποιο ακριβώς θα είναι το µέλλον. Διότι
όλοι σήµερα εδώ αποφασίζουµε µε την ψήφο µας για το µέλλον
της Θεσσαλονίκης. 

Σήµερα, λοιπόν, δεν απαιτώ εξηγήσεις στο γιατί τα µοναδικά
εκδοτήρια εισιτηρίων στον πλανήτη που δεν δίνουν ρέστα βρί-
σκονται στη Θεσσαλονίκη. Σήµερα απλώς ρωτάω πόσο θα κοστί-
ζει από αύριο στον πολίτη της Θεσσαλονίκης το εισιτήριο για να
κατέβει στο κέντρο της πόλης του, πόσο θα κοστίσει, κύριε
Υπουργέ, το νέο σχέδιο στον Έλληνα φορολογούµενο, τι γίνεται
µε το γκρίζο το οποίο υπάρχει µέσα στη µεταβατική περίοδο.

Αναγνωρίζω, κύριε Υπουργέ, πως ίσως δεν είναι η ώρα να
ασχοληθούµε µε τις καταγγελίες πως κόβονταν πρόστιµα σε φοι-
τητές και ανέργους, τα οποία σβήνονταν, αφού πρώτα είχαν ει-
σπραχθεί από την αντισταθµιστική συµµετοχή του ελληνικού
δηµοσίου. Τώρα είναι η ώρα να πάρουµε µια ξεκάθαρη διαβεβαί-
ωση πως θα έχει λεωφορεία η πόλη κάθε Σεπτέµβρη από εδώ
και πέρα, όταν θα ανοίγουν τα σχολεία, όταν θα γίνεται η Διεθνής
Έκθεση Θεσσαλονίκης. Και ζητάµε διαβεβαιώσεις, κύριε
Υπουργέ, και όχι υποσχέσεις. Στην πόλη της Θεσσαλονίκης η
αξία των πολιτικών υποσχέσεων είναι µηδενική. 

Μιλάµε για την πόλη στην οποία η λέξη µετρό έχει γίνει το πιο
σύντοµο ανέκδοτο. Πόσο θα κοστίσει το εισιτήριο; Θα αποκτή-
σουν αξιοπιστία τα δροµολόγια; Θα σταµατήσουν να µολύνουν
τον αέρα τα λεωφορεία, οι εξατµίσεις των γερασµένων λεωφο-
ρείων; Θα αποκτήσουν επιτέλους πρόσβαση τα ΑΜΕΑ στα λεω-
φορεία της Θεσσαλονίκης; Αυτά µας απασχολούν σήµερα στην
πόλη. Σε αυτά απαιτούν οι πολίτες να δώσετε απαντήσεις, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στην παρουσίαση
του σκεπτικού της Ένωσης Κεντρώων. Όπως ανέφερα και προ-
ηγουµένως σχετικά µε τις καταγγελίες περί των όσων έγιναν στο
παρελθόν, θα µελετήσουµε αν αξίζει να προτείνουµε ακόµα και
τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής. Για το µέλλον, όµως, έχουµε
περισσότερα να πούµε. 

Κατ’ αρχάς η Ένωση Κεντρώων πιστεύει στις ιδιωτικοποιήσεις.
Και πιστεύει εκεί γιατί έτσι θεωρεί πως εξυπηρετείται καλύτερα
και αποτελεσµατικότερα το περίφηµο δηµόσιο συµφέρον. 
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Ειλικρινά πιστεύουµε πως όταν υπάρχει ένα σταθερό πλαίσιο
ξεκάθαρων κανόνων που προστατεύει τόσο την επιχειρηµατική
δραστηριότητα όσο και τον πολίτη ως καταναλωτή, όταν υπάρχει
πολιτική σταθερότητα και όχι πολεµικό κλίµα µικροκοµµατικής
φαγωµάρας, όταν οι φόροι είναι δίκαιοι και οι πολίτες κατανοούν
γιατί τους πληρώνουν, όταν η δικαιοσύνη δεν αργεί να µιλήσει
και όταν µιλάει δεν υποχρεώνεται από κακούς νόµους να κάνει
τα στραβά µάτια, τότε και µόνο τότε η επιλογή του ιδιωτικού
φορέα είναι η πλέον συµφέρουσα για τον πολίτη και κατ’ επέ-
κταση για τη χώρα. 

Η Ένωση Κεντρώων πιστεύει, λοιπόν, στις ιδιωτικοποιήσεις,
όταν αυτές γίνονται µε τέτοιο τρόπο που να µην αµφισβητεί κα-
νείς το αν τελικά συνέφερε το δηµόσιο ή όχι µια τέτοια κίνηση.
Είναι άλλο πράγµα το να κάνουµε µια ιδιωτικοποίηση και άλλο
πράγµα το να κάνουµε ένα ξεπούληµα.

Η Ένωση Κεντρώων δεν συµφώνησε ποτέ και δεν πρόκειται
να συµπράξει ποτέ σε µια ιδιωτικοποίηση που δεν µπορεί να απο-
δείξει πως είναι συµφέρουσα για τους πολίτες. Οι πολιτικές µας
θέσεις, λοιπόν, έρχονται σε ευθεία αντίθεση µε την έννοια της
κρατικοποίησης, µε αυτό δηλαδή που προτείνει µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ο κύριος Υπουργός. 

Στη συγκεκριµένη, όµως, περίπτωση δεν µπορούµε να συζη-
τήσουµε ούτε να ζητήσουµε να γίνει διεθνής διαγωνισµός όπως
θα απαιτούσε µια σωστή ιδιωτικοποίηση. Δεν είναι απλά τα πράγ-
µατα, ξέρετε. Και αυτό διότι δεν µπορούµε, δεν µας το επιτρέπει
ούτε η πραγµατικότητα, ούτε η χρονική συγκυρία, αλλά ούτε και
η συνείδησή µας και η λογική να βάλουµε την υπογραφή µας για
να βρεθούν στο δρόµο άλλες 2.300 οικογένειες µέσα σε µια
στιγµή.

Σε  µια πόλη που η οικονοµική ζωή έχει µαραζώσει, που οι έµ-
ποροι µε νύχια και µε δόντια κρατάνε ανοιχτές τις επιχειρήσεις
τους, που οι άνεργοι πλησιάζουν το 40% του πληθυσµού της
πόλης, δεν µπορούµε να προσθέσουµε εµείς άλλους 2.300 ανέρ-
γους, όπως δεν µπορούµε να κάνουµε διεθνή διαγωνισµό υπο-
χρεώνοντας τον όποιο ενδιαφερόµενο να κρατήσει αυτούς τους
εργαζοµένους. 

Με δεδοµένο λοιπόν αυτό, δεν µπορούµε να µην βάλουµε προ-
τεραιότητα αµέσως µετά την εξασφάλιση των συγκοινωνιών που
αξίζουν οι Θεσσαλονικείς, τη διασφάλιση της θέσης εργασίας
τους. 

Ακούστηκαν πολλά γι’ αυτούς τους ανθρώπους και µάλιστα
ακούστηκαν από πολλές πλευρές και από τη µία και από την
άλλη. 

Οι µεν, λοιπόν, κατηγορούν τον Υπουργό πως τακτοποιεί τους
δικούς του µετατρέποντας τους υπαλλήλους του ΟΑΣΘ σε δη-
µόσιους υπαλλήλους. Και από την άλλη ο Υπουργός εξηγεί πως
όλοι αυτοί ήταν κοµµατικές προσλήψεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας. Με αυτούς –ξέρετε- τους ισχυρισµούς µειώνετε
προσωπικότητες, προσβάλλετε χαρακτήρες, πετάτε λάσπη σε
ανθρώπους που δεν µπορούν να αµυνθούν.

Ποιος φταίει στα αλήθεια, αυτός που ψάχνει για δουλειά ή
αυτός που του την βρίσκει µε αντάλλαγµα τη ψήφο του; Και µόνο
που φτάσαµε στο σηµείο να απασχολεί το συγκεκριµένο ερώ-
τηµα τον δηµόσιο διάλογο, γίνεται ολοφάνερο σε όλο του το µε-
γαλείο το µέγεθος της αποτυχίας του εγχώριου πολιτικού
συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµαντικότερο πρόβληµα που
προκαλεί η ανεπάρκεια του εγχώριου πολιτικού συστήµατος
είναι η έλλειψη προτεραιοποίησης και ιεράρχησης των κοινωνι-
κών αναγκών. Το τι είναι σηµαντικό και το τι µπορεί να περιµένει
την επόµενη Κυβέρνηση για να το λύσει, το αποφασίζουµε µε
κριτήρια που καµµία σχέση δεν έχουν µε την πραγµατική ζωή
των πολιτών. Άλλα ταλαιπωρούν τις ζωές των πολιτών, άλλα απα-
σχολούν το µυαλό των πολιτικών παρ’ όλο που κάποτε οι µεν και
οι δε την τσέπη τους κοίταζαν. Η διαφορά είναι πως τους πολιτι-
κούς τους έστειλε στην εξουσία ο πολίτης για να κοιτάνε την
τσέπη του δηµοσίου και την τσέπη των πολιτών και όχι τη δική
τους.

Εάν, λοιπόν, ακούγαµε τους πολίτες και τους ρωτάγαµε ποιες
θεωρούν οι ίδιοι ως τις σηµαντικότερες προτεραιότητες που
έπρεπε η Βουλή αυτή να είχε, τότε θα έπρεπε να κάνουµε ένα

και µόνο πράγµα ξεκάθαρο. Να τα βρούµε µεταξύ µας, να συ-
νεννοηθούµε και να συναινέσουµε και να συνεργαστούµε για ένα
καλύτερο αύριο. 

Για να γίνει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόµαστε
έναν κοινό τόπο. Και µόνο η παραδοχή της αλήθειας –δεν θα
σταµατήσω να το φωνάζω όσες φορές ανεβαίνω σε αυτό το
Βήµα- µπορεί να µας το εξασφαλίσει αυτό το πράγµα.

Πάνω σε αυτά, λοιπόν, που όλοι ανεξαιρέτως συµφωνούµε
πως είναι αλήθεια, µπορούµε να ξεκινήσουµε να χτίζουµε την πο-
λιτική σταθερότητα που τόσο ανάγκη έχει ο τόπος, κύριε
Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ποιος αµφισβητεί ότι ο ΟΑΣΘ λειτούργησε σαν βδέλλα στη
Θεσσαλονίκη; Ποιος αµφισβητεί ότι οι Θεσσαλονικείς έχουν αδι-
κηθεί; Ποιος αµφισβητεί ότι οι Θεσσαλονικείς δικαιούνται καλύ-
τερες και αξιόπιστες συγκοινωνίες; Η αλήθεια ενώνει. Την
αλήθεια την ξέρουν οι πολίτες. 

Παραδεχόµενοι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την
αλήθεια, δηλώνουµε και εµείς στην Ένωση Κεντρώων ότι είµαστε
παρόντες. Ψηφίζουµε «παρών» επί της αρχής, όπως το δήλωσε
και ο εισηγητής µας, ο κ. Φωκάς. 

Και από την πρώτη στιγµή µετά από την ψήφιση του σηµερινού
νοµοσχεδίου θα ξεκινήσουµε να ελέγχουµε το µέλλον που δια-
µορφώνεται για τη Θεσσαλονίκη υπό πίεση και υπό καθεστώς
ανάγκης. Πρώτη προτεραιότητα για εµάς είναι και θα συνεχίσει
να είναι η εύρυθµη λειτουργία της πόλης της Θεσσαλονίκης.

Κύριε Υπουργέ, το µέλλον του λαού δεν είναι δώρο, αλλά είναι
επίτευγµα που προέρχεται από τις θυσίες και τη δουλειά του
λαού, επίτευγµα το οποίο προέρχεται από την άοκνη, ακούρα-
στη, ασταµάτητη, εµπνευσµένη δουλειά των πολιτικών του,
αυτών που έχουν την ευθύνη για να το πετύχουν αυτό. Και την
ευθύνη σήµερα για να το πετύχουµε αυτό την έχουµε εδώ µέσα
εµείς όλοι σε αυτήν την Αίθουσα, εσείς από τη δική σας την
πλευρά και εµείς από τη δική µας. Το µέλλον, κύριε Υπουργέ, θα
κριθεί. Η Ένωση Κεντρώων θα έχει λόγο σε αυτό το µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ενηµερώσω, γιατί ολο-

κληρώνουµε σε λίγο, ότι υπάρχουν δύο συνάδελφοι, ο κ. Κου-
κούτσης και ο κ. Σταµάτης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
των ΑΝΕΛ, ο κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος και θα ολοκληρω-
θεί η συνεδρίαση µε την παρέµβαση του Υπουργού. Δεν ξέρω αν
θέλει κάποιος από τους ειδικούς αγορητές να κάνει παρέµβαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αµέσως µετά τους

οµιλητές θα κάνετε µια µικρή παρέµβαση για να ακολουθήσει ο
κ. Σπίρτζης.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δράττοµαι της ευκαιρίας να ρωτήσω απευθυνόµενος στην Αρι-

στερά εάν επιµένει στη µέχρι πρότινος άποψή της ότι αυτά που
συνέβησαν προχθές στην Ερµού είναι ακτιβισµός ή παρακρατι-
κής προελεύσεως. Κάποτε πρέπει να τα λέµε µε το όνοµά τους.

Σήµερα το πρωί ερχόµενος στη Βουλή άκουσα µια συνέντευξη
βαρυσήµαντη του συνηγόρου της Ηριάννας, η οποία φυλακί-
στηκε. Μίλησε για αδικία, για άδικη προφυλάκιση άνευ στοιχείων,
ατεκµηρίωτα. Δυστυχώς το έχουµε νιώσει στο πετσί µας κάποιοι
εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο το ατεκµηρίωτο και το αστοιχείωτο,
αλλά τέλος πάντων εµείς δεν βάλαµε ούτε τους συγγενείς µας,
ούτε τους µπαχαλάκιδες, ούτε τους παρακρατικούς να κάνουν
αυτά που έκαναν. 

Ιδεολογικά είµαι υπέρ του κρατικού παρεµβατισµού και δεν
είναι ανάγκη να είσαι µαρξιστής για το πράξεις αυτό. Είµαι υπέρ
της διαµόρφωσης ενός νοµικού και θεσµικού πλαισίου µέσα στο
οποίο εξασφαλίζεται η λειτουργία της οικονοµίας και η ορθολο-
γική συµπεριφορά των ατόµων, ώστε να δρουν δηµιουργικά, να
αποφεύγονται οι κοινωνικές συγκρούσεις και να διασφαλίζεται η
κοινωνική συνοχή. Η παρεµβατικότητα αυτή βέβαια θα πρέπει να
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µην είναι απεριόριστη, αλλά να περιορίζεται στην προστασία του
κράτους πρόνοιας και την οµαλή λειτουργία των αγορών. Ο δη-
µόσιος τοµέας θα πρέπει να έχει το µέγεθος εκείνο που τον κα-
θιστά αποδοτικό, ώστε να µην παρεµποδίζεται η ορθολογική
κατανοµή των διαθέσιµων πόρων της οικονοµίας, η οποία είναι
απαραίτητη για την εξασφάλιση οικονοµικής και κοινωνικής ανά-
πτυξης. Ως τώρα, λοιπόν, θα έλεγα, ιδεολογικά ορµώµενος, ότι
υπάρχει ένα θετικό πρόσηµο µέχρι τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο.

Φέρνετε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο για την κρατικοποίηση των
αστικών συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, ενώ παράλληλα έχετε εν-
τάξει τις αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας στο ΤΑΙΠΕΔ. Προτάσ-
σετε µάλιστα το επιχείρηµα του κρατικοδίαιτου φορέα που
κρύβει εξήντα έτη αδιαφάνειας. Αναφέρεστε στον ΟΑΣΘ ως έναν
χώρο αναπαραγωγής του παλαιοκοµµατισµού. 

Ο κύριος Υπουργός χρησιµοποιεί ως επιχείρηµα ότι η σύµ-
βαση µεταξύ δηµοσίου και του οργανισµού έχει λήξει στηρίζον-
τας τη θέση του στο άρθρο 8 του Ευρωπαϊκού Κανονισµού, όπου
αναφέρεται: «Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως λύεται, λόγω παρόδου του χρονικού
διαστήµατος που ορίζεται στο άρθρο 8, η οικονοµική συµφωνία
µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του Οργανισµού Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης». 

Ο κύριος Υπουργός περιέλαβε τη συγκεκριµένη αναφορά στο
νοµοσχέδιο παρ’ ότι είχε στα χέρια του γνωµοδότηση του Γ’ Τµή-
µατος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, η οποία βασιζό-
µενη στο ίδιο άρθρο του Ευρωπαϊκού Κανονισµού αποφαίνεται
ακριβώς το αντίθετο. Εν ολίγοις, ο κ. Σπίρτζης έχοντας στα χέρια
του τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους εδώ
και καιρό την παράκαµψε και προχώρησε στην καταγγελία της
σύµβασης µε τον ΟΑΣΘ.

Ο κύριος Υπουργός ισχυρίζεται ότι το υπερταµείο δεν συστά-
θηκε για να ιδιωτικοποιηθεί το σύνολο της δηµόσιας περιουσίας,
αλλά παράλληλα για να υπάρξει και αξιοποίησή της. Ως επιχει-
ρήµατα για τον νέο φορέα τίθενται τα αρνητικά φαινόµενα λει-
τουργίας του ΟΑΣΘ, η αδυναµία καταβολής δεδουλευµένων
κλπ.. Στον αντίποδα όµως γεννιούνται ερωτήµατα γύρω από το
κόστος λειτουργίας του νέου οργανισµού και τον τρόπο χρηµα-
τοδότησής του. Σίγουρα, για να παρέχει υπηρεσίες ποιοτικού
επιπέδου θα πρέπει να γίνουν σηµαντικότατες επενδύσεις, τις
οποίες όµως προφανέστατα αυτή τη στιγµή αδυνατεί να χρηµα-
τοδοτήσει η πολιτεία. 

Το ουσιώδες είναι τελικά ότι ο ΟΑΣΘ περιέρχεται στο ελληνικό
δηµόσιο µέσω της αγοράς και όχι µέσω της διαδικασίας εκκαθά-
ρισης σε λειτουργία, όπως είχε προβλεφθεί αρχικά. Βέβαια, εκ-
καθάριση προβλέπεται αφού όµως προηγουµένως ο ΟΑΣΘ θα
αποτελεί ήδη περιουσιακό στοιχείο του δηµοσίου. Ο µέσος πο-
λίτης όµως, όταν ακούει για αποϊδιωτικοποίηση, το µυαλό του
πηγαίνει σε αδιαφάνεια και διορισµούς και αυτό συµβαίνει γιατί
έτσι τον µάθατε. Το σίγουρο είναι ότι, όπως έχει συµβεί µε το σύ-
νολο των ελληνικών κρατικών εταιρειών, έτσι και αυτός θα οδη-
γηθεί πολύ γρήγορα στην ένταξή του στο υπερταµείο και στο
ξεπούληµά του. 

Τον πολίτη, κυρίες και κύριοι, της Θεσσαλονίκης τον ενδιαφέ-
ρει πάνω από όλα η εξυπηρέτησή του, οι καλές υπηρεσίες και οι
λογικές τιµές. Ποσώς τον ενδιαφέρει αν ο πάροχος είναι κρατι-
κός ή ιδιωτικός. Σε µια χώρα µαστιζόµενη από την κρίση όµως
ποιος µπορεί να εγγυηθεί την αξιοκρατία, την αξιολόγηση του
έργου, τη σωστή διαχείριση, την ανανέωση του στόλου µε σύγ-
χρονα οχήµατα και την υψηλού επιπέδου συντήρησή του; Το ελ-
ληνικό κράτος; Δύσκολο το βλέπω την παρούσα στιγµή. Ποιοι θα
εκπονήσουν κανονισµούς και οργανογράµµατα; Θα υπάρξει δί-
καιη τιµολογιακή πολιτική; Θα αξιοποιηθεί το υπάρχον προσω-
πικό όπως πρέπει; Σε τελική ανάλυση, µπορεί να εγγυηθεί η
πολιτεία τις επενδύσεις που απαιτούνται για τις σύγχρονες υπη-
ρεσίες που ευαγγελίζεται ο νέος φορέας;

Παρακολουθώντας, κυρίες και κύριοι, τα δρώµενα των ιδιωτι-
κοποιήσεων από την παρούσα Κυβέρνηση, παρακολουθώντας
την αλληθωρίζουσα πολιτική σας και το σταδιακό σβήσιµο της
ιδεολογικής σας ταυτότητας, βλέποντας στα υπουργικά και βου-
λευτικά έδρανα τα πασοκογενή στελέχη σας και ενθυµούµενος
το πολιτικό παρελθόν τους, δεν µπορώ να µη µπω στον πειρασµό

να σας ρωτήσω: Είστε υπέρ της ιδιωτικοποίησης π.χ. του ΟΑΣΑ;
«Μάλιστα», θα µου πείτε, «γιατί αυτό θα πράξουµε». Ξέρετε, δεν
πρέπει να ξεχνάµε, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και σε αυτήν εδώ
τη χώρα. Μπαίνω στον πειρασµό να γυρίσω είκοσι πέντε χρόνια
πίσω, το καλοκαίρι του 1992, την εποχή της µετατροπής της ΕΑΣ
σε ΣΕΠ, και κυρίως στις 9 Σεπτεµβρίου του 1992, στη Σωκρά-
τους, στο εφετείο, όταν εργαζόµενοι της ΕΑΣ πήγαν να πάρουν
το ποινικό µητρώο τους για να προσχωρήσουν στο ΣΕΠ και οι
αλήστου µνήµης Σταµουλοκολλάδες τους «ξεβράκωσαν» -ας µου
επιτραπεί η έκφραση- στο δρόµο. Για να µην ξεχνάµε. 

Δεν αναφέροµαι και πολύ όµως σε αυτήν εδώ την Αίθουσα,
γιατί προς χάριν της συγκυβέρνησης η Κεντροδεξιά –να µην το
λέµε και δυνατά, γιατί ντρέπεται η Νέα Δηµοκρατία για τον όρο
«Δεξιά»- τα ξεχνάνε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων, έχει τον λόγο
για δώδεκα λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Συµβαίνει να ζω από κοντά µια άλλη ιδιωτικοποίηση, αντίθετα
δηλαδή µε αυτό που έκανε ο Υπουργός, την ιδιωτικοποίηση του
«Ερρίκος Ντυνάν». Μάλιστα πρόσφατα ο κ. Λοβέρδος σε ένα µα-
νιφέστο που έκανε, µας είπε να του ζητήσουµε συγγνώµη για τον
τρόπο που χειρίστηκε το «Ερρίκος Ντυνάν » -έχει µεγάλη σχέση
µε αυτό που λέµε τώρα- όπου πέρασε µία τροπολογία που αν
δεν την πέρναγε δεν µπορούσε ποτέ κανείς να βάλει χέρι στο
«Ερρίκος Ντυνάν ». 

Για όσους δεν ξέρετε, το «Ερρίκος Ντυνάν » είναι ένα κοινω-
φελές Ίδρυµα µε καθαρά δηµόσιο χαρακτήρα, τόσο δηµόσιο
που ενώ το ΙΚΑ ή το ΤΕΒΕ στο «Υγεία» ή στο «Ιατρικό Κέντρο» –
τα σέβοµαι, ιδιωτικά κέντρα- ορίζουν ένα 5% µε 10%, δηλαδή αν
µια επέµβαση κάνει 1.000 ευρώ, σου δικαιολογεί 100 ευρώ περί-
που και τα υπόλοιπα τα πληρώνεις από την τσέπη σου, δηλαδή,
στην ουσία πληρώνεις κανονικά, το «Ερρίκος Ντυνάν» αναγνώ-
ριζε 100% τις ασφάλειες όλων των Ελλήνων. Αυτό ήταν ένα κοµ-
µάτι του δηµόσιου χαρακτήρα του. Επίσης, έδινε ειδικότητα, ο
χρόνος ήταν προϋπηρεσία στο ΕΣΥ, δεν πλήρωνε ΦΠΑ, το
Υπουργείο Υγείας διόριζε το σύνολο της διοίκησης. 

Αυτό το Νοσοκοµείο ο µακαρίτης Βγενόπουλος πήγε να το
στραγγαλίσει, γιατί ήταν ανταγωνιστικό –τότε είχε το «Μητέρα»,
το «Λητώ» και το «Υγεία». Και όταν πήγε να κάνει µια σύµπραξη
το «Ερρίκος Ντυνάν» µε το «Ιατρικό Κέντρο» -ανταγωνιστής- δεν
λειτούργησε σαν τραπεζίτης που του χρώσταγαν λεφτά, λειτούρ-
γησε σαν επιχειρηµατίας και στην κυριολεξία ξεκίνησε ο στραγ-
γαλισµός του «Ερρίκος Ντυνάν». 

Αντί ο τότε Υπουργός να συµπαραταχθεί µε τη διοίκηση, που
µήνυσε τον Βγενόπουλο, τον στραγγάλισε ο εισαγγελέας εφετών
-κατηγόρησε για εκβιασµό τον µακαρίτη, για µονοπώλια κλπ., ένα
απίστευτο κατηγορητήριο- µια αόρατη δύναµη, γιατί δεν µπορώ
να φανταστώ ποιος είναι πιο δυνατός από έναν Υπουργό εκείνη
την εποχή, απέσυρε όλα τα ένδικα µέσα και κατέληξε –να µην τα
λέµε τώρα- το «Ερρίκος Ντυνάν» να το πάρει µια ιδιωτική εται-
ρεία, η «ΗΜΙΘΕΑ». 

Για όσους δεν ξέρετε, το «Ερρίκος Ντυνάν» είχε τριάντα οκτώ
κρεβάτια ΜΕΘ, όπου ο φουκαράς Έλληνας πολίτης, σε µια πολύ
δύσκολη στιγµή της ζωής του, χωρίς να πληρώσει ούτε µισό
ευρώ -αυτό θα πει κοινωφελής και δηµόσιος χαρακτήρας του
«Ερρίκος Ντυνάν»- µπορούσε να σώσει τη ζωή του. 

Κατάφεραν, λοιπόν, ο κ. Λοβέρδος και άλλοι δύο Υπουργοί να
κάνουν ιδιωτική κλινική πλέον το «Ερρίκος Ντυνάν». Είναι κρα-
νίου τόπος σήµερα αυτό το νοσοκοµείο. Μπορείτε να το επισκε-
φθείτε και να δείτε. Ήταν µια ιδιωτικοποίηση. Το αντίθετο έγινε
εδώ σήµερα. Έγκληµα καθοσιώσεως είναι να αφαιρέσεις ένα
κρεβάτι µονάδας εντατικής θεραπείας, γιατί αφαιρείς µια ζωή.
Αυτοί αφαίρεσαν είκοσι έξι, χειρουργεία δεν υπάρχουν, έκλεισαν
όροφοι, κρανίου τόπος. Και µας είπε να ζητήσουµε και συγ-
γνώµη.

Τι έκανε σήµερα ο σηµερινός Υπουργός; Εγώ επειδή δεν έχω
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µπιλιετάκια στο χέρι για να µιλάω κοµµατικά, θέλω να πω ότι ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων για µένα
είπε πολλές αλήθειες, γιατί είναι και Θεσσαλονικιός και γιατί δεν
µασάει και τα λόγια του και δεν έχει και λόγο να το κάνει και
µπράβο του! Είπε αυτό που πραγµατικά συνέβαινε στον ΟΑΣΘ.
Τι συνέβαινε; Από το 2013 –τα µέτρησε ο φίλος µου, ο Αλέκος ο
Τριανταφυλλίδης- 1,5 εκατοµµύριο ευρώ δεν το εισέπραττε η
τότε Διοίκηση γιατί ήταν τα ρέστα που δεν έδινε. 

Αν βούταγαν έναν άνεργο, έναν φουκαρά φοιτητή -τα είπε ο
κ. Σαρίδης, τα ξαναλέω κι εγώ- και δεν είχε να πληρώσει, η διοί-
κηση δεν έµπαινε, πλήρωνε τελικά αυτά το κράτος. Θα µπο-
ρούσα να µιλάω µέχρι αύριο για το τι ακριβώς γινόταν στον
ΟΑΣΘ. Τα είπε όλα ο κ. Σαρίδης και µπράβο του. 

Το χειρότερο; Υπάρχει ένας συνεταιρισµός που ονοµάζεται
«ΗΡΑΚΛΗΣ». Ποιοι είχαν τον «ΗΡΑΚΛΗ» και πού ενοικιάζονταν τα
αµαξοστάσια; Τα έχει πει ο Υπουργός αρκετές φορές. Γινόταν
ένα πάρτι στον ΟΑΣΘ κοµµατοκρατίας και νοµίζω ότι άργησε
πάρα πολύ να γίνει αυτό που έκανε ο σηµερινός Υπουργός, ο κ.
Σπίρτζης, που κατά τη γνώµη µου, έκανε το αυτονόητο. 

Εδώ µπαίνουν µερικά θέµατα. Συγκρούεται η φιλοσοφία του
νεοφιλελευθερισµού, όλα ιδιωτικά -αυτό το νόηµα είχε η ανα-
φορά µου στο «Ερρίκος Ντυνάν», και να δούµε πόσο καλά θα
τους βγει- και όχι τίποτα κρατικό. 

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι όσοι πηγαίνετε στο Άµστερνταµ
–δεν πιστεύω να έχετε τη γνώµη ότι η Ολλανδία είναι καµµία
πρώην σοβιετική δηµοκρατία, είναι καθαρά καπιταλιστική χώρα-
στο κέντρο του Άµστερνταµ θα δείτε µόνο τραµ και ποδήλατα.
Τα τραµ είναι κρατικά, δεν είναι ιδιωτικά. 

Θα µπορούσα να σας αναφέρω και άλλες πολλές χώρες. Δεν
είναι τυχαίο ότι ο Κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκεί που
ανήκουµε και εµείς, δίνει τη δυνατότητα ή την ευχέρεια στα
κράτη-µέλη για την επιλογή µοντέλου, κρατικού- ιδιωτικού. Δεν
αποκλείει το ιδιωτικό, αλλά το είδαµε και το δοκιµάσαµε.

Συνεπώς, δεν έχω να πω πάρα πολλά. Πιστεύω ότι ήταν µία κί-
νηση που θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και χρόνια. Και οι άνθρωποι
που σήµερα έρχονται µε άνεση φοβερή, ποιο µοντέλο προτεί-
νουν; Αυτό που προτείνει ο σηµερινός Πρωθυπουργός είναι στα
σπάργανα, τώρα έχει δροµολογηθεί. Θα το δούµε. Άκουσα πάν-
τως όλους τους Βουλευτές της Θεσσαλονίκης. Κανείς δεν µπήκε
στον κόπο να υπερασπιστεί το προηγούµενο καθεστώς. Κανείς!
Ούτε ο κ. Καραµανλής και καλά έκανε. Και δεν µπορούσε να το
κάνει, γιατί ξέρουν όλοι τι γινόταν. Είναι µια καινούργια πρόταση
που εγώ θέλω να πιστεύω ότι θα τη δούµε στην πράξη. Σίγουρα
πάντως αυτό το πράγµα που γινόταν, έπρεπε να σταµατήσει κά-
ποτε. Και το σταµάτησε ο σηµερινός Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης,
και κατά τη γνώµη µου έκανε πάρα πολύ καλά. 

Εγώ τελειώνοντας –δεν θα χρειαστεί να σας φάω άλλο χρόνο,
κύριε Πρόεδρε- θέλω απλά να θυµίσω ότι το µοντέλο της ιδιωτι-
κοποίησης των πάντων, για όσους δεν το έχουν καταλάβει, έχει
οδηγήσει οριστικά και αµετάκλητα σε µια κοινωνία, όχι των 2/3,
όχι δεν ξέρω τι, όπου θα το λέω και ας κουράζω, αλλά Oxfam.
Ελάχιστοι µεγιστάνες έχουν περιουσιακά στοιχεία. Εκεί οδηγεί ο
ακραίος νεοφιλελευθερισµός. Ελάχιστοι άνθρωποι αυτή τη
στιγµή κάνουν κουµάντο στον πλανήτη και αν δεν αυτοκαταστρα-
φεί ο πλανήτης –δεν ξέρω πώς θα γίνει να µην αυτοκαταστραφεί,
γιατί τις αποφάσεις τις παίρνουν πολύ λίγοι άνθρωποι- θα έχουν
περιουσιακά στοιχεία όσο τα 3,5 φτωχότερα δισεκατοµµύρια του
πλανήτη. 

Δεν χρειάζεται να είµαι αριστερός για να λέω την αλήθεια.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και νοµίζω ότι αυτό το µοντέλο έχει
φθίνουσα πορεία και θα πρέπει να το ξαναδούµε από την αρχή.
Μπορεί κάποιος εδώ να πει ότι η Σοβιετική Ένωση κατέρρευσε
σαν χάρτινος πύργος και καλώς κατέρρευσε. Εγώ δεν είπα τέ-
τοιο πράγµα, αλλά για τα πάντα οι κανόνες της αγοράς, όχι.
Αυτοί οι κανόνες οδηγούν µε νοµοτέλεια, θα έλεγε κανείς, στην
αυτοκαταστροφή του πλανήτη. Το τι γίνεται στην Ανταρκτική σή-
µερα µόνο ο Τράµπ δεν το έχει καταλάβει, όλοι οι άλλοι το έχουν
καταλάβει. Επιτέλους το έχουν καταλάβει και κάπου πρέπει να
σταµατήσει.

Συνεπώς, το λιγότερο που µπορούσε να κάνει αυτός ο Υπουρ-
γός ήταν αυτό που έκανε. Εδώ είµαστε –ειλικρινά σας το λέω- να

δούµε αν αυτό το εγχείρηµα θα πετύχει ή όχι. Εγώ θέλω να πι-
στεύω ότι θα πετύχει. Πραγµατικά θα πετύχει και προφανώς το
χαιρετίζουµε, γιατί θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και καιρό. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουργός στην οµιλία

του, στη µικρής χρονικής διάρκειας οµιλία του λόγω της επιλο-
γής συζήτησης µε τη διαδικασία του επείγοντος, θεώρησε σκό-
πιµο να φτάσει σχεδόν µέχρι τον Κολοκοτρώνη, αλλά να µην
µιλήσει για το νοµοσχέδιο. Αυτό, όµως, µας δίνει τη δυνατότητα
να κάνουµε ορισµένες παρατηρήσεις. 

Η πρώτη παρατήρηση είναι, κύριε Υπουργέ, η εξής. Είπατε ότι
αυτή η Κυβέρνηση ανέλαβε την υποχρέωση να βγάλει τη χώρα
από τα µνηµόνια. Και επειδή η Κυβέρνηση αυτή και ο Πρωθυ-
πουργός της είναι συνεπείς σε αυτά που λένε φρόντισαν να ψη-
φίσουν άλλα δυο µνηµόνια. Και επειδή είναι αριστερή και
σοσιαλιστική όπως εσείς, κύριε Υπουργέ, φόρτωσε και επιπλέον
14,5 δισεκατοµµύρια µέτρα, τα οποία καλούνται να αποπληρώ-
σουν ποιοι; Οι συνταξιούχοι και οι µισθωτοί. 

Η αριστερή συνείδηση, λοιπόν, αυτής της Κυβέρνησης και του
Υπουργού οδήγησε στο τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο, στο κόψιµο
δύο τουλάχιστον συντάξεων, στην απώλεια ενός µισθού. Αυτή
είναι η επιτυχία για την οποίαν επαίρεται ο κύριος Υπουργός και
η Κυβέρνηση. 

Το δεύτερο είναι ότι µας είπε πως αυτή η Κυβέρνηση ανέλαβε
την υποχρέωση και τη δέσµευση, να διώξει τον παλαιοκοµµατι-
σµό. Εδώ γελάει και το παρδαλό κατσίκι. Εγώ δεν το λέω µε την
κακή έννοια, αλλά εσείς είστε ο εκπρόσωπος του παλαιοκοµµα-
τισµού, του µετακινούµενου, του ΟΦΑ παλαιοκοµµατισµού. Έτσι
δεν είναι; Για να ξέρουµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Εγώ δεν ήµουν Υπουργός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μην επικαλείστε ότι δεν υπήρξατε
Υπουργός. Υπήρξατε κραταιό στέλεχος του ΠΑΣΟΚ, παρά τω
πλευρώ κραταιών Υπουργών του ΠΑΣΟΚ, και όλοι γνωρίζουµε
ότι µέχρι τον Γενάρη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κραταιό κιόλας. Ποιος είναι;  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Απουσιάζει. Αν δεν θέλετε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ποιον λέτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Γιατί δεν το ξέρουν νοµίζετε οι υπό-

λοιποι συνάδελφοί σας; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Γιατί δεν το λέτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Θα σας το πω, κύριοι µετά. Θα σας

το πω. Κραταιότατο! Είχατε κιόλας παρέµβαση, που παραλίγο
να τινάξει στον αέρα µια νοµοθέτηση που επιχειρήσαµε εδώ ανά-
µεσα στα ΤΕΙ και τα ΑΕΙ. Ένας Υπουργός από τη µια µεριά µε τα
ΑΕΙ, εσείς από πίσω του και ένας άλλος µε τα ΤΕΙ. Λοιπόν, σας
τα θυµίζω, για να µην νοµίζετε ότι έχουµε ασθενή µνήµη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Με τον Κακλαµάνη ήµουν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Και µας είπατε, επίσης, ότι θέλετε
να φτιάξετε έναν νέο οργανισµό, υγιή και δυνατό. Μάλιστα. Σαν
αυτόν δηλαδή της ΣΤΑΣΥ, την οποία σας την παραδώσαµε το
2014 µε λειτουργικό πλεόνασµα 6,7 εκατοµµύρια ευρώ και εσείς
το 2016 παρουσιάσατε έλλειµµα 23 εκατοµµυρίων ευρώ; Σε έναν
χρόνο η «επιτυχής» δική σας εποπτεία οδήγησε σε µια απώλεια,
σε µια ζηµιά 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτόν τον πετυχηµένο
τρόπο θέλετε να συνεχίσετε και στη Θεσσαλονίκη; Μπράβο, συγ-
χαρητήρια.

Όµως, πέρα από αυτά, εδώ είστε υποχρεωµένος, κύριε
Υπουργέ, να απαντήσετε σε δυο, τρεις ερωτήσεις, που είναι κρί-
σιµες, για να βγάλουµε συµπέρασµα για το τι θα γίνει την επό-
µενη µέρα. 

Ερώτηµα πρώτο: Έχει ενηµερωθεί η τρόικα και τι έχει πει; Δεν
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µπορείτε να το κρατάτε µυστικό, δεδοµένου ότι έχετε δεσµευτεί
απέναντι στην τρόικα και εξαιτίας της µεταφοράς προσωπικού
στον δηµόσιο τοµέα είστε υποχρεωµένοι να ζητήσετε την έγ-
κριση της τρόικας. 

Το δεύτερο ερώτηµα: Τι γίνεται µε τον κανονισµό 1370; Ο κα-
νονισµός αυτός είναι δεσµευτικός. Κύριε Υφυπουργέ Μαυρα-
γάνη, κάνετε λάθος ερµηνεία του άρθρου 106 του Συντάγµατος,
γιατί το έχετε κρίνει σε κενό χρόνου. Έχουν µεσολαβήσει πολλά
γεγονότα εν τω µεταξύ. Η προσχώρησή µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και οι υποχρεώσεις µας που απορρέουν από ευρωπαϊ-
κούς κανονισµούς. Ρωτώ, κύριε Υπουργέ, θα τον γράψετε στα
παλιά σας τα παπούτσια ή θα αλλάξει; Οφείλετε να µας το πείτε. 

Το τρίτο που οφείλετε να µας πείτε: Έχετε συνειδητοποιήσει
τις έννοµες συνέπειες που απορρέουν από τη γνωµοδότηση του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που σας λέει ότι αυτή η σύµ-
βαση λήγει το 2019; 

Εάν αυτά συµβούν, και πρέπει να µας απαντήσετε, µπορούµε
και εµείς να φτάσουµε σε ένα συµπέρασµα για ποιον λόγο το κά-
νετε. Ακούστηκε µια άποψη εδώ -εγώ δεν συµφωνώ- ότι το κά-
νατε για να παρηγορηθείτε. Ύστερα από τα πολλά δάκρυα, που
χύνατε για τα δεκατέσσερα αεροδρόµια που δεν θέλατε να δώ-
σετε, πέσατε σε βαθιά κατάθλιψη και η τρόικα είπε, δώσ’ του ρε
αδερφέ και ένα πράγµα να λέει ότι το κρατικοποιεί, να ηρεµήσει
η σοσιαλιστική του συνείδηση. Εγώ δεν το πιστεύω αυτό. Είναι
σκληροί οι τροϊκανοί.

Θα σας πω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα σενάριο,
αλλά κρατήστε το και πρέπει να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. Εάν
δεν αλλάξει ο κανονισµός, που εξαιρεί µόνο την Αθήνα από την
υποχρέωση να ανατίθενται µε διαγωνισµό οι συγκοινωνίες. Εάν
το ελληνικό δηµόσιο υποχρεωθεί, σύµφωνα µε τη γνωµοδότηση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους σε αποζηµίωση των µετό-
χων του ΟΑΣΘ συν την αποζηµίωση λόγω των εγκαταστάσεων.
Εάν δεν µπορέσετε λοιπόν να κάνετε κρατικό τον ΟΑΣΘ. Και αν
αυτός πάει στο υπερταµείο, να µια αιτία για την οποία δεν αντι-
δράει η τρόικα. 

Διότι θα έχει στα χέρια της το , έναν καθαρό οργανισµό χωρίς
χρέη, χωρίς βάρη για να το βγάλει στο ξεπούληµα. Αλλά ποιος
θα αναλάβει τότε να διαχειριστεί το ζήτηµα αυτό; Αυτή η Κυβέρ-
νηση που τις φορτώσατε να αναλάβει να κόψει δύο συντάξεις,
να κόψει ένα µισθό από τους υπαλλήλους. Διότι εσείς τότε δεν
θα είστε κυβέρνηση. Μεταθέτετε το βάρος αυτών των αποφά-
σεων σε αυτήν την κυβέρνηση, τη δική µας  Παίρνετε αποφάσεις
σήµερα και καλείτε την επόµενη κυβέρνηση να τις ικανοποιήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ετέθη ένα θέµα, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά τα ΚΤΕΛ. Έχουν
δίκιο. Παραδεχθήκατε κι εσείς ότι έχουν δίκιο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Εσείς το κάνατε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εµείς δεν κάναµε αυτό και αφήστε
τους λαϊκισµούς. Είστε παντελώς ανίκανοι να κυβερνάτε, αλλά
στον λαϊκισµό είστε ασυναγώνιστοι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστούµε πάρα πολύ! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Σκοπεύετε να κρατικοποιήσετε και
τα ΚΤΕΛ; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα δούµε! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Να το ακούσουν λοιπόν, να ανοίξει
η ψυχή τους. Διότι αυτό είναι το µυαλό σας. Μόνο που δεν έχετε
καταλάβει κάτι: Η σοσιαλιστική σας συνείδηση ξέρετε τι κάνει;
Κάνει αυτά που αρνηθήκαµε να κάνουµε εµείς. Περιήλθατε σε
τέτοια δυσχερή θέση και κάνετε αυτά, που όχι µόνο δεν είχαµε
σκεφθεί, αλλά δεν είχαν σκεφθεί ούτε οι τροϊκανοί να µας ζητή-
σουν. Συγχαρητήρια! 

Επανέρχοµαι στο θέµα των ΚΤΕΛ. Αυτή η ρύθµιση πρέπει να
έρθει γρήγορα, γιατί οι άνθρωποι έχουν δίκιο και δεν πρέπει να
πληρώσουν ένα νοµοθετικό κενό που προκύπτει από την ψήφιση
του σηµερινού νόµου. Έχετε αναλάβει µια δέσµευση να το κα-

λύψετε σύντοµα. Και όταν λέµε σύντοµα, µην πάτε στην εποχή
τη δική σας, την παλιά εποχή, στην «ώρα ΠΑΣΟΚ». Διότι ο κ. Σπίρ-
τζης από το ΠΑΣΟΚ έχει κληρονοµήσει την αίσθηση εκείνης της
ώρας, την «ώρα ΠΑΣΟΚ», που ξεκινούσε κι έλεγε δώδεκα και πή-
γαινε δώδεκα τα µεσάνυχτα. Να το κάνετε γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, εί-
µαστε στα εννέα λεπτά περίπου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Περιµένω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
τις απαντήσεις στα τρία ερωτήµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαχινίδης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν και δεν είχα σκοπό να δευτερολογήσω, αισθάνοµαι την υπο-

χρέωση να διευκρινίσουµε κάποια πράγµατα σχετικά µε αυτά
που ακούστηκαν. 

Ακούσαµε από την πλειονότητα των Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας να αντιγράφουν φυσικά µε αυτά, που ανέφεραν όσα
έχει πει η Χρυσή Αυγή, ίσως πιστεύοντας ότι στο µέλλον θα
υπάρχει ένα ανοιχτό παράθυρο στη Χρυσή Αυγή για να έρθουν.
Γελαστήκατε, κύριοι! Πάλι καλά που υπάρχουµε εµείς, η Χρυσή
Αυγή, και ακούστηκαν πράγµατα σε αυτήν την Αίθουσα, στα
οποία αναφέρθηκε εξ ολοκλήρου, θα έλεγα, η πλειονότητα των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αναφέροµαι στον ευρωπαϊκό κανονισµό 1370 στον οποίο απέ-
φυγε επανειληµµένα και επιµελώς, θα έλεγα, ο Υπουργός να ανα-
φερθεί. Έκανε πράγµατι αναφορά σε κανόνες δικαίου, στο
άρθρο 106 του Συντάγµατος, αλλά δεν απαντήθηκε αυτό που εί-
χαµε πει από την πρώτη επιτροπή: Εάν πράγµατι ο κανονισµός
1370 τους δεσµεύει ή όχι. 

Αυτό που µου έκανε τροµερή εντύπωση ήταν το γεγονός ότι
άκουσα από το στόµα της κ. Καφαντάρη -η οποία είναι και πρό-
εδρος στην επιτροπή από την οποία πέρασε το παρόν σχέδιο
νόµου- να λέει ότι το σχέδιο νόµου είναι φιλικό προς το περιβάλ-
λον. Από πού προκύπτει αυτό; Έχει πάει πίσω από λεωφορείο
του ΟΑΣΘ στη Θεσσαλονίκη να δει τι βγάζει και µας µιλάει για
νοµοσχέδιο φιλικό στο περιβάλλον; Μόνη της ανέφερε ότι ο στό-
λος είναι πολύ γερασµένος. Άρα, αντικρούει από µόνη της αυτά
που λέει. 

Επίσης, αναφέρθηκε στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιου-
σίας και κατηγόρησε τους προηγούµενους ότι µέσω του ΤΑΙΠΕΔ
δεν έγινε σωστή αξιοποίηση. Εάν είναι να αξιοποιήσετε και τα
υπόλοιπα περιουσιακά στοιχεία της Ελλάδος µε τον τρόπο που
το κάνετε µέσω του υπερταµείου, βρίσκεστε σε λάθος δρόµο. 

Επίσης, έγινε και µια προσπάθεια αναφοράς –κι εδώ θα ήθελα
να διευκρινίσω ότι αδικείται η πόλη της Θεσσαλονίκης- από την
κ. Καφαντάρη στις επιδοτήσεις. 

Προς θεού, όχι ότι είµαστε υπέρ των επιδοτήσεων µε αυτή τη
µορφή. Ανέφερε όµως ότι µια πόλη του ενός εκατοµµυρίου –δεν
είναι ένα εκατοµµύριο, είναι ενάµισι εκατοµµύριο ο πληθυσµός
της Θεσσαλονίκης- σε σχέση µε την πρωτεύουσα, που είναι
πέντε εκατοµµύρια, έχει πάρει περισσότερες επιδοτήσεις. Δεν
είπε όµως αυτό που ακούστηκε από κάποιον άλλο Βουλευτή, ότι
η πόλη της Αθήνας έχει άλλους τέσσερις διαφορετικούς τύπους
συγκοινωνιών. Οπότε, αναλογικά αν γίνει σύγκριση, είναι πολύ
λιγότερα τα χρήµατα. Διευκρινίζω ξανά εδώ ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν είµαστε να επιδοτεί το κράτος ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

Αυτό, όµως, που µου έκανε τροµερή εντύπωση είναι αυτό που
άκουσα από στόµα Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ότι ο γέρος
ο Καραµανλής αποσόβησε έναν πόλεµο µε την Τουρκία. Πώς;
Με το «Κύπρος είναι µακράν»; Προχθές στο άνοιγµα του φακέ-
λου της Κύπρου ο µόνος που πήγε στην βουλή της Κύπρου και
έφερε αντίρρηση ήταν ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αλήθεια, τι φοβούνται, αφού οι ένοχοι είχαν βρεθεί και ήταν
όλοι στρατιωτικοί; Ποια ονόµατα φοβούνται µήπως ακουστούν;
Ξέχασε να µας πει µέσα σε όλα αυτά ο Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι το δικό του κόµµα είναι αυτό που αναγνώρισε
τους Αριστερούς και τους µπολσεβίκους και τους είχε κάνει το
µακρύ χέρι του συστήµατος και επί των δικών τους κυβερνή-
σεων. 
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Ακούστηκαν πολλές ευχές για ποιοτικές αστικές συγκοινωνίες,
όπως και στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Ευχές και µόνο
ευχές! Εδώ βλέπουµε ότι όποιο από τα παλιά λεωφορεία, ακόµη
και τα αστικά της Αθήνας, κάθε εβδοµάδα, κάθε Παρασκευή
βράδυ ή κάθε Σάββατο βράδυ, διανοηθεί να κάνει την διαδροµή
µπροστά από τα προπύλαια γίνεται µπουρλότο. Έχουµε δει επα-
νειληµµένα ότι τα περισσότερα µέσα µαζικής µεταφοράς βανδα-
λίζονται. Άρα, πριν πάµε σε αντικατάσταση οποιασδήποτε
µορφής στόλου, είτε αστικών συγκοινωνιών είτε µετρό, θα πρέ-
πει πρώτα να µπορέσει να επιβάλλει τη νοµιµότητα αυτή η Κυ-
βέρνηση.

Και πράγµατι το πιο σύντοµο ανέκδοτο -λείπει και ο κ. Σαρί-
δης- δεν είναι το µετρό της Θεσσαλονίκης, αλλά η υποθαλάσσια
αρτηρία της Θεσσαλονίκης, που κάποιες κυβερνήσεις είχαν το
θράσος στο Μέγαρο Μουσικής της Θεσσαλονίκης, εκεί που είναι
και το Ποσειδώνιο, στην άκρη της προβλήτας να κόψουν και κορ-
δέλα. Ευτυχώς, δεν βρέθηκαν κάποιοι ηλίθιοι να τους πιστέψουν
ότι είναι αόρατη, για να βουτήξουν να πνιγούν!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ και εγώ.
Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι σύντοµος. Ούτε δύο

λεπτά δεν θα χρειαστώ.
Θέλω να σας πω ότι το µέλλον των αστικών συγκοινωνιών της

Αθήνας και της Θεσσαλονίκης είναι προδιαγεγραµµένο. Ξέρουµε
ότι από το 2019 και µετά ξεκινάει η διαδικασία απελευθέρωσής
τους. Όσον αφορά τώρα τι περιεχόµενο θα έχει η απελευθέ-
ρωση, φοβάµαι ότι θα το δώσει το υπερταµείο, δεδοµένου ότι
πλέον και ο Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών Αθήνας, αλλά και
το διάδοχο σχήµα του ΟΑΣΘ θα ανήκουν στη δικαιοδοσία του
υπερταµείου.

Κι εγώ σας ερωτώ: Γιατί να σερνόµαστε πίσω από τους ξένους
και να το παίζουµε αντίσταση δύο χρόνια, όταν ξέρουµε ότι σε
δύο χρόνια οι ξένοι θα οδηγήσουν την απελευθέρωση στα δικά
τους µέτρα και όχι στα µέτρα των πόλεων που θα έπρεπε να υπη-
ρετούν; 

Εµείς λέµε: Απελευθέρωση των αστικών συγκοινωνιών τώρα,
και της Θεσσαλονίκης και της Αθήνας. Να διατηρηθεί, βεβαίως,
ο δηµόσιος χαρακτήρας τους, αλλά να δηµοπρατηθούν µε διε-
θνείς διαγωνισµούς και επί τη βάσει των ευρωπαϊκών κανόνων
οµάδες δροµολογίων και όχι οι φορείς που εκτελούν το έργο. 

Θέλω να σας πω το εξής. Εάν ακούτε ιδιώτες -και απευθύνοµαι
κυρίως προς την Κυβέρνηση και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ-
στις αστικές συγκοινωνίες και τεντώνετε και δεν νιώθετε άνετα,
το καταλαβαίνω. Μελετήστε και δώστε προσοχή στην οµιλία του
κ. Ουρσουζίδη. 

Ο κ. Ουρσουζίδης έκανε µια εξαιρετική οµιλία και στην αρχή
είπε ο καλός συνάδελφος και Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ότι ένα µει-
κτό σχήµα -τοπική αυτοδιοίκηση, επιµελητήρια, ιδιώτες- θα µπο-
ρούσε να κάνει την δουλειά, όπως ακριβώς αρµόζει στις ανάγκες
της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης. Τώρα δεν γίνεται το ίδιο,
Υπουργέ µου. Τώρα κρατικοποιείτε τον ΟΑΣΘ και από το 2019
και µετά τι; Ποια είναι τα βήµατα; 

Τελειώνω. Εµείς καταψηφίζουµε αυτό το σχέδιο νόµου. Όµως,
µια και σήµερα η Κυβέρνηση έλυσε το πρόβληµα των αστικών
συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης, θα την καλούσα -και θα κα-
λούσα και τον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό κ. Σπίρτζη- να ασχο-
ληθεί λίγο και µε τα Ιωάννινα. 

Ξέρετε ότι στο αεροδρόµιο των Ιωαννίνων αφαιρέθηκε ο σταθ-
µός ανεφοδιασµού καυσίµων των αεροπλάνων. Τι θα γίνει; Ξέ-
ρετε ότι ακυρώνονται τσάρτερ από το εξωτερικό, από τη βόρεια
Ευρώπη προς τα Γιάννενα, διότι θέλουν να συνεχίσουν µετά τα
Γιάννενα το αεροπορικό τους ταξίδι σε άλλους προορισµούς και
δεν έχουν καύσιµα να ανεφοδιαστούν στα Ιωάννινα; Είναι επεί-
γουσα η ανάγκη να λύσετε αυτό το πρόβληµα. Κι εκεί εγώ θα
πω…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τι λέτε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πώς τι λέµε; Μισό λεπτάκι, κύριε
Υπουργέ. Ο δε Δήµος Ιωαννιτών και το ξενοδοχειακό επιµελητή-
ριο προσφέρονται να πληρώσουν το κόστος για τη µεταφορά
των καυσίµων.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε ένα αεροπλάνο θα πρέπει να προσ-
γειωθεί στα Ιωάννινα µε γεµάτο το ρεζερβουάρ του, για να συ-
νεχίσει σε άλλους κλάδους τους αεροπορικούς πλόες του. Δεν
είναι σωστό αυτό. Κόβουµε, δηλαδή, την Ήπειρο από τη διεθνή
τουριστική αγορά. 

Επίσης, δεν είστε εσείς ο καθ’ ύλην αρµόδιος, αλλά µήπως
πρέπει κάποιος να ασχοληθεί και µε τα Κύθηρα; Εδώ και έναν
µήνα καταθέτω συνεχώς ερωτήσεις, που µένουν αναπάντητες
και ξέρετε ότι τα Κύθηρα από τις 10 Ιουνίου δεν έχουν σύνδεση
ακτοπλοϊκή µε τον Πειραιά και την Κρήτη. Πρέπει να πας µε το
αυτοκίνητο στη Νεάπολη και να περάσεις απέναντι. Έχουν κα-
ταστραφεί τουριστικά, οικονοµικά και επιχειρηµατικά. 

Να τα µεγάλα, φλέγοντα ζητήµατα. Κι εγώ λέω να µην περιµέ-
νουµε κανέναν ξένο να µας σέρνει και µετά να παραπονιέστε ως
Κυβέρνηση ότι χάσαµε, κάναµε ηρωική διαπραγµάτευση, προ-
σπαθήσαµε, αλλά δεν τα καταφέραµε. Εγώ σας λέω ότι έχουµε
τον χρόνο, έχουµε τον οδικό χάρτη, έτσι όπως γίνεται αλλού. Για
παράδειγµα, η Κροατία µέσα σε έναν χρόνο έδωσε έντεκα άδειες
για υδατοδρόµια. Στην Ελλάδα σε τρία χρόνια δόθηκαν τρεις
άδειες. Με τον αραµπά! 

Άρα, και φέτος τα υδροπλάνα θα είναι υδροπλάνα ξηράς, στα
Γιάννενα πρέπει να έχουν µία απάντηση για το αναπτυξιακό τους
µέλλον και τα Κύθηρα χρειάζονται επιτέλους ένα καράβι να πιά-
νει Πειραιά-Κύθηρα. 

Αυτά είχα να σας πω. 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, θέλω την ανοχή σας, γιατί έχω να απαν-
τήσω σε πολλά ζητήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα έχετε ανοχή, αλλά
έχετε µιλήσει στην πρωτολογία σας για είκοσι τέσσερα λεπτά και
το σύνολο του χρόνου σας είναι δεκαοκτώ λεπτά. 

Θα ήθελα µόνο µία αυτοσυγκράτηση. Ανοχή θα έχετε οπωσ-
δήποτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ. 

Θα ήθελα να καταθέσω κάποιες τελευταίες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. Είναι κάποιες αναγκαίες βελτιώσεις σχετικά µε τη διαδι-
κασία νοµιµοποίησης των εταιρειών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές για εµάς σήµερα, µετά την
ψήφιση του σχεδίου νόµου, ξεκινά η προσπάθεια της δικής µας
πολιτικής, µιας άλλης πολιτικής για τις αστικές συγκοινωνίες. 

Ο εποπτικός φορέας, ο ΟΣΥΘ, θα σχεδιάζει και θα ελέγχει
όλες τις αστικές συγκοινωνίες στο µητροπολιτικό κέντρο της
Θεσσαλονίκης, τα λεωφορεία, αλλά και το µετρό που θα γίνει,
γιατί το έργο προχωρά. Έχουν τελειώσει τα έργα πολιτικού µη-
χανικού στο κυρίως έργο και έχουµε πάει στην επέκταση για Κα-
λαµαριά και σε λίγο καιρό ξεκινάνε και οι εργασίες για τα
ηλεκτροµηχανολογικά. Εποµένως, δεν είναι όπως ήταν κάποτε.
Και βέβαια θα σχεδιάζει και θα ελέγχει τις αστικές ακτοπλοϊκές
µεταφορές.

Έχουµε την άλλη στιγµή που θα δηµοσιευτεί το σχέδιο νόµου,
τη θεσµοθέτηση –επιτέλους- της συµµετοχής της αυτοδιοίκησης
πρώτου και δεύτερου βαθµού, χωρίς να βάλουν ένα ευρώ στον
φορέα σχεδιασµού. 

Κύριε Αµυρά, δεν το έχετε διαβάσει καλά. Συµµετέχουν από
την πρώτη στιγµή και οι δήµοι, οι ΠΕΔ δηλαδή, ο Δήµος Θεσσα-
λονίκης, τα επιµελητήρια, οι κοινωνικοί φορείς της πόλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Στα διοικητικά συµβούλια. Άλλο λέω
εγώ. Να είναι µέτοχοι στα διοικητικά συµβούλια. Να το τρέχουν
οι ίδιοι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Μα, στα διοικητικά συµβούλια παίρνονται οι αποφάσεις!
Πού παίρνονται; Θα είναι και µέτοχοι. Προβλέπεται στον ΑΣΥΘ,
εφόσον εισφέρουν αυτό που πρέπει, είτε σε περιουσία είτε σε
χρήµα. 

Έχουν δηλώσει ενδιαφέρον και οι δήµοι της Θεσσαλονίκης και
ο Δήµος της Θεσσαλονίκης. Με ένταξη, λοιπόν, στον σχεδιασµό
των φορέων αυτών, και των αστικών ΚΤΕΛ και του ρόλου των
ταξί, και του ποδηλατόδροµου και όλων των αστικών συγκοινω-
νιών του µητροπολιτικού κέντρου. 

Θα ήθελα, επειδή ακούστηκαν πολλά, να πούµε τι αντικαθιστά
αυτός ο φορέας. Αντικαθιστά το ΣΑΣΘ, το συµβούλιο, ένα συµ-
βούλιο, το οποίο δεν είχε πρόσβαση στο ηλεκτρονικό σύστηµα,
δεν είχε οργανισµό, είχε οκτώ µηχανικούς όλους και όλους. Τα
χρήµατα του ΣΑΣΘ είχαν προβλεφθεί να τα δίνει ο ΟΑΣΘ. Δη-
λαδή, ο ελεγχόµενος έδινε χρήµατα για να πληρώσει τον ελεγ-
κτή. 

Αυτό, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και κύριε Σταµάτη, είναι
πραγµατικά ιδιαίτερο φροντιστήριο παλαιοκοµµατισµού. Είναι
σαν να πληρώνει τον έφορο ο επιχειρηµατίας για να τον ελέγξει. 

Στη Θεσσαλονίκη γενικότερα, όχι µόνο στο θέµα του ΟΑΣΘ,
αλλά κυρίως στον ΟΑΣΘ, νοµιµοποιήσατε και αυτό. Δηλαδή,
αυτό που γίνεται παράτυπα σε όλη τη χώρα, εκεί το έχετε νοµι-
µοποιήσει. 

Το πρώτο πρόστιµο που µπήκε στον ΟΑΣΘ από τον ΣΑΣΘ ήταν
πέρυσι και είναι περίπου 1000 ευρώ για το θεσµικό πλαίσιο που
είχατε φτιάξει. 

Στον φορέα υλοποίησης του συγκοινωνιακού έργου συµµετέ-
χουν οι εργαζόµενοι. Εποµένως καλύπτεται από εκεί η συµµε-
τοχή του εργατικού κέντρου που ζητάτε. 

Μιλάτε κάποιοι για µείωση των µισθών. 
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι µισθοί που µειώνονται, δεν

είναι των εργαζοµένων, είναι των «εκλεκτών» εργαζοµένων της
διοίκησης του ΟΑΣΘ, που προφανώς είναι και δικοί σας «εκλε-
κτοί», για να δίνετε τέτοια µάχη και να έχετε τέτοιο πόνο. Δεν
είναι γενικά των εργαζοµένων. 

Ο στόχος µας είναι οι αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης
να παρέχουν το κοινωνικό έργο που πρέπει να παρέχεται στους
πολίτες της Θεσσαλονίκης. Να δώσουµε τη µάχη µαζί µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, τους κοινωνικούς φορείς, τους εργαζόµε-
νους. Να µετακινούνται και οι άνεργοι και στη Θεσσαλονίκη. Να
επιδοτούνται από το ελληνικό δηµόσιο ιδιαίτερες κοινωνικές οµά-
δες. Να δίνουν ρέστα οι αυτόµατοι πωλητές. Να µην υπάρχει ει-
δικό καθεστώς στις διαιτησίες για να χαρίζονται δισεκατοµµύρια
στους µετόχους του ΟΑΣΘ. Να µην υπάρχει ενοικίαση ακινήτων,
προµήθειες και αναθέσεις σε πολλαπλάσιες τιµές. 

Θα ήταν αποδεκτή η όποια κριτική σας, αν εµείς διατηρούσαµε
τον ΟΑΣΘ όπως τον βρήκαµε από τη Νέα Δηµοκρατία και τον πα-

λαιοκοµµατισµό, αν συνεχίζαµε να δίνουµε εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια ευρώ κάθε χρόνο, αν συνεχίζαµε να έχουµε το έργο του
µετρό της Θεσσαλονίκης κολληµένο. 

Το ίδιο ισχύει -σε πολύ µικρότερο βαθµό- στις αστικές συγκοι-
νωνίες της Αθήνας. Και µόνο ότι η επιδότηση του ΟΑΣΘ είναι µε-
γαλύτερη από το σύνολο της επιδότησης των αστικών
συγκοινωνιών της Αθήνας, µε πολύ µικρότερο στόλο λεωφο-
ρείων, µε πολύ µικρότερο αριθµό επιβατών, αρκεί για να κατα-
λάβει οποιοσδήποτε τι γινόταν εδώ και εξήντα χρόνια και µέχρι
σήµερα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να απαντήσουµε στα ερωτή-
µατα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Είπε ο κ. Δένδιας ότι το τίµηµα θα το καθορίσει η δικαιοσύνη.
Αυτό περιγράφουµε στο σχέδιο νόµου. 

Μας ρωτάτε γιατί συγκροτούµε δύο φορείς. Γιατί σε όλο τον
κόσµο, σε όλο τον πλανήτη υπάρχουν, τουλάχιστον, δύο φορείς:
ο φορέας που κάνει τον σχεδιασµό και τον έλεγχο, που έχει τον
εποπτικό ρόλο, και ο φορέας που κάνει τη λειτουργία. Και λίγους
συγκροτούµε. 

Μας ρωτήσατε µήπως είναι πονηρό το µυαλό µας και θέλουµε
να αποκλείσουµε κάποιους από τις επερχόµενες εκλογές στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Αν µας πείτε ότι θέλετε να κατεβάσετε τον
κ. Στεφανίδη ή τη διοίκηση του ΟΑΣΘ στη δηµαρχία της Θεσσα-
λονίκης, αυτό δείχνει και πόσο θέλετε να αλλάξετε τον ΟΑΣΘ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επίσης, καταλαβαίνετε ότι η απόκρυψη στοιχείων από αυτόν
τον οργανισµό είναι πάρα πολύ σηµαντική. Μέχρι που αναλάβαµε
δεν υπήρχε το µετοχολόγιο. Άργησε πολύ να έρθει. Και να είστε
σίγουροι ότι το επόµενο διάστηµα θα βγουν τα ονόµατα των µε-
τόχων από τη Μεταπολίτευση και µετά στον ΟΑΣΘ. Μπορεί να
πονάει την παράταξή σας, αλλά δεν πειράζει, θα το συνηθίσετε.
Δεν είναι το µόνο.

Επειδή µας είπε και ο κ. Γκιουλέκας για τον κ. Καραµανλή, να
πω -το είπα και στην πρωτοµιλία µου- ότι εµείς σεβόµαστε και
τους ηγέτες της αντίπαλης παράταξης, αλλά και τους µελετάµε.
Και αυτό δεν είναι προσχηµατικό. 

Στη µετακόµιση, όµως, από τη Ρηγίλλης στη Συγγρού και µετά
στην Πειραιώς, ξεχάστηκαν πολλά πράγµατα, κύριε Γκιουλέκα.
Ξεχάστηκαν φωτογραφίες, βιβλία και µαζί και το πολιτικό στίγµα
της Νέας Δηµοκρατίας στη Μεταπολίτευση. 

Αν δεν το βρείτε –το έχω εδώ το βιβλίο γιατί εµείς δεν κάνουµε
πλάκα όταν λέµε ότι σας µελετάµε, εδώ είναι «Η ιδεολογία της
Νέας Δηµοκρατίας» του κ. Καλλία- στη δική σας βιβλιοθήκη -είναι
βέβαιο ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν το έχει στη βιβλιοθήκη της Πει-
ραιώς τώρα γιατί το ποτάµι σάς πηγαίνει συνέχεια προς τη θά-
λασσα!-, θα σας το δώσουµε εµείς, να το έχετε. Μπορεί να το
βρείτε ή στη βιβλιοθήκη του κ. Δένδια ή του κ. Καραµανλή. Είναι
βέβαιο, όµως, ότι σήµερα δεν υπάρχει εκεί.

Ρωτήσατε, επίσης, γιατί δεν συναντούσα τη διοίκηση του
ΟΑΣΘ. Τη συνάντησα στο Υπουργείο. Δεν πήγα στο γεύµα στο
«Βελλίδειο», όπως έκανε ο κ. Χατζηδάκης. Συγγνώµη. Συγγνώµη
που επιλέγω µε ποιους θα βγω ή µε ποιους θα φάω. Δεν είναι η
επιλογή µου οι διοικήσεις οργανισµών, όπως ο ΟΑΣΘ. 

Επίσης, υπάρχει µια ευρύτερη παρεξήγηση για το τι λέει ο κα-
νονισµός. Δεν λέει κανένας κανονισµός ότι το 2019 σώνει και
καλά θα γίνουν παντού ανοιχτές διαδικασίες, όπως ονειρεύεστε.

Αυτά είναι δικά σας. Είναι δικές σας ερµηνείες.
Ο ευρωπαϊκός κανονισµός δίνει το δικαίωµα σε κάθε χώρα να

κανονίζει πώς θέλει τις αστικές της συγκοινωνίες. Δεν επιτρέπει
αυτό που κάνατε εσείς, δηλαδή, να αναθέσει απευθείας σε ιδιω-
τικό µονοπώλιο, κρατικοδίαιτο, ό,τι ακριβώς κάνατε στη Θεσσα-
λονίκη, ανάθεση αστικού συγκοινωνιακού έργου. Δεν σου λέει αν
θέλεις να είναι ή να µην είναι δηµόσιος ο φορέας. Πού τα είδατε
αυτά γραµµένα; Μόνο στις επεκτάσεις που παράνοµα κάνατε και
δεν στέλνατε στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Πουθενά αλλού δεν είναι
γραµµένα.

Κύριε Αµυρά, µην κάνετε τέτοια λάθη. Εσείς τουλάχιστον δια-
βάζετε.

Επίσης, κύριε Σταµάτη, στη διαµάχη των ΤΕΙ-ΑΕΙ ήµουν Πρό-
εδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου. Δεν ξέρω εάν το ξεχνάτε.
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Δεν ξέρω αν έπρεπε να υπερασπίζοµαι τον κ. Κακλαµάνη, που
ήσασταν ιδιαίτερα φίλοι, αλλά συγγνώµη, δεν τον υπερασπιζό-
µουν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Το δίκαιο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν σηµαίνει κάτι αυτό.
Αν θυµάστε καλά, στο εκπληκτικό µεταρρυθµιστικό σχέδιο

νόµου για την παιδεία της κ. Διαµαντοπούλου είχαµε συγκρου-
στεί πάρα πολύ, γιατί ο παλαιοκοµµατισµός δεν επέτρεπε να
δοθεί επιτέλους µια λύση οριστική για την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση και συντηρούσε µια δήθεν κόντρα για να τη συντηρεί και
να έχει τα ίδια µετερίζια που είχε.

Και έρχοµαι στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Δεν λέει
αυτό που επικαλείστε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Να το
διαβάσετε πιο προσεκτικά. Το είπα και στις επιτροπές. Το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους λέει ότι προσωρινά η παράταση ήταν
παράνοµη. Νοµιµοποιήθηκε µέσα στη Βουλή που το φέρατε για
ψήφιση άρον-άρον, γιατί ξέρατε ότι αν το πάτε στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, θα έβγαινε παράνοµη η επέκταση της σύµβασης. Να µην
τα ξαναλέω.

Εργαζόµενοι. Τι µας ζητάτε; Να πούµε ότι οι άνθρωποι δεν
υπάρχουν, επειδή ο παλαιοκοµµατισµός πουλούσε το δικαίωµα
στην εργασία; Να λειτουργήσουµε όπως λειτουργούσαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, ρεβανσιστικά, δηλαδή, να πούµε «σας
έβαλαν άλλοι, οπότε εµείς σας διώχνουµε»;

Αυτή είναι η διαφορά µας µε αυτούς, κύριε Αµυρά. Για εµάς
δεν υπάρχουν «δικοί µας» εργαζόµενοι και «δικοί τους» και δεν
χτίζουµε κοµµατικό κράτος, όπως έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Δεν
θα πάει κανένας δικός µας δήµαρχος να πάρει από την 25η διεύ-
θυνση του ΓΛΚ διαβαθµισµένα έγγραφα, όπως κάνουν οι δήµαρ-
χοι της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα, στη συζήτηση γι’ αυτό το
σχέδιο νόµου που συζητούµε και εµείς.

Θα ήθελα να χαιρετίσω, έστω, την τοποθέτηση των κοµµάτων,
όπως της Ένωσης Κεντρώων και της ΔΗΣΥ, που, αν µη τι άλλο,
εκφράζει µε ένα «παρών» αυτό που λέει, την αντίθεσή της στο τι
γινόταν στη Θεσσαλονίκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Αν και η Νέα Δηµοκρατία ήταν σε αυτή τη λογική, για να έχει
ένα άλλοθι τουλάχιστον, αυτό θα έκανε, αν µη τι άλλο. Όµως,
προφανώς, αυτό που θέλει είναι όχι να καταψηφίσει, αλλά να δεί-
ξει ότι ήταν, είναι και θα είναι ο παλαιοκοµµατισµός, ήταν, είναι
και θα είναι αυτό, που τροφοδοτούσε το παρακράτος πριν τη
χούντα και τους γνωστούς παλαιοκοµµατικούς µηχανισµούς
µετά. Υπερασπίζεστε το χθες, είστε ο παλαιοκοµµατισµός, είστε
τα ρουσφέτια και γι’ αυτό έρχεστε και ζητάτε τώρα αυτό που κά-
νατε µε το ΚΤΕΛ.

Έχετε δίκιο, λέτε.
Ποιος το έκανε αυτό, κύριε Σταµάτη, µε τα ΚΤΕΛ; Ποιος; Εγώ

το έκανα; Εσείς δεν το κάνατε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Για να µετακινούνται από το αερο-

δρόµιο στα Κουφάλια µε ένα ευρώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν βάλατε τους ανθρώπους και πλήρωσαν τα λεφτά τους,
για να πάρουν παράνοµα µετοχές του ΟΑΣΘ; Μεταβιβάζονται οι
µετοχές του ΟΑΣΘ σύµφωνα µε τους νόµους που έχετε φτιάξει;

Φτιάξατε οάσεις σπατάλης των χρηµάτων του ελληνικού λαού,
όταν την ίδια στιγµή διαλύατε τον ελληνικό λαό και την ελληνική
κοινωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ολοκληρώνω.

Και πού είναι τα αντισυνταγµατικά θέµατα που βάζετε; Είναι
αντισυνταγµατικό το άρθρο 106 και το άρθρο 5 του Συντάγµα-
τος; Για να καταλάβουµε τι λέτε, είναι αντισυνταγµατική η πρό-
βλεψη του Συντάγµατος; Θα µας τρελάνετε τελείως;

Να δώσω και µια προειδοποίηση σε όσους απειλούν την Κυ-
βέρνηση, ότι θα έχουµε δικαστικές εµπλοκές. Θα υπάρχει όλο
αυτό που κρέµεται στον αέρα.

Ακούστε: Εµείς αναζητάµε αυτούς που πρέπει να πάνε στα δι-

καστήρια.
Στη Θεσσαλονίκη –επειδή κάνουµε βουτιές στο παρελθόν- δο-

λοφονήθηκε ο Γρηγόρης Λαµπράκης, ο Γιώργος Τσαρουχάς και
πολλοί άλλοι. Εκεί, όµως, δραστηριοποιήθηκε και ο Σαρτζετάκης,
ξέρετε. Αυτός ο λαός έχει βγάλει και Τερτσέτη και Πολυζωίδη.
Για κάθε µία προσφυγή θα υπάρχουν δεκαπέντε από εµάς. Αυτό
δεν είναι απειλή. 

Δεν µας τροµάζουν, λοιπόν, οι µηχανισµοί σας ούτε τα δικα-
στήρια. Τα αναζητάµε. Με αυτήν την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
ο Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας θα βγάλει τη χώρα από την
κρίση, θα κάνει την Ελλάδα µία κανονική δηµοκρατική χώρα. 

Οι µηχανισµοί που αναπτύξατε όλα αυτά τα χρόνια στη Θεσ-
σαλονίκη, στην πρωτεύουσα του παρακράτους της χώρας πριν
τη Μεταπολίτευση, στην πρωτεύουσα του παλαιοκοµµατισµού
µέχρι σήµερα, τελειώνουν από αυτήν την Κυβέρνηση σε όλους
τους τοµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώσατε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία παράγραφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, έχετε µιλήσει ήδη
δεκαπέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα φτιάξουµε µία χώρα χωρίς τα βαρίδια και τις δεσµεύ-
σεις του παλαιοκοµµατισµού, µία χώρα που θα σέβεται τον κάθε
πολίτη, τη δηµοκρατία, το περιβάλλον, τις υγιείς παραγωγικές
δυνάµεις, µία χώρα µε κοινωνική δικαιοσύνη και δίκαιη ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε

πολύ.
Προχωρούµε µε την ψήφιση…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

Έχω δικαίωµα να δευτερολογήσω. Δεν µίλησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ρώ-

τησα και µε πάρα πολύ µεγάλη επιµονή εάν υπάρχει συνάδελφος
ειδικός αγορητής που θέλει να δευτερολογήσει. Μου είπε ο κ.
Σαχινίδης και ο κ. Αµυράς ότι θέλουν να δευτερολογήσουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εµένα, κύριε Πρόεδρε, όµως, δεν µε
ρωτήσατε. Για όνοµα του Θεού! Δεν µπορώ να ασκήσω το δι-
καίωµά µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με ακούτε, κύριε συ-
νάδελφε; Έχει κλείσει τη διαδικασία ο κύριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δικαίωµά µου δεν είναι να δευτερο-
λογήσω, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όταν ήταν η ώρα, δεν
ήσασταν στην Αίθουσα για να ζητήσετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είναι δικαίωµά µου να δευτερολο-
γήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν ακούτε τι σας
λέω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ακούω µε πολλή προσοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όταν τέλειωσε ο κα-

τάλογος των οµιλητών και ήταν η ώρα των ειδικών αγορητών,
ρώτησα και δεν ήσασταν παρών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μπορεί να είχα βγει για λίγο έξω,
κύριε Πρόεδρε. Δεν ήλθα στη συνέχεια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ. Μπο-
ρείτε, αν θέλετε, λίγο πιο ευγενικά να µου πείτε κατά παρέκκλιση
του Κανονισµού να σας δώσω τον λόγο και όχι να τον απαιτείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Με πολλή ευγένεια σας ζητώ τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, λοιπόν, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν θα χρειαστώ παραπάνω από τρία
λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ.

Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά. Κατέθεσα µία τροπολογία
όσον αφορά το ΚΤΕΛ και τα πράγµατα τα οποία έχει δεχθεί το
ΚΤΕΛ αναγκαστικά, καθώς το ΚΤΕΛ δεν ήθελε. Του πήραν δρο-
µολόγια –και, µάλιστα, ζωτικά δροµολόγια τότε- µε αποτέλεσµα
να κινδυνεύει σήµερα και το ΚΤΕΛ.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Πλήρωσε κιόλας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πλήρωσε κιόλας. Του έδωσαν µετο-
χές τις οποίες τις πλήρωσε, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύει σή-
µερα το ΚΤΕΛ.

Εγώ κατέθεσα αυτήν την τροπολογία και συζητώ εδώ και δύο
µέρες γι’ αυτήν. Μίλησα χθες για την τροπολογία, µίλησα και σή-
µερα από το Βήµα της Ολοµέλειας και η Νέα Δηµοκρατία δεν
πήρε θέση. Ούτε θετικά τοποθετήθηκε, ούτε αρνητικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει
οπωσδήποτε να απαντήσω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μόλις είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι τη
µεν τροπολογία δεν µπορείτε να τη δεχθείτε, αλλά το περιεχό-
µενο το δέχεσθε και θα κάτσουµε να συζητήσουµε για να δούµε
πώς µπορούµε να το ρυθµίσουµε αυτό, ήλθε υποκριτικά η Νέα
Δηµοκρατία και πονάει τώρα για το ΚΤΕΛ. Πονάει για ένα πρό-
βληµα το οποίο δηµιούργησε η Νέα Δηµοκρατία µαζί µε το
ΠΑΣΟΚ, βέβαια. Να µην το ξεχνάµε αυτό. 

Ορθώς κατηγόρησε το ΠΑΣΟΚ προηγουµένως κάποιος συνά-
δελφος από τη Νέα Δηµοκρατία ότι ευθύνεται, γιατί κυβέρνησε
περισσότερο. Όµως, το ΠΑΣΟΚ το κατέστησε συνεταίρο της η
Νέα Δηµοκρατία. Το ΠΑΣΟΚ ευθύνεται για τη µεγαλύτερη κατα-
στροφή.

Εκείνο που θέλω εγώ από εσάς, κύριε Υπουργέ, γιατί πραγµα-
τικά στο θέµα του ΚΤΕΛ δείξατε ευαισθησία και σε συζήτηση που
είχαµε µαζί, αλλά και σε συζήτηση µε τους ανθρώπους του ΚΤΕΛ,
είναι να δεσµευτείτε ότι από αύριο ακόµη –που λέει ο λόγος- θα
κάτσουµε να συζητήσουµε µε τους ανθρώπους, γιατί πραγµατικά
αγωνιούν. Είναι έντιµοι άνθρωποι. Είναι άνθρωποι του µόχθου
και του µεροκάµατου. 

Από την άλλη, η περιφέρεια –γιατί µιλάµε για την Περιφέρεια
Θεσσαλονίκης, από όπου είµαι και εγώ- έχει ανάγκη από την πα-
ρουσία του ΚΤΕΛ. Ειδικά τα αποµακρυσµένα χωριά, αυτό που
λέµε «η άγονη γραµµή» της Β’ Θεσσαλονίκης έχει ανάγκη από
το ΚΤΕΛ. 

Εποµένως, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να δεσµευτούµε
εδώ πέρα ότι θα κάτσουµε να το δούµε, για να δώσουµε µια λύση
για την κοινωνία της Θεσσαλονίκης, για τους ανθρώπους του
ΚΤΕΛ που αγωνιούν και που βγάζουν µε κόπο το µεροκάµατο και
δεν τους στηρίζει κανείς.

Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πείτε µου τι θέλετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Θέλω να δώσω µια

απάντηση για το θέµα του ΚΤΕΛ. Μισό λεπτό θα πάρει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό σας παρακαλώ, έτσι και αλλιώς έχει
γίνει η παρέκκλιση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Μια πολύ µικρή απάν-
τηση θα δώσω. 

Έχει ακουστεί εδώ πέρα ότι τα ΚΤΕΛ εξαναγκάστηκαν. Θα τα
θέσουµε τα πράγµατα στη σωστή τους βάση; Οι δήµαρχοι της
Β’ Περιφέρειας Θεσσαλονίκης και πολλοί δήµαρχοι την εποχή
εκείνη επιδίωκαν την επέκταση των δροµολογίων του ΟΑΣΘ.

Κύριε Υπουργέ, αυτό το γνωρίζετε. Κύριε Λαζαρίδη, θα έπρεπε
να το γνωρίζετε και εσείς, γιατί είστε Βουλευτής της Περιφέ-
ρειας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, είπατε προηγου-
µένως…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Ένα λεπτάκι! Δεν έκανα
προσωπική αναφορά σε εσάς. Μιλάω γενικά.

Θα σας πω, όµως, και κάτι άλλο. Την τροπολογία αυτή την κα-
ταθέσατε στην επιτροπή. Σωστά; Την καταθέσατε την πρώτη
µέρα µάλιστα. Ο Υπουργός τη δέχθηκε. Τώρα την αποσύρει. Το
ενδοκυβερνητικό σας πρόβληµα µην το µεταθέτετε σε εµάς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν την δέχθηκα. Πότε την δέχθηκα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Εµείς εξαρχής είχαµε
πει να κάτσουµε να το δούµε το θέµα και να τοποθετηθούµε στην
Ολοµέλεια. Πώς να τοποθετηθούµε στην Ολοµέλεια, όταν ακόµα

δεν έχουµε συζητήσει το θέµα των τροπολογιών και όταν πριν
από µερικές ώρες αποσύρθηκε η εν λόγω τροπολογία; Να τοπο-
θετηθούµε εµείς επισήµως, ως κόµµα, για µια τροπολογία που
βρίσκεται στον αέρα; Συγγνώµη, αλλά δεν µπορούµε να το κά-
νουµε αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Κα-

ραµανλή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών: «Νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινω-
νίες στην Περιφερειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες
διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Νέο ρυθµι-
στικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινωνίες στην Περιφερειακή
Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Το άρθρο 35 διαγράφεται.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 35, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 35 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 36 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 37 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 38 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 39 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 40 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 41 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 42 ως έχει;
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 43 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1108 και ειδικό 7 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1108 και ειδικό 7 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1111 και ειδικό 8 ως έχει;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1111 και ειδικό 8 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υποδοµών και Μεταφορών: «Νέο

ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινωνίες στην Περιφερει-
ακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-

ταφορών: «Νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινωνίες
στην Περιφερειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αστικές συγκοινωνίες στην
Περιφερειακή Ενότητα της Θεσσαλονίκης και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΙΑΣ 

«ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΑΚΟΥ ΕΡΓΟΥ 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ (Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.)»

Άρθρο 1
Σύσταση  Ο.Σ.Ε.Θ.

Συνιστάται ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία «Οργανισµός
Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρία»
(Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.) και διακριτικό τίτλο «Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.». Η εταιρία έχει
κοινωφελή σκοπό και λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέρον-
τος.  Εποπτεύεται από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
και διέπεται από τις διατάξεις του παρόντος, τις διατάξεις του ν.
3429/2005 (Α’ 314) και του κ.ν. 2190/1920 (Α’144). Για τις σχέσεις
και τις συναλλαγές της εταιρίας µε πρόσωπα της αλλοδαπής η
επωνυµία της είναι «TRANSPORT AUTHORITY OF THESSALO-
NIKI S.A.». Η εταιρία αποκτά νοµική προσωπικότητα µε την κα-
ταχώριση του Καταστατικού της στο Γ.Ε.ΜΗ. της Γενικής
Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας Καταναλωτή. 

Άρθρο 2
Σκοπός

1. Η Ο.Σ.Ε.Θ. έχει σκοπό την ανάπτυξη, το συντονισµό, την
εποπτεία και τον έλεγχο των δηµόσιων επιβατικών αστικών συγ-
κοινωνιών λεωφορείων και µέσων, υπόγειων και επίγειων, σταθε-
ρής τροχιάς, καθώς και των θαλάσσιων µεταφορών   µε σκοπό
τη µεταφορά και εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού στην Περι-
φερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης, µέσω ενός ολοκληρωµένου
συστήµατος µεταφορών υψηλού επιπέδου και µε βάση τις αρχές
της βιώσιµης κινητικότητας. 

2. Από τους σκοπούς και τις διατάξεις του παρόντος νόµου
εξαιρούνται:

α) Το σιδηροδροµικό έργο και εγκαταστάσεις που παρέχει ο
ΟΣΕ, οι θυγατρικές του, οι συνδεδεµένες µε αυτόν επιχειρήσεις,
οι εταιρίες υποδοµής και εκµετάλλευσης του σιδηροδροµικού
δικτύου και κάθε άλλος όµοιου αντικειµένου δηµόσιος ή ιδιωτι-
κός φορέας. 

β) Το υπεραστικό συγκοινωνιακό έργο των Κ.Τ.Ε.Λ. για τα
οποία εφαρµόζονται οι διατάξεις των ν. 2963/2001 (Α’ 268) και ν.
4199/2013 (Α’ 216). Η εκτέλεση του  αστικού συγκοινωνιακού
έργου από το Κ.Τ.Ε.Λ. Θεσσαλονίκης Α.Ε. σύµφωνα και µε το ν.
2898/2001 (Α’71) και το άρθρο 17 του ν. 3897/2010 (Α’ 208), υπά-
γεται στους σκοπούς και διατάξεις του παρόντος νόµου.

3. Στους σκοπούς και τις διατάξεις του παρόντος νόµου υπά-
γονται και τα  επιβατικά δηµόσιας χρήσης αυτοκίνητα παράλ-
ληλα µε τις ισχύουσες διατάξεις του               ν. 4070/2012 (Α’82)
και του π.δ. 244/1987 (Α’104).

Άρθρο 3
Αρµοδιότητες

1. Η Ο.Σ.Ε.Θ. έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. Εκπονεί το στρατηγικό και επιχειρησιακό σχεδιασµό, συν-

τονίζει και ελέγχει την παροχή του συγκοινωνιακού έργου που
εκτελείται από τα λεωφορεία, τα µέσα υπόγειας και επίγειας στα-
θερής τροχιάς και τα µέσα θαλάσσιας µεταφοράς στην περιοχή
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ευθύνης της.
β. Ιδρύει θυγατρικές εταιρίες ή/και συµµετέχει  στο µετοχικό

κεφάλαιο άλλων εταιριών που παρέχουν αστικό συγκοινωνιακό
έργο στην περιοχή ευθύνης της. 

γ. Ελέγχει, σχεδιάζει, κατανέµει, αναθέτει, συντονίζει και επι-
βλέπει το εκτελούµενο συγκοινωνιακό έργο από την εταιρία του
Κεφαλαίου Β’ Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε. ή από άλλες εταιρίες που αυτή ιδρύει
ή στις οποίες συµµετέχει. 

δ. Αναθέτει και επιβλέπει συγκοινωνιακές και κυκλοφοριακές
µελέτες δηµόσιων αστικών συγκοινωνιών στην Περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας για την εξυπηρέτηση του έργου της Ο.Σ.Ε.Θ.. 

ε. Ρυθµίζει τα θέµατα  που αφορούν τη διεξαγωγή των δηµό-
σιων αστικών συγκοινωνιών στην περιοχή της αρµοδιότητάς της
και, κυρίως, τον καθορισµό, την κατάργηση, την επέκταση των
γραµµών και τον καθορισµό των διαδροµών και δροµολογίων
των αφετηριών, των τερµάτων και των στάσεων κάθε γραµµής.

στ. Εγκρίνει τον τύπο, τη µορφή, τη χωροθέτηση, τη διάταξη
και την εγκατάσταση των στάσεων και των στεγάστρων που εγ-
καθίστανται από τους φορείς συγκοινωνιακού έργου και εισηγεί-
ται  τις τεχνικές προδιαγραφές τους προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, ώστε αυτός να λάβει την απόφαση
της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2.
Για την εγκατάσταση από την Ο.Σ.Ε.Θ. ή την Α.ΣΥ.Θ. των στά-
σεων, στεγάστρων, σταθµαρχείων, εποπτείων, εκδοτηρίων εισι-
τηρίων, κουβουκλίων αναµονής οδηγών και άλλων συναφών
εγκαταστάσεων εξυπηρέτησης του συγκοινωνιακού έργου, µέσα
στην περιοχή αρµοδιότητας της Ο.Σ.Ε.Θ., δεν απαιτείται έγκριση
ή άδεια από την περιφέρεια, τους δήµους ή άλλη δηµόσια αρχή.
Αν άλλοι φορείς ή οργανισµοί στις καθοριζόµενες από την
Ο.Σ.Ε.Θ. στάσεις και αφετηρίες εγκαθιστούν στέγαστρα, απαι-
τείται  προηγούµενη άδεια εγκατάστασης, η οποία χορηγείται
από την Ο.Σ.Ε.Θ.. Αν τροποποιηθεί ο  τύπος, η µορφή, η χωρο-
θέτηση και κάθε άλλο στοιχείο αναφορικά µε την εγκατάσταση,
από το φορέα που εγκαθιστά το στέγαστρο, απαιτείται νέα έγ-
κριση από την Ο.Σ.Ε.Θ.. 

ζ. Ελέγχει τα προγράµµατα  δροµολόγησης των µέσων δηµό-
σιας αστικής συγκοινωνίας.

η. Σχεδιάζει τους σταθµούς  µετεπιβίβασης µεταξύ των δηµό-
σιων συγκοινωνιακών µέσων, καθώς και µεταξύ ιδιωτικών επιβα-
τικών αυτοκινήτων και δηµόσιων µέσων µαζικής µεταφοράς. 

θ. Μελετά και εισηγείται προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µέτρα προτεραιότητας των δηµόσιων µέσων µαζικής
µεταφοράς έναντι των λοιπών οχηµάτων για την έκδοση σχετικής
υπουργικής απόφασης. 

ι. Εκπονεί και εφαρµόζει, στο οδικό δίκτυο που χρησιµοποιείται
από οχήµατα δηµόσιων συγκοινωνιών, τις ρυθµίσεις που αφο-
ρούν στην κυκλοφορία τους, τα µέτρα και τις µελέτες εγκατά-
στασης ειδικών σηµάνσεων διαχωρισµού των λωρίδων
αποκλειστικής κυκλοφορίας λεωφορείων από την υπόλοιπη κυ-
κλοφορία, τις σηµάνσεις επί του οδοστρώµατος για τις λεωφο-
ρειολωρίδες, οριζόντιων και κατακόρυφων σηµάνσεων στις
αφετηρίες και στις στάσεις, τις ειδικές διαµορφώσεις των πεζο-
δροµίων στις στάσεις και στις διασταυρώσεις, σχεδιάζει και υλο-
ποιεί την τοποθέτηση κατακόρυφων πλαστικών κυλίνδρων στις
διασταυρώσεις όπου εµποδίζεται η στροφή των λεωφορείων και
έχει γενικά την αρµοδιότητα για τη λήψη κάθε µέτρου που θα
εξασφαλίζει την απρόσκοπτη κυκλοφορία των οχηµάτων των
αστικών συγκοινωνιών και την ασφαλή και άνετη διακίνηση των
επιβατών. 

ια. Ύστερα από έγκριση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών η Ο.Σ.Ε.Θ.  µπορεί να συµβάλλεται µε τους οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) µε σκοπό την εκτέλεση του συγ-
κοινωνιακού έργου. 

ιβ. Ελέγχει, εποπτεύει και συντονίζει το συγκοινωνιακό έργο,
ελέγχει και εποπτεύει την εταιρία  Α.ΣΥ.Θ.  και  τον Ο.Α.Σ.Θ. για
όσο χρόνο  εκτελεί το συγκοινωνιακό έργο σύµφωνα µε το
άρθρο 26.

ιγ. Εγκρίνει τον ετήσιο  προϋπολογισµό εκµετάλλευσης της
Α.ΣΥ.Θ., τον οποίο αυτή  καταρτίζει σύµφωνα µε τις κατευθύν-
σεις της Ο.Σ.Ε.Θ., το επιχειρησιακό σχέδιο και τη σύµβαση πα-
ροχής συγκοινωνιακού έργου. Η Α.ΣΥ.Θ. υποχρεούται να

υποβάλλει τον ετήσιο  προϋπολογισµό εκµετάλλευσής της προς
έγκριση στην Ο.Σ.Ε.Θ. δύο (2) τουλάχιστον µήνες πριν την
έναρξη της χρήσης. Εγκρίνει το επιχειρησιακό σχέδιο  της
Α.ΣΥ.Θ. το οποίο εκπονείται ανά τετραετία και επικαιροποιείται
σε ετήσια βάση, τρεις (3) τουλάχιστον µήνες πριν την έναρξη του
επόµενου ηµερολογιακού έτους. Για το επιχειρησιακό σχέδιο του
προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται  το άρθρο 6 του ν.
3429/2005 (Α’314).  Διενεργεί ετήσιους τακτικούς και έκτακτους
ελέγχους επί του εκτελούµενου συγκοινωνιακού έργου, επί της
τήρησης και εφαρµογής του επιχειρησιακού σχεδιασµού και των
αποφάσεων – οδηγιών της Ο.Σ.Ε.Θ. σύµφωνα µε τις αρµοδιότη-
τές της που ορίζονται στον παρόντα νόµο. 

ιδ. Εισηγείται προς τους συγκοινωνιακούς φορείς των Ο.Τ.Α.
για την τροποποίηση του σχεδιασµού του έργου που παρέχεται
από αυτούς στην περιοχή αρµοδιότητάς της, όταν κρίνεται τούτο
αναγκαίο, για τον καλύτερο συντονισµό και προγραµµατισµό του
εν γένει παρεχόµενου συγκοινωνιακού έργου. Οι Ο.Τ.Α. ή οι συγ-
κοινωνιακοί φορείς τους υποχρεούνται να κοινοποιούν στην
Ο.Σ.Ε.Θ. κάθε σχέδιο εφαρµογής ή τροποποίησης του συγκοι-
νωνιακού έργου που παρέχουν  προς λήψη σύµφωνης γνώµης
από την Ο.Σ.Ε.Θ.. Η Ο.Σ.Ε.Θ υποχρεούται να διατυπώσει τη
γνώµη της µέσα σε εξήντα (60) ηµέρες από την κοινοποίηση σε
αυτήν του σχεδίου εφαρµογής ή τροποποίησης του συγκοινω-
νιακού έργου. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, θεωρεί-
ται ότι η γνώµη της Ο.Σ.Ε.Θ. είναι σύµφωνη. Η εισήγηση και
γνώµη της Ο.Σ.Ε.Θ., σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδάφια είναι
σε κάθε περίπτωση υποχρεωτικές για τον Ο.Τ.Α. και το συγκοι-
νωνιακό του φορέα.

ιε. Καταρτίζει το πενταετές Στρατηγικό Σχέδιο της.
ιστ. Εισηγείται στον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σε

συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς, σχετικά µε την έκδοση
απόφασης για τον καθορισµό των τεχνικών προδιαγραφών των
τύπων οχηµάτων των δηµόσιων συγκοινωνιών, και ειδικά των
οχηµάτων των µέσων σταθερής τροχιάς. 

ιζ.  Συνεργάζεται µε τις  υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας  και άλλες αρµόδιες υπηρεσίες ή φορείς
για τον καθορισµό χρήσεων γης σχετικά µε το συγκοινωνιακό
έργο. 

ιη. Εισηγείται προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
για την απαλλοτρίωση των αναγκαίων χώρων. Η απαλλοτρίωση
κηρύσσεται υπέρ και µε δαπάνες της Ο.Σ.Ε.Θ. µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών.

ιθ. Συµβάλλεται µε τους Ο.Τ.Α.  ή τους φορείς τους για την
ανάπτυξη του συγκοινωνιακού έργου και συνεργάζεται µε την
τοπική αυτοδιοίκηση για την καλύτερη εξυπηρέτηση του επιβα-
τικού κοινού και την ποιότητα ζωής.

κ. Συνάπτει συµβάσεις µε την εταιρία του Κεφαλαίου
Β’Α.ΣΥ.Θ., στις οποίες  ορίζονται, µεταξύ άλλων, το έργο και οι
υποχρεώσεις της µε βάση δείκτες έργου, κόστους και ποιότητας,
στους οποίους περιλαµβάνονται υποχρεωτικά τα ελάχιστα προ-
σφερόµενα οχηµατοχιλιόµετρα, το ανώτατο επιτρεπτό λειτουρ-
γικό κόστος ανά οχηµατοχιλιόµετρο και ο κατώτερος επιτρεπτός
βαθµός ικανοποίησης πελατείας, καθώς και οποιοιδήποτε άλλοι
δείκτες εφαρµόζονται διεθνώς στα συγκοινωνιακά δεδοµένα
(«σύµβαση παροχής συγκοινωνιακού έργου»). Οι εν λόγω δείκτες
περιλαµβάνονται στο επιχειρησιακό σχέδιο της Ο.Σ.Ε.Θ.. Η
Ο.Σ.Ε.Θ. είναι αρµόδια για την προώθηση των πωλήσεων, τον
προγραµµατισµό, την είσπραξη και τον έλεγχο  του κοµίστρου,
καθώς και για τη σύναψη συµβάσεων διαφήµισης προϊόντων στα
µέσα µαζικής µεταφοράς της Α.ΣΥ.Θ.. Στις ίδιες συµβάσεις θα
ορίζεται το ετήσιο αντάλλαγµα της Α.ΣΥ.Θ.  για την παροχή του
έργου, o τρόπος και η διαδικασία κατανοµής του, καθώς και οι
συνέπειες για τη µη τήρηση των συµφωνηθέντων εκ µέρους της,
ενώ µπορεί να παραχωρούνται από την Ο.Σ.Ε.Θ. αρµοδιότητες
πώλησης και είσπραξης όλων των προϊόντων του κοµίστρου και
να ρυθµίζεται το χρονικό διάστηµα και η διαδικασία απόδοσης
των εισπράξεων στην Ο.Σ.Ε.Θ..

κα. Συµβάλλεται µε το Δηµόσιο, όπως εκπροσωπείται από τον
αρµόδιο κάθε φορά Υπουργό, για το αντίτιµο ή τη διαφορά στο
κόµιστρο που ισχύει για τα άτοµα που, σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία, δικαιούνται να µετακινούνται µε τις αστικές συγκοι-
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νωνίες είτε δωρεάν, είτε µε µειωµένο κόµιστρο και καθορίζει  τον
τρόπο καταβολής του αντιτίµου ή της διαφοράς από το κόµι-
στρο. 

κβ. Συγκεντρώνει και επεξεργάζεται τα  στοιχεία εκµετάλλευ-
σης των εταιριών παροχής συγκοινωνιακού έργου και εισηγείται
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών για τον καθορισµό
του προσήκοντος κοµίστρου και τη χρηµατοδότηση των επενδυ-
τικών και αναπτυξιακών προγραµµάτων τους. Εισηγείται τον κα-
θορισµό της πολιτικής (δοµής και τύπου) κοµίστρου, καθώς και
τον τρόπο και διανοµή καταβολής της ενδεχόµενης αντισταθµι-
στικής καταβολής.

κγ. Συµβάλλεται  µε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα για τη µαζική
διάθεση προϊόντων κοµίστρου µε µειωµένη ή άλλη ειδική τιµή,
σύµφωνα µε την κοινή υπουργική απόφαση της περίπτωσης β’
της παραγράφου 2.

κδ. Σχεδιάζει, µελετά και εκτελεί µόνη της ή σε συνεργασία µε
άλλους φορείς ευφυή συστήµατα µεταφορών (τηλεµατικής), συ-
στήµατα και εφαρµογές πληροφορικής και νέων τεχνολογιών,
γενικώς δε,  λαµβάνει κάθε πρόσφορο µέτρο για την επίτευξη
υπηρεσιών υψηλού επιπέδου σε ό,τι αφορά την ποιότητα και την
ασφάλεια των µεταφορών.

κε. Εγκαθιστά, λειτουργεί και εκµεταλλεύεται το σύστηµα
ελέγχου κυκλοφορίας για την παρακολούθηση, βελτιστοποίηση
και τον έλεγχο των αστικών συγκοινωνιών. 

κστ. Εγκαθιστά λειτουργεί και εκµεταλλεύεται τα κατάλληλα
ηλεκτρονικά συστήµατα κοµίστρου, µε χρήση ενός ή περισσότε-
ρων δικτύων διανοµής. Εγκαθιστά και λειτουργεί µονάδα παρα-
κολούθησης και ελέγχου της διακίνησης κάθε τύπου κοµίστρου
στις αστικές συγκοινωνίες και  ελέγχει τα αντίστοιχα έσοδα. 

κζ. Παρέχει πληροφορίες σχετικά µε τις συγκοινωνίες  στο επι-
βατικό κοινό  και  εκµεταλλεύεται συγκοινωνιακά δεδοµένα στην
περιοχή ευθύνης της. Προωθεί και προβάλλει µηνύµατα οποιου-
δήποτε είδους σε όλα τα συστήµατα και οχήµατα των αστικών
συγκοινωνιών.

κη. Συνάπτει συµβάσεις µε τρίτους µε αντικείµενο την εκ µέ-
ρους τους έκδοση ή και διάθεση στο επιβατικό κοινό κάθε µορ-
φής αποδεικτικού καταβολής κοµίστρου. 

κθ. Ασκεί τις αρµοδιότητες που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 1 του άρθρου 26.

2.α. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών:
αα) καθορίζονται οι προδιαγραφές εγκατάστασης στάσεων,
σταθµαρχείων ή άλλων εγκαταστάσεων εξυπηρέτησης του επι-
βατικού κοινού στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης, ββ)
καθορίζονται τα πρότυπα σχέδια συµβάσεων προς χρήση από
την Ο.Σ.Ε.Θ. και την Α.ΣΥ.Θ. σύµφωνα µε την περίπτωση κ’ της
παραγράφου 1, γγ) εξειδικεύονται, τροποποιούνται ή αντικαθί-
στανται οι δείκτες έργου,  κόστους και ποιότητας, που αναφέ-
ρονται στην περίπτωση κ’ της  παραγράφου 1, οι οποίοι
λαµβάνονται υπόψη για τη σύναψη των σχετικών συµβάσεων µε-
ταξύ Ο.Σ.Ε.Θ και Α.ΣΥ.Θ., δδ) θεσπίζονται νέοι ή πρόσθετοι δεί-
κτες, καθορίζεται η  βαρύτητα εκάστου δείκτη και ρυθµίζεται
κάθε άλλο σχετικό θέµα, εε) καθορίζονται οι κυρώσεις, τα χρη-
µατικά πρόστιµα και η διαδικασία επιβολής και είσπραξης επί των
παραβάσεων των παρόχων του συγκοινωνιακού έργου σχετικά
µε τον έλεγχο και την εποπτεία από την Ο.Σ.Ε.Θ.. 

β. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών, ύστερα από πρόταση της Ο.Σ.Ε.Θ., καθο-
ρίζεται το κόµιστρο στους φορείς που εκτελούν το
συγκοινωνιακό έργο,  η επιδότησή του  για λόγους κοινωνικής
προστασίας,  η διαδικασία και ο χρόνος είσπραξης της επιδότη-
σης και κάθε άλλο θέµα σχετικά µε το κόµιστρο και την επιδό-
τησή του. Με όµοια απόφαση µπορούν να µεταβάλλονται οι όροι
εκτέλεσης του συγκοινωνιακού έργου κατά την παράγραφο 1
του άρθρου 26.

Άρθρο 4
Αρµοδιότητες Ο.Σ.Ε.Θ. σε θέµατα επιβατικών 

δηµόσιας χρήσης αυτοκινήτων 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Υποδοµών και
Μεταφορών και Οικονοµικών, ύστερα από εισήγηση της Ο.Σ.Ε.Θ.,

καθορίζονται οι αρµοδιότητες της  τελευταίας που ασκούνται στην
Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης παράλληλα µε τις αρµοδιό-
τητες των υφιστάµενων υπηρεσιών, στο πλαίσιο του  ν. 4070/2012
(Α’82) και του π.δ. 244/1987 (Α’104), ειδικά ως προς τα ζητήµατα: 

α) του Κανονισµού Λειτουργίας επιβατηγών δηµόσιας χρήσης
αυτοκινήτων,

β) των χώρων στάσης και στάθµευσης, 
γ) της περιµετρικής ζώνης, 
δ) της τήρησης και υποβολής στοιχείων, 
ε ) των οργάνων ελέγχου, 
στ) του ελέγχου εφαρµογής του Κανονισµού Λειτουργίας.

Άρθρο 5
Γεωγραφική περιοχή ευθύνης

Η Ο.Σ.Ε.Θ. ασκεί τις αρµοδιότητες που της ανατίθενται στον
παρόντα νόµο εντός των γεωγραφικών ορίων της Περιφερειακής
Ενότητας  Θεσσαλονίκης. 

Άρθρο 6
Διάρκεια

Η Ο.Σ.Ε.Θ.  έχει διάρκεια ενενήντα (90) ετών που αρχίζει από
την καταχώρισή της στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.). Πα-
ράταση της διάρκειας της εταιρίας είναι δυνατή µε απόφαση της
Γενικής Συνέλευσης των µετόχων της. 

Άρθρο 7
Έδρα

Η Ο.Σ.Ε.Θ.  εδρεύει σε δήµο της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης που ορίζεται στο Καταστατικό της.  Μπορεί να
ιδρύει υποκαταστήµατα στην ηµεδαπή, εφόσον απαιτούνται για
τη λειτουργία και την επίτευξη των σκοπών της.

Άρθρο 8
Μετοχικό Κεφάλαιο - Μετοχική Σύνθεση - Μετοχές

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Ο.Σ.Ε.Θ. ορίζεται σε  έξι εκατοµ-
µύρια (6.000.000) ευρώ. 

2. Το µετοχικό κεφάλαιο διαιρείται σε δώδεκα χιλιάδες
(12.000)  ονοµαστικές µετοχές, αξίας πεντακοσίων (500) ευρώ
εκάστη. Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, η οποία λαµβά-
νεται µετά από πρόταση του Διοικητικού Συµβουλίου, το µετο-
χικό κεφάλαιο µπορεί  να αυξάνεται ελεύθερα, χωρίς  χρονικό
περιορισµό µε την έκδοση νέων µετοχών.

3. Το µετοχικό κεφάλαιο κατατίθεται σε µετρητά µε απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών για λογαριασµό του Ελληνικού Δη-
µοσίου που αποτελεί και µοναδικό µέτοχο της εταιρίας, σε λο-
γαριασµό που τηρείται σε οποιοδήποτε ελληνικό πιστωτικό
ίδρυµα ή στην Τράπεζα της Ελλάδος στο όνοµα της Ο.Σ.Ε.Θ.. 

4. Οι µετοχές της Ο.Σ.Ε.Θ. είναι ονοµαστικές, αδιαίρετες και
µη µεταβιβάσιµες. Αναγνωρίζεται µόνο ένας κύριος κάθε µετο-
χής.

Άρθρο 9
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο αποτελείται από εννέα (9) µέλη,
χωρίς τη συµµετοχή εκπροσώπου εργαζοµένων και διορίζεται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και
Μεταφορών. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Ο.Σ.Ε.Θ. αποτελείται
από: α) ένα (1) µέλος που προτείνεται από την Περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας, β) ένα (1) µέλος από το Δήµο Θεσσαλονίκης,
γ) ένα (1) µέλος από την Περιφερειακή Ένωση Δήµων Κεντρικής
Μακεδονίας, δ) ένα (1) συνολικά µέλος από το Τεχνικό Επιµελη-
τήριο Ελλάδας (Τµήµα Κεντρικής Μακεδονίας), το Εµπορικό Βιο-
µηχανικό Επιµελητήριο Θεσσαλονίκης, το Επαγγελµατικό και το
Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Θεσσαλονίκης. Σε κάθε θητεία ορίζεται
ως µέλος, εναλλάξ, ένας εκπρόσωπος από διαφορετικό Επιµε-
λητήριο κατά τη σειρά που αναφέρεται στο προηγούµενο εδά-
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φιο. Για τον ορισµό των µελών των προηγούµενων εδαφίων, κάθε
ένας από τους παραπάνω φορείς προτείνει τρία (3) υποψήφια
µέλη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Υποδοµών και Με-
ταφορών, οι οποίοι και επιλέγουν ένα από αυτά για κάθε φορέα.
Πέντε (5) µέλη ορίζονται και παύονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, στα
οποία περιλαµβάνονται ο Πρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµβουλος.
Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου δύναται µε την απόφαση
του προηγούµενου εδαφίου να οριστεί ένα (1) εκ των µελών του
εδαφίου β’. Τα µέλη παύονται αζηµίως και αντικαθίστανται ελεύ-
θερα οποτεδήποτε µε τη διαδικασία που ορίζεται στην παρούσα
παράγραφο.

2. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ορίζονται µε θητεία
τριών (3) ετών που παρατείνεται µέχρι την τακτική γενική συνέ-
λευση του έτους εξόδου τους. Ο µη διορισµός ή µη έγκαιρη ανα-
πλήρωση µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου δεν παρακωλύει
τη συγκρότηση και λειτουργία του χωρίς το µέλος αυτό. Το Διοι-
κητικό Συµβούλιο συγκροτείται και λειτουργεί νοµίµως µε τον
ορισµό πέντε (5) µελών, τουλάχιστον, και σε αυτή την περίπτωση
συνεδριάζει και βρίσκεται σε απαρτία µε την παρουσία τριών (3)
τουλάχιστον µελών.

Άρθρο 10
Εσωτερικός Κανονισµός

Το Διοικητικό Συµβούλιο της εταιρίας, εντός δύο (2) µηνών
από τη συγκρότησή του σε σώµα, καταρτίζει Εσωτερικό Κανονι-
σµό Λειτουργίας, ο οποίος περιλαµβάνει τα προβλεπόµενα στην
παρ. 2 του άρθρου 4 του                   ν. 3429/2005 (Α’314) και τί-
θεται σε ισχύ µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών. 

Άρθρο 11
Πόροι και Επενδυτικά Προγράµµατα Ο.Σ.Ε.Θ.

1. Οι πόροι της Ο.Σ.Ε.Θ. προέρχονται από την ετήσια είσπραξη
δύο τοις εκατό (2%) εκ του συνόλου των εσόδων από την παροχή
συγκοινωνιακών υπηρεσιών (κόµιστρα, επιδοτήσεις, διαφηµί-
σεις), την εκµετάλλευση υπηρεσιών και δεδοµένων τηλεµατικής,
υπηρεσιών συγκοινωνιακού έργου, καθώς και την εκµετάλλευση
της περιουσίας της.  

2. Τα επενδυτικά προγράµµατα της Ο.Σ.Ε.Θ. και των θυγατρι-
κών της µπορεί  να επιχορηγούνται από τον Κρατικό Προϋπολο-
γισµό. Τα ποσά των επιχορηγήσεων που  λαµβάνουν οι φορείς
για επενδυτικό σκοπό καταχωρούνται σε ειδικό λογαριασµό απο-
θεµατικών.  

Άρθρο 12
Θυγατρική 

Το νοµικό πρόσωπο «Αστικές Συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης
Ανώνυµη Εταιρία (Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.)» που  συνιστάται µε το άρθρο 14
του Κεφαλαίου Β’, αποτελεί θυγατρική της Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. µε
σκοπό την εκτέλεση του  αστικού συγκοινωνιακού έργου  µε λε-
ωφορεία, µε µέσα σταθερής υπόγειας τροχιάς (Μετρό Θεσσα-
λονίκης), καθώς και σταθερής επίγειας τροχιάς. 

Άρθρο 13
Κατάργηση Σ.Α.Σ.Θ. – Ρύθµιση περιουσιακών 

στοιχείων και προσωπικού του

1. Από την απόκτηση νοµικής προσωπικότητας της Ο.Σ.Ε.Θ.
σύµφωνα µε το άρθρο 1 καταργείται το «Συµβούλιο Αστικών Συγ-
κοινωνιών Θεσσαλονίκης (Σ.Α.Σ.Θ.)». Η Ο.Σ.Ε.Θ. καθίσταται κα-
θολική διάδοχος των δικαιωµάτων και υποχρεώσεων του
Σ.Α.Σ.Θ.. 

2. Όλο το προσωπικό που απασχολείται µε οποιαδήποτε έν-
νοµη σχέση στο Σ.Α.Σ.Θ.  µεταφέρεται αυτοδικαίως στην
Ο.Σ.Ε.Θ., η οποία υπεισέρχεται στα δικαιώµατα και υποχρεώσεις
που πηγάζουν από τις αντίστοιχες συµβάσεις και έννοµες σχέ-
σεις. Όλο το προσωπικό της  Ο.Σ.Ε.Θ., που απασχολείται µε

οποιαδήποτε έννοµη σχέση στο Σ.Α.Σ.Θ υπάγεται στο µισθολο-
γικό καθεστώς του ν. 4354/2015 (Α’176). Οποιαδήποτε άλλη σύµ-
βαση εργασίας συνεχίζεται µε τους όρους που ίσχυαν κατά το
χρόνο σύναψής της  και µέχρι τη λήξη της. Μέχρι να τεθεί σε
ισχύ  ο Κανονισµός Εσωτερικής Λειτουργίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 10, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου καθορίζονται
οι θέσεις και τα καθήκοντα του προσωπικού.

3. Όλα τα περιουσιακά στοιχεία του Σ.Α.Σ.Θ.  µεταβιβάζονται
αυτοδικαίως κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή στην
Ο.Σ.Ε.Θ.,  χωρίς άλλη διατύπωση. Η µεταβίβαση των κινητών και
ακινήτων πραγµάτων απαλλάσσεται από κάθε φόρο, συµπερι-
λαµβανοµένου του φόρου εισοδήµατος για τυχόν υπεραξία που
προκύπτει κατά την ως άνω µεταβίβαση, εισφορά, τέλος, δι-
καίωµα  µεταγραφής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗΣ ΕΤΑΙΡΙΑΣ 

«ΑΣΤΙΚΕΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΕΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ 
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ (Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.)»

Άρθρο 14
Σύσταση

Συνιστάται ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία «Αστικές Συγκοι-
νωνίες Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρία  (Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.)» και δια-
κριτικό τίτλο «Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.». Η εταιρία έχει κοινωφελή σκοπό και
λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος. Εποπτεύεται από
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών  και διέπεται από τις δια-
τάξεις του παρόντος,  του ν. 3429/2005 (Α’314) και του κ.ν.
2190/1920 (Α’37).  Για τις σχέσεις και τις συναλλαγές της εται-
ρίας µε πρόσωπα της αλλοδαπής η επωνυµία της είναι «THES-
SALONIKI URBAN TRANSPORT ORGANIZATION S.A.». Η εταιρία
αποκτά νοµική προσωπικότητα µε την καταχώριση του Καταστα-
τικού της στο Γ.Ε.ΜΗ. της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και
Προστασίας Καταναλωτή. 

Άρθρο 15
Σκοπός – Αρµοδιότητες

1. Στις αρµοδιότητες της Α.ΣΥ.Θ. περιλαµβάνονται:
α. Η εκτέλεση του αστικού συγκοινωνιακού έργου  µε θερµικά

ή ηλεκτροκίνητα ή άλλου είδους λεωφορεία στην Περιφερειακή
Ενότητα Θεσσαλονίκης. Η ανάληψη και εκτέλεση του έργου αρ-
χίζει  σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 26.

β. Η εκτέλεση του αστικού συγκοινωνιακού έργου µε µέσα
σταθερής υπόγειας τροχιάς (Μετρό Θεσσαλονίκης) και µέσα
σταθερής επίγειας τροχιάς (ΤΡΑΜ). Η εκτέλεση του συγκοινω-
νιακού έργου του Μετρό Θεσσαλονίκης ανατίθεται στην Α.ΣΥ.Θ.
ύστερα από απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών,
η οποία εκδίδεται µετά την πλήρη εφαρµογή και περαίωση των
συµβατικών δεσµεύσεων µεταξύ της ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε. και
των αναδόχων του έργου.

γ. Η προµήθεια και αξιοποίηση του απαιτούµενου τροχαίου
υλικού και η δηµιουργία και χρησιµοποίηση των αναγκαίων εγ-
καταστάσεων για τη συντήρηση και επισκευή του.

δ. Η κατασκευή, συντήρηση και αξιοποίηση των εγκαταστά-
σεων εξυπηρέτησης του ανωτέρω συγκοινωνιακού έργου.

ε. Η είσπραξη και ο έλεγχος είσπραξης του κοµίστρου και η
επιβολή προστίµων στους παραβάτες, όπως αυτά  καθορίζονται
µε τις συµβάσεις της περίπτωσης κ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 3. 

στ. Η εκµετάλλευση και αξιοποίηση των περιουσιακών στοι-
χείων που διαχειρίζεται.

ζ. Η κατασκευή σταθµών µετεπιβίβασης.
η. Η συνεργασία µε την εταιρία «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» για τους

σκοπούς του συγκοινωνιακού έργου.
θ. Η συνεργασία µε τον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών

Θεσσαλονίκης (Ο.Α.Σ.Θ.) για τους σκοπούς της οµαλής ανάλη-
ψης του συγκοινωνιακού έργου από την Α.ΣΥ.Θ..

2. Απαγορεύεται η συµµετοχή της Α.ΣΥ.Θ.  σε διαγωνιστικές
διαδικασίες παροχής δηµοσίων επιβατικών µεταφορών, πέραν
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της περιοχής που δραστηριοποιείται και για όσο χρονικό διά-
στηµα εκτελεί το µεταφορικό έργο σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο.

Άρθρο 16
Διάρκεια

Η Α.ΣΥ.Θ.  έχει διάρκεια ενενήντα (90) ετών που αρχίζει από
την καταχώρισή της στο Γ.Ε.ΜΗ..  Παράταση της διάρκειας της
εταιρίας είναι δυνατή µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των
µετόχων της. 

Άρθρο 17
Έδρα

Η Α.ΣΥ.Θ.  εδρεύει σε δήµο της Περιφερειακής Ενότητας Θεσ-
σαλονίκης που ορίζεται στο Καταστατικό της.  Μπορεί να ιδρύει
υποκαταστήµατα στην ηµεδαπή, εφόσον απαιτούνται για τη λει-
τουργία και την επίτευξη των σκοπών της.

Άρθρο 18
Μετοχικό Κεφάλαιο - Μετοχική Σύνθεση - Μετοχές

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Α.ΣΥ.Θ. ορίζεται σε τρία εκατοµ-
µύρια (3.000.000) ευρώ. 

2. Το µετοχικό κεφάλαιο διαιρείται σε έξι χιλιάδες (6.000) ονο-
µαστικές µετοχές, αξίας πεντακοσίων (500) ευρώ  εκάστη. Κάθε
µετοχή παρέχει ένα (1) δικαίωµα ψήφου.

3. Το µετοχικό κεφάλαιο καταβάλλεται σε µετρητά εξ ολοκλή-
ρου από την εταιρία  «Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.»,  η οποία  καθίσταται µονα-
δική µέτοχος, σε λογαριασµό που τηρείται σε οποιοδήποτε
ελληνικό πιστωτικό ίδρυµα ή στην Τράπεζα της Ελλάδος στο
όνοµα της Α.ΣΥ.Θ..  Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, η
οποία λαµβάνεται µετά από πρόταση του Διοικητικού Συµβου-
λίου,  µπορεί να αυξάνεται ελεύθερα,  χωρίς χρονικό περιορισµό,
το µετοχικό κεφάλαιο της εταιρίας µε την έκδοση νέων µετοχών.

4. Οι µετοχές της Α.ΣΥ.Θ. είναι ονοµαστικές και αδιαίρετες.
Αναγνωρίζεται µόνο ένας κύριος κάθε µετοχής.

5.α. Η µέτοχος µπορεί να µεταβιβάζει, ύστερα από έγκριση
των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών,
µέρος των µετοχών της σε Ο.Τ.Α.  της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης, προκειµένου να συµµετάσχουν στην εταιρία,
κατά παρέκκλιση του άρθρου 107 του ν. 3852/2010 (Α’87), µέχρι
και του συνολικού ποσοστού σαράντα εννέα τοις εκατό (49%)
επί του συνόλου των µετοχών επί του εκάστοτε καταβεβληµένου
µετοχικού κεφαλαίου. Για την αποτίµηση των εισφορών σε είδος
εφαρµόζεται το άρθρο 9 του κ.ν. 2190/1920 (Α’144).

β. Σε κάθε µεταγενέστερη αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου
οι µέτοχοι έχουν αποκλειστικό δικαίωµα προτίµησης και συµµε-
τέχουν µε την αναλογία που µετέχουν στο µετοχικό κεφάλαιο της
εταιρίας. Κάθε  µέτοχος έχει δικαίωµα να παραιτηθεί από το δι-
καίωµα  προτίµησής του µόνο υπέρ των υφιστάµενων µετόχων. 

Άρθρο 19
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Α.ΣΥ.Θ. αποτελείται από εννέα
(9) µέλη. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου διορίζονται και
παύονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Ένα (1) από τα µέλη του Διοικητικού
Συµβουλίου  είναι εκπρόσωπος των εργαζοµένων, σύµφωνα µε
την παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 3429/2005 (Α’314). Στην περί-
πτωση µεταβίβασης µετοχών σύµφωνα µε το άρθρο 18, κάθε
ένας από τους µετόχους µειοψηφίας εκπροσωπείται µε ένα (1)
µέλος επιλογής του στο Διοικητικό Συµβούλιο, µε ανώτατο συ-
νολικό όριο εκπροσώπησης όλων των µετόχων µειοψηφίας τα
τρία (3) µέλη. Στην περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου, ο Δι-
ευθύνων Σύµβουλος της εταιρίας ορίζεται πάντα από το Ελλη-
νικό Δηµόσιο, ενώ Πρόεδρος ορίζεται από τους µετόχους
µειοψηφίας. Μέχρι την εκλογή του εκπροσώπου των εργαζοµέ-
νων, η θέση στο Διοικητικό Συµβούλιο παραµένει κενή και το Δι-

οικητικό Συµβούλιο συγκροτείται και συνεδριάζει νοµίµως µέχρι
την κάλυψη της θέσης. Το Διοικητικό Συµβούλιο συγκροτείται και
λειτουργεί νοµίµως µόνο µε τον ορισµό (5) πέντε µελών Διοικη-
τικού Συµβουλίου. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου παύονται
αζηµίως και αντικαθίστανται ελεύθερα, πλην του εκπροσώπου
των εργαζοµένων. 

2. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ορίζονται µε θητεία
τριών (3) ετών που παρατείνεται µέχρι την Τακτική Γενική Συνέ-
λευση του έτους εξόδου τους. Ο µη διορισµός ή µη έγκαιρη ανα-
πλήρωση µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου δεν παρακωλύει
τη συγκρότηση και λειτουργία του χωρίς το µέλος αυτό. 

Άρθρο 20
Εσωτερικός Κανονισµός

Το Διοικητικό Συµβούλιο της εταιρίας, εντός δύο (2) µηνών
από τη συγκρότησή του σε σώµα, καταρτίζει Εσωτερικό Κανονι-
σµό Λειτουργίας, ο οποίος περιλαµβάνει τα προβλεπόµενα στην
παρ. 2 του άρθρου 4 του                  ν. 3429/2005 (Α’314) και
τίθεται σε ισχύ µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’

Άρθρο 21
Κύρωση καταστατικών

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών, κατόπιν εισήγησης των µετόχων των εται-
ρειών, εγκρίνεται και κυρώνεται το αρχικό καταστατικό της
εταιρίας «Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε.» και το αρχικό καταστατικό της εταιρίας
«Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.». 

2. Τα καταστατικά των εταιριών, µετά την κύρωσή τους σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1, µπορούν να τροποποιούνται µε απο-
φάσεις των Γενικών Συνελεύσεων, εκτός των διατάξεων που
ορίζονται στον παρόντα νόµο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΣΤΙΚΗ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΑ

ΜΕ ΛΕΩΦΟΡΕΙΑ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ – ΕΞΑΓΟΡΑ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΑΣΤΙΚΩΝ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
(Ο.Α.Σ.Θ.)

Άρθρο 22
Λύση της σύµβασης µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου 

και Ο.Α.Σ.Θ. και περιέλευση της περιουσίας 
του Ο.Α.Σ.Θ. στο Δηµόσιο

1. Από τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως λύεται, λόγω παρόδου του χρονικού διαστήµατος
που ορίζεται στην περίπτωση δ’ της παρ. 3 του άρθρου 8 του Κα-
νονισµού (ΕΚ) 1370/2007 (ΕΕ L 315), η Οικονοµική Συµφωνία  µε-
ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και του Οργανισµού Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης (Ο.Α.Σ.Θ.), που συνάφθηκε µε αν-
τικείµενο την ανάθεση, εκτέλεση και εκµετάλλευση της αστικής
συγκοινωνίας στη Θεσσαλονίκη, κυρώθηκε µε το άρθρο 8 του ν.
2898/2001 (Α’71) και τροποποιήθηκε µε το              ν. 3652/2008
(Α’45) και το άρθρο 17 του ν. 3897/2010 (Α’208). 

2. Από τη λύση της Οικονοµικής Συµφωνίας, σύµφωνα µε την
παράγραφο 1,  περιέρχεται αυτοδικαίως στο Ελληνικό Δηµόσιο
το σύνολο της κινητής και ακίνητης περιουσίας του Ο.Α.Σ.Θ.. Η
µεταβίβαση των περιουσιακών στοιχείων που η αξία τους έχει απο-
σβεσθεί γίνεται άνευ ανταλλάγµατος. Για τα περιουσιακά στοιχεία
που δεν έχουν πλήρως αποσβεσθεί, το Ελληνικό Δηµόσιο κατα-
βάλλει στους µετόχους του Ο.Α.Σ.Θ. τη µη αποσβεσθείσα αξία,
σύµφωνα µε το άρθρο 25. Το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων
παραµένει στην κατοχή και χρήση του Ο.Α.Σ.Θ. για τις ανάγκες
του συγκοινωνιακού έργου που του ανατίθεται προσωρινά, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου. Συµπληρωµατικά,
εφαρµόζονται οι περί παρακαταθήκης διατάξεις του Αστικού Κώ-
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δικα. Για όσο διάστηµα ο Ο.Α.Σ.Θ. έχει την κατοχή των περιουσια-
κών στοιχείων, βαρύνεται µε τις δαπάνες συντήρησης και καλής
λειτουργίας τους, καθώς και µε κάθε φορολογική, ασφαλιστική ή
άλλη υποχρέωση επ’ αυτών. 

Άρθρο 23
Εξαγορά του Ο.Α.Σ.Θ. και προσωρινή ανάθεση 

συγκοινωνιακού έργου

1. Εξαγοράζεται από το Ελληνικό Δηµόσιο το νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου «Οργανισµός Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλο-
νίκης» (Ο.Α.Σ.Θ.). 

2. Η επιχείρηση εξαγοράζεται ως σύνολο, εξαιρουµένης της
περιουσίας που κατά το άρθρο 22 περιέρχεται στο Ελληνικό Δη-
µόσιο δυνάµει συµβατικού όρου της συµφωνίας µεταξύ Ελληνι-
κού Δηµοσίου και Ο.Α.Σ.Θ.. Για το τίµηµα της εξαγοράς δεν
λαµβάνεται υπόψη η αξία της επιχείρησης που οφείλεται στο µο-
νοπωλιακό της χαρακτήρα. 

3. Η εξαγορά του Ο.Α.Σ.Θ. συντελείται και τελειούται από και
δια του παρόντος νόµου, από τη θέση του οποίου σε ισχύ πε-
ριέρχεται στο Ελληνικό Δηµόσιο το σύνολο των µετοχών του Ορ-
γανισµού. Από τη θέση του παρόντος σε ισχύ, τη Γενική
Συνέλευση του Ο.Α.Σ.Θ. απαρτίζουν, ως εκπρόσωποι του Ελλη-
νικού Δηµοσίου, οι Υπουργοί Οικονοµικών και Υποδοµών και Με-
ταφορών.  

4. Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, η οποία εκδίδεται
εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, διορίζονται τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, ο Γενικός
Διευθυντής και ορκωτός λογιστής – ελεγκτής του Ο.Α.Σ.Θ. και
καθορίζονται οι αµοιβές τους, καθώς και κάθε ζήτηµα δαπάνης
από την άσκηση των καθηκόντων τους. Με απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης: α) τίθεται ο  Ο.Α.Σ.Θ. σε εκκαθάριση εν λειτουργία
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, και β) ορίζεται η προ-
σωρινή συνέχιση της λειτουργίας της επιχείρησης κατά την εκ-
καθάριση, για την εκτέλεση του µεταβατικού συγκοινωνιακού
έργου σύµφωνα µε τους σκοπούς του παρόντος νόµου. 

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο απαρτίζεται από εννέα (9) µέλη,
ένα (1) εκ των οποίων είναι ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων, ένα
(1) προτείνεται από την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας και
ένα (1) από το Δήµο Θεσσαλονίκης. Για τη λειτουργία του Διοι-
κητικού Συµβουλίου και τις αρµοδιότητες Προέδρου, Διευθύνον-
τος Συµβούλου, εκτελεστικών και µη εκτελεστικών µελών
εφαρµόζονται οι αντίστοιχες διατάξεις του ν. 3429/2005 (Α’314).
Ο Πρόεδρος, ο Διευθύνων Σύµβουλος και τα τέσσερα (4) µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου, εκ των οποίων ένα (1) εκτελεστικό,
ο Γενικός Διευθυντής και ο ορκωτός ελεγκτής προτείνονται στη
Γενική Συνέλευση από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών.
Ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων εκλέγεται, εντός δεκαπέντε
(15) ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος, από το σύνολο
των εργαζοµένων, ανεξαρτήτως της ιδιότητάς τους ως µέτοχοι
του Οργανισµού, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 3 του ν.
3429/2005. Το Δ.Σ. συγκροτείται και λειτουργεί νοµίµως και
χωρίς τον εκπρόσωπο των εργαζοµένων και τους εκπροσώπους
της Περιφέρειας και του Δήµου. Τα µέλη παύονται αζηµίως και
αντικαθίστανται ελεύθερα, πλην του εκπροσώπου των εργαζο-
µένων. 

6. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου και µέχρι τον
κατά την παράγραφο 4 διορισµό οργάνων, η δράση και οι αρµο-
διότητες των υφιστάµενων κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
οργάνων του Ο.Α.Σ.Θ. περιορίζονται µόνο σε όσες είναι απολύ-
τως αναγκαίες για την εκτέλεση του προσωρινού συγκοινωνια-
κού έργου σύµφωνα µε τους σκοπούς του παρόντος νόµου.
Κάθε είδους αποφάσεις των υφιστάµενων κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος οργάνων που εκδόθηκαν από την ηµέρα κατάθε-
σης του σχεδίου νόµου στη Βουλή και οι οποίες συνεπάγονται
ανάλωση της περιουσίας του Ο.Α.Σ.Θ. ή προκαλούν δαπάνη άνω
των δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, πλην της δαπάνης µισθοδο-
σίας, προµήθειας καυσίµων και καταβολών στο πλαίσιο ρυθµί-
σεων προς το Δηµόσιο ή οργανισµούς κοινωνικής ασφάλισης,
αναστέλλονται και δεν εκτελούνται έως ότου επικυρωθούν από
τα όργανα που διορίζονται σύµφωνα µε την παράγραφο 4. 

Άρθρο 24
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου

Το Διοικητικό Συµβούλιο έχει ως σκοπό την οµαλή µετάβαση
στο νέο φορέα συγκοινωνιακού έργου (Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.) και την
απρόσκοπτη εκτέλεση του συγκοινωνιακού έργου κατά το µετα-
βατικό διάστηµα µέχρις ότου το αναλάβει η Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε.. 

Προς το σκοπό αυτόν, το Δ.Σ.: 
α) ασκεί τη διοίκηση και διαχείριση του Οργανισµού, καθώς

και της περιουσίας του δυνάµει του άρθρου 22, χωρίς να έχει
εξουσία διάθεσής της, 

β) εκπροσωπεί τον Οργανισµό έναντι κάθε τρίτου φυσικού και
νοµικού προσώπου δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου και ενώπιον
κάθε δηµόσιας, δικαστικής ή εισαγγελικής αρχής, µε εξαίρεση
τις αξιώσεις και διαφορές  των πρώην µετόχων του Ο.Α.Σ.Θ. που
προκύπτουν από τον παρόντα νόµο ή τη λυθείσα σύµβαση του
άρθρου 22, για τις οποίες νοµιµοποιείται ενεργητικά και παθητικά
µόνο το Ελληνικό Δηµόσιο, 

γ) αποφασίζει για όλα γενικώς τα ζητήµατα που αφορούν τον
Ο.Α.Σ.Θ. µέσα στα πλαίσια του σκοπού του, µε εξαίρεση εκείνων
τα οποία σύµφωνα µε το νόµο ανήκουν στην αποκλειστική αρµο-
διότητα της Γενικής Συνέλευσης. 

Στην ευθύνη του Διοικητικού Συµβουλίου ανήκουν ιδίως: 
α) η επιµέλεια για την έγκαιρη ολοκλήρωση της διαδικασίας

αποτίµησης της αξίας της επιχείρησης σύµφωνα µε το άρθρο
25, 

β) η διεκπεραίωση της µεταβίβασης του συγκοινωνιακού
έργου στην Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε. κατά το συντοµότερο δυνατό χρόνο και
πάντως το αργότερο µέχρι τις 3.12.2019, 

γ) η εκκαθάριση εν λειτουργία του Ο.Α.Σ.Θ. και 
δ) η οµαλή µετάβαση του συγκοινωνιακού έργου στην εταιρία

Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε..

Άρθρο 25
Διαδικασία και τίµηµα της εξαγοράς

1. Κατά την πρώτη συνεδρίασή του, το Διοικητικό Συµβούλιο
αναθέτει µε διεθνή διαγωνισµό σε ελεγκτική εταιρία την αποτί-
µηση της αξίας της επιχείρησης και τη διενέργεια των πράξεων
της παραγράφου 7 του άρθρου 27.  Στην αξία δεν περιλαµβάνε-
ται αυτή που οφείλεται στο µονοπωλιακό χαρακτήρα της επιχεί-
ρησης, κατά την έννοια της ερµηνευτικής δήλωσης επί του
άρθρου 106 του Συντάγµατος, ούτε η αξία της κινητής και ακί-
νητης περιουσίας του Ο.Α.Σ.Θ., για την οποία προβλέπουν το
άρθρο 22 του παρόντος και το άρθρο δεύτερο της από 30.4.2001
οικονοµικής συµφωνίας που κυρώθηκε µε το άρθρο 8 του ν.
2898/2001. Για τον καθορισµό της αξίας της επιχείρησης, µεταξύ
άλλων, συνυπολογίζονται: α) η αναπόσβεστη, κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, αξία των περιουσιακών στοιχείων του Ορ-
γανισµού που περιήλθαν στο Ελληνικό Δηµόσιο, β) το τυχόν ανα-
λογούν επιχειρηµατικό κέρδος της αντισταθµιστικής καταβολής
χρήσης έτους 2017, όπως προβλέπεται στην υπ’ αριθ. Α οικ.
45787/3551/5.8.2014 (Β’2283) κοινή απόφαση του Αναπληρωτή
Υπουργού Οικονοµικών και του Υφυπουργού Υποδοµών και Με-
ταφορών που κυρώθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 30 του ν.
4313/2014 (Α’261), γ) οι απαιτήσεις του Ελληνικού Δηµοσίου και
των οργανισµών κοινωνικής ασφάλισης έναντι του Ο.Α.Σ.Θ., δ)
οι απαιτήσεις τρίτων φυσικών και νοµικών προσώπων κατά του
Ο.Α.Σ.Θ..

2. Η ελεγκτική εταιρεία υποβάλλει, εντός έξι (6) µηνών από την
ανάθεση και σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 1, στο
Διοικητικό Συµβούλιο και τη Γενική Συνέλευση του Ο.Α.Σ.Θ. έκ-
θεση αποτίµησης της αξίας της επιχείρησης, η οποία διαβιβάζε-
ται στους Υπουργούς Οικονοµικών και Υποδοµών και
Μεταφορών. Το Ελληνικό Δηµόσιο, εκπροσωπούµενο από τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, υποβάλ-
λει αµελλητί στο Τριµελές Εφετείο Αθηνών αίτηση για τον καθο-
ρισµό του τιµήµατος εξαγοράς της επιχείρησης, στην οποία
προσαρτάται η έκθεση του προηγούµενου εδαφίου. Το Εφετείο,
µε απόφασή του που εκδίδεται κατά την τακτική διαδικασία του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, καθορίζει το τίµηµα της εξαγοράς. 
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3. Το Ελληνικό Δηµόσιο καταβάλλει στους µετόχους του
Ο.Α.Σ.Θ., κατά το λόγο της συµµετοχής καθενός, το τίµηµα που
καθορίστηκε. Το Ελληνικό Δηµόσιο συµψηφίζει έναντι του κατα-
βλητέου τιµήµατος απαιτήσεις του ιδίου ή οργανισµών κοινωνι-
κής ασφάλειας απέναντι στον Ο.Α.Σ.Θ.. Δύναται να συµψηφίζει
έναντι του καταβλητέου τιµήµατος απαιτήσεις τρίτων φυσικών ή
νοµικών προσώπων που δηµιούργησε ο Ο.Α.Σ.Θ. µέχρι την
έναρξη ισχύος του νόµου, σύµφωνα µε την περίπτωση δ’ της πα-
ραγράφου 1. 

4. Με αίτηση που εκδικάζεται κατά τη διαδικασία των ασφαλι-
στικών µέτρων του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας ενώπιον του
ίδιου δικαστηρίου µπορεί να ζητηθεί ο καθορισµός προκαταβο-
λής µέρους του τιµήµατος, εφόσον ο αιτών µέτοχος δεν διαθέτει
άλλα µέσα βιοπορισµού για τον ίδιο και την οικογένειά του. Η αί-
τηση του προηγούµενου εδαφίου δεν υποβάλλεται πριν ολοκλη-
ρωθεί η κατά την παράγραφο 1 ανάθεση στην ελεγκτική εταιρία.
Για τον καθορισµό της προκαταβολής το δικαστήριο συνεκτιµά
όσα καθορίζονται στην παράγραφο 1. Η προκαταβολή επιδικά-
ζεται σε τµηµατικές καταβολές και δεν µπορεί να υπερβαίνει συ-
νολικά το µισό της πιθανολογούµενης απαίτησης.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα για τη δια-
δικασία είσπραξης του τιµήµατος από κάθε µέτοχο. 

Άρθρο 26
Συγκοινωνιακό έργο

1. Ανατίθεται προσωρινά στον Ο.Α.Σ.Θ. το συγκοινωνιακό έργο
για τον απολύτως αναγκαίο χρόνο και πάντως όχι µετά τις
3.12.2019. Κατά το χρονικό διάστηµα της µετάβασης ο Ο.Α.Σ.Θ.
υποχρεούται να συνεργάζεται µε την Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε. για τους σκο-
πούς της µεταβίβασης του συγκοινωνιακού έργου στην τελευ-
ταία.

Κατά το χρονικό διάστηµα προσωρινής ανάθεσης του συγκοι-
νωνιακού έργου στον Ο.Α.Σ.Θ. σύµφωνα µε τα προηγούµενα
εδάφια, το συγκοινωνιακό έργο θα παρέχεται µε τους ίδιους
όρους της από 30.4.2001 οικονοµικής συµφωνίας µεταξύ Ελλη-
νικού Δηµοσίου και Ο.Α.Σ.Θ., όπως ίσχυε µετά την τροποποίηση
και συµπλήρωση της κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του πα-
ρόντος. Κατά το διάστηµα αυτό ο Ο.Σ.Ε.Θ. ασκεί έναντι του
Ο.Α.Σ.Θ. όλες τις αρµοδιότητες του Σ.Α.Σ.Θ. κατ’ ανάλογη εφαρ-
µογή του άρθρου 1 του ν. 2898/2001 (Α’ 71).

2. Με αποφάσεις των Διοικητικών Συµβουλίων Ο.Α.Σ.Θ. και
Α.ΣΥ.Θ., οι οποίες εκδίδονται το αργότερο µέχρι το πέρας του
πρώτου εξαµήνου του 2019 και στις οποίες προσαρτάται σχετική
έκθεση, διαπιστώνεται η ετοιµότητα της Α.ΣΥ.Θ. ιδίως ως προς
τις υλικοτεχνικές και οργανωτικές υποδοµές και το προσωπικό,
να αναλάβει το συγκοινωνιακό έργο. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, η οποία
εκδίδεται αµέσως µετά την απόφαση του προηγούµενου εδα-
φίου και πάντως όχι αργότερα από τις 3.12.2019, ανατίθεται το
συγκοινωνιακό έργο στην Α.ΣΥ.Θ. και µεταβιβάζεται σε αυτήν
όλη η κινητή και ακίνητη περιουσία που περιήλθε από τον
Ο.Α.Σ.Θ. στο Ελληνικό Δηµόσιο. Από την έκδοση της απόφασης
του προηγούµενου εδαφίου ο Ο.Α.Σ.Θ. παύει να ασκεί οποιοδή-
ποτε συγκοινωνιακό έργο. Με απόφαση του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών, ύστερα από πρόταση της Ο.Σ.Ε.Θ.,
καθορίζονται οι περιοχές στις οποίες θα παρέχεται το συγκοινω-
νιακό έργο, χαρακτηρίζονται ως αστικές οι περιοχές παροχής
του συγκοινωνιακού έργου και ρυθµίζεται κάθε άλλο θέµα που
αφορά την εκτέλεση του συγκοινωνιακού έργου από την Α.ΣΥ.Θ..

3. Η µεταβίβαση των περιουσιακών στοιχείων της παραγρά-
φου 2 απαλλάσσεται κάθε είδους φόρου, συµπεριλαµβανοµένου
του φόρου εισοδήµατος για τυχόν υπεραξία που προκύπτει κατά
την ως άνω µεταβίβαση, τέλους ή εισφοράς και αποτελεί σε
είδος εισφορά για την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της
Α.ΣΥ.Θ. και διαιρείται σε ονοµαστικές µετοχές. Η αποτίµηση των
µεταφερόµενων περιουσιακών στοιχείων καθορίζεται, κατά πα-
ρέκκλιση των διατάξεων του κ.ν. 2190/1920, στο ποσό της αξίας
που αυτά εµφανίζονται στον ισολογισµό του Ο.Α.Σ.Θ., που συν-
τάσσεται ειδικά για το σκοπό αυτόν, κατά το χρόνο µεταβίβασης,

µε την αναπόσβεστη αξία τους.

Άρθρο 27
Ειδική εκκαθάριση εν λειτουργία

1. Δυνάµει της απόφασης της παραγράφου 4 του άρθρου 23
και παράλληλα προς την παροχή συγκοινωνιακού έργου, ο
Ο.Α.Σ.Θ. τίθεται σε ειδική εκκαθάριση εν λειτουργία σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος άρθρου. 

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο, ενεργώντας ως εκκαθαριστής,
προβαίνει σε πλήρη απογραφή της περιουσίας του Ο.Α.Σ.Θ. και
δηµοσιεύει κατά τις κείµενες διατάξεις ισολογισµό έναρξης εκ-
καθάρισης που κοινοποιείται στη Γενική Συνέλευση, η οποία δια-
τηρεί όλα τα δικαιώµατά της κατά το χρόνο της ειδικής
εκκαθάρισης. Το Δ.Σ. δηµοσιεύει ισολογισµό και µε το πέρας της
εκκαθάρισης. 

3. Κατά το διάστηµα της εκκαθάρισης, το Διοικητικό Συµβού-
λιο έχει τις αρµοδιότητες και καθήκοντα της παραγράφου 5 του
άρθρου 23 και άρθρου 24 και οφείλει να περαιώσει το σύνολο
των εκκρεµών υποθέσεων της εταιρείας, να εξοφλήσει τα χρέη
και να εισπράξει τις απαιτήσεις της. Νέες πράξεις µπορεί να
ενεργήσει µόνον εφόσον µε αυτές εξυπηρετούνται η εκκαθάριση
και το προσωρινά ανατεθέν συγκοινωνιακό έργο, σύµφωνα µε το
άρθρο 26 και το συµφέρον της εταιρίας. 

4. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, καθώς και οι οικονοµι-
κές καταστάσεις πέρατος της εκκαθάρισης εγκρίνονται από τη
Γενική Συνέλευση. Τα αποτελέσµατα της εκκαθάρισης υποβάλ-
λονται κατ’ έτος στη Γενική Συνέλευση. 

5. Μετά το πέρας της εκκαθάρισης, το Διοικητικό Συµβούλιο
καταρτίζει τις τελικές οικονοµικές καταστάσεις, τις οποίες δηµο-
σιεύει κατά τις κείµενες διατάξεις και κοινοποιεί στη Γενική Συ-
νέλευση. 

6. Η θέση της επιχείρησης σε ειδική εκκαθάριση συνιστά σπου-
δαίο λόγο για την καταγγελία οποιασδήποτε σύµβασης, πλην των
συµβάσεων εξαρτηµένης εργασίας, οι οποίες δύναται να καταγ-
γελθούν µε τη νόµιµη αποζηµίωση µόνο για τους λόγους που
προβλέπονται στον Κανονισµό προσωπικού της ή στο νόµο. 

7. Η ελεγκτική εταιρία του άρθρου 25 και ο ορκωτός ελεγκτής
της εταιρίας συνδράµουν το Διοικητικό Συµβούλιο στην εκκαθά-
ριση και συντάσσουν τις σχετικές καταστάσεις και εκθέσεις,
καθώς και τον ισολογισµό της παραγράφου 3 του άρθρου 26.
Όλα τα οικονοµικά αποτελέσµατα και οι οικονοµικές καταστά-
σεις της εταιρίας, καθώς και η αποτίµηση της αξίας της επιχεί-
ρησης υπολογίζονται και συντάσσονται σύµφωνα µε τα διεθνή
πρότυπα χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης. Επιπλέον η ελεγ-
κτική εταιρία του άρθρου 25: α) Διενεργεί απογραφή και αποτί-
µηση όλης της αποσβεσθείσας και αναπόσβεστης περιουσίας
του Ο.Α.Σ.Θ. που περιήλθε στο Ελληνικό Δηµόσιο και όλων των
υποχρεώσεων και αξιώσεων του Ο.Α.Σ.Θ. κατά την έναρξη της
εκκαθάρισης και β) διενεργεί απρόσκοπτα κάθε τακτικό ή έκτα-
κτο διαχειριστικό έλεγχο και λαµβάνει γνώση κάθε εγγράφου.

8. Από τη λύση και θέση της εταιρίας σε εκκαθάριση και µέχρι
την ολοκλήρωσή της, εφαρµόζεται η διάταξη της παρ. 20 του άρ-
θρου 14α του ν. 3429/2005. 

Άρθρο 28
Διατάξεις για τη διαφύλαξη του δηµόσιου συµφέροντος και
την απρόσκοπτη λειτουργία Ο.Α.Σ.Θ. και του συγκοινωνια-

κού έργου

1.α. Όποιος εµποδίζει, παρακωλύει µε κάθε τρόπο ή µέσο, αρ-
νείται την πρόσβαση στα γραφεία, αµαξοστάσια, περιουσιακά
στοιχεία του Ο.Α.Σ.Θ., αποκρύπτει ή αφαιρεί έγγραφα και στοι-
χεία και µε τις πράξεις του αυτές δυσχεραίνει ή καταργεί το έργο
Διοικητικού Συµβουλίου, της ελεγκτικής εταιρίας ή του ορκωτού
ελεγκτή τιµωρείται µε φυλάκιση έως τριών (3) ετών και µε χρη-
µατική ποινή τουλάχιστον δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ και µε
στέρηση των πολιτικών του δικαιωµάτων για πέντε (5) έτη. 

β. Στην περίπτωση που από την πράξη της περίπτωσης α’ κα-
τέστη αδύνατη η απρόσκοπτη λειτουργία της δηµόσιας υπηρε-
σίας συγκοινωνιακού έργου ή µαταιώθηκε αυτή ή επήλθε ζηµία
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του Ελληνικού Δηµοσίου ή του Ν.Π.Ι.Δ. Ο.Α.Σ.Θ. άνω των εκατό
χιλιάδων (100.000) ευρώ, ο υπαίτιος τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον τριών (3) ετών, καθώς και µε χρηµατική ποινή τουλάχι-
στον είκοσι χιλιάδων (20.000) ευρώ και µε στέρηση των πολιτικών
του δικαιωµάτων για πέντε (5) έτη.

2.α. Όποιος αποκρύπτει, αλλοιώνει, εκποιεί, αρνείται να παρα-
δώσει ή παρακωλύει µε οποιονδήποτε τρόπο αποσβεσθέντα ή
αναπόσβεστα κινητά και ακίνητα πράγµατα του Ο.Α.Σ.Θ. τιµω-
ρείται µε φυλάκιση έως τριών (3) ετών και µε χρηµατική ποινή
τουλάχιστον δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ και µε στέρηση των
πολιτικών του δικαιωµάτων για πέντε (5) έτη.

β. Στην περίπτωση που από την πράξη της περίπτωσης α’ κα-
τέστη αδύνατη η απρόσκοπτη λειτουργία της δηµόσιας υπηρε-
σίας συγκοινωνιακού έργου ή µαταιώθηκε αυτή ή επήλθε ζηµία
του Ελληνικού Δηµοσίου άνω των εκατό χιλιάδων (100.000)
ευρώ, ο υπαίτιος τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον τριών (3)
ετών, καθώς και µε χρηµατική ποινή τουλάχιστον είκοσι χιλιάδων
(20.000) ευρώ και µε στέρηση των πολιτικών του δικαιωµάτων
για πέντε (5) έτη. 

Άρθρο 29
Ευθύνη µελών Διοικητικού Συµβουλίου

1. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, ο Πρόεδρος και ο Δι-
ευθύνων Σύµβουλος δεν διώκονται και δεν ενάγονται για πράξεις
και αποφάσεις τους που είναι σύµφωνες µε τον παρόντα νόµο,
την κείµενη νοµοθεσία και τους σκοπούς της εταιρείας.

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1, τα µέλη του Διοικη-
τικού Συµβουλίου, ο Πρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµβουλος διώ-
κονται και ενάγονται για πράξεις ή παραλείψεις κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους µόνον εάν ενήργησαν µε δόλο ή βαρεία
αµέλεια.

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο, ο Πρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµ-
βουλος που διορίζονται σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρ-
θρου 23 και δεν συµµετείχαν σε σύνθεση προηγούµενου
διοικητικού συµβουλίου του Ο.Α.Σ.Θ., δεν υπέχουν οποιαδήποτε
ποινική, αστική και διοικητική ευθύνη για κάθε είδους οφειλές
της εταιρίας προς το Δηµόσιο, τους Ο.Τ.Α., τα ασφαλιστικά τα-
µεία ή τους εργαζόµενους εξαιτίας σύµβασης εργασίας, οι
οποίες δηµιουργήθηκαν, ακόµη και αν δεν βεβαιώθηκαν εισέτι ή
πρόκειται να βεβαιωθούν µελλοντικά, µέχρι το χρόνο διορισµού
τους.

Άρθρο 30
Λειτουργία του Ο.Α.Σ.Θ. µέχρι τη διάλυσή του

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, για όλες τις
συµβάσεις προµηθειών, υπηρεσιών και έργων που συνάπτει ο
Ο.Α.Σ.Θ. εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 4412/2016 (A’ 147),
καταργούµενης κάθε αντίθετης διάταξης. 

2. Για το προσωπικό του Ο.Α.Σ.Θ. εφαρµόζονται οι διατάξεις
του ν. 4354/2015 περί ενιαίου µισθολογίου. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, που
εκδίδεται µετά από πρόταση του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ο.Α.Σ.Θ., µπορεί να καταργείται ή τροποποιείται κάθε Κανονι-
σµός που αφορά στον Ο.Α.Σ.Θ.. Σε ό,τι αφορά τον Κανονισµό
Προσωπικού προηγείται διαβούλευση των οργάνων του Ο.Α.Σ.Θ.
µε το σωµατείο εργαζοµένων, σύµφωνα µε τις κείµενες διατά-
ξεις.

Άρθρο 31
Δικαιοδοσία

Όλες οι διαφορές που προκύπτουν από την εφαρµογή των
διατάξεων του παρόντος κεφαλαίου και κάθε άλλη διαφορά µε-
ταξύ των πρώην µετόχων του Ο.Α.Σ.Θ. και του Ελληνικού Δηµο-
σίου επιλύονται, σε πρώτο και τελευταίο βαθµό, από το Τριµελές
Εφετείο Αθηνών κατά την τακτική διαδικασία του Κώδικα Πολιτι-
κής Δικονοµίας. Κατά των αποφάσεων του Εφετείου χωρεί µόνο
το ένδικο µέσο της αναίρεσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 32
Στελέχωση των εταιριών 

Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. και Α.Σ.Υ.Θ. Α.Ε.

1. Επιτρέπεται η µετάταξη και µεταφορά µονίµων υπαλλήλων
και υπαλλήλων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου Ν.Π.Ι.Δ. και εταιρειών του Κεφαλαίου Α’του ν. 3429/2005
εφόσον ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση όπως εκάστοτε οριοθε-
τείται από την Ελληνική Στατιστική Αρχή στο Μητρώο Φορέων
Γενικής Κυβέρνησης,  στις εταιρίες των κεφαλαίων Α’και Β’του
παρόντος, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Με-
ταφορών και του εποπτεύοντος Υπουργού του φορέα από τον
οποίο προέρχονται οι υπάλληλοι, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
ή ειδικής διάταξης. Η µετάταξη ή µεταφορά διενεργείται κατόπιν
απλής γνώµης των αρµόδιων οργάνων των φορέων ή εταιρειών
και γι’ αυτήν δεν ισχύει ηλικιακός περιορισµός και πραγµατοποι-
είται κατά προτεραιότητα σε: α) κενή οργανική θέση, β) µε µετα-
φορά θέσης εφόσον δεν υφίσταται κενή οργανική και γ) σε
συνιστώµενη προσωποπαγή. 

2. Επιτρέπεται η απόσπαση µονίµων υπαλλήλων και υπαλλή-
λων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
Ν.Π.Ι.Δ. και εταιρειών του Κεφαλαίου Α’του ν. 3429/2005 που
ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής
ή ειδικής διάταξης, στις εταιρίες των Κεφαλαίων Α’ και Β’του πα-
ρόντος µε κοινή απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών και του εποπτεύοντος Υπουργού του φορέα από τον
οποίο προέρχονται οι υπάλληλοι, κατόπιν απλής γνώµης των αρ-
µόδιων οργάνων των φορέων ή εταιρειών και χωρίς ηλικιακό πε-
ριορισµό. 

Οι δαπάνες µισθοδοσίας των αποσπασµένων υπαλλήλων βα-
ρύνουν τον φορέα υποδοχής βάσει των διατάξεων του ν.
4354/2015.

3. Για λόγους δηµόσιου συµφέροντος σχετικούς µε την καλύ-
τερη οργάνωση και οµαλή λειτουργία του συγκοινωνιακού
έργου, επιτρέπεται η µετάταξη, µεταφορά  ή απόσπαση προσω-
πικού µεταξύ των εταιριών των Κεφαλαίων Α’και Β’ύστερα από
πρόταση των εταιριών αυτών και µε τη σύµφωνη γνώµη του
φορέα υποδοχής, µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Με-
ταφορών. Οι δαπάνες µισθοδοσίας του προσωπικού βαρύνουν
τον φορέα υποδοχής βάσει των διατάξεων του ν. 4354/2015
(Α’176)

4. Οι µετατάξεις/µεταφορές και αποσπάσεις διενεργούνται κα-
τόπιν πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών, η οποία αναρτάται στην ιστοσελίδα
του οικείου Υπουργείου και στον ιστότοπο ΔΙΑΥΓΕΙΑ.  Εφόσον
συντρέχουν εξαιρετικοί λόγοι, οι µετατάξεις/µεταφορές και απο-
σπάσεις δύνανται να διενεργούνται, κατόπιν αίτησης του υπαλ-
λήλου, µε σχετική απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών και στις περιπτώσεις των παραγράφων 1 και 2 µε
κοινή απόφαση των εποπτευόντων Υπουργών. 

5. Το προσωπικό που µετακινείται σύµφωνα µε τις προηγού-
µενες παραγράφους, κατατάσσεται σε βαθµό ανάλογα µε το
χρόνο υπηρεσίας του, ο οποίος έχει διανυθεί στο φορέα προ-
έλευσης µε τα τυπικά προσόντα της κατηγορίας στην οποία µε-
ταφέρεται, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των κείµενων
διατάξεων για τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξή  του. 

6. Για τη µετάταξη/µεταφορά µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου του προσωπικού, δεν απαιτείται η έγ-
κριση της ΠΥΣ 33/2006 της παρ. 1 του άρθρου 68 του ν.
4002/2011.

Άρθρο 33
Εσωτερική κινητικότητα του Υπουργείου 

Υποδοµών και Μεταφορών

1. Για την κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί να διενεργούνται
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µεταξύ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, των γενικών
γραµµατειών, αυτοτελών δηµόσιων υπηρεσιών, ανεξάρτητων
αρχών, νοµικών προσώπων δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου και δη-
µόσιων επιχειρήσεων ή ανώνυµων εταιρειών, άπαντα εποπτείας
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, εντός Γενικής Κυ-
βέρνησης, µετατάξεις ή µεταφορές µονίµων υπαλλήλων και
υπαλλήλων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου όλων των ανωτέρω φορέων και υπηρεσιών, αντιστρόφως και
µεταξύ τους, κατά παρέκκλιση από κάθε γενική ή ειδική διάταξη. 

2. Η µετάταξη/µεταφορά του υπαλλήλου διενεργείται σε συνι-
στώµενη προσωποπαγή θέση συναφούς ή παρεµφερούς κλά-
δου/ειδικότητας, της ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας, υπό την
προϋπόθεση ότι  ο υπάλληλος κατέχει τα τυπικά προσόντα του
κλάδου/της ειδικότητας στον οποίο µετατάσσεται και η οποία κα-
ταργείται µε την καθ’ οιονδήποτε τρόπο αποχώρηση του υπαλ-
λήλου. Η µετάταξη βάσει των διατάξεων του παρόντος δεν
καταλύει την υπηρεσιακή σχέση δηµοσίου δικαίου ή τη σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου του υπαλλήλου,
ούτε µεταβάλλει τη νοµική φύση των σχέσεων αυτών ή τις σχέ-
σεις ασφάλισης, µε τις οποίες υπηρετούσε ο υπάλληλος στο
φορέα προέλευσής του. Η µετάταξη γίνεται µε το βαθµό και το
µισθολογικό κλιµάκιο που ο υπάλληλος κατείχε πριν τη µετάταξή
του.

3. Ειδικά για το προσωπικό που µεταφέρεται από νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, δηµόσιες επιχειρήσεις/ανώνυµες εται-
ρείες, κατατάσσεται σε βαθµό ανάλογα µε το χρόνο υπηρεσίας
του, ο οποίος έχει διανυθεί στο φορέα προέλευσης µε τα τυπικά
προσόντα της κατηγορίας στην οποία µεταφέρεται, εφαρµοζο-
µένων κατά τα λοιπά των κείµενων διατάξεων για τη βαθµολογική
και µισθολογική κατάταξή  του. 

4. Το προσωπικό που υπάγεται στις διατάξεις της παρούσας
δεν εξαιρείται από το πεδίο εφαρµογής των γενικών περί Ενιαίου
Συστήµατος Κινητικότητας διατάξεων του ν. 4440/2016, όπως
ισχύει. Οι µετατάξεις/µεταφορές διενεργούνται κατόπιν πρό-
σκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος του Υπουργού Υποδοµών
και Μεταφορών, η οποία αναρτάται στην ιστοσελίδα του οικείου
Υπουργείου και στον ιστότοπο ΔΙΑΥΓΕΙΑ.  Εφόσον συντρέχουν
εξαιρετικοί λόγοι, οι µετατάξεις δύνανται να διενεργούνται µε
σχετική απόφαση του αρµόδιου Υπουργού, κατόπιν αίτησης του
υπαλλήλου. 

5. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών συνιστάται Εν-
δοϋπουργική Επιτροπή Κινητικότητας, η οποία συντονίζει και επι-
βλέπει την εφαρµογή του προγράµµατος ενδοϋπουργικής
κινητικότητας και δύναται να αξιολογεί τυχόν αιτήµατα των υπη-
ρεσιών και φορέων για τη διενέργεια µετατάξεων. Επίσης γνω-
µοδοτεί για την κατανοµή των αιτούµενων υπαλλήλων, για τη
µετάταξη και µεταφορά υπαλλήλων ένεκα αποδεδειγµένα ιδιαί-
τερα σοβαρών λόγων υγείας, για την ανακατανοµή του προσω-
πικού σε υπηρεσίες και εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών µετά από αναδιάρθρωση υπηρεσιών,
συγχώνευση  εταιριών και φορέων ή µεταβολή του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος των εταιριών και φορέων και εν γένει για ζητήµατα
σχετικά µε την πολιτική κινητικότητας και τη στελέχωσή τους. Η
Επιτροπή Κινητικότητας συνεδριάζει µετά από πρόσκληση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Η Ενδοϋπουργική Επι-
τροπή Κινητικότητας είναι τετραµελής και αποτελείται από τους
εξής:

Α. Τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Διοίκησης Αν-
θρώπινου Δυναµικού του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, ως Πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του.

Β. Τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Διοικητικής Υπο-
στήριξης του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, µε τον
αναπληρωτή του.

Γ. Έναν Προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, µε τον αναπληρωτή του.

Δ. Έναν εκπρόσωπο των εργαζοµένων του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε δικαίωµα λόγου, µε τον αναπληρωτή
του.

Γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται υπάλληλος ΠΕ Διοικητι-
κού–Οικονοµικού της Διεύθυνσης Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Η θητεία
της Επιτροπής ορίζεται διετής. Η κατά τα ανωτέρω Επιτροπή
συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών, η οποία αναρτάται στη Διαύγεια. Στην ίδια απόφαση κα-
θορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη διαδικασία της
ενδοϋπουργικής κινητικότητας και θέµατα που αφορούν τη λει-
τουργία της  Επιτροπής. 

Εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής των αιτήσεων, η αρµόδια Διεύθυνση Διαχείρι-
σης Ανθρώπινου Δυναµικού του οικείου Υπουργείου διαβιβάζει
τα σχετικά αιτήµατα στη Επιτροπή Κινητικότητας, η οποία οφεί-
λει να ολοκληρώσει το έργο της εντός είκοσι (20) εργάσιµων ηµε-
ρών από την παραλαβή τους.

Η πράξη µετάταξης εκδίδεται από τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών κατόπιν γνώµης του αρµόδιου οργάνου του φορέα
υποδοχής. 

Η πράξη µετάταξης ή µεταφοράς υπαλλήλου για αποδεδειγ-
µένα ιδιαίτερα σοβαρούς λόγους υγείας, εκδίδεται οµοίως από
τον αρµόδιο Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, κατόπιν γνω-
µοδότησης της Ενδοϋπουργικής Επιτροπής Κινητικότητας, η
οποία αποφαίνεται για τα σχετικά αιτήµατα και κατανέµει τους
υπαλλήλους σε θέσεις αντίστοιχες των τυπικών και ουσιαστικών
προσόντων τους, λαµβάνοντας υπόψη τις υπηρεσιακές ανάγκες
των φορέων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ 

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ – ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 34

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης όλο το προσωπικό του Ο.Α.Σ.Θ.
µεταφέρεται στην Α.ΣΥ.Θ. Α.Ε., σε  θέση αντίστοιχη  µε το χρόνο
υπηρεσίας του και σύµφωνα µε τα τυπικά προσόντα και τον
κλάδο ειδικότητάς του. Το ανωτέρω προσωπικό υπάγεται  στο
µισθολογικό καθεστώς του ν. 4354/2015 (Α’176).

Άρθρο 35

1. Μετά την έγκριση και κύρωση των καταστατικών σύµφωνα
µε το άρθρο 21, αυτά υποβάλλονται προς καταχώριση στο
Γ.Ε.ΜΗ.. Από την καταχώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. οι εταιρίες αποκτούν
νοµική προσωπικότητα και εκκινούν οι έννοµες συνέπειες που
εξαρτώνται από την καταχώρηση αυτή. Ως αρµόδια Υπηρεσία
Γ.Ε.ΜΗ. ορίζεται το Τµήµα Α’– Εισηγµένων ΑΕ και Αθλητικών ΑΕ
της Διεύθυνσης Εταιριών και Γενικού Εµπορικού Μητρώου της
Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου
και Προστασίας Καταναλωτή.

2. Μετά την καταχώριση των καταστατικών, τα διοικητικά συµ-
βούλια µεριµνούν για όλες τις πράξεις δηµοσιότητας και νοµιµο-
ποίησης των εταιριών προς οποιαδήποτε αρµόδια υπηρεσία,
καθώς και για την πιστοποίηση του µετοχικού τους κεφαλαίου.

Άρθρο 36
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού καταργούνται:
α. Το ν.δ. 3721/1957 (Α’142), ο ν. 2898/2001 (Α’ 71), ο ν.

3652/2008 (Α’ 45), το άρθρο 17 του ν.  3897/2010          (Α’ 208)
και το άρθρο 30 του ν. 4313/2014 (Α’ 261) κατά το µέρος που αν-
τίκεινται στον παρόντα νόµο.

β. Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη νόµου που αντίκειται στις
διατάξεις του παρόντος ή κατά το µέρος που ρυθµίζει κατά διά-
φορο τρόπο θέµατα που διέπονται από τον παρόντα νόµο.
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Άρθρο 37
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4412/2016 (Α’ 147)

Η παρ. 2 του άρθρου 379 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Με εξαίρεση τις περιπτώσεις όπου είναι υποχρεωτική η
χρήση ηλεκτρονικών µέσων, σύµφωνα µε τα άρθρα 33, 34 ή 35,
την παράγραφο 3 του άρθρου 40, την παράγραφο 2 του άρθρου
65 ή το άρθρο 67 και τα άρθρα 270, 271, 272, την παράγραφο 3
του άρθρου 274, την παράγραφο 2 του άρθρου 295 ή το άρθρο
297, η ισχύς των άρθρων 22, 36, 37, της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 79 και των άρθρων 258 και 259 αρχίζει:

α) Την 25η Ιουλίου για:
αα) Τις ανοικτές διαδικασίες σύναψης δηµόσιας σύµβασης

έργου µε κριτήριο ανάθεσης την πλέον συµφέρουσα από οικο-
νοµική άποψη προσφορά µόνο βάσει τιµής, µε επιµέρους ποσο-
στά έκπτωσης ανά οµάδα εργασιών [άρθρα 27 και 95
παράγραφοι 2.(α) και 2.(β)] που διενεργούνται από το σύνολο
των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή ορίζεται στην
περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’
143).

ββ) Τις ανοικτές διαδικασίες σύναψης δηµόσιας σύµβασης εκ-
πόνησης µελετών και παροχής τεχνικών και λοιπών συναφών επι-
στηµονικών υπηρεσιών µε κριτήριο ανάθεσης την πλέον
συµφέρουσα από οικονοµική άποψη προσφορά µόνο βάσει τιµής
(άρθρα 27 και 86 παράγραφος 6) που διενεργούνται από το σύ-
νολο των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή ορίζεται
στην περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143).

β) Την 20ή Οκτωβρίου 2017 για:
αα) Το σύνολο των λοιπών διαδικασιών σύναψης δηµοσίων

συµβάσεων έργων, µελετών και παροχής τεχνικών και λοιπών συ-
ναφών επιστηµονικών υπηρεσιών του παρόντος που διενεργούν
οι φορείς της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή ορίζεται στην πε-
ρίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143).

ββ) Το σύνολο διαδικασιών σύναψης δηµοσίων συµβάσεων
έργων, µελετών και παροχής τεχνικών και λοιπών συναφών επι-
στηµονικών υπηρεσιών που διενεργούν οι αναθέτουσες αρχές
του παρόντος.

γγ) Το σύνολο των διαδικασιών σύναψης συµβάσεων έργων,
µελετών και παροχής τεχνικών και λοιπών συναφών επιστηµονι-
κών υπηρεσιών του Βιβλίου II του παρόντος που διενεργούν οι
αναθέτοντες φορείς.»

Άρθρο 38

1. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 της υπ’ αριθµ. 5957
(Β’ 4221/28.12.2016) απόφασης του Υπουργού Υγείας, η ηµερο-
µηνία «30 Ιουνίου 2017» αντικαθίσταται µε την ηµεροµηνία
«31.12.2017».

2. Η παράγραφος 2 της υπ’ αριθµ. 5957 (Β’ 4221/28.12.2016)
απόφασης του Υπουργού Υγείας αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Παρατείνουµε τη διάρκεια του Π.Π.Υ.Υ. του έτους 2010 και
των Π.Π.Υ.Φ.Υ. των ετών 2011, 2012 και 2013 έως και τις 31 Δε-
κεµβρίου 2017 και για το έτος 2014 έως και την 30ή Ιουνίου 2018,
έως την ολοκλήρωση των διαδικασιών σύναψης συµβάσεων που
εκκρεµούν, µε την προϋπόθεση, οι φορείς της παρ. 1 του άρ-
θρου 9 του                  ν. 3580/2007 (Α’ 134) να προβλέπουν σχε-
τικές πιστώσεις στον προϋπολογισµό του έτους 2017.»

Άρθρο 39
Αρµοδιότητες Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας

1. Μετά την παρ. 15 του άρθρου 1 του ν. 4427/2016 (Α’ 188)
προστίθενται παράγραφοι µε αριθµούς 16 έως 19 ως εξής:

«16. Η Α.Π.Α. είναι αρµόδια για τη διεξαγωγή διµερών και πο-
λυµερών διαπραγµατεύσεων για τη σύναψη αεροπορικών συµ-
φωνιών µε τρίτες χώρες, καθώς και για τη συµµετοχή στις
διαπραγµατεύσεις που διεξάγει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τρίτες
χώρες για τη σύναψη συνολικών και ευρύτερων αεροπορικών

συµφωνιών.
17. Η Α.Π.Α. είναι αρµόδια για την έκδοση κανονισµών και οδη-

γιών, καθώς και για τον καθορισµό των διαδικασιών που αφο-
ρούν τις πτήσεις αεροσκαφών, δηµόσιες ή ιδιωτικές.

18. Η Α.Π.Α. εποπτεύει τη λειτουργία της αεροπορικής αγοράς
και την τήρηση των σχετικών κανόνων, παρακολουθεί την τήρηση
των κανόνων στην αγορά των αεροπορικών µεταφορών και εν
γένει υπηρεσιών και λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα. Επίσης, διε-
νεργεί ελέγχους είτε κατόπιν αιτήσεως είτε αυτεπαγγέλτως για
τα θέµατα της αρµοδιότητάς της.

19. Η Α.Π.Α., στα πλαίσια της αρµοδιότητάς της για την εφαρ-
µογή των κανόνων του εθνικού και αεροπορικού δικαίου, καθώς
και των διεθνών συµφωνιών: α) Έχει το δικαίωµα της ακώλυτης
και πλήρους πρόσβασης σε όλους τους χώρους, ελεγχόµενους
ή µη, των αεροδροµίων. Με ευθύνη και µέριµνα του Διοικητή της
Α.Π.Α. εκδίδονται ειδικές διαβαθµισµένες άδειες πρόσβασης
στους χώρους των αεροδροµίων για το προσωπικό της Α.Π.Α.,
οι οποίες ανακαλούνται µε τον ίδιο τρόπο. Με απόφαση του Δι-
οικητή της Α.Π.Α. ρυθµίζονται οι σχετικές λεπτοµέρειες εφαρµο-
γής της παρούσας διάταξης. β) Επίσης, έχει το δικαίωµα, µε
ευθύνη των φορέων διαχείρισης των αεροδροµίων, της πλήρους
πρόσβασης, µε κάθε πρόσφορο ηλεκτρονικό ή άλλο µέσο και
πάντως σε πραγµατικό χρόνο, σε κάθε αριθµητικό ή άλλο δεδο-
µένο που αφορά την επιβατική και εµπορευµατική κίνηση, συµ-
περιλαµβανοµένων των καταστάσεων των επιβατών και
πληρωµάτων των αεροσκαφών. Με απόφαση του Διοικητή της
Α.Π.Α. τα παραπάνω στοιχεία δύνανται να γνωστοποιούνται, κα-
τόπιν σχετικού αιτιολογηµένου αιτήµατος, σε Δικαστικές, Αστυ-
νοµικές, Στρατιωτικές και Υγειονοµικές Αρχές.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4427/2016 απαλείφεται η
λέξη «διοικητικά».

Άρθρο 40
Τροποποίηση των άρθρων 3, 11 και 30 του ν. 4427/2016

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 3 του ν.
4427/2016 η φράση «Διοικητικού Συµβουλίου» αντικαθίσταται µε
τη φράση «Εκτελεστικού Συµβουλίου».

2. Στο άρθρο 3 του ν. 4427/2016 διαγράφεται η παράγραφος
9 και η παράγραφος 10 αναριθµείται σε 9.

3. Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του ν.
4427/2016 η φράση «και των υπολοίπων οργανικών µονάδων της
Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας» αντικαθίσταται µε τη φράση «που
υπάγονται στη Γενική Διεύθυνση Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας».

4. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 11 του   ν.
4427/2016 αντικαθίσταται η φράση «ν. 4369/2016 (Α’ 33) όπως
ισχύει, και ιδίως των διατάξεων αυτού περί Εθνικού Μητρώου
Επιτελικών Στελεχών της Δηµόσιας Διοίκησης» µε τη φράση «ν.
3528/2007, όπως ισχύει».

5. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 11 του  ν.
4427/2016 αντικαθίσταται η φράση «Υπουργού Μεταφορών, Υπο-
δοµών και Δικτύων» µε τη φράση «Διοικητή της Α.Π.Α.».

6. Στην παρ. 3 του άρθρου 30 του ν. 4427/2016 διαγράφεται η
φράση «η λήψη αποφάσεων σχετικά µε τις κανονιστικές ρυθµί-
σεις που προωθεί η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, η υιοθέ-
τηση νοµοθετικών ρυθµίσεων,» διαγράφεται η παράγραφος 8 και
η παράγραφος 9 αναριθµείται σε 8.

Άρθρο 41
Τροποποίηση του άρθρου 66

του ν. 4427/2016

Στην περίπτωση στ’ του άρθρου 66 του ν. 4427/2016 µετά τη
φράση «Τα ζητήµατα επιλογής νέων Προϊσταµένων των οργανι-
κών δοµών του παρόντος» προστίθεται η φράση «,καθώς και όλα
τα ζητήµατα επιλογής και τοποθέτησης Προϊσταµένων των ορ-
γανικών µονάδων του παρόντος µέχρι την επιλογή και τοποθέ-
τηση των Προϊσταµένων, σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του
προεδρικού διατάγµατος η έκδοση του οποίου προβλέπεται στο
παρόν άρθρο.»
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Άρθρο 42
Τροποποίηση του άρθρου 72 του ν. 4427/2016 

και του άρθρου 5 του π.δ. 8/2004

1. Στην αρχή του άρθρου 72 του ν. 4427/2016 τίθεται ο αριθ-
µός «1».

2. Στη νέα παρ. 1 του άρθρου 72 του ν. 4427/2016 η φράση
«µετατάσσονται αυτοδικαίως σε κλάδο αντίστοιχο των τυπικών
τους προσόντων, σε κενή οργανική ή σε συνιστώµενη προσωπο-
παγή θέση» αντικαθίσταται ως εξής: «συνεχίζουν αυτοδικαίως να
υπηρετούν στον κλάδο ΠΕ2 Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας σε
συνιστώµενη προσωποπαγή θέση».

3. Στο τέλος τους άρθρου 72 του ν. 4427/2016 προστίθεται πα-
ράγραφος 2 ως εξής:

«2. Οι προβλέψεις των διατάξεων των άρθρων 34 και 34Α του
ν. 2682/1999, όπως ισχύει, κατά το µέρος που αφορούν τον
κλάδο των ΠΕ2 Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας, έχουν εφαρ-
µογή και στους υπαλλήλους του κλάδου ΠΕ2 Ελεγκτών Εναέριας
Κυκλοφορίας που καταλαµβάνουν προσωποπαγή θέση.»

4. Στο άρθρο 5 του π.δ. 8/2004 (Α’ 4) προστίθεται παράγραφος
5 ως εξής:

«5. Σε περίπτωση οποιουδήποτε κωλύµατος ή απουσίας του
Υποδιοικητή Υ.Π.Α. αρµόδιου για θέµατα Αεροναυτιλίας, χρέη
προέδρου της Επιτροπής της παραγράφου 1 του παρόντος εκτε-
λεί ο Διοικητής Υ.Π.Α..»

Άρθρο 43

Δαπάνες της Υπηρεσίας Πολίτικης Αεροπορίας    (Υ.Π.Α. ), που
πραγµατοποιήθηκαν κατά τα οικονοµικά έτη 2014, 2015 και 2016,
σε βάρος της Παγίας Προκαταβολής αυτής, µπορεί να αποκα-
τασταθούν σε βάρος των Κωδίκων Αριθµών Εξόδων του Κώδικα
Κατάταξης Εσόδων - Εξόδων του Κρατικού Προϋπολογισµού
που ισχύει από 1.1.2016, εφόσον καλύπτονται από τις εγγεγραµ-
µένες πιστώσεις του Προϋπολογισµού του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών - Υπηρεσίας Πολίτικης Αεροπορίας,
οικονοµικού έτους 2016 και έχουν πραγµατοποιηθεί σύµφωνα µε
το εκάστοτε ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο.

Άρθρο 44
Τροποποίηση διάταξης του ν. 3920/2011

Η περίπτωση ιζ’ της παρ. 1 του άρθρου 5 του  ν. 3920/2011 (Α’
33) αντικαθίσταται ως εξής:

«ιζ. η προώθηση των πωλήσεων µέσω της εφαρµογής της εκ-
πτωτικής πολιτικής, της προσαρµογής της ισχύος των χρονικών
καρτών απεριορίστων διαδροµών, κατόπιν ειδικής απόφασης του
Διοικητικού Συµβουλίου, καθώς και ο προγραµµατισµός, η εί-
σπραξη και οι έλεγχοι του κοµίστρου».

Άρθρο 45

Στο άρθρο 22 του ν. 2367/1953 (Α’ 82) προστίθεται παράγρα-
φος 8 ως εξής:

«8. Η εταιρεία Οδικές Συγκοινωνίες (Ο.ΣΥ.) Α.Ε. δύναται να κα-
ταθέτει προσωρινά και ειδικότερα για διάστηµα από τρεις (3)
µήνες έως δύο (2) έτη τα στοιχεία κυκλοφορίας, ήτοι άδεια και
κρατικές πινακίδες αριθµού κυκλοφορίας των Λεωφορείων Δηµο-
σίας Χρήσης (Λ.Δ.Χ.) αυτοκινήτων ιδιοκτησίας της στην αρµόδια
υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας
όπου τηρείται ο φάκελος των οχηµάτων, η οποία εκδίδει βεβαίωση

ακινησίας αυτών για το προβλεπόµενο χρονικό διάστηµα ακινη-
σίας τους. Τα στοιχεία κυκλοφορίας φυλάσσονται στην υπηρεσία
Μεταφορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας καθ’ όλη
τη διάρκεια της ακινησίας των οχηµάτων, σύµφωνα µε τα προβλε-
πόµενα στο προηγούµενο εδάφιο. Σε κάθε περίπτωση, για τα οχή-
µατα που βρίσκονται σε καθεστώς ακινησίας σύµφωνα µε τα
ανωτέρω δεν οφείλονται τέλη κυκλοφορίας και δεν υφίσταται υπο-
χρέωση ασφάλισης για αστική ευθύνη σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, για όλο το χρονικό διάστηµα ακινησίας τους. Κατά την
άρση της ακινησίας των Λ.Δ.Χ. αυτοκινήτων καταβάλλονται τα
υπόλοιπα δωδέκατα των ετήσιων τελών κυκλοφορίας από το µήνα
της άρσης. Τυχόν καταβληθέντα τέλη κυκλοφορίας δεν επιστρέ-
φονται και δεν αναζητούνται.»

Άρθρο 46
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν διαφορετικά ορίζε-
ται στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.....................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.56’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 20 Ιουλίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

6. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

11. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


